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ı 57421 (11/POP-009040) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Castro García, Daniel 
Sobre as previsións do Goberno galego respecto da dotación dun centro de ensino secundario na 
contorna do barrio de Novo Mesoiro, na cidade da Coruña                                                        208125 
 
ı 57422 (11/POP-009041) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Castro García, Daniel 
Sobre a valoración que fai o Goberno galego acerca do resultado do investimento na mellora 
das competencias en linguas non estranxeiras do alumnado galego ao longo dos últimos once 
anos                                                                                                                                               208128 
 
ı 57423 (11/POP-009042) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 3 máis 
Sobre o impacto das plantacións de eucalipto sobre a biodiversidade e sobre a dispoñibilidade de 
recursos hídricos                                                                                                                                  208132 
 
ı 57424 (11/POP-009043) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 3 máis 
Sobre a protección nas zonas núcleo máis extensas da Reserva da Biosfera das Mariñas Coruñesas 
e Terras do Mandeo como son as brañas do Deo e a serra da Cova da Serpe                         208137 
 
ı 57425 (11/POP-009044) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 3 máis 
Sobre as medidas que ten pensado adoptar o Goberno de Galicia para evitar que se repitan os in-
cendios que afectaron este verán espazos naturais protexidos e para restaurar as zonas afectadas 
                                                                                                                                                                208140 
ı 57426 (11/POP-009045) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
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Sobre a previsión do Goberno galego en relación coa implantación da educación ambiental nos 
plans de estudo dos centros educativos de Galicia                                                                       208142 
 
ı 57427 (11/POP-009046) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as medidas que ten previsto adoptar o Goberno galego para mellorar os sistemas de control, 
de transparencia e de avaliacio&#769;n dos riscos de fraude nas entidades instrumentais do sector 
pu&#769;blico autono&#769;mico                                                                                                   208145 
 
ı 57428 (11/POP-009047) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as causas do atraso na aprobación do Plan reitor de uso e xestión do parque natural das Fra-
gas do Eume                                                                                                                                         208148 
 
ı 57429 (11/POP-009048) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre as actuacións levadas a cabo pola Xunta de Galicia para a protección das zonas húmidas e a 
incidencia nelas dos proxectos eólicos                                                                                            208151 
 
ı 57430 (11/POP-009049) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a valoración por parte do Goberno de Galicia da utilización dos fondos europeos que debe-
rían ter por finalidade rexenerar o encoro das Conchas, en Bande                                           208155 
 
ı 57431 (11/POP-009050) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a valoración por parte do Goberno galego respecto da afirmación da Comisión Europea re-
lativa ao incumprimento dos requisitos da Directiva Hábitats polo Plan director para a xestión dos 
espazos da Rede Natura 2000 elaborado pola Xunta de Galicia                                                 208158 
 
ı 57432 (11/POP-009051) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego respecto da creación dun centro educativo de ensino se-
cundario na zona rural de Culleredo                                                                                                208161 
 
ı 57433 (11/POP-009052) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as medidas previstas pola Xunta de Galicia respecto da corta de árbores senlleiras e de fragas 
na Ribeira Sacra                                                                                                                                    208164 
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ı 57434 (11/POP-009053) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a necesidade de adoptar un marco xurídico axeitado e estable para o sector eólico 208167 
 
ı 57435 (11/POP-009054) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a práctica de prorrogar con carácter reiterado os contratos públicos                            208173 
 
ı 57436 (11/POP-009055) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o dereito de acceso á información pública                                                                          208177 
 
ı 57437 (11/POP-009056) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as máscaras compradas polo Servizo Galego de Saúde á empresa Sibuco, SL             208180 
 
ı 57438 (11/POP-009057) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia a respecto da ampliación do comedor escolar do centro 
público integrado Alfonso VII, de Caldas de Reis                                                                            208182 
 
ı 57439 (11/POP-009058) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre a prórroga sistemática de contratos polo Servizo Galego de Saúde                               208185 
 
ı 57440 (11/POP-009059) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o risco que representa a gripe aviaria en Galicia como importante ruta de paso de aves mi-
gratorias                                                                                                                                                208187 
 
ı 57441 (11/POP-009060) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as obrigas de transparencia e publicidade nos contratos públicos                                 208189 
 
ı 57442 (11/POP-009061) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 3 máis 
Sobre o impacto ambiental do sector eólico, sinaladamente na Rede Natura                         208192 
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ı 57443 (11/POP-009062) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o uso principal do pazo de Meirás                                                                                         208195 
 
ı 57444 (11/POP-009063) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o motivo da deterioración dos niveis de protección ambiental en Galicia                     208198 
 
ı 57445 (11/POP-009064) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a deterioración do ecosistema constituído pola lagoa e praia de Baldaio                     208201 
 
ı 57446 (11/POP-009065) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a valoración por parte da Xunta de Galicia respecto da implicación do Partido Popular de Ga-
licia en varios procesos xudiciais                                                                                                       208203 
 
ı 57447 (11/POP-009066) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre os plans de recuperación de especies en perigo de extinción                                         208207 
 
ı 57448 (11/POP-009067) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a adopción de medidas por parte do Goberno de Galicia en relación co cumprimento das 
obrigas derivadas da Directiva sobre nitratos da Unión Europea de 1991                                208209 
 
ı 57449 (11/POP-009068) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o préstamo concedido por XesGalicia en 2018 ao xornal “El Correo Gallego”               208211 
 
ı 57450 (11/POP-009069) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as posibles alternativas para reducir o impacto ambiental e visual así como o elevado custo 
económico da anunciada pasarela entrambos os lados da ría da Coruña                                208214 
 
ı 57451 (11/POP-009070) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
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Sobre o atraso na remisión ao Goberno do Estado por parte do Goberno galego do documento 
que recolle as demandas galegas ante a Cimeira Ibérica do 4 de novembro de 2022            208216 
 
ı 57452 (11/POP-009071) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Castro García, Daniel 
Sobre o deseño dun plan específico para superar o estancamento no uso habitual do galego 
                                                                                                                                                                208218 
ı 57453 (11/POP-009072) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Fernández Gómez, Alexandra 
Sobre as medidas previstas pola Xunta de Galicia para favorecer a dispoñibilidade dun maior nú-
mero de vivendas para destino social                                                                                              208221 
 
ı 57454 (11/POP-009073) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Carreira Pazos, Iria e 2 máis 
Sobre as previsiós do Goberno galego para facer públicas as listas de espera do Servizo Galego de 
Saúde                                                                                                                                                     208224 
 
ı 57468 (11/POP-009074) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 3 máis 
Sobre a postura  do Goberno Galego respecto da substitución do pavimento empedrado por asfalto 
e a súa influencia na humanización das vilas e cidades                                                                208227 
 
ı 57469 (11/POP-009075) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego respecto da avaliación do Plan de residuos industriais de 
Galicia 2016-2022 e da elaboración dun novo plan de residuos industriais                              208230 
 
ı 57470 (11/POP-009076) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as actuacións levadas a cabo pola Xunta de Galicia en relación coa monetarización do plan 
industrial presentado pola empresa Aldeasa no concurso eólico de 2010                               208233 
 
ı 57472 (11/POP-009077) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 2 máis 
Sobre as actuacións previstas pola Xunta de Galicia respecto da continuación da autoestrada AG-
31 até a fronteira portuguesa                                                                                                            208235 
 
ı 57473 (11/POP-009078) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
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Queixas Zas, Mercedes e Fernández Gómez, Alexandra 
Sobre o plan de acceso á vivenda pública na cidade da Coruña                                                 208237 
 
ı 57474 (11/POP-009079) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago 
Sobre as medidas específicas previstas pola Xunta de Galicia para reducir as vítimas de accidentes 
de tráfico                                                                                                                                               208241 
 
ı 57475 (11/POP-009080) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a previsión do Goberno galego respecto da construción dun novo centro de saúde e punto 
de atención continuada para Ponteareas e a súa área                                                                 208243 
 
ı 57476 (11/POP-009081) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as medidas previstas pola Xunta de Galicia para dotar o centro de saúde e o punto de aten-
ción continuada de Ponteareas do persoal facultativo, de enfermaría e persoal non sanitario nece-
sario para prestarlle unha atención sanitaria de boa calidade á poboación                             208246 
 
ı 57477 (11/POP-009082) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a situación do Punto de Atención Continuada da Parda, en Pontevedra                       208249 
 
ı 57478 (11/POP-009083) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez Fernández, Rosana e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto da dotación da comarca do Barbanza dun servizo 
permanente de ambulancia de soporte vital avanzado                                                                208252 
 
ı 57479 (11/POP-009084) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rivas Cruz, Xosé Luís e Aira Díaz, María del Carmen 
Sobre as características que deben ter as explotacións agrogandeiras para ser consideradas explo-
tacións en ecolóxico ou tradicionais                                                                                                 208255 
 
ı 57480 (11/POP-009085) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez López, Daniel e Pérez Fernández, Rosana 
Sobre a execución do proxecto de mellora da seguridade da dársena de Malpica de Bergantiños 
                                                                                                                                                                208258 
ı 57481 (11/POP-009086) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
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Queixas Zas, Mercedes e Rodil Fernández, Olalla 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia en canto á dotación do concello de Carral dun centro de 
día público de atención aos maiores                                                                                                208261 
 
ı 57482 (11/POP-009087) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
González Iglesias, Carmela e Queixas Zas, Mercedes 
Sobre as accións previstas pola Dirección Xeral de Patrimonio Cultural para salvagardar o xace-
mento etnoarqueolóxico da Telleira (GA36035114), no concello de Nigrán                              208263 
 
ı 57483 (11/POP-009088) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez López, Daniel e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as medidas previstas pola Xunta de Galicia para loitar contra a praga de térmites no Instituto 
de Educación Secundaria Alfredo Brañas, de Carballo                                                                  208266 
 
ı 57484 (11/POP-009089) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Prado Cores, María Montserrat 
Sobre as previsións do Goberno galego verbo da cobertura das prazas de persoal de medicina de 
familia e pediatría no Centro de Saúde de Moraña                                                                       208269 
 
ı 57485 (11/POP-009090) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Prado Cores, María Montserrat 
Sobre as previsións da Consellería de Sanidade no tocante a garantir a calidade asistencial na aten-
ción primaria no Centro de Saúde do Cádavo, no concello de Baleira                                       208271 
 
ı 57486 (11/POP-009091) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ríos Santomé, Paulo e 3 máis 
Sobre as medidas previstas pola Xunta de Galicia para reverter a situación de precariedade e em-
pobrecemento da mocidade galega                                                                                                 208274 
 
ı 57487 (11/POP-009092) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Bará Torres, Xosé Luís 
Sobre a protección das garantías e a prevención de riscos para a saúde humana e o medio ambiente 
que se derivan da autorización da planta de tratamento de residuos líquidos procedentes de bu-
ques no peirao de Oza, na Coruña                                                                                                   208277 
 
ı 57488 (11/POP-009093) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a postura do Goberno galego en relación coa Estratexia para a convivencia das actividades 
do medio rural co lobo e a súa conservación                                                                                 208279 
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ı 57489 (11/POP-009094) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Rivas Cruz, Xosé Luís 
Sobre os fondos necesarios para cubrir, no ámbito do novo período da PAC, a totalidade das soli-
citudes de axudas referidas ás intervencións de agricultura ecolóxica e agroambientais     208281 
 
ı 57490 (11/POP-009095) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 2 máis 
Sobre as consecuencias das choivas rexistradas na cidade de Vigo no pasado mes de decembro e 
as filtracións na denominada Cidade da Xustiza de Vigo                                                              208285 
 
ı 57491 (11/POP-009096) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Prado Cores, María Montserrat 
Sobre as medidas que prevé adoptar a Xunta de Galicia para corrixir a deterioración, a precarización 
e a supresión de servizos no Centro de Saúde de Cerdedo e para mellorar a atención sanitaria á 
súa veciñanza                                                                                                                                       208288 
 
ı 57492 (11/POP-009097) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Prado Cores, María Montserrat e 2 máis 
Sobre o labor de vixilancia e control que realiza a Xunta de Galicia sobre as empresas concesionarias 
do servizo de transporte sanitario urxente                                                                                     208291 
 
ı 57493 (11/POP-009098) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre o número de proxectos adxudicados no concurso eólico de 2010 que están actualmente en 
tramitación e os plans industriais que levan asociados                                                                208295 
 
ı 57494 (11/POP-009099) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Fernández Alfonzo, Ramón 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia de defender a propiedade e o uso público das burgas de 
Cuntis                                                                                                                                                     208298 
 
ı 57495 (11/POP-009100) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a garantía por parte da Xunta de Galicia do cumprimento da lexislación ambiental e a vixencia 
da declaración de impacto ambiental nos parques eólicos, nomeadamente no caso do parque eólico 
Alto da Croa, no concello de Vimianzo                                                                                             208301 
 
ı 57496 (11/POP-009101) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
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Prado Cores, María Montserrat e 2 máis 
Sobre as accións que está a realizar a Consellaría de Sanidade para garantir que ningún galego 
quede sen a medicación que precisa por desabastecemento de fármacos                              208305 
 
ı 57497 (11/POP-009102) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e 2 máis 
Sobre a dotación dunha infraestrutura ferroviaria áxil e útil para a área A Coruña-Ferrol     208308 
 
ı 57498 (11/POP-009103) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Bará Torres, Xosé Luís 
Sobre as previsións do Goberno galego respecto de acometer melloras na estrada LU-636 en canto 
ao trazado, o largo da vía e o firme co fin de facilitar as comunicacións entre as vilas e os núcleos 
de poboación afectados                                                                                                                     208311 
 
ı 57499 (11/POP-009104) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as conclusións do plan de actuación de Ence para minimizar as perdas no abastecemento 
desde a presa de Bora                                                                                                                        208314 
 
ı 57500 (11/POP-009105) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre o número de empresas que presentaron a auditoría e o plan de actuación previstos na dis-
posición adicional sétima da Lei 9/2019, de garantía de abastecemento en episodios de seca 
                                                                                                                                                                208316 
ı 57501 (11/POP-009106) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Castro García, Daniel 
Sobre as actuacións previstas pola Xunta de Galicia en relación coa protección da muralla de Be-
tanzos                                                                                                                                                     208318 
 
ı 57503 (11/POP-009107) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Castro Rey, Paloma e 2 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego de cubrir o déficit sanitario que presenta o concello de Cer-
dedo-Cotobade                                                                                                                                    208321 
 
ı 57514 (11/POP-009108) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Dacosta, María del Carmen e Seco García, Martín 
Sobre as ofertas públicas de emprego que afecta ao persoal do servizo de prevención de incendios 
forestais                                                                                                                                                 208323 
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ı 57518 (11/POP-009109) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez Fernández, Rosana e Bará Torres, Xosé Luís 
Sobre as previsións do Goberno galego para frear e reverter a situación de degradación da zona 
húmida de San Lázaro, no concello de Noia                                                                                   208329 
 
ı 57519 (11/POP-009110) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ríos Santomé, Paulo e 2 máis 
Sobre as medidas previstas pola Xunta de Galicia para resolver as deficiencias do servizo pú-
blico de transporte por estrada nas comarcas de Ferrolterra e das Mariñas na súa conexión 
coa Coruña                                                                                                                               208333 
 
ı 57520 (11/POP-009111) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez López, Daniel e 2 máis 
Sobre as actuacións necesarias para acadar a revitalización socioeconómica da Costa da Morte e 
Bergantiños                                                                                                                                           208336 
 
ı 57521 (11/POP-009112) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ríos Santomé, Paulo e 2 máis 
Sobre as medidas previstas pola Xunta de Galicia respecto das deficiencias do servizo de transportes 
do lote XG-807                                                                                                                                      208341 
 
ı 57522 (11/POP-009113) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
González Iglesias, Carmela e 2 máis 
Sobre as actuacións que debe realizar a Xunta de Galicia para compatibilizar a calidade de vida dos 
veciños coa zona industrial na Zona Franca de Vigo                                                                     208344 
 
ı 57523 (11/POP-009114) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 3 máis 
Sobre a solicitude realizada pola Sala de Goberno do Tribunal Superior de Xustiza de Galicia para 
dotar dun sistema de gardas de vinte e catro horas os partidos xudiciais de Vigo e A Coruña 
                                                                                                                                                                208347 
ı 57524 (11/POP-009115) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rivas Cruz, Xosé Luís e Aira Díaz, María del Carmen 
Sobre a valoración do Goberno galego respecto da existencia de garranos                             208350 
 
ı 57525 (11/POP-009116) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rivas Cruz, Xosé Luís e Aira Díaz, María del Carmen 
Sobre a coexistencia do gando cabalar e do lobo en Galicia                                                        208356 
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ı 57526 (11/POP-009117) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Rivas Cruz, Xosé Luís 
Sobre as incorporacións de mozos e mozas aos plans de mellora da actividade agrogandeira 
                                                                                                                                                                208361 
ı 57527 (11/POP-009118) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Rivas Cruz, Xosé Luís 
Sobre a previsión por parte da Xunta de Galicia de deseñar un plan integral de interacción coas uni-
versidades para que poida acudir o alumnado a facer prácticas e intercambiar coñecementos con 
outros centros experimentais na Finca Robles                                                                               208365 
 
ı 57528 (11/POP-009119) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rivas Cruz, Xosé Luís e Aira Díaz, María del Carmen 
Sobre o establecemento dun plan integral de recuperación e desenvolvemento do rural galego que 
priorice as pequenas e medianas explotacións agrogandeiras de carácter familiar               208367 
 
ı 57529 (11/POP-009120) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Rivas Cruz, Xosé Luís 
Sobre o impacto da posible creación dunha nova fábrica de fibras téxtiles no sector forestal de Ga-
licia                                                                                                                                                          208373 
 
ı 57530 (11/POP-009121) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Rivas Cruz, Xosé Luís 
Sobre a avaliación por parte da Xunta de Galicia dos resultados das aldeas modelo que se foron 
poñendo en funcionamento e a previsión das que aspira a ter                                                  208376 
 
ı 57531 (11/POP-009122) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a avaliación da Consellería do Medio Rural da posibilidade de urbanización e de uso industrial 
duns douscentos mil metros cadrados de gran riqueza e potencial uso agrario na chaira aluvial si-
tuada entre Pontecesures e Valga                                                                                                     208379 
 
ı 57532 (11/POP-009123) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia de incorporación de medidas específicas de prevención e 
extinción de incencios nos parques naturais                                                                                  208381 
 
ı 57533 (11/POP-009124) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez López, Daniel e 2 máis 
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Sobre as actuacións que vai adoptar o Goberno galego para garantir a recuperación da plena acti-
vidade produtiva e do mantemento do emprego no caso de se facer efectiva a venda anunciada da 
central hidroeléctrica Xeal                                                                                                                  208384 
 
ı 57537 (11/POP-009125) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Dacosta, María del Carmen e 3 máis 
Sobre as medidas previstas polo Goberno galego en relación coa execución da obra do parque 
acuático de Monterrei                                                                                                                         208389 
 
ı 57539 (11/POP-009126) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 3 máis 
Sobre a postura da Xunta de Galicia respecto dos informes sobre a modificación do proxecto sec-
torial de incidencia supramunicipal de Ence                                                                                   208392 
 
ı 57540 (11/POP-009127) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Ríos Santomé, Paulo 
Sobre a seguridade viaria na PO-264 e a conservación da ponte medieval de Ponte Sampaio, en 
Pontevedra                                                                                                                                            208395 
 
ı 57541 (11/POP-009128) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 4 máis 
Sobre a postura do Goberno galego respecto do desenvolvemento dunha estratexia para a creación 
de corenta comunidades enerxéticas nos anos 2022 e 2023                                                      208399 
 
ı 57542 (11/POP-009129) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a regulación e o fomento das comunidades enerxéticas                                                  208404 
 
ı 57548 (11/POP-009130) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Rumbo, Matilde Begoña e Caballero Miguez, Gonzalo 
Sobre a valoración por parte da Xunta de Galicia do resultado acadado pola fusión dos concellos 
de Cerdedo e Cotobade                                                                                                                      208409 
 
ı 57549 (11/POP-009131) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Rumbo, Matilde Begoña e Caballero Miguez, Gonzalo 
Sobre as axudas ás familias e aos sectores produtivos de Galicia por parte do Goberno galego 
                                                                                                                                                                208411 
ı 57550 (11/POP-009132) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
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Rodríguez Rumbo, Matilde Begoña e 2 máis 
Sobre a convocatoria pública de subvencións destinadas aos concellos galegos a través do réxime 
de concorrencia non competitiva                                                                                                      208414 
 
ı 57556 (11/POP-009133) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez López, Daniel e 3 máis 
Sobre a postura do Goberno galego respecto do actual modelo turístico                                208418 
 
ı 57557 (11/POP-009134) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Castro García, Daniel 
Sobre as medidas pevistas polo Goberno galego para incoar o expediente de ben de interese cul-
tural para o Museo de Arte Contemporánea Carlos Maside, O Castro (Sada)                          208423 
 
ı 57558 (11/POP-009135) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Rivas Cruz, Xosé Luís 
Sobre as medidas implementadas pola Xunta de Galicia para conter a praga da rata toupa na Mon-
taña lucense                                                                                                                                          208427 
 
ı 57559 (11/POP-009136) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rivas Cruz, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre o acceso á banda larga en todo o territorio rural galego                                                  208430 
 
ı 57560 (11/POP-009137) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rivas Cruz, Xosé Luís e Aira Díaz, María del Carmen 
Sobre a estratexia que vai adoptar a Consellería do Medio Rural de aquí a 2030 para chegar ao 25 
por cento de agricultura ecolóxica que marca como obxectivo a nova política agraria común 
                                                                                                                                                                208434 
ı 57561 (11/POP-009138) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Bará Torres, Xosé Luís 
Sobre a demanda dun estudo de impacto ambiental conxunto dos parques eólicos proxectados no 
monte do Gato                                                                                                                                     208438 
 
ı 57562 (11/POP-009139) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rivas Cruz, Xosé Luís e Aira Díaz, María del Carmen 
Sobre o estado das instalacións dependentes do Centro de Investigacións Agrarias de Mabegondo 
Marco da Curra e A Pobra do Brollón e as condicións laborais do seu persoal                        208441 
 
ı 57563 (11/POP-009140) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 

XI lexislatura. Número 548. 22 de agosto de 2023 BOLETÍN OFICIAL DO PARLAMENTO DE GALICIA

208108

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


Aira Díaz, María del Carmen e Rivas Cruz, Xosé Luís 
Sobre a repercusión real das axudas urxentes para a reparación dos danos causados polos incen-
dios que se produciron en Galicia no mes de xullo de 2022                                                        208447 
 
ı 57564 (11/POP-009141) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre o traslado do Centro de Viabilidade Invernal da Axencia Galega de Infraestruturas actual-
mente situado na Xunqueira do Alba en Pontevedra                                                                    208453 
 
ı 57566 (11/POP-009142) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Freire Vázquez, María Begoña e 9 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto da implantación dalgún tipo de suplemento eco-
nómico para acceder ao parque natural das Illas Atlánticas                                                        208456 
 
ı 57573 (11/POP-009143) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto da participación da empresa ENCE na xestión ou 
financiamento, actuacións ou obras relacionadas co Pazo de Lourizán                                    208458 
 
ı 57574 (11/POP-009144) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a evolución da Lei galega de acción exterior                                                                       208462 
 
ı 57575 (11/POP-009145) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a sentenza do Tribunal Superior de Xustiza de Galicia respecto da resolución da Comisión 
Galega da Competencia en relación cos indicios de infraccións da competencia por parte de dúas 
empresas de transportes                                                                                                                   208465 
 
ı 57578 (11/POP-009146) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón e Fernández Gómez, Alexandra 
Sobre a previsión da Xunta de Galicia en canto á dispoñibilidade de parcelas industriais na Área In-
dustrial e Loxística de O Tesouro-Portorroibo do Concello das Pontes                                     208468 
 
ı 57582 (11/POP-009147) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón e 2 máis 
Sobre a actuación da Xunta de Galicia ante a situación do Centro de atención a persoas con disca-
pacidade Souto de Leixa, no concello de Ferrol                                                                             208470
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Resolución da Presidencia do Parlamento de Galicia do 17 de agosto de 2023 pola que se 
ordena a publicación das iniciativas parlamentarias que se citan 
 
A Presidencia, en uso da delegación temporal de competencias de xestión ordinaria da Mesa do 
Parlamento na Presidencia da Cámara (Acordo da Mesa do Parlamento do 17 de agosto de 2020, 
publicado no Boletín Oficial do Parlamento de Galicia núm. 5 do 20 de agosto de 2020), resolve: 
 
1. Procedementos parlamentarios 

1.4. Procedementos de información 
1.4.4. Preguntas 
1.4.4.1. Preguntas orais en pleno 
1.4.4.1.1. Preguntas orais 
 
Admisión a trámite e publicación 
 
- 57421 (11/POP-009040) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Castro García, Daniel 
Sobre as previsións do Goberno galego respecto da dotación dun centro de ensino secundario na 
contorna do barrio de Novo Mesoiro, na cidade da Coruña 
 
- 57422 (11/POP-009041) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Castro García, Daniel 
Sobre a valoración que fai o Goberno galego acerca do resultado do investimento na mellora das 
competencias en linguas non estranxeiras do alumnado galego ao longo dos últimos once anos 
 
- 57423 (11/POP-009042) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 3 máis 
Sobre o impacto das plantacións de eucalipto sobre a biodiversidade e sobre a dispoñibilidade de 
recursos hídricos 
 
- 57424 (11/POP-009043) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 3 máis 
Sobre a protección nas zonas núcleo máis extensas da Reserva da Biosfera das Mariñas Coruñesas 
e Terras do Mandeo como son as brañas do Deo e a serra da Cova da Serpe 
 
- 57425 (11/POP-009044) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 3 máis 
Sobre as medidas que ten pensado adoptar o Goberno de Galicia para evitar que se repitan os 
incendios que afectaron este verán espazos naturais protexidos e para restaurar as zonas afec-
tadas 
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- 57426 (11/POP-009045) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a previsión do Goberno galego en relación coa implantación da educación ambiental nos 
plans de estudo dos centros educativos de Galicia 
 
- 57427 (11/POP-009046) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as medidas que ten previsto adoptar o Goberno galego para mellorar os sistemas de control, 
de transparencia e de avaliacio&#769;n dos riscos de fraude nas entidades instrumentais do sector 
pu&#769;blico autono&#769;mico 
 
- 57428 (11/POP-009047) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as causas do atraso na aprobación do Plan reitor de uso e xestión do parque natural das Fra-
gas do Eume 
 
- 57429 (11/POP-009048) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre as actuacións levadas a cabo pola Xunta de Galicia para a protección das zonas húmidas e a 
incidencia nelas dos proxectos eólicos 
 
- 57430 (11/POP-009049) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a valoración por parte do Goberno de Galicia da utilización dos fondos europeos que debe-
rían ter por finalidade rexenerar o encoro das Conchas, en Bande 
 
- 57431 (11/POP-009050) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a valoración por parte do Goberno galego respecto da afirmación da Comisión Europea re-
lativa ao incumprimento dos requisitos da Directiva Hábitats polo Plan director para a xestión dos 
espazos da Rede Natura 2000 elaborado pola Xunta de Galicia 
 
- 57432 (11/POP-009051) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego respecto da creación dun centro educativo de ensino se-
cundario na zona rural de Culleredo 
 
- 57433 (11/POP-009052) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
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Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as medidas previstas pola Xunta de Galicia respecto da corta de árbores senlleiras e de fragas 
na Ribeira Sacra 
 
- 57434 (11/POP-009053) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a necesidade de adoptar un marco xurídico axeitado e estable para o sector eólico 
 
- 57435 (11/POP-009054) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a práctica de prorrogar con carácter reiterado os contratos públicos 
 
- 57436 (11/POP-009055) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o dereito de acceso á información pública 
 
- 57437 (11/POP-009056) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as máscaras compradas polo Servizo Galego de Saúde á empresa Sibuco, SL 
 
- 57438 (11/POP-009057) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia a respecto da ampliación do comedor escolar do centro 
público integrado Alfonso VII, de Caldas de Reis 
 
- 57439 (11/POP-009058) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre a prórroga sistemática de contratos polo Servizo Galego de Saúde 
 
- 57440 (11/POP-009059) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o risco que representa a gripe aviaria en Galicia como importante ruta de paso de aves mi-
gratorias 
 
- 57441 (11/POP-009060) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as obrigas de transparencia e publicidade nos contratos públicos 

XI lexislatura. Número 548. 22 de agosto de 2023 BOLETÍN OFICIAL DO PARLAMENTO DE GALICIA

208112

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


- 57442 (11/POP-009061) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 3 máis 
Sobre o impacto ambiental do sector eólico, sinaladamente na Rede Natura 
 
- 57443 (11/POP-009062) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o uso principal do pazo de Meirás 
 
- 57444 (11/POP-009063) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o motivo da deterioración dos niveis de protección ambiental en Galicia 
 
- 57445 (11/POP-009064) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a deterioración do ecosistema constituído pola lagoa e praia de Baldaio 
 
- 57446 (11/POP-009065) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a valoración por parte da Xunta de Galicia respecto da implicación do Partido Popular de Ga-
licia en varios procesos xudiciais 
 
- 57447 (11/POP-009066) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre os plans de recuperación de especies en perigo de extinción 
 
- 57448 (11/POP-009067) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a adopción de medidas por parte do Goberno de Galicia en relación co cumprimento das 
obrigas derivadas da Directiva sobre nitratos da Unión Europea de 1991 
 
- 57449 (11/POP-009068) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o préstamo concedido por XesGalicia en 2018 ao xornal “El Correo Gallego” 
 
- 57450 (11/POP-009069) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
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Sobre as posibles alternativas para reducir o impacto ambiental e visual así como o elevado custo 
económico da anunciada pasarela entrambos os lados da ría da Coruña 
 
- 57451 (11/POP-009070) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o atraso na remisión ao Goberno do Estado por parte do Goberno galego do documento 
que recolle as demandas galegas ante a Cimeira Ibérica do 4 de novembro de 2022 
 
- 57452 (11/POP-009071) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Castro García, Daniel 
Sobre o deseño dun plan específico para superar o estancamento no uso habitual do galego 
 
- 57453 (11/POP-009072) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Fernández Gómez, Alexandra 
Sobre as medidas previstas pola Xunta de Galicia para favorecer a dispoñibilidade dun maior nú-
mero de vivendas para destino social 
 
- 57454 (11/POP-009073) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Carreira Pazos, Iria e 2 máis 
Sobre as previsiós do Goberno galego para facer públicas as listas de espera do Servizo Galego de 
Saúde 
 
- 57468 (11/POP-009074) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 3 máis 
Sobre a postura  do Goberno Galego respecto da substitución do pavimento empedrado por asfalto 
e a súa influencia na humanización das vilas e cidades 
 
- 57469 (11/POP-009075) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego respecto da avaliación do Plan de residuos industriais de 
Galicia 2016-2022 e da elaboración dun novo plan de residuos industriais 
 
- 57470 (11/POP-009076) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as actuacións levadas a cabo pola Xunta de Galicia en relación coa monetarización do plan 
industrial presentado pola empresa Aldeasa no concurso eólico de 2010 
 
- 57472 (11/POP-009077) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
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Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 2 máis 
Sobre as actuacións previstas pola Xunta de Galicia respecto da continuación da autoestrada AG-
31 até a fronteira portuguesa 
 
- 57473 (11/POP-009078) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Fernández Gómez, Alexandra 
Sobre o plan de acceso á vivenda pública na cidade da Coruña 
 
- 57474 (11/POP-009079) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago 
Sobre as medidas específicas previstas pola Xunta de Galicia para reducir as vítimas de accidentes 
de tráfico 
 
- 57475 (11/POP-009080) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a previsión do Goberno galego respecto da construción dun novo centro de saúde e punto 
de atención continuada para Ponteareas e a súa área 
 
- 57476 (11/POP-009081) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as medidas previstas pola Xunta de Galicia para dotar o centro de saúde e o punto de aten-
ción continuada de Ponteareas do persoal facultativo, de enfermaría e persoal non sanitario nece-
sario para prestarlle unha atención sanitaria de boa calidade á poboación 
 
- 57477 (11/POP-009082) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a situación do Punto de Atención Continuada da Parda, en Pontevedra 
 
- 57478 (11/POP-009083) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez Fernández, Rosana e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto da dotación da comarca do Barbanza dun servizo 
permanente de ambulancia de soporte vital avanzado 
 
- 57479 (11/POP-009084) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rivas Cruz, Xosé Luís e Aira Díaz, María del Carmen 
Sobre as características que deben ter as explotacións agrogandeiras para ser consideradas explo-
tacións en ecolóxico ou tradicionais 
 
- 57480 (11/POP-009085) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
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Pérez López, Daniel e Pérez Fernández, Rosana 
Sobre a execución do proxecto de mellora da seguridade da dársena de Malpica de Bergantiños 
 
- 57481 (11/POP-009086) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Rodil Fernández, Olalla 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia en canto á dotación do concello de Carral dun centro de 
día público de atención aos maiores 
 
- 57482 (11/POP-009087) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
González Iglesias, Carmela e Queixas Zas, Mercedes 
Sobre as accións previstas pola Dirección Xeral de Patrimonio Cultural para salvagardar o xace-
mento etnoarqueolóxico da Telleira (GA36035114), no concello de Nigrán 
 
- 57483 (11/POP-009088) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez López, Daniel e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as medidas previstas pola Xunta de Galicia para loitar contra a praga de térmites no Instituto 
de Educación Secundaria Alfredo Brañas, de Carballo 
 
- 57484 (11/POP-009089) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Prado Cores, María Montserrat 
Sobre as previsións do Goberno galego verbo da cobertura das prazas de persoal de medicina de 
familia e pediatría no Centro de Saúde de Moraña 
 
- 57485 (11/POP-009090) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Prado Cores, María Montserrat 
Sobre as previsións da Consellería de Sanidade no tocante a garantir a calidade asistencial na aten-
ción primaria no Centro de Saúde do Cádavo, no concello de Baleira 
 
- 57486 (11/POP-009091) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ríos Santomé, Paulo e 3 máis 
Sobre as medidas previstas pola Xunta de Galicia para reverter a situación de precariedade e em-
pobrecemento da mocidade galega 
 
- 57487 (11/POP-009092) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Bará Torres, Xosé Luís 
Sobre a protección das garantías e a prevención de riscos para a saúde humana e o medio ambiente 
que se derivan da autorización da planta de tratamento de residuos líquidos procedentes de bu-
ques no peirao de Oza, na Coruña 
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- 57488 (11/POP-009093) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a postura do Goberno galego en relación coa Estratexia para a convivencia das actividades 
do medio rural co lobo e a súa conservación 
 
- 57489 (11/POP-009094) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Rivas Cruz, Xosé Luís 
Sobre os fondos necesarios para cubrir, no ámbito do novo período da PAC, a totalidade das soli-
citudes de axudas referidas ás intervencións de agricultura ecolóxica e agroambientais 
 
- 57490 (11/POP-009095) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 2 máis 
Sobre as consecuencias das choivas rexistradas na cidade de Vigo no pasado mes de decembro e 
as filtracións na denominada Cidade da Xustiza de Vigo 
 
- 57491 (11/POP-009096) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Prado Cores, María Montserrat 
Sobre as medidas que prevé adoptar a Xunta de Galicia para corrixir a deterioración, a precarización 
e a supresión de servizos no Centro de Saúde de Cerdedo e para mellorar a atención sanitaria á 
súa veciñanza 
 
- 57492 (11/POP-009097) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Prado Cores, María Montserrat e 2 máis 
Sobre o labor de vixilancia e control que realiza a Xunta de Galicia sobre as empresas concesionarias 
do servizo de transporte sanitario urxente 
 
- 57493 (11/POP-009098) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre o número de proxectos adxudicados no concurso eólico de 2010 que están actualmente en 
tramitación e os plans industriais que levan asociados 
 
- 57494 (11/POP-009099) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Fernández Alfonzo, Ramón 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia de defender a propiedade e o uso público das burgas de 
Cuntis 
 
- 57495 (11/POP-009100) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
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Sobre a garantía por parte da Xunta de Galicia do cumprimento da lexislación ambiental e a vixencia 
da declaración de impacto ambiental nos parques eólicos, nomeadamente no caso do parque eólico 
Alto da Croa, no concello de Vimianzo 
 
- 57496 (11/POP-009101) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Prado Cores, María Montserrat e 2 máis 
Sobre as accións que está a realizar a Consellaría de Sanidade para garantir que ningún galego 
quede sen a medicación que precisa por desabastecemento de fármacos 
 
- 57497 (11/POP-009102) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e 2 máis 
Sobre a dotación dunha infraestrutura ferroviaria áxil e útil para a área A Coruña-Ferrol 
 
- 57498 (11/POP-009103) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Bará Torres, Xosé Luís 
Sobre as previsións do Goberno galego respecto de acometer melloras na estrada LU-636 en canto 
ao trazado, o largo da vía e o firme co fin de facilitar as comunicacións entre as vilas e os núcleos 
de poboación afectados 
 
- 57499 (11/POP-009104) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as conclusións do plan de actuación de Ence para minimizar as perdas no abastecemento 
desde a presa de Bora 
 
- 57500 (11/POP-009105) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre o número de empresas que presentaron a auditoría e o plan de actuación previstos na dis-
posición adicional sétima da Lei 9/2019, de garantía de abastecemento en episodios de seca 
 
- 57501 (11/POP-009106) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Castro García, Daniel 
Sobre as actuacións previstas pola Xunta de Galicia en relación coa protección da muralla de Be-
tanzos 
 
- 57503 (11/POP-009107) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Castro Rey, Paloma e 2 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego de cubrir o déficit sanitario que presenta o concello de Cer-
dedo-Cotobade 
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- 57514 (11/POP-009108) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Dacosta, María del Carmen e Seco García, Martín 
Sobre as ofertas públicas de emprego que afecta ao persoal do servizo de prevención de incendios 
forestais 
 
- 57518 (11/POP-009109) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez Fernández, Rosana e Bará Torres, Xosé Luís 
Sobre as previsións do Goberno galego para frear e reverter a situación de degradación da zona 
húmida de San Lázaro, no concello de Noia 
 
- 57519 (11/POP-009110) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ríos Santomé, Paulo e 2 máis 
Sobre as medidas previstas pola Xunta de Galicia para resolver as deficiencias do servizo público 
de transporte por estrada nas comarcas de Ferrolterra e das Mariñas na súa conexión coa Coruña 
 
- 57520 (11/POP-009111) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez López, Daniel e 2 máis 
Sobre as actuacións necesarias para acadar a revitalización socioeconómica da Costa da Morte e 
Bergantiños 
 
- 57521 (11/POP-009112) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ríos Santomé, Paulo e 2 máis 
Sobre as medidas previstas pola Xunta de Galicia respecto das deficiencias do servizo de transportes 
do lote XG-807 
 
- 57522 (11/POP-009113) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
González Iglesias, Carmela e 2 máis 
Sobre as actuacións que debe realizar a Xunta de Galicia para compatibilizar a calidade de vida dos 
veciños coa zona industrial na Zona Franca de Vigo 
 
- 57523 (11/POP-009114) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 3 máis 
Sobre a solicitude realizada pola Sala de Goberno do Tribunal Superior de Xustiza de Galicia para 
dotar dun sistema de gardas de vinte e catro horas os partidos xudiciais de Vigo e A Coruña 
 
- 57524 (11/POP-009115) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rivas Cruz, Xosé Luís e Aira Díaz, María del Carmen 
Sobre a valoración do Goberno galego respecto da existencia de garranos 
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- 57525 (11/POP-009116) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rivas Cruz, Xosé Luís e Aira Díaz, María del Carmen 
Sobre a coexistencia do gando cabalar e do lobo en Galicia 
 
- 57526 (11/POP-009117) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Rivas Cruz, Xosé Luís 
Sobre as incorporacións de mozos e mozas aos plans de mellora da actividade agrogandeira 
 
- 57527 (11/POP-009118) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Rivas Cruz, Xosé Luís 
Sobre a previsión por parte da Xunta de Galicia de deseñar un plan integral de interacción coas uni-
versidades para que poida acudir o alumnado a facer prácticas e intercambiar coñecementos con 
outros centros experimentais na Finca Robles 
 
- 57528 (11/POP-009119) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rivas Cruz, Xosé Luís e Aira Díaz, María del Carmen 
Sobre o establecemento dun plan integral de recuperación e desenvolvemento do rural galego que 
priorice as pequenas e medianas explotacións agrogandeiras de carácter familiar 
 
- 57529 (11/POP-009120) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Rivas Cruz, Xosé Luís 
Sobre o impacto da posible creación dunha nova fábrica de fibras téxtiles no sector forestal de Galicia 
 
- 57530 (11/POP-009121) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Rivas Cruz, Xosé Luís 
Sobre a avaliación por parte da Xunta de Galicia dos resultados das aldeas modelo que se foron 
poñendo en funcionamento e a previsión das que aspira a ter 
 
- 57531 (11/POP-009122) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a avaliación da Consellería do Medio Rural da posibilidade de urbanización e de uso industrial 
duns douscentos mil metros cadrados de gran riqueza e potencial uso agrario na chaira aluvial si-
tuada entre Pontecesures e Valga 
 
- 57532 (11/POP-009123) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia de incorporación de medidas específicas de prevención e 
extinción de incencios nos parques naturais 
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- 57533 (11/POP-009124) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez López, Daniel e 2 máis 
Sobre as actuacións que vai adoptar o Goberno galego para garantir a recuperación da plena acti-
vidade produtiva e do mantemento do emprego no caso de se facer efectiva a venda anunciada da 
central hidroeléctrica Xeal 
 
- 57537 (11/POP-009125) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Dacosta, María del Carmen e 3 máis 
Sobre as medidas previstas polo Goberno galego en relación coa execución da obra do parque 
acuático de Monterrei 
 
- 57539 (11/POP-009126) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 3 máis 
Sobre a postura da Xunta de Galicia respecto dos informes sobre a modificación do proxecto sec-
torial de incidencia supramunicipal de Ence 
 
- 57540 (11/POP-009127) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Ríos Santomé, Paulo 
Sobre a seguridade viaria na PO-264 e a conservación da ponte medieval de Ponte Sampaio, en 
Pontevedra 
 
- 57541 (11/POP-009128) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 4 máis 
Sobre a postura do Goberno galego respecto do desenvolvemento dunha estratexia para a creación 
de corenta comunidades enerxéticas nos anos 2022 e 2023 
 
- 57542 (11/POP-009129) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a regulación e o fomento das comunidades enerxéticas 
 
- 57548 (11/POP-009130) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Rumbo, Matilde Begoña e Caballero Miguez, Gonzalo 
Sobre a valoración por parte da Xunta de Galicia do resultado acadado pola fusión dos concellos 
de Cerdedo e Cotobade 
 
- 57549 (11/POP-009131) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Rumbo, Matilde Begoña e Caballero Miguez, Gonzalo 
Sobre as axudas ás familias e aos sectores produtivos de Galicia por parte do Goberno galego 
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- 57550 (11/POP-009132) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Rumbo, Matilde Begoña e 2 máis 
Sobre a convocatoria pública de subvencións destinadas aos concellos galegos a través do réxime 
de concorrencia non competitiva 
 
- 57556 (11/POP-009133) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez López, Daniel e 3 máis 
Sobre a postura do Goberno galego respecto do actual modelo turístico 
 
- 57557 (11/POP-009134) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Castro García, Daniel 
Sobre as medidas pevistas polo Goberno galego para incoar o expediente de ben de interese cul-
tural para o Museo de Arte Contemporánea Carlos Maside, O Castro (Sada) 
 
- 57558 (11/POP-009135) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Rivas Cruz, Xosé Luís 
Sobre as medidas implementadas pola Xunta de Galicia para conter a praga da rata toupa na Mon-
taña lucense 
 
- 57559 (11/POP-009136) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rivas Cruz, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre o acceso á banda larga en todo o territorio rural galego 
 
- 57560 (11/POP-009137) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rivas Cruz, Xosé Luís e Aira Díaz, María del Carmen 
Sobre a estratexia que vai adoptar a Consellería do Medio Rural de aquí a 2030 para chegar ao 25 
por cento de agricultura ecolóxica que marca como obxectivo a nova política agraria común 
 
- 57561 (11/POP-009138) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Bará Torres, Xosé Luís 
Sobre a demanda dun estudo de impacto ambiental conxunto dos parques eólicos proxectados no 
monte do Gato 
 
- 57562 (11/POP-009139) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rivas Cruz, Xosé Luís e Aira Díaz, María del Carmen 
Sobre o estado das instalacións dependentes do Centro de Investigacións Agrarias de Mabegondo 
Marco da Curra e A Pobra do Brollón e as condicións laborais do seu persoal 
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- 57563 (11/POP-009140) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e Rivas Cruz, Xosé Luís 
Sobre a repercusión real das axudas urxentes para a reparación dos danos causados polos incen-
dios que se produciron en Galicia no mes de xullo de 2022 
 
- 57564 (11/POP-009141) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre o traslado do Centro de Viabilidade Invernal da Axencia Galega de Infraestruturas actual-
mente situado na Xunqueira do Alba en Pontevedra 
 
- 57566 (11/POP-009142) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Freire Vázquez, María Begoña e 9 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto da implantación dalgún tipo de suplemento eco-
nómico para acceder ao parque natural das Illas Atlánticas 
 
- 57573 (11/POP-009143) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto da participación da empresa ENCE na xestión ou 
financiamento, actuacións ou obras relacionadas co Pazo de Lourizán 
 
- 57574 (11/POP-009144) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a evolución da Lei galega de acción exterior 
 
- 57575 (11/POP-009145) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a sentenza do Tribunal Superior de Xustiza de Galicia respecto da resolución da Comisión 
Galega da Competencia en relación cos indicios de infraccións da competencia por parte de dúas 
empresas de transportes 
 
- 57578 (11/POP-009146) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón e Fernández Gómez, Alexandra 
Sobre a previsión da Xunta de Galicia en canto á dispoñibilidade de parcelas industriais na Área In-
dustrial e Loxística de O Tesouro-Portorroibo do Concello das Pontes 
 
- 57582 (11/POP-009147) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón e 2 máis 
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Sobre a actuación da Xunta de Galicia ante a situación do Centro de atención a persoas con disca-
pacidade Souto de Leixa, no concello de Ferrol 
 
Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 
Miguel Ángel Santalices Vieira 
Presidente
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Á Mesa do Parlamento 

Mercedes Queixas Zas e Daniel Castro García, deputada e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a dotación dun centro de ensino secundario na contorna do barrio de Novo Mesoiro 

na Coruña. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Desde o comezo da construción do barrio de Novo Mesoiro na Coruña o grupo 

parlamentario do BNG ten trasladado ao goberno da Xunta en sede parlamentar as 

sucesivas demandas que, de xeito pormenorizado e argumentado, a veciñanza deste barrio 

formula, sempre razoadas e fundamentadas so a premisa de ser un barrio recente 

edificado, no seu día, sen ningunha dotación, infraestrutura e servizo para as súas e os 

seus habitantes. 

A resposta desta administración sempre foi ir parcheando, a medida que esas 

dotacións e servizos eran indispensábeis e urxentes, cubrindo os mínimos cando non 

escatimando calquera investimento en detrimento dunha atención de calidade á 

poboación alí residente. Velaí o exemplo do seu Centro de Saúde e os servizos sanitarios, 

debatido nesta cámara en diferentes ocasións, ou a construción dilatada e interminábel do 

seu CEIP. 

Precisamente da educación e do ensino trata a presente iniciativa. E doutra volta 

achegada pola veciñanza deste barrio coruñés, formulada desde a información e o 

fundamento incontestábel da realidade na que vive. 
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Os datos do último e máis recente padrón continuo publicado a finais de xaneiro 

deste ano a respecto da estatística a 1 de xaneiro de 2021 advirten que a poboación de 

entre 15 e 19 anos no barrio era de 224 persoas. E para a franxa de idade de entre 10 e 14 

anos de 731 nenas e nenos. En total, a 1 de xaneiro de 2021 había censadas 955 persoas 

de entre 10 e 19 anos. 

E a seguir, a franxa estatística inmediatamente inferior, a que se sitúa entre os 5 e 

9 anos advirte un censo de 829 crianzas. É evidente que esta zona concreta da cidade da 

Coruña, en continuo medre demográfico como área urbana nova, precisará non vindeiros 

anos a dotación correspondente en materia de ensino secundario.  

Por outra banda, e como se pode consultar na hemeroteca deste Parlamento polas 

múltiples iniciativas xa trasladadas polo BNG, o núcleo de Novo Mesoiro, así como os 

núcleos poboacionais da súa contorna, Feáns, Mesoiro, as Rañas e Urbanizacion Breogán, 

teñen características senlleiras a respecto doutros núcleos do municipio da Coruña. 

Neste sentido, traemos aquí o relativo illamento que vén derivado da carencia das 

infraestruturas que puideran absorber os fluxos de trafico coas zonas contiguas (estrada 

DP-0512) e un deficiente e moi mellorábel servizo público de transporte e mobilidade. 

Ambos aspectos son fundamentais para facilitar o acceso a outras zonas próximas 

(a tres quilómetros o máis próximo) onde existen servizos de ensino secundario. 

Evidentemente a opción de que se poida ir andando a estes centros de ensino é inviábel 

porque tramos da propia estrada DP-0512 carece de beirarrúa e fican illados.  

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 
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Comprométese o goberno galego a dotar nos orzamentos de 2023 as epígrafes e 

partidas necesarias para a proposta de estudo e dotación, na contorna do barrio de Novo 

Mesoiro da Coruña, dun centro de ensino secundario que dea cobertura á demanda 

prevista en educación? 

 

Santiago de Compostela, 8 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Mercedes Queixas Zas 

Daniel Castro García 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 08/08/2023 12:41:51 

 

Daniel Castro García  na data 08/08/2023 12:42:00 
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Á Mesa do Parlamento 

Mercedes Queixas Zas e Daniel Castro García, deputada e deputado do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro do disposto 

no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en 

Pleno.  

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Entre os principios recollidos no artigo 4º do Decreto 79/2010 destaca a 

adquisición dun coñecemento efectivo en lingua(s) estranxeira(s), nun marco xeral de 

promoción do plurilingüismo no sistema educativo de Galicia. 

Un principio que se engade ao predeterminado pola Lei de normalización 

lingüística a respecto da garantía de adquisición dunha competencia en igualdade nas 

dúas linguas oficiais de Galicia. 

Asemade, a Disposición adicional 5ª regula a avaliación do resultado de 

consecución destes obxectivos. 

Neste sentido, o Decreto 79/2010 regula que “con periodicidade anual, despois 

de finalizar o curso escolar, a consellería competente en materia de educación, avaliará 

os resultados derivados daaplicación deste decreto e desenvolverá cantas disposicións 

fosen precisas para o mellor cumprimento e adaptación dos seus obxectivos co fin de 

que poida achegarse gradualmente ao marco dun ensino plurilingüe e á plena aplicación 

da Carta europea das linguas rexionais ou minoritarias”. 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-t7

dg
5N

E
V

I-8
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

208128

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-t7dg5NEVI-8
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, s/n. Tel. 0034 981 551 545 

Fax. 0034 981 551 420. Fax prensa: 0034 981 551 421 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

 

2 

 

Pouco despois o DOG publica, con data de 12 de maio de 2011, a Orde pola que 

se regulan as seccións bilingües en centros sostidos con fondos públicos de ensino non 

universitario e mais a Orde pola que se regulan os centros plurilingües na Comunidade 

Autónoma de Galicia e se establece o procedemento de incorporación de novos centros 

á Rede de Centros Plurilingües de Galicia. 

A respecto da primeira orde, regúlase a sección bilingüe como a organización do 

ensino dunha área ou materia non lingüística da educación primaria, da educación 

secundaria obrigatoria ou bacharelato, ou dun módulo de formación profesional 

específica, que se cursa nun nivel por un grupo de alumnos ou alumnas dun xeito 

bilingüe: na lingua cooficial que corresponda, segundo a normativa vixente, e nunha 

lingua estranxeira falada na Unión Europea, que é impartida como área ou materia ao 

devandito grupo de alumnos e alumnas. 

A incorporación da lingua estranxeira á docencia na sección bilingüe acadará un 

mínimo dun 50 por cento. 

Os centros públicos autorizados para participar no desenvolvemento de seccións 

bilingües, poderán contar cunha asignación orzamentaria anual. 

Ao igual que no caso do Decreto 79/2010 tamén nesta Orde se regula o 

procedmento de avaliación deste programa, sendo a Dirección Xeral de Educación, 

Formación Profesional e Innovación Educativa a que levará a cabo o seguimento e 

avaliación dos proxectos co fin de verificar a súa realización, a calidade e os resultados 

obtidos. 

A respecto da segunda Orde, este regula os centros plurilingües, aqueles centros 

en que se impartan nunha lingua estranxeira áreas ou materias non lingüísticas, de 
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educación primaria e/ou secundaria, cunha carga horaria total impartida en lingua 

estranxeira de ata o máximo dun terzo do horario lectivo do grupo de alumnado. 

A avaliación destes proxectos correspóndelle á inspección educativa, 

responsábel de supervisar o proceso de implantación e desenvolvemento do programa 

nos centros plurilingües, prestándolle especial atención á práctica docente, así como 

propor medidas de mellora. 

Asemade, ao remate de cada etapa educativa, co fin de verificar o grao de 

dominio da lingua estranxeira, levarase a cabo a avaliación do alumnado participante no 

programa plurilingüe, seguindo o procedemento que determine a Consellería de 

Educación e Ordenación Universitaria. 

En ambos os dous casos, as Ordes regulan o compromiso do goberno coa 

formación do profesorado nesta didáctica específica para o desenvolvemento dos 

programas plurilingües. 

Transcorrida máis dunha década da regulación e implantación das seccións 

bilingües e da rede de centros plurilingües e non tendo publicada a Consellería ningunha 

avaliación didáctica, o grupo parlamentario do BNG amosa o seu interese por coñecer a 

evolución e o resultado académico do desenvolvemento deste programa neste tempo na 

mellora das aprendizaxes lingüísticas en linguas estranxeiras e mais na adquisición das 

competencias nas correspondentes materias non lingüísticas. 

 

Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 
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Como valora o goberno o resultado do investimento na mellora das 

competencias en linguas non estranxeiras no alumnado galego ao longo dos últimos 11 

anos? 

 

Santiago de Compostela, 8 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Mercedes Queixas Zas 

Daniel Castro García 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Daniel Castro García  na data 08/08/2023 12:43:57 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 08/08/2023 12:44:02 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena  Fernández, Paloma Castro Rey, Martín Seco García e 

Carmen Rodríguez Dacosta, deputados e deputadas pertencentes ao Grupo 

Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 

do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a seguinte pregunta 

para a súa resposta oral en Pleno. 

 

A COP15 vén de aprobar un acordo histórico para protexer a biodiversidade 

entre 196 países, que contempla como obxectivo protexer e restaurar o 30 % 

da superficie do planeta no ano 2030.  

 

Xa no ano 2020 a UE aprobou a Estratexia sobre a biodiversidade ata o 2030, 

que establece xa o mesmo obxectivo do 30 % que o acordo de Montreal e 

inclúe a plantación de 3.000 millóns de árbores.  

 

O Consello de Ministros aprobou o 20-12-2022 tres documentos para a reforma 

da política forestal española: a reforma do Programa Forestal Español para o 

período 2022-2032, a revisión da Estratexia Española Horizonte 2050, así 

como as Directrices Básicas Comúns de Xestión Forestal Sustentable previstas 

na Lei de montes. Estes documentos reforzan a necesidade de considerar na 

xestión forestal aspectos relativos á conservación, ademais da dimensión de 

resiliencia e adaptación climática.  

 

O eucalipto, especie alóctona de rápido crecemento orixinaria das nosas 

antípodas, está experimentando nas últimas décadas unha proliferación 

descontrolada en Galicia, ante a completa pasividade da Xunta, que ten o 

deber de ordenar e racionalizar o monte, fomentar e diversificar o noso sector 

forestal e velar pola aplicación do dereito a un medio ambiente digno 

establecido polo artigo 45 da Constitución. En síntese, a única política forestal 
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que practicaron os sucesivos gobernos populares foi a de deixar facer o que 

considerase cada propietario individual, de modo que o obxectivo do Plan 

Forestal de 1992 para o ano 2032, 245.000 hectáreas de eucalipto, estímase 

superado hoxe, sendo xa de probablemente 600.000 segundo diversas 

estimacións, e crecendo rapidamente ano a ano. E  malia  que o Plan director 

da Rede Natura e o Catálogo e as Directrices da paisaxe establecen restricións 

ás plantacións de eucaliptos nos espazos naturais protexidos e nas Áreas de 

Especial Interese Paisaxístico, un estudo das universidades de Oviedo e León 

indica que as plantacións desta especie ocupan xa máis de 5.000 hectáreas en 

espazos protexidos. Tamén se estima que decenas de milleiros de hectáreas 

de superficie agrícola está sendo ocupada por plantacións de eucaliptos, que 

ademais invaden tamén as ribeiras dos nosos ríos, todo o anterior en flagrante 

e ben visible contravención da nosa lexislación, incomprensiblemente permitida 

pola Xunta, que dispón de todos os medios para evitala. Unha situación á vista 

de calquera que teña ollos e, simplemente, faga un percorrido por calquera 

parte de Galicia, con excepción –e cada vez menos- de parte do interior.  

 

No monte galego conflúen medio ambiente e economía. O eucalipto é un 

recurso económico que debe ser compatibilizado co respecto ao medio que 

impón o artigo 45 da Constitución, a lexislación nacional e a europea, ademais 

de acordos internacionais. A necesidade de limitar a expansión da especie, 

recoñecida pola propia Xunta, é maior tendo en conta a irrupción do e.nitens, 

que medra nas zonas interiores de Galicia, onde non podía facelo o tradicional 

e.globulus. Dito doutra forma, coa chegada do nitens, os límites naturais do 

eucalipto tenden a desaparecer, polo que o seu potencial colonizador é 

ilimitado. 

 

O ditame do comité científico do MITECO do 1 de decembro de 2017, no que 

colaboraban dous investigadores galegos, concluíu por unanimidade a 

necesidade de incluír as distintas especies de eucalipto no Catálogo Español 
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de Especies Exóticas Invasoras, a pesar do cal o Goberno do Estado decidiu 

en abril de 2018 non adoptar esa decisión, consonte a criterios extracientíficos. 

 

Un estudo efectuado no ano 2020 pola Universidade do País Vasco e a 

Sociedade de Ciencias Aranzadi, por encargo do Goberno vasco, a instancias 

do Parlamento vasco -que en 2018 debatera sobre a consideración ou non 

desta especie como invasora-, conclúe que as plantacións de eucaliptos “teñen 

un efecto ambiental negativo, tanto no País Vasco como no resto da península”. 

O estudo considera que, aínda que os incendios forestais e a loita contra o 

quentamento global “son aspectos complexos nos que xogan tanto factores 

biofísicos como socioeconómicos”, consideran que “en ambos campos as 

plantacións de eucaliptos non reducen, senón que aumentan os riscos” fronte a 

outro tipo de especies forestais, concluíndo que “a expansión do eucalipto pode 

ocasionar serios efectos ambientais no País Vasco e ameazar aínda máis 

especies incluídas no Catálogo Vasco de Especies Ameazadas'.  

 

Son tamén diversos e reiterados os estudos científicos feitos en Galicia que 

conclúen que o eucalipto reduce a biodiversidade. Así, por exemplo, unha 

investigación da USC do ano 2018 titulada “Biodiversidade en plantacións de 

eucalipto e en carballeiras do sur de Galicia: plantas e aves” conclúe que a 

biodiversidade nos eucaliptais é moi inferior tanto en abundancia como en 

diversidade de especies de plantas e aves, en liña con outros estudos 

anteriores. Esta investigación foi confirmada en 2019 con outra efectuada na 

zona da Ulloa. 

 

Outro estudo publicado en 2017 por investigadores do Laboratorio de Ecoloxía 

Evolutiva e da Conservación da Escola de Enxeñaría Forestal da Universidade 

de Vigo conclúe que as plantacións de eucaliptos reducen a diversidade de 

macroinvertebrados en pequenos regatos forestais e, ademais, os arroios 

cuxas áreas de captación están cubertas principalmente por eucaliptais 

presentan unha probabilidade moito maior de secarse completamente no verán, 
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afectando gravemente tanto aos servizos ecosistémicos como á dispoñibilidade 

de auga para uso humano. 

 

Un novo estudo do ano 2022 realizado por investigadores da Universidade de 

Vigo, titulado ‘Contrasting patterns of lichen abundance and diversity in 

Eucalyptus globulus and Pinus pinaster plantations with tree age’, conclúe que 

a diversidade e abundancia de liques é enormemente superior nos piñeirais 

que nos eucaliptais, na mesma liña que outro estudo publicado en 2013 que 

constataba a mesma conclusión pero introducindo na comparativa as 

carballeiras. 

 

Son só algúns exemplos de ámbito galego que configuran un abundante corpo 

de evidencia científica que demostra que a biodiversidade é enormemente 

inferior nos eucaliptais, especialmente monocultivos para produción forestal, 

que no bosque autóctono.  

 

Por outra banda, o efecto paisaxístico das plantacións de eucaliptos é tamén 

evidente, eliminando as variacións estacionais de cores propias dos bosques 

caducifolios que tanto enriquecen a paisaxe e cada vez son máis limitadas en 

moitas zonas de Galicia.  

 

Finalmente, unha recente investigación da  Universitat de Lleida (UdL), o 

Centro de Ciencia y Tecnología Forestal de Cataluña (CTFC), e o European 

Forest Institute (EFI), publicada na revista Forest Ecology and Management 

constata –en liña con moitas outras investigacións de ámbito internacional- que 

a transición cara a bosques de especies mixtas é unha medida chave para 

desenvolver unha silvicultura climaticamente intelixente que contribúa a mitigar 

o quentamento global. 

 

A moratoria implantada en Galicia no ano 2021, ademais de temporalmente 

limitada e non aplicable a aqueles espazos onde xa é maioritario o eucalipto, 
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non dá resposta á necesidade de diversificación forestal e respecto da 

biodiversidade naquelas zonas de Galicia onde o eucalipto está consolidado 

como especie claramente maioritaria, como é toda a franxa costeira de Galicia 

e uns 60 ou 70 km cara ao interior.  

 

Por   iso, os deputados e as deputadas que asinan, preguntan: 

 

É consciente o Goberno galego do gran impacto que teñen as plantacións de 

eucalipto sobre a biodiversidade que ten a obriga de conservar e sobre a 

dispoñibilidade de recursos hídricos cada vez máis escasos? 

 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 11:24:40 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 11:24:54 

 
Martín Seco García  na data 08/08/2023 11:25:04 

 
María del Carmen Rodríguez Dacosta  na data 08/08/2023 11:25:22 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández, Paloma Castro Rey, Patricia Otero Rodríguez 

e Eduardo Ojea Arias, deputados e deputadas pertencentes ao Grupo 

Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 

do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a seguinte pregunta 

para a súa resposta oral en Pleno. 

 

A Reserva da Biosfera das Mariñas Coruñesas e das Terras do Mandeo foi 

constituída en 2013 e abarca 17 concellos da provincia da Coruña, cunha 

superficie de 113.970 hectáreas. Dela, só están teoricamente protexidas as 

1.020 hectáreas da ZEC Betanzos-Mandeo, e as 350 da ZEC Costa de Dexo. 

Se engadimos algún ENIL, en total está teoricamente protexido menos do 2 % 

da superficie da reserva. Algunhas das citadas áreas coinciden con zonas 

núcleo da reserva, que son as que segundo a configuración deste tipo de 

reservas da UNESCO teñen como función principal a conservación, pero que, 

no caso desta reserva, lonxe de seren conservadas, están sometidas a todo 

tipo de agresións e carecen de calquera figura de protección. En concreto, as 

zonas núcleo máis extensas, que son as radicadas en torno ás Brañas do Deo 

e á Serra da Cova da Serpe, están sendo intensamente eucaliptizadas e 

tramítanse sobre elas varios proxectos eólicos, carecendo de calquera tipo de 

protección, do mesmo xeito que o resto da superficie da reserva que non forma 

parte da Rede Natura 2000, é dicir, máis do 98 %. 

 

En materia eólica, a situación chegou a tal punto que a presión de veciños e 

plataformas en contra dos 15 parques que se tramitan no territorio da reserva e 

a súa solicitude de amparo ante a Unesco implicou que o Consello científico do 

comité español do Programa MaB 2021 solicitase a ese comité a elaboración 

dun informe conxunto da afección dos proxectos de parques eólicos e 
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instalacións fotovoltaicas a reservas da biosfera de todo o país, é dicir, a 

situación desta reserva transcendeu a todo o Estado. 

 

Tamén destaca o deterioro das Brañas do Deo, onde se está tramitando un 

proxecto para plantar máis de 100 hectáreas de eucalipto en plena zona núcleo 

que, ademais, foi proposta para formar parte da ampliación da Rede Natura 

2000 no ano 2011, que leva sendo postergada desde entón e que segundo o 

acordo do Parlamento de Galicia da Comisión 2ª acadado o 18 de maio de 

2021 consonte a unha proposta do Grupo Parlamentario Socialista, xa debería 

estar finalizada. 

 

Outro exemplo entre moitos da desprotección xeneralizada do medio ambiente 

dentro da reserva é a avaliación ambiental favorable que –pendente aínda a 

autorización ambiental integrada- recibiu recentemente unha macrogranxa 

avícola radicada na reserva, no concello de Curtis, sen considerar sequera os 

seus impactos potenciais sobre a Rede Natura 2000. Ou a eucaliptización 

acelerada en zonas de Aranga nas que segundo o seu plan xeral non se poden 

plantar eucaliptos, que inclúe, por exemplo, unha extensa plantación desta 

planta no lugar de Portomoeiro, posterior á moratoria implantada pola Xunta, 

nunha zona húmida que debería estar conservada e non está nin sequera 

inventariada por parte da Xunta, ademais de invadir unha zona de mámoas nas 

que está prohibido realizar ese tipo de plantacións.  

 

Por iso, os deputados e as deputadas que asinan, preguntan: 

 

Considera o Goberno de Galicia que a anomalía que implica a carencia de 

calquera tipo de réxime ou figura de protección nas zonas núcleo máis 

extensas da Reserva da Biosfera das Mariñas Coruñesas e das Terras do 

Mandeo como son as Brañas do Deo e a Serra da Cova da Serpe pode poñer 

en risco o mantemento da designación da propia reserva da biosfera? 
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Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 11:28:13 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 11:28:28 

 
Patricia Otero Rodríguez  na data 08/08/2023 11:28:38 

 
Eduardo Ojea Arias na data 08/08/2023 11:28:51 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández, Carmen Rodríguez Dacosta, Martín Seco 

García e Paloma Castro Rey, deputados e deputadas pertencentes ao Grupo 

Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 

do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a seguinte pregunta 

para a súa resposta oral en Pleno. 

 

Este verán tivo lugar un gran número de incendios en Galicia, moitos dos cales 

afectaron de forma especial a espazos naturais con distintas figuras de 

protección ambiental. Así, por exemplo, houbo incendios moi importantes en 

espazos tan senlleiros e valiosos como O Courel e as inmediacións de Pena 

Trevinca (Rede Natura 2000), e os parques naturais do Invernadoiro, Serra de 

Enciña da Lastra e Xurés.  

 

Eses incendios, ademais de afectar a propiedades particulares como calquera 

outro, tiveron unha especial incidencia no medio natural na medida en que 

afectaron a zonas dun elevado valor ecolóxico nunha comunidade que ten con 

gran diferencia a rede de espazos protexidos máis pequena de España desde 

o punto de vista da superficie protexida. 

 

Por iso, os deputados e as deputadas que asinan, preguntan: 

 

Que medidas vai adoptar o Goberno de Galicia para evitar que se repitan os 

incendios que afectaron este verán a espazos naturais protexidos e restaurar 

as zonas afectadas? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 
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Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 11:31:53 

 
María del Carmen Rodríguez Dacosta  na data 08/08/2023 11:32:08 

 
Martín Seco García  na data 08/08/2023 11:32:19 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 11:32:35 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral  en Pleno. 

 

Sendo a educación o instrumento máis potente para a mellora individual e 

social, o noso sistema educativo (que como tal ten menos dun século de vida) 

debe ser dinámico e evolucionar para dar resposta á complexidade do mundo e 

do propio coñecemento que se ten del, así como á rápida transformación social 

que se está a producir no século XXI.  

 

Un dos campos nos que o noso coñecemento evolucionou con gran rapidez 

nas últimas décadas e ó do medio ambiente e a ecoloxía, en paralelo co 

progresivo colapso ecolóxico que foi prognosticado polo informe do Clube de 

Roma sobre Os límites do crecemento (1972), sucesivamente actualizado e 

que se concreta na actualidade en fenómenos como a crise climática que 

afronta a humanidade, a perda acelerada de biodiversidade, a contaminación 

da auga e do aire, etc, etc. 

 

A concienciación medioambiental da nosa xuventude é cada vez maior. Como 

mostra, o 47 % das persoas mozas entre 14 e 29 anos considera que o cambio 

climático é “o problema máis importante”, segundo o informe Juventud en 

España 2020 de Injuve, fronte ao 17 % dos adultos. En contraste, existe un 

amplo consenso na comunidade educativa sobre as carencias da educación 

ambiental no noso país (e en moitos outros), así como sobre a súa importancia. 
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Segundo o estudo La educación ambiental en el entorno familiar realizado 

dentro do proxecto educativo ambiental de Ecoembes Naturaliza, o 72,7 % dos 

pais e nais considera clave que se imparta educación ambiental cando escolle 

centro educativo para os seus fillos, e a maioría  opina que aprender valores 

ambientais contribúe á mellora da formación xeral e ás capacidades, 

especialmente dos máis pequenos. 

 

O informe da UNESCO 'Aprender polo planeta', que analiza os plans 

educativos e marcos curriculares de arredor de 50 países, constata que máis 

da metade non fai referencia ao cambio climático e só o 19 % menciona a 

biodiversidade, polo que fixa como obxectivo facer da educación ambiental un 

compoñente esencial dos plans de estudio de todos os países no ano 2025. En 

España a nova Lei educativa (LOMLOE), aprobada en decembro de 2020 e 

que dota de máis autonomía ás CC.AA e centros de estudo, afirma que o 

sistema educativo "non pode ser alleo aos desafíos que implica o cambio 

climático do planeta, os centros docentes han de converterse nun lugar de 

custodia e coidado do noso medio ambiente".  

 

Despois de que a LOMCE, aprobada en solitario polo PP en 2013, impuxese un 

retroceso no eido da educación ambiental, o MITECO está poñendo en marcha 

un Plan de acción de educación ambiental para a sostibilidade (PAEAS), que 

recolle algúns pasos para impulsar a educación ambiental dentro dos colexios, 

con seis eixos operativos e 61 accións clave a desenvolver por parte da 

Administración xeral do Estado. 

 

Finalmente, o informe da Unesco Educación para os obxectivos do 

desenvolvemento sostible, considera que son necesarias “experiencias 

directas” que afecten no emocional ao alumnado, sinalando que “as 

competencias non se poden ensinar, senón que os alumnos adquírenas con 

acción, experiencia e reflexión” e avoga por que o estudantado sexa capaz de 
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crear en grupo “accións innovadoras” que fomenten a sostibilidade a escala 

local. Nese sentido, son múltiples as experiencias de apadriñamento ou 

adopción de ecosistemas que se teñen desenvolto con éxito en centros 

educativos de todo o mundo.  

 

Mentres tanto, o Goberno de Galicia limítase a fachendear da súa adhesión ao 

proxecto europeo Life Evergreen with Volunteers (LEWO), que promove tarefas 

de voluntariado ambiental, obviando que a educación ambiental está 

practicamente ausente dos currículos dos centros docentes de Galicia.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan:: 

 

Vai o Goberno galego  implantar con carácter transversal a educación 

ambiental nos plans de estudo dos diferentes centros educativos de Galicia 

para afrontar as carencias actuais nesa materia dentro da autonomía que lle 

outorga a LOMLOE? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 11:49:32 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 11:49:48 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

En Galicia dependen da Xunta 29 fundacións públicas, 17 axencias, 15 

sociedades mercantís, 11 organismos autónomos e entidades de consulta, 9 

consorcios, 4 fondos de capital risco e 2 entidades públicas empresariais. En 

total, 87 entes da denominada administración paralela que, sen contar a 

grandes organismos como o Sergas, xestionan 1.737 millóns de euros, o 14 % 

do orzamento autonómico do ano 2020.  

 

O argumento que xustificou no seu momento a creación de entidades 

instrumentais foi conseguir una maior eficiencia no uso dos recursos públicos, 

determinándose na práctica unha fuxida do dereito administrativo nos procesos 

de todo tipo, incluíndo os de contratación.  

 

Segundo o último informe de fiscalización económico financeira das entidades 

instrumentais de Galicia elaborado polo Consello de Contas e correspondente 

ao ano 2020 “Malia o tempo transcorrido desde a aprobación da Lei 16/2010, 

do 17 de decembro, de organización e funcionamento da Administración xeral e 

do sector público de Galicia (LOFAXGA), a Comunidade Autónoma non puxo 

en marcha o rexistro de entidades dependentes previsto nesta norma e no que 

se deberían inscribir, preceptivamente, a constitución de entidades e demais 

actos que se determinen regulamentariamente e no que se depositen as contas 

anuais para a súa remisión ao Consello de Contas. Esta eiva, que converte a 

Galicia nunha excepción dentro das comunidades autónomas, dificulta a 

delimitación das entidades que segundo a nosa normativa deben ter a 
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consideración de sector público autonómico e introduce un risco potencial 

derivado da falla de aplicación das obrigas propias das entidades integrantes 

do sector público”.   

 

Entre as moitas recomendacións de mellora que recolle o informe destaca a 

“Falta de información sobre indicadores de xestión e custo de actividades”. 

Tamén di o informe que “Non se realizaron nas entidades instrumentais controis 

de eficacia ou auditorías operativas que traten de verificar o cumprimento de 

obxectivos, a boa aplicación dos fondos recibidos e a subsistencia das 

circunstancias que xustificaron a creación do organismo”. 

 

Destaca o informe en canto ao orzamento que “As entidades instrumentais 

(excluído o Sergas) xestionaban en 2020 aproximadamente o 14% (1.737 M€) 

do orzamento autonómico. Malia a redución considerable no número de 

entidades dende 2011, o volume de fondos do sector instrumental dende ese 

exercicio e, en particular, as transferencias e subvencións consignadas nos 

orzamentos da Xunta para o devandito sector medraron pola xeneralización do 

modelo de axencia. 

 

Os recursos xestionados en 2020 ascenderon a 1.496 millóns de euros. O 47 

% dos recursos administrados polas entidades instrumentais son xestionados 

polas Axencias. A diferenza do acontecido na Administración do Estado e 

noutras comunidades, a Xunta de Galicia optou por empregar o modelo de 

axencias para xestionar descentralizadamente importantes áreas de gasto que 

ata ese momento eran desenvolvidas de forma centralizada como por exemplo: 

infraestruturas, innovación, equipamento tecnolóxico, turismo e servizos 

sociais, entre outras. Respecto ás axencias, a revisión da información 

dispoñible non acredita que se estean a aplicar os mecanismos de xestión 

transparente por obxectivos como son o contrato plurianual de xestión e o plan 

de acción anual. 
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O escaso nivel de xeración de ingresos propios dalgunhas das sociedades 

públicas cuestiona que as actividades desenvolvidas por estas sexan mercantís 

ou empresariais. Por outra banda, nas fundacións públicas, a dependencia das 

subvencións autonómicas, superior ao 75 %, evidencia a incapacidade para 

usar o modelo segundo a súa verdadeira esencia que non é outra que a de 

incentivar a participación do financiamento privado en actividades de interese 

xeral”. 

 

Finalmente, o informe cuantifica o cadro de persoal da administración paralela 

galega en máis de 8.000 persoas cun coste medio por empregado de máis de 

37.700 euros/ano. No caso das fundacións públicas, o coste supera os 57.200 

euros anuais, e chega a case 50.000 euros no caso das sociedades públicas. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 

 

Que medidas ten previsto adoptar o Goberno galego para mellorar os sistemas 

de control, de transparencia e de avaliación dos riscos de fraude nas entidades 

instrumentais do sector público autonómico? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 11:37:55 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 11:38:11 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

O parque natural das Fragas do Eume foi declarado o 12 de agosto de 1997, 

sendo con 9.125 hectáreas o segundo de Galicia en superficie despois do 

Xurés. Destaca pola súa biodiversidade e por ser no momento da súa 

declaración, como di aínda hoxe a páxina web de Turismo de Galicia, un dos 

bosques atlánticos de ribeira mellor conservados de Europa, ademais dun 

“bosque mixto de frondosas considerado un dos máis extensos da Galicia litoral 

e relevante a nivel europeo como bosque climático” do que destaca  a 

presenza de variedades de fieitos de grande interese, 103 especies de aves, 

41 de mamíferos e 8 de peixes, e tamén especies endémicas de invertebrados 

e réptiles. 

 

A pesar destes valores naturais, 25 anos despois de ser creado o parque 

carece de Plan reitor de usos e xestión (PRUX), cando debería telo como 

mínimo desde o ano 2003 segundo o artigo 35.4 da  Lei galega 9/2001, do 21 de 

agosto, de conservación da natureza, que establece que “Os plans reitores de uso e 

xestión aprobaranse no prazo máximo de dous anos desde a entrada en vigor 

da declaración do espazo natural protexido, previo informe, no seu caso, da 

xunta consultiva correspondente”. Certamente, a Lei 9/2001 foi derrogada pola 

Lei  5/2019 do patrimonio natural e biodiversidade de Galicia, que eliminou o 

prazo para aprobar o plan, pero isto non habilita para soster indefinidamente a 

anómala situación dun parque natural que leva nada máis e nada menos que 

un cuarto de século sen PRUX. 
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Sendo un parque considerado como bosque atlántico de ribeira teoricamente 

ben conservado e sendo o bosque atlántico un bosque mixto caducifolio, a 

expansión descontrolada no parque e na súa contorno dunha especie como o 

eucalipto non soamente desvirtúa a esencia do ecosistema que se pretendía 

conservar e poñer en valor coa declaración como parque natural senón que 

reduce a biodiversidade do parque na medida en que diversos estudos 

constatan ese efecto como característico desa especie forestal.  

 

Ademais da eucaliptización, as agresións medioambientais sobre o parque son 

constantes: ó gran incendio do ano 2012 (que deu pé a que o Presidente da 

Xunta falase dun plan de recuperación do que nunca máis se soubo) únense os 

episodios de contaminación do río Eume, entre eles o acontecido no ano 2021, 

así como a práctica desecación durante décadas dun tramo de quilómetros de río 

pola empresa Endesa, augas abaixo do encoro radicado no propio parque, un 

auténtico atentado ecolóxico cometido en pleno parque natural. 

 

Por outra banda, a estreita estrada que bordea o río Eume ata o Mosteiro de 

Caaveiro convértese cada fin de semana (agás o verán, cando unha parte da 

mesma pecha ó tráfico) nun constante ir e vir de coches que se mesturan cos 

sendeiristas que percorren a estrada, unha situación insólita que debería ser 

evitada simplemente propiciando cun aparcamento ou aparcamentos 

disuasorios que os visitantes deixen o coche na entrada do parque e accedan ó 

mesmo andando, en beneficio do parque (elimínanse ruídos e contaminación) e 

dos propios visitantes, que poderían percorrer os 10 quilómetros que separan 

Ombre de Caaveiro sen a molestia do tráfico ou, no seu caso, en minibuses de 

considerarse axeitada tal alternativa, reiteradamente reclamada polo concello 

de Pontedeume, que ademais ofrece a súa colaboración para implementala. 

 

Finalmente, os propietarios de terreos radicados dentro do parque teñen 

limitados os usos que poden desenvolver nos seus terreos pero non perciben 

ningún tipo de compensación ou beneficio por esa limitación. O prezo de 
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mercado de cada unha das 9.125 hectáreas que conforman o parque sería de 

4.400 €, segundo o prezo recollido para a comarca no informe do Observatorio 

Galego de Mobilidade de Terras do ano 2021, polo que sería perfectamente 

asumible para o Goberno de Galicia un programa de adquisición de terras a 

longo prazo que progresivamente implicase o paso á titularidade pública dun 

espazo que ten unha finalidade predominantemente pública, o cal sería 

compatible con outras fórmulas de compensación aos propietarios. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 

 

Cal é o motivo de que 25 anos despois da creación do parque non se aprobase 

o PRUX que segundo a lexislación estatal e autonómica é o principal 

instrumento de xestión de calquera parque natural? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 11:40:31 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 11:40:44 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández, Patricia Otero Rodríguez e Paloma Castro 

Rey, deputado e deputadas pertencentes ao Grupo Parlamentario dos 

Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento 

da Cámara, presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta 

oral en Pleno. 

 

A importancia das turbeiras na loita contra o cambio climático é recoñecida pola 

totalidade da comunidade científica. Co 3 % da superficie do planeta, as 

turbeiras acumulan o 30 % do CO2 do planeta, calculándose que o volume de 

carbono acumulado nas turbeiras de todo o mundo é comparable ao total que 

hai na atmosfera, superando incluso ao acumulado nos bosques do planeta. A 

súa conservación, por tanto, é absolutamente fundamental na loita contra o 

cambio climático. 

 

En España, a mellor representación de turbeiras está en Galicia. Entre elas 

figuran hábitats prioritarios da UE, en concreto as turbeiras de cobertura, que 

están sobre todo na serra do Xistral, no norte de Lugo e na costa norte de 

Ferrol, e que son case exclusivos de Galicia, pero a súa protección pública é 

practicamente inexistente, a pesar de que Galicia é requirida desde hai tempo 

(2004) pola UE pola insuficiente presenza destes hábitats na Rede Natura 

2000. 

 

As turbeiras de Galicia están entre as que presentan unha maior taxa de 

acumulación de carbono a nivel mundial –e, por tanto, de secuestro de CO2 

presente na atmosfera-, segundo reflicte un estudo publicado na revista “Nature 

Climate Change” no ano 2018, asinado por un equipo internacional no que 

colaboran dous investigadores do grupo de investigación Ciencia do Sistema 
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Terra da USC, que destacaron na presentación dese traballo a nivel Galicia 

que as turbeiras son espazos naturais que participan en múltiples funcións 

ecolóxicas, como a regulación da descarga de auga cara aos ríos, a 

depuración de auga, servir como hábitat de biodiversidade, “ademais de ser 

auténticas bibliotecas nas que está escrito o noso pasado”.  Igualmente, 

afirmaban que “Dado o delicado equilibrio entre captar e liberar carbono e, por 

tanto, entre pasar de sumidoiro a fonte, a protección e recuperación das 

turbeiras deberían ser obxectivos prioritarios tanto en Galicia como en España” 

e que “Se estes ecosistemas non se coidan, ese CO2 libérase co mesmo 

efecto que xera a contaminación da industria. É dicir, as consecuencias para o 

cambio climático son as mesmas: non preservalas provoca efecto 

invernadoiro”. 

 

Hai que lembrar que a pesar de m ltiples recordatorios reali ados no marco da 

Comisión Estatal de  atrimonio Natural   de la  iodiversidad, Galicia non 

rexistrou ata o momento ningunha  ona h mida no Inventario Español de 

 onas   medas, creado en 200 , tal e como demanda o Real decreto 

435/2004, de 12 de marzo, polo que se regula este inventario nacional.  

 

En Galicia o Decreto 12  2008 desenvolve o réxime xurídico dos humidais 

protexidos de Galicia.   pesar das previsións deste decreto, ben claras e non 

deixadas á discrecionalidade da  dministración autonómica, case 1  anos 

despois da entrada en vigor desa norma non existe –porque a  unta non o 

elaborou- o inventario de humidais previsto detalladamente no propio decreto, 

que o configura como o instrumento que recollerá de forma sistemática os 

humidais situados no territorio da Comunidade  utónoma de Galicia que se 

atopen incluídos nalgunha das tipoloxías establecidas no anexo II, como é o 

caso das turbeiras, entre outros presentes en Galicia.  
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Por tanto, fóra dos cinco humidais Ramsar, radicados todos eles na costa e 

que representan unha mínima fracción dos valiosos ecosistemas deste tipo que 

ten Galicia, o resto dos humidais, sinaladamente as nosas valiosísimas 

turbeiras, non existen para a Administración galega, atopándose na actualidade 

sometidas estas últimas a dous tipos de ameazas fundamentais: a 

eucaliptización acelerada, que leva a desecar turbeiras enteiras, e o elevado 

número de proxectos eólicos en tramitación.  

 

Cómpre lembrar que a conservación e xestión de espa os naturais, hábitats, 

flora e fauna corresponde ás comunidades autónomas que teñen asumidas 

estas competencias  art. 1 8.1.   da Constitución española , como é o caso de 

Galicia, que é quen debe adoptar as medidas de conservación e xestión que 

sexan necesarias e quen debe cumprir e facer cumprir o ordenamento xurídico 

existente, que neste caso é de carácter autonómico, en desenvolvemento da 

normativa básica estatal. 

 

Por iso, o deputado e as deputadas que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

É consciente o Goberno de Galicia da importancia de conservar as valiosísimas 

turbeiras de Galicia, hoxe desprotexidas na súa inmensa maioría? 

 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 11:43:01 
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Patricia Otero Rodríguez  na data 08/08/2023 11:43:14 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 11:43:26 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral  en Pleno. 

 

Segundo se desprende do informe do Consello de Contas publicado en xullo 

deste ano sobre o proxecto Life Rexenera Limia, a CHMS, Xunta de Galicia e a 

deputación de Ourense deixaron sen gastar o 40 % dos fondos deste proxecto 

que se iniciou en 2014 e tiña un orzamento total de algo máis de dous millóns 

de euros, un gasto subvencionable de 1,7 millóns e unha taxa de 

cofinanciamento do 50 % con fondos europeos, polo que a UE aportaría un 

euro por cada euro gastado por España. 

 

O obxectivo do proxecto Life Rexenera Limia era implementar proxectos 

innovadores de rexeneración dos sistemas fluviais degradados na Comarca da 

Limia, pola intensa actividade agrícola e gandeira. Tratábase, por tanto de 

recuperar e rexenerar os sistemas hídricos dos que forman parte os cursos de 

auga que desaugan no río Limia, que á súa vez verte as súas augas no encoro 

das Conchas.  

 

Por outra banda, a documentación sobre o Proxecto de mellora da calidade das 

augas e recuperación do entorno do encoro das Conchas desenvolto pola 

CHMS entre os anos 2014 e 2015, dotado con 1.015.631 euros e financiado 

nun 80 % con fondos FEDER, amosa que a maioría deses fondos gastáronse 

en construír piscinas e reconstruír termas no concello de Bande. 

 

Os obxectivos dese programa eran, por esta orde, mellorar a calidade das 

augas do encoro, compensar a falta de baño (prohibido en moitas épocas do 
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ano] con outras zonas adaptadas a ese uso, promover actividades lúdicas, 

culturais e de saúde nese entorno fluvial, e promover a seguridade e a 

accesibilidade da ribeira, pero na práctica, o primeiro obxectivo case non 

recibiu fondos porque practicamente a totalidade do orzamento -921.183 euros 

máis 193.449 euros de IVA dedicouse fundamentalmente a construír unha 

instalación de dúas piscinas e o  reacondicionamiento como piscinas das 

termas romanas de Porto Quintela, en ambos casos en Bande, mentres que 

para a recuperación ambiental das augas do encoro só se gastaron 30.200 

euros. 

 

O encoro leva décadas acumulando a contaminación por fósforo e nitratos dos 

xurros, fertilizantes e residuos das explotacións gandeiras industriais existentes 

na comarca, que ten a maior densidade de granxas de porcos e polos de 

Galicia, contaminación que produce unha proliferación de cianobacterias que, 

sumada á falla de osíxeno das augas, desembocou este verán o 

envelenamento das augas con ácido sulfídrico pola descomposición das 

cianobacterias que se atopan no fondo e apenas reciben luz. 

 

Dase a circunstancia de que o Goberno do Estado aprobou a comezos deste 

ano o  Real decreto sobre protección das augas contra a contaminación difusa 

producida polos nitratos procedentes de fontes agrarias, que de acordo coa 

normativa europea e estatal obriga ás CC.AA a declarar zonas vulnerables por 

este tipo de contaminación, como é obviamente o caso da comarca da Limia e 

do encoro das Conchas. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 

 

Como valora o Goberno de Galicia que a maioría dos fondos europeos que en 

teoría deberían ter por finalidade rexenerar o encoro  das Conchas se gastasen 

en construír piscinas en Bande? 
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Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 11:45:11 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 11:45:30 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e 

deputada pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral 

en Pleno. 

 

A Comisión 2ª do Parlamento de Galicia, a instancia e como resultado 

dunha proposición non de lei presentada polo Grupo Socialista con 

número de rexistro 15.584, acordou na súa sesión do 18 de maio de 

2021 instar á Xunta de Galicia “a rematar os traballos para a ampliación e 

revisión da Rede Natura  2000, así como avanzar na aprobación dos 

diferentes plans de xestión no prazo máis breve posible”.  

 

A pesar do tempo transcorrido, non hai ningunha noticia nin indicio de 

que ese acordo se vaia cumprir, a pesar de que a Xunta xa anunciara a 

ampliación –que deixara ultimada o goberno de Emilio Pérez Touriño- no 

ano 2011, quedando paralizada por razóns descoñecidas pero por todos 

sospeitadas durante unha década, a pesar de que nun anuncio no DOG 

de xaneiro de 2012, a propia Xunta recoñecía que a ampliación era 

“urxente”.  

 

Hai que ter en conta que Galicia ten a Rede Natura máis pequena entre 

as 17 CC.AA, con menos do 12 % da súa superficie protexida sobre o 

papel fronte ao 20 % da seguinte comunidade, que é o País Vasco, e ao 

27 % de media estatal. Hai que ter en conta tamén que polo que 

sabemos da proxectada ampliación, aínda de levarse a cabo, estariamos 
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moi lonxe da media estatal e seguiriamos á cola das CC.AA, é dicir, non 

se trata dunha ampliación en modo algún ambiciosa.   

 

A rede natura galega carece de mecanismos para compensar as 

restricións de uso da propiedade asociadas ao plan director, ademais de 

que sería recomendable dinamizar os recursos e o patrimonio natural e 

ambiental dos territorios que sexan xa ou sexan declarados no futuro 

Rede Natura, polo que sería recomendable crear un fondo de 

compensación a tal efecto.  

 

Ese fondo podería nutrirse de recursos europeos, estatais, autonómicos 

ou incluso, no seu caso, procedentes de empresas que queiran 

voluntariamente contribuír dentro da súa responsabilidade social 

corporativa.  

 

Por outra banda, en resposta a unha pregunta do eurodeputado do 

PSdeG Nicolás González Casares do mes de agosto de 2022, a 

Comisión Europea afirma que  “A Comisión considera que o Plan director 

elaborado por Galicia para a xestión dos espazos Natura 2000 non 

cumpre os requisitos da Directiva Hábitats con respecto ás sesenta e 

cinco zonas especiais de conservación de Galicia, incluída a zona 

Ancares-Courel”.  

 

Isto engádese ao feito de que segundo a organización ecoloxista WWF, 

Galicia ten o peor plan director entre as comunidades autónomas do 

Estado. Faise, por tanto, obxectivamente necesario modificar o Plan 

director da Rede Natura para melloralo e adaptalo á normativa europea 

e, en particular, á directiva de hábitats que a Comisión afirma que non 

cumpre. 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-V

pb
Fp

vf
V

B
-8

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

208159

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-VpbFpvfVB-8
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


 

 

 

 

 

Por iso, a deputada e o deputado que asinan, preguntan: 

 

Como valora o Goberno galego que a Comisión Europea afirme por 

escrito que “o Plan director elaborado por Galicia para a xestión dos 

espazos Natura 2000 non cumpre os requisitos da Directiva Hábitats con 

respecto ás sesenta e cinco zonas especiais de conservación de 

Galicia”? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 
 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 11:47:12 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 11:47:27 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández, Noelia Otero Lago e Matilde Begoña 

Rodríguez Rumbo, deputado e deputadas pertencentes ao Grupo 

Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 

do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a 

súa resposta oral en Pleno. 

 

O Concello de Culleredo excede na actualidade os 30.000 habitantes, sendo un 

dos poucos de Galicia que medra en poboación, cousa que leva facendo durante 

as últimas décadas. Así, no ano 1991 tiña 14.602 habitantes, 22.076 en 2001 e 

28.227 en 2009. A súa posición estratéxica, lindeiro coa Coruña, dotado con 

parques empresariais, aeroporto, autoestrada e un amplo abano de servizos 

comunitarios e de benestar, explican ese crecemento constante. 

 

A Lei orgánica 2/2006, do 3 de maio, de educación, regula no seu capítulo III do 

título II, titulado «Equidade na educación», a escolarización en centros públicos e 

privados concertados, establecendo que as administracións educativas deberán 

regular a admisión do alumnado de tal forma que se garanta o dereito á 

educación, o acceso en condicións de igualdade e a liberdade de elección de 

centro por parte de nais, pais, titoras e titores. 

 

Contrariamente a ese principio de equidade, actualmente o ensino secundario en 

Culleredo soamente se atende por parte dos centros educativos radicados no norte 

dese concello, na que é a súa área máis urbana, quedando gran parte do seu 

territorio sen un centro de proximidade que atenda a demanda educativa para 

tantos mozos e mozas que viven nel. E hai alumnos que perden case dúas horas 
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cada día para se desprazaren desde os seus lugares de residencia ata os institutos 

da parte urbana. 

 

Por outra banda, a saturación dos recursos de ensino secundario da zona urbana 

non está a ser atendida axeitadamente pola Xunta, por iso, periodicamente, se 

repitan as protestas por falta de medios e persoal.  

 

A desatención á demanda educativa do rural por parte do Goberno galego, que 

provoca desigualdade e discriminación para o alumnado en función do seu lugar 

de residencia, debería ser paliada para atender ao mesmo tempo esa situación de 

saturación e a falla de recursos mediante a creación dun centro que atenda a 

demanda de ensino secundario da gran maioría do concello. 

 

Ante esa situación, aprobouse xa no ano 2019 no Pleno local unha moción 

acordando comunicar á Xunta a total dispoñibilidade do Concello de Culleredo 

para poñer a disposición da Administración autonómica competente en materia 

educativa os terreos necesarios para a construción dun centro educativo na zona 

rural que atenda esa necesidade educativa, e por parte dese concello manifestouse 

desde entón que a radicación dese novo centro podería ser Ledoño, Celas ou 

Tarrío, neste último caso existe  a posibilidade de ampliar o centro xa existente.  

 

Pola súa banda, moitas familias manifestan que o importante é atender 

efectivamente á demanda, con independencia da radicación ou incluso da 

tipoloxía do centro. 

 

Por iso, o deputado e as deputadas que asinan, preguntan: 
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Vai o Goberno galego atender á necesidade e reclamación, por parte da 

veciñanza, dun centro educativo que achegue o ensino secundario na zona rural 

de Culleredo para evitar tanto a saturación dos institutos da zona urbana como a 

necesidade desprazamento dos mozos e mozas do rural? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 11:51:16 

 

Noelia Otero Lago na data 08/08/2023 11:51:47 

 

Matilde Begoña Rodríguez Rumbo  na data 08/08/2023 11:51:55 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-N

7S
Q

T0
M

B
r-

2
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

208163

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-N7SQT0MBr-2
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


 

 

 

 

Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

Recentemente, Amigas das Árbores denunciou o último episodio dunha 

continuada serie de talas masivas de árbores e fragas autóctonas na Ribeira 

Sacra. Esta nova tala inclúe árbores centenarias, en pleno corazón da Ribeira 

Sacra, concretamente "na estrada que comunica Loureiro co embarcadoiro e o 

encoro de Santo Estevo de Ribas do Sil, encoro de San Pedro e Os Peares no 

concello de Nogueira de Ramuín”. 

 

En marzo de 2021 foi denunciada ante a opinión pública polo mesmo colectivo 

a tala indiscriminada dunha fraga de 2.5 hectáreas formada por especies 

autóctonas no concello de Parada de Sil, tamén en  pleno corazón da Ribeira 

Sacra, eliminando todo o sotobosque e o bosque de ribeira a carón do regato 

da Senra. A forma de efectuar a tala constitúe nese caso como noutros unha 

práctica silvícola altamente agresiva que elimina todas as árbores dunha zona 

producindo a desaparición de flora e fauna, a colmatación dos cursos fluviais, 

perda de chan fértil e erosión, ademais do impacto paisaxístico. 

 

En abril de 2019 produciuse outra tala dunha carballeira con exemplares de ata 

200 anos no concello de Nogueira de Ramuín, en plena Ribeira Sacra e a 

carón do Parador de Santo Estevo de Ribas de Sil, que foi denunciada por 

Amigos da Terra e a Sociedade Galega de Historia Natural. 
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En marzo de 2015 Amigos da Terra denunciou a tala indiscriminada da que 

consideraba a mellor colección de árbores da Ribeira Sacra, centos de árbores 

de distintas especies maioritariamente autóctonas e algúns delas centenarias 

no lugar de A Rasa-Loureiro, no concello de Nogueira de Ramuín. 

 

A tala de árbores autóctonas (e máis aínda de fragas enteiras) ten un impacto 

evidente tanto desde o punto de vista medioambiental como paisaxístico. Esta 

sucesión de agresións ao medio e á paisaxe prodúcese nun espazo que ten un 

elevadísimo valor ecolóxico, cultural e etnográfico e que en teoría debería 

gozar do máximo grado de protección, na medida en que os Canóns do Sil 

forman parte da Rede Natura 2000 como LIC e ZEC, a pesar do cal nos últimos 

anos a Ribeira Sacra vén sufrindo reiteradas agresións que afectan aos seus 

valores etnográfico-culturais, paisaxe e ecosistemas, ao mesmo tempo que se 

trata de promocionar a Ribeira Sacra como patrimonio da humanidade, levando 

a que a candidatura para obter esa declaración tivese que ser retirada a 

mediados de 2021 ante un informe do ICOMOS, o Consello Internacional de 

Monumentos e Sitios, organismo asesor da UNESCO, que advertía carencias 

técnicas na proposta da candidatura, entre outras cousas pola existencia de 

agresións ambientais entre as que se contan canteiras a ceo aberto, 

explotacións eólicas e repoboacións con especies forestais alóctonas. 

 

En nadal de 2018, o propio presidente da Xunta, Alberto Núñez Feijóo, 

anunciou a declaración como BIC de toda a paisaxe cultural da Ribeira Sacra, 

o que incluía as súas especies arbóreas centenarias, pero, a pesar diso, a 

corta de árbores senlleiras segue a producirse con total impunidade e ante a 

pasividade da Administración principal responsable de velar polo medio 

ambiente, pola protección da paisaxe, do territorio e do patrimonio material e 

inmaterial, que é a Xunta de Galicia. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 
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Vai adoptar a Xunta de Galicia algún tipo de medida ante a sucesión de talas 

de árbores senlleiras e fragas  nun espazo tan singular e valioso como a 

Ribeira Sacra? 

 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 11:53:45 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 11:54:02 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

A sentenza da sección terceira do TSXG de 21 de xaneiro de 2022 anula o 

acordo da Xunta de 7 de novembro de 2019, polo que se autorizaba o 

repotenciamento dun parque eólico en Corme, que fora declarado “de interese 

especial” pola Xunta o 2 de febreiro de 2018, ao abeiro da Lei de fomento de 

iniciativas empresariais de 2017. A sentenza determina que a redución á 

metade do prazo para a consulta pública do impacto ambiental é contraria a 

dereito.  

 

En concreto, di a sentenza que a redución á metade dos prazos que contempla 

a DA primeira da Lei de aproveitamento eólico de Galicia de 2009 non pode 

aplicarse ao trámite de información pública a efectos ambientais, que non pode 

ser inferior a 30 días por aplicación da normativa estatal e europea. Así, 

literalmente, no seu fundamento xurídico decimo quinto, establece que “a 

primacía do dereito comunitario sobre o autonómico non deixa lugar a dúbidas, 

do que se conclúe que non foi acorde a dereito a redución do prazo de 

información pública á metade no procedemento de avaliación do impacto 

ambiental establecido no apartado 4 da disposición adicional primeira da 

LAEGCEFCA, xa que en ningún caso podía ser inferior a 30 días, que logo o 

artigo 36.1 da LEA (tarde), precisou que serían hábiles”.  

 

Pola súa banda, a sentenza do mesmo órgano xudicial de 9 de novembro de 

2020 anula a aprobación definitiva (que amparaba unha modificación do 
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proxecto inicial) por parte do Consello da Xunta doutro parque eólico, o de 

Sasdónigas, en Mondoñedo, considerando que  “en Sasdónigas estamos ante 

unha fragmentación en dúas fases realizada pola promotora, sendo evidente 

que o emprazamento xeográfico é o mesmo e se comparten elementos clave 

de funcionamento” e que “atopámonos ante a división artificial dun único 

Parque Eólico en dos fases; a fase II carece dos elementos e equipamentos 

necesarios para ser considerada unha instalación independente da fase I, 

entendendo o T.S. (s. 20-4-2006, RC 5814/2003) que a figura do Parque Eólico 

debe ser necesariamente contemplada desde unha perspectiva unitaria” e que 

“realizando unha avaliación ambiental individual de cada un dos proxectos 

fragmentados, evítase unha verdadeira avaliación global de todo o proxecto”. 

Tamén di esa sentenza que “Para que as modificacións dun parque eólico 

teñan o carácter de non esencial, haberán de dispor de informe favorable do 

órgano ambiental respecto da proposta de modificación; e, no presente caso, 

se ben existe, o documento non contén todos os informes sectoriais necesarios 

para valorar correctamente a incidencia ambiental da modificación proposta 

pola promotora”. 

 

Engade a sentenza que non se valoraron correctamente “elementos 

especialmente protexidos, como o Camiño de Santiago”, nin o seu “impacto 

visual e acústico”,  nin o feito de que afecte “a importantes recursos hídricos”, 

entre eles dúas lagoas. 

 

Por medio de sentenza de 11 de decembro de 2020 do mesmo órgano xudicial, 

o TSXG tamén anulou outra autorización da Xunta para un parque eólico na 

Serra do Oribio, entre Samos e Triacastela, porque o Goberno galego autorizou 

en 2019 o parque, en Rede Natura, como se fose unha modificación doutro 

previo que obtivera permiso ambiental en 2005, nos últimos días do executivo 

de Manuel Fraga, considerando que o goberno de Emilio Pérez Touriño 

prohibiu os novos parques en Rede Natura, pero co argumento de que o do 
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Oribio non era novo senón unha modificación do que xa obtivera o permiso 

ambiental en 2005, argumento que desbotou o TSXG, entendendo que non se 

podía considerar vixente nin “eterna” a declaración ambiental anterior, que 

segundo a lexislación daquela aplicable tería que caducar aos cinco anos, que 

ademais na actualidade resultaría “obsoleta” polos “múltiples cambios 

lexislativos” que houbo dende aquela, e que o autorizado en 2019 era un novo 

parque, non unha modificación doutro anterior que nin se comezara a executar. 

Así, o tribunal entende que o parque eólico de Oribio non se pode considerar 

“existente” para a súa excepcional autorización, xa que “non se comezara a 

executar o proxecto de 2007-2009, non estando en explotación, nin instalados 

aeroxeneradores”, polo que conclúe que non se pode “modificar o que non 

existe”. 

 

As sentenzas anteriores son exemplos da conflitividade xurídica que está a 

xerar o proceso de desenvolvemento eólico en Galicia, en paralelo coa social 

que se concreta en múltiples manifestacións, movementos veciñais e protestas 

en moitos concellos. A situación chegou a tal punto que, a mediados de 

decembro de 2021, o informe Enerxía eólica e paisaxes culturais en Galicia 

elaborado polo Consello da Cultura Galega concluíu a necesidade dunha 

moratoria na autorización de parques para poder así, de maneira "prioritaria",  

"revisar o Plan Sectorial Eólico de Galicia (PSEG) e sometelo a avaliación 

ambiental estratéxica". O CCG di no seu informe que "A salvagarda dos valores 

do territorio ante o desenvolvemento eólico actual require unha actuación 

proactiva da Administración na identificación, inventario e protección deses 

valores", instando tamén a Xunta a  "salvagardar lugares que teñen valor pola 

súa riqueza natural, cultural, paisaxística, etnográfica ou histórica" e resaltando 

que "Coa implantación masiva dos parques eólicos estase a superar a 

capacidade de carga do sistema natural".  
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Froito desa presión, na Lei de acompañamento dos orzamentos deste ano, 

recentemente aprobada, a Xunta deu un aparente bandazo introducindo unha 

moratoria para non tramitar novos parques eólicos ata as municipais de 2023 

ante a súa incapacidade para analizar todas as solicitudes que recibe, pero o 

Goberno galego reservouse a posibilidade (discrecional) de seguir adiante cos 

proxectos que considere relevantes e apenas dúas semanas despois da súa 

entrada en vigor o propio Feijóo, anunciou unha nova reforma legal para dar 

“prioridade na tramitación” ás “empresas que constrúan parques eólicos na 

comunidade e destinen o 50 % da enerxía que produzan á industria a través de 

contratos de prezo fixo”, cousa que se pretende facer por medio dun artigo na 

futura lei de áreas empresariais, unha norma cuxo borrador exposto ao público 

hai unhas semanas non falaba en absoluto de parques eólicos. 

 

Desta forma, a Xunta segue a introducir cambios no ámbito eólico a través de 

todo tipo de leis pero sen reformular nin a norma que actualmente é o marco do 

sector en Galicia, a de 2009 corrixida xa nove veces, nin o Plan eólico de 1997, 

que nunca foi sometido a avaliación ambiental estratéxica como debería telo 

sido conforme a lexislación actual (estatal e comunitaria), o cal implica que a 

propia planificación eólica de Galicia que ampara o desenvolvemento eólico na 

nosa comunidade carece dun trámite esencial dunha planificación das súas 

características, algo que hoxe determinaría a súa nulidade radical. 

 

Por tanto, as actuacións do Goberno de Galicia en materia eólica, ademais de 

basearse nun plan non avaliado ambientalmente, están sendo constantemente 

corrixidas polos tribunais, o cal implica problemas para os afectados e as 

empresas promotoras, ao mesmo tempo que a lexislación eólica galega é un 

galimatías de normas que mudan constantemente e non están axeitadamente 

coordinadas entre si nin actualizadas, mentres as decisión políticas da Xunta 

nun ámbito tan importante desde o punto de vista económico e enerxético e 

con tanto impacto social e ambiental como o eólico son erráticas e carecen de 
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rumbo, xerando todo iso inseguridade xurídica e conflitividade social nun 

ámbito que debería ter unha normativa clara tendente a permitir un 

desenvolvemento eólico ordenado e estable que respecte o medio e contribúa 

economicamente nas zonas onde se instalan os parques eólicos.  

 

En conclusión, a enerxía eólica é un vector imprescindible da transición 

enerxética xusta e o seu desenvolvemento é de enorme importancia para o 

noso país e para o mundo, pero a carencia dun marco normativo claro e 

estable, xunto á incapacidade da Administración galega para atender desde o 

punto de vista cuantitativo e tamén cualitativo ás súas competencias nesta 

materia e unha política lexislativa errática e desacertada están xerando, 

ademais de conflitividade e alarma social, incerteza xurídica e económica, que 

é criticada desde ámbitos moi diversos que inclúen non só os afectados senón 

á propia AEGA, representante dos promotores eólicos.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 

 

Considera a Xunta de Galicia que dotar o sector eólico dun marco xurídico 

axeitado e estable e de criterios administrativos claros e axustados a dereito é 

importante para permitir un desenvolvemento eólico ordenado e equilibrado 

que respecte o medio ambiente, o territorio e os dereitos e intereses das 

persoas e comunidades afectadas? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 11:55:36 
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Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 11:55:50 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamento Parlamentario dos Socialistas de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en 

Pleno. 

 

Nos últimos anos a Xunta de Galicia vén prorrogando sen convocar concurso 

público contratos de servizos de todo tipo, desde mantemento de estradas ata 

subministracións enerxéticas, servizos postais ou xestión de todo tipo de 

vehículos e medios de transporte como helicópteros, barcos ou autobuses. As 

prórrogas son teoricamente legais, pero supoñen un obstáculo á libre 

competencia, segundo veñen advertindo o Consello de Contas ou a Comisión 

Nacional dos Mercados e a Competencia (CNMC). 

 

Recentemente, o contrato da inspección técnica de vehículos (ITV), que está 

en mans da mesma empresa desde o ano 1987 e finalizaba no 2023, foi 

prorrogado ata o ano 2027.  

 

A finais de 2021 prorrogouse o servizo de operación dos dous helicópteros de 

salvamento marítimo da Xunta, que fora adxudicado en 2017 por 8,25 millóns 

de euros ao ano á empresa á que o Goberno galego vendera en 2012 os seus 

dous helicópteros mercados sete anos antes, cun prazo de execución de catro 

anos, prorrogable por outros dous e agora prorrogouse outros dous anos máis, 

ata novembro de 2023 e por 16,5 millóns de euros, malia que no seu momento 

o presidente Feijóo asegurara que en sucesivos concursos se poderían obter 

aparatos “máis modernos”. No seu momento, cando a Xunta se desfixo dos 

aparatos, o Consello de Contas xa advertira de que o Goberno galego tomara a 
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decisión sen “ningún estudo sobre a repercusión da venda dos helicópteros” 

nas futuras contratacións do servizo cando a Administración xa non tivese a 

súa propiedade.  

 

A Xunta tamén prorrogou durante anos á mesma empresa diversos contratos 

de helicópteros de loita contra os incendios, prórrogas censuradas polo 

Consello de Contas por entender que se producira unha incorrecta planificación 

do servizo por parte da Xunta. 

 

As prórrogas non só se rexistran nos helicópteros, sexan de incendios ou de 

salvamento marítimo, senón que nese último sector, tamén se producen no 

departamento de Gardacostas de Galicia, dependente da Consellería do Mar. 

Así, o servizo de operación dos catro barcos de salvamento marítimo de maior 

tamaño da Xunta vén sendo prorrogado sucesivamente sen un novo concurso 

público desde o que se outorgou en 2006 á empresa Remolcanosa. 

 

Igualmente, tras moitos anos e nalgúns casos mesmo décadas de prórrogas 

dos contratos de transporte escolar con todo tipo de irregularidades certificadas 

polo Consello de Contas, en 2021 tamén foron prorrogados os contratos da 

metade das liñas de transporte escolar de Galicia, en concreto os que se 

prestan de xeito exclusivo a centros educativos e non integrados no transporte 

regular xeral. debido a que a Xunta viuse xudicialmente obrigada a reiniciar o 

concurso para renovalas porque cometera “erros non subsanables” nos 

primeiros pregos de condicións que validara a propia Consellería de Educación. 

Se no primeiro proceso a Xunta estimaba un gasto de 81 millóns de euros nos 

dous próximos anos, agora calcula que terá que gastar un 15 % máis, 93,4 

millóns, porque entre outras cuestións faltábanlle 284 paradas, unha omisión 

que amosa un elevado nivel de incompetencia. 
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Respecto doutros contratos de transporte escolar, que están en fase de 

renovación, o Consello de Contas dixo no seu momento que se outorgaran 

incumprindo os sucesivos gobernos galegos “os principios esenciais da 

contratación administrativa (publicidade, concorrencia, igualdade e non 

discriminación)” e que posteriormente “a utilización do mecanismo da prórroga 

permitiu estender a duración dos contratos [...] sen que se promovera 

concorrencia no sector”.  

 

As prórrogas contractuais, aínda que sexan legais, deben ser segundo o noso 

ordenamento xurídico un mecanismo excepcional, que hai que xustificar 

cumpridamente, cousa que non fai a Xunta, que o emprega como mecanismo 

habitual excluíndo o xogo da libre competencia na contratación pública en gran 

parte dos contratos do sector público autonómico de Galicia e beneficiando 

sistematicamente a determinadas empresas que fan negocio co público 

creando monopolios de facto que son contrarios á lei e ao interese público. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 

 

Vai o Goberno de Galicia deixar de usar habitualmente a práctica de prorrogar 

con carácter reiterado os contratos públicos para evitar o prexuízo á 

competencia e ao interese público que tal práctica supón? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 11:57:40 
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Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 11:57:55 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do 

disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa 

a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

A Lei 1/2016, do 18 de xaneiro, de transparencia e bo goberno de Galicia, 

aprobada con máis de dous anos de retraso con respecto á lei estatal do ano 

2013, establece e desenvolve o dereito da cidadanía a pedir á Administración 

calquera información que estea no seu poder. Se a Administración non 

contesta a esa petición ou declina facilitar a información solicitada conforme a 

algunha das excepcións previstas pola propia lei, pódese recorrer á Comisión 

da Transparencia de Galicia, competencia da Valedora do Pobo. Non 

obstante, seis anos despois da aprobación da lei galega, esta carece de 

regulamento que indique as consecuencias do incumprimento por parte da 

Administración no caso de que a Valedora determine que o cidadán ten razón 

e que a Administración ten que facilitar a información solicitada e, por tanto, a 

Valedora non ten xeito de obrigar a Administración a proporcionar a 

información solicitada, e o cidadán en cuestión non ten máis remedio, en caso 

de que a Administración non cumpra a resolución da Valedora facilitando a 

información solicitada como ocorre frecuentemente, que acudir á Xustiza, o cal 

implica, ademais dun coste económico, un retraso de tempo moi elevado que 

desvirtúa por completo a finalidade do dereito de acceso á información pública 

configurado polo artigo 105.b da Constitución e pola propia lei estatal.  

 

É dicir, hoxe en Galicia ese dereito é meramente teórico pero non existe na 

práctica a non ser que o declare un xulgado, de xeito que a Administración 

pode negarse a facilitar calquera información que lle resulte “incómoda”, 
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confiada en que un cidadán normal non incorrerá no gasto de tempo e cartos 

que implica un proceso xudicial e, por tanto, desistirá da súa pretensión. Esta 

situación choca frontalmente coas declaracións no seu momento do Sr. Feijóo, 

que dixo a lei de transparencia galega sería “das máis avanzadas de Europa” 

e coas frecuentes declaracións dos responsables do Goberno galego, que 

presumen dunha transparencia que na realidade é completamente inexistente. 

 

Na mesma liña, o artigo 9 do Regulamento do Parlamento de Galicia 

establece que: 

 

 

1. Para o mellor cumprimento das súas funcións parlamentarias, os deputados, 

logo de coñecemento do respectivo grupo parlamentario, terán a facultade de 

solicitar das administracións públicas os datos, informes ou documentos que 

consten en poder destas.  

 

2. A solicitude dirixirase, en todo caso, por conduto da Presidencia do 

Parlamento, e a Administración autonómica deberá facilitar a documentación 

solicitada ou manifestar á Presidencia do Parlamento, en prazo non superior a 

trinta días e para o seu máis conveniente traslado á persoa solicitante, as 

razóns fundadas en dereito que o impidan, ou comunicar a súa disposición 

para lle permitir o acceso directo á documentación solicitada. 

 

2 bis. No caso de que a Administración autonómica non facilite a información 

requirida e de que non medie comunicación que xustifique a negativa no prazo 

sinalado na alínea anterior, transcorridos trinta días as solicitudes de 

información poderán ser reconvertidas, sempre por petición do autor ou da 

autora delas, en pregunta en comisión, onde recibirán o tratamento das 

preguntas orais. 
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Por tanto, o Regulamento establece –con toda lóxica democrática- que os 

deputados e deputadas poden solicitar os datos, informes ou documentos que 

teñan as administracións, e establece tamén a obriga da Administración 

galega de facilitalos ou fundamentar unha eventual negativa nun prazo de 30 

días, pero a realidade é que a Administración galega non da resposta á 

inmensa maioría das peticións realizadas consonte ao artigo 9, nin en 30 días 

nin en 30 anos, o cal deixa ao deputado ou deputada a posibilidade de 

reconverter a súa petición en pregunta, pero unha pregunta non obriga á 

Administración a facilitar ningún tipo de información e, na práctica, nin sequera 

a dar resposta realmente á pregunta que se lle fai.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 

 

Cando vai a Xunta de Galicia garantir que o dereito de acceso á información 

pública sexa real e efectivo na nosa comunidade sen necesidade de acudir 

aos tribunais? 

 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 11:59:48 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 12:00:01 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

Segundo transcendeu nos últimos días, entre marzo e xuño de 2020 o Sergas 

mercou á empresa galega SIBUCU SL 2,3 millóns de mascaras -2 millóns de 

tipo cirúrxico e 300.000 de tipo FFP2- por un importe de 1.945.000 euros, 

compras realizadas mediante catro expedientes tramitados polo procedemento 

de emerxencia. 

 

Pouco tempo despois da entrega das mascaras de SIBUCU, detectouse por 

parte do Instituto Galego de Consumo que catro lotes de mascaras FFP2 da 

citada empresa foran validadas pola empresa italiana ENS Certificazione 

Macchine SRL, que non estaba autorizada para facer esa certificación, a pesar 

do cal SIBUCU entregounas co marcado 'CE' que garante a adecuación á 

lexislación europea, a pesar do cal a Xunta continuou coa distribución das 

mascaras entregadas por SIBUCU.  

 

Ningún dos expedientes de compra a SIBUCU aparece na Plataforma de 

Contratos Públicos de Galicia, como tampouco figura ningunha das 

contratacións de emerxencia do Sergas. O IGCC chegou a abrir expediente 

sancionador á empresa en xullo de 2020 por importe de 10.500 euros.  

 

A empresa SIBUCU SL carecía por completo, no momento de efectuar as 

ventas de mascaras, de experiencia no mercado sanitario, que tampouco 

figuraba no seu obxecto social. Ademais do Sergas, a empresa vendeu 
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mascaras á comunidade e ao concello de Madrid, entre outras administracións 

públicas. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 

 

As mascaras que o Sergas recibiu de SIBUCU SL tiñan a calidade necesaria e 

estaban correctamente certificadas? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 12:20:44 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 12:20:57 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres e Cristina Fernández Davila, deputado e deputada do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a ampliación do comedor do CPI Alfonso VII de Caldas de Reis. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

A ANPA Celenis do CPI Alfonso VII de Caldas de Reis creou no ano 2017 o 

comedor escolar, un proxecto que nacía cun obxectivo triplo: 

-Prestar un servizo complementario de grande utilidade para conciliar a vida 

laboral e familiar. 

-Mellorar os hábitos alimenticios de nenos e nenas e previr problemas de saúde. 

-Garantir unha boa alimentación a nenas e nenos en situación de pobreza e risco 

de exclusión social. 

No mes de maio do ano 2018, debido ao incremento da demanda a asemblea da 

ANPA decidiu pasar o servizo de comedor á Consellaría de Educación, co obxectivo de  

ampliar a oferta e atender a cada vez maior demanda existente. Así, no curso 2018-2019 

a consellaría asumiu o servizo, en réxime de xestión indirecta, e con inicialmente 41 

prazas que foron ampliadas a 48. 

No curso 2019-2020 as prazas solicitadas foron 75 e as ofertadas 48. Mais, 

debido ao sobrante de prazas noutros centros da zona, finalmente foron cubertas as 75 

solicitudes. No curso 2020-2021 as solicitudes presentadas foron 119, das cales 26 
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corresponden a 4º de educación infantil, mais só puideron ser atendidas 75. Ao longo do 

curso, debido as normas derivadas da COVID, foi necesario establecer 3 quendas no 

comedor para garantir as distancias e previr contaxios. 

No curso 2021-2022 o centro tivo unha matrícula de 441 estudantes, dos cales 

só o 18, 14% se beneficia do servizo de comedor escolar. Os datos demostran que se 

trata dun centro con alta demanda de matrícula e tamén cada vez maior demanda do 

servizo de comedor. 

Para resolver esta necesidade, a ANPA do centro iniciou xestións para demandar 

a ampliación do comedor de maneira que poida acoller dúas quendas de 56 prazas, un 

total de 112 prazas. Trátase dunha opción factíbel ao existir terreos adxacentes onde se 

podería construír esta ampliación. 

No mes de setembro de 2020 a ANPA Celenis enviou un escrito dirixido á 

Xefatura Territorial de Pontevedra da Consellaría de Educación na que lle expoñía a 

situación e formulaba a proposta de ampliación do comedor. Este escrito da ANPA non 

tivo resposta por parte da Consellaría. 

Logo de diversas xestións infrutuosas, novamente no mes de xaneiro de 2022 a 

ANPA Celenis do CPI Alfonso VII solicitou unha reunión conxunta co Xefe Territorial 

de Educación de Pontevedra e co Delegado Territorial da Xunta en Pontevedra para 

tratar o tema do comedor escolar. Pasados máis de 6 meses, a solicitude non tivo 

resposta. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Ten previsto a Xunta incluír no orzamento de 2023 unha partida destinada á 

construción da ampliación do comedor do CPI Alfonso VII de Caldas? 
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Santiago de Compostela, 8 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Cristina Fernández Davila 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 08/08/2023 12:50:39 

 

Cristina Fernández Davila na data 08/08/2023 12:50:49 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández, Julio Torrado Quintela e Marina Ortega 

Otero, deputados e deputada pertencentes ao Grupo Parlamentario dos 

Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento 

da Cámara, presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta 

oral en Pleno. 

 

Un informe de fiscalización específica do Consello de Contas sobre a 

execución de contratos no Sergas conclúe que no 59 % dos expedientes 

fiscalizados (22 de 37) a actividade continuou máis alá da vixencia do contrato 

e que a Xunta pagou 40 millóns de euros (29 % do total analizado) sen 

cobertura contractual. 

 

Conclúe o Consello de Contas no seu informe que a prórroga de contratos 

automática e sen xustificación é unha práctica “sistemática”, “cando esta debe 

ter carácter excepcional” .  

 

Por iso, os deputados e a deputada que asinan, preguntan: 

 

Por que o Sergas está recorrendo sistematicamente á prórroga de contratos 

cando esta debe ter un carácter excepcional segundo o noso ordenamento 

xurídico? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 
 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 12:22:31 
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Julio Torrado Quintela  na data 08/08/2023 12:22:45 

 
Marina Ortega Otero  na data 08/08/2023 12:22:55 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

Estase detectando nos últimos tempos a presenza de aves migratorias que 

poderían estar afectadas por gripe aviaria en distintos puntos das costas 

galegas, procedentes probablemente do Norte de Europa. Tamén se está a 

observar un decrecemento acusado de distintos tipos de aves mariñas, con 

conteos dalgunhas especies como mascatos ou palleiras grandes que son 

entre 5 e 10 veces menores que a media ordinaria. 

 

Por outra banda, a Xunta xa detectou casos de gripe aviaria a mediados de 

setembro nas praias de Raeiro (O Grove), Razo (Carballo) e no porto de 

Cabanas (Muros), mentres que Gran Bretaña detectou a propagación desta 

doenza desde o inverno pasado en varias  das súas colonias de aves mariñas. 

A gripe aviaria e unha enfermidade infecciosa, que se propaga principalmente 

de ave en ave. Despois do brote de 2004-2005, que afectou a aves de cría en 

granxas, foron aparecendo variantes en aves silvestres, tendo a última, 

identificada en 2021, un especial impacto en Europa.  

 

A transmisibilidade do virus ás persoas é moi baixa ata o momento, sen 

descartar cambios no futuro, pero o contaxio entre aves silvestres e domésticas 

adoita ser elevado, o cal supón un risco evidente, especialmente porque a 

costa galega é unha ruta moi importante nas migracións de aves entre o norte 

de Europa e África, tanto de ida como de volta, unha ruta pola que pasan 

milleiros de aves cada ano, moitas das cales fan “escala” máis ou menos 

duradeira en Galicia.  
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A comezos de outubro detectouse en Guadalajara o primeiro caso de 

transmisión a humanos de gripe aviaria en España, que é o segundo en 

Europa.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 

 

É consciente a Xunta de Galicia do risco que representa a gripe aviaria en 

Galicia como importante ruta de paso de aves migratorias? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 12:24:26 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 12:24:43 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e 

deputada pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral 

en Pleno. 

 

A Lei 19/2013, do 9 de decembro, de transparencia, acceso á 

información pública e bo goberno, obriga á Administración autonómica 

galega a facer públicos os datos estatísticos sobre a porcentaxe en 

volume orzamentario de contratos adxudicados a través de cada un dos 

procedementos previstos na lexislación de contratos do sector público.  A 

pesar desa obriga, a Xunta adoita proporcionar eses datos cun notable 

retraso. Os últimos datos publicados corresponden aos anos 2019, 2020 

e 2012, e foron publicados a comezos de 2022 e sen desagregar por 

ano, só despois de que o Grupo Parlamentario Socialista presentase 

unha batería de iniciativas reclamándoos, e coincidindo cunha 

interpelación ao respecto no Pleno do Parlamento.  

 

Neses datos pode observarse que o 39,2 % dos contratos das 

consellerías e entidades dependentes da Xunta adxudicáronse polo 

procedemento correspondente aos contratos menores ou negociados 

(con ou sen publicidade). Máis concretamente, os menores representaron 

o 33,49 %, o cal implica que unha figura concibida como residual estase 

usando con carácter ordinario, abrindo unha porta evidente á 

discrecionalidade no emprego dos recursos públicos e, por tanto, á 

corrupción, ademais de prexudicar á competencia na contratación pública 
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e ao fomento dunha contratación socialmente eficiente.  Na 

Administración Xeral do Estado as adxudicacións directas representan o 

6.49 % dos importes contratados, na Comunidade Autónoma de Aragón 

un 2.27 %,  na Generalitat Valenciana un 5.28 %, nas deputacións 

provinciais un 13.70 %, no conxunto das entidades locais un 10.56 % 

conforme aos datos do Rexistro de Contratos do Sector Público.  

 

A isto engádese que a publicación dos contratos menores estase facendo 

nun formato que impide o seu control e análise, na medida en que non se 

poden filtrar, por exemplo, os datos correspondentes aos contratos dunha 

determinada empresa, senón que hai que ir buscando un por un entre 

centos e centos de contratos de distintos departamentos. Isto dificulta 

enormemente o control e impide a transparencia, que queda deste xeito 

en meramente formal, incrementando aínda máis as facilidades para a 

corrupción, especialmente tendo en conta que unha das súas fontes 

principais no noso país é o fraccionamento irregular de contratos. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 

 

Por que a Xunta de Galicia incumpre as súas obrigas en materia de 

procedemento, transparencia e publicidade dos contratos públicos?  

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 12:26:34 
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Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 12:26:51 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández, Paloma Castro Rey, Eduardo Ojea Arias e 

Patricia Otero Rodríguez, deputados e deputadas pertencentes ao Grupo 

Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 

do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a seguinte pregunta 

para a súa resposta oral en Pleno. 

 

Galicia tivo un forte desenvolvemento eólico dende o ano 1997 ata o 2008 

grazas a existencia dunhas excelentes condicións para o aproveitamento eólico 

no noso territorio pero tamén a un marco regulador que favoreceu ese 

desenvolvemento. 

 

Coa entrada no goberno do PP de Alberto Núñez Feijóo chegou a falta de 

aposta polo sector, unida á inseguridade xurídica creada polo novo Goberno da 

Xunta de Galicia, todo isto sumado ás políticas de bloqueo ás enerxías 

renovables que se levaron a cabo dende o Goberno do Estado baixo a 

Presidencia de Mariano Rajoy, que implicaron a paralización do crecemento do 

sector eólico ata o ano 2018. Dende o ano 2009 ata o 2018, ambos incluídos, 

unicamente foron instalados 277 MW. Isto supuxo unha caída millonaria no 

investimento en Galicia e a perda da oportunidade de creación de moitos  

postos de traballo. 

 

No ano 2019 volveu crecer en Galicia a potencia instalada en parques eólicos, 

con 415,24 MW e 18 parques novos, case o dobre do instalado nos 10 anos 

anteriores, e no 2020 chegarase a preto dos 4.000 MW no noso territorio. 
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As previsións para o decenio 2020-2030 apuntan a que se construirán uns 

4.500 MW novos, o que suporá máis do dobre da potencia instalada 

actualmente. 

 

O éxito da instalación desa potencia eólica no pasado é resultado dun marco 

regulador moi determinado, con aspectos positivos, pois incrementou a 

capacidade instalada e axudou a loitar contra o cambio climático, pero en 

Galicia levouse a cabo sen a participación necesaria por parte da sociedade, 

unha situación que naquel momento non xerou oposición social pero co tempo 

está a xerar conflitividade social e medioambiental, como figura no propio 

informe da Valedora do Pobo presentado recentemente e as mobilizacións que 

existen en moitos concellos afectados. 

 

As comunidades afectadas denuncian a falta de transparencia na información e 

o deficiente asesoramento que reciben da Administración autonómica e 

incumpríronse cuestións relativas ao impacto ambiental, pois o 50 % desa 

potencia instalada está en zonas da Rede Natura e moitos concellos denuncian 

a escasa distancia das vivendas da súa veciñanza na que están sendo 

instalados os ditos parques. 

 

Nun momento no que o sector está a experimentar un forte relanzamento, para 

o Grupo Parlamentario Socialista é de máxima importancia non repetir os erros 

cometidos no pasado, establecendo para iso unha regulación que favoreza a 

implantación da enerxía eólica pero procure minimizar o impacto ambiental das 

instalacións.  

 

Especial atención debe merecer o fraccionamento de parques eólicos que 

constitúen unha única explotación pero se tramitan como subproxectos 

separados para evitar superar os 50 MW que determinan que a competencia 

para a declaración do impacto ambiental se faga polo Estado, unha situación 
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que se está a producir en distintos lugares da nosa comunidade, en clara 

vulneración da lexislación vixente. 

 

Por iso os deputados e as deputadas que asinan preguntan: 

 

Considera o Goberno galego que, ante o forte relanzamento do sector eólico 

que se está a producir e o que está previsto na próxima década  estase 

protexendo adecuadamente o noso territorio do impacto ambiental do sector 

eólico, sinaladamente na Rede Natura? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 12:28:38 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 12:28:53 

 
Eduardo Ojea Arias na data 08/08/2023 12:29:03 

 
Patricia Otero Rodríguez  na data 08/08/2023 12:29:13 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

A recente Sentenza 137/2020, de 2 do setembro, ditada polo Xulgado de 

Primeira Instancia número 1 da Coruña declara a nulidade dos títulos de 

adquisición do Pazo de Meirás polo ditador Francisco Franco. A sentenza, 

froito dun complexo e singular proceso xudicial impulsado con decisión polo 

Goberno progresista de España a través dun gran traballo da avogacía do 

Estado, abre a porta dun xeito histórico á recuperación do Pazo de Meirás polo 

Estado. 

 

É claro e meridiano que a historia máis recente e significativa do pazo está 

asociada ao feito de que Francisco Franco foi un corrupto, ademais dun 

golpista e ditador que cos seus actos causou a morte de centos de milleiros de 

vítimas no noso país, o exilio doutros tantos e a represión de moitos máis. No 

caso do Pazo de Meirás, un corrupto que obrigou á cidadanía da comarca 

coruñesa a pagar para regalarlle o Pazo de Meirás e simular operacións 

xurídicas para poñer o ben ao seu nome, na liña do proceso xeral de saqueo 

do Estado polo que, segundo o historiador Ángel Viñas, amasara xa no ano 

1940 unha fortuna de 38 millóns de pesetas de entón, que equivalen a 400 

millóns de euros de hoxe.  

 

E, ademais, unha vez que o xulgado facilitou a medida cautelar solicitada pola 

avogacía do Estado para inventariar e manter custodiado no propio pazo o 
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contido do mesmo, soubemos que o seu contido está integrado en boa medida 

por obxectos que formaban tamén parte do patrimonio do Estado. 

 

E o roubo do Pazo de Meirás é soamente unha mostra máis desa corrupción, 

que non pode desligarse da anulación das liberdades durante 40 anos e da 

represión franquista durante a guerra, a posguerra e moito despois, que tivo 

lugar en Galicia como noutras zonas de España.  

 

A reivindicación da memoria democrática pretende non só homenaxear e 

restaurar a dignidade das vítimas senón contribuír a que se entendan os 

acontecementos que tiveron comezo en 1936 como o que foron -un episodio 

brutal, antidemocrático e sanguinario levado a cabo por uns golpistas que 

instauraron unha ditadura que parou o reloxo da historia de España durante 

décadas-, así como reivindicar os movementos de disidencia contra esa 

ditadura e facer pedagoxía dos valores democráticos anulados por ela. 

 

Dende ese punto de vista, e ante as iniciativas presentadas recentemente por 

outras forzas políticas nesta cámara, sinaladamente polo PP, entendemos 

necesario establecer con claridade cal debe ser o uso principal do Pazo de 

Meirás para o caso de que –como desexamos- a sentenza de primeira 

instancia remate por ser confirmada. E ese uso non pode ser outro que a 

reivindicación e estudo e difusión da memoria democrática, a cal, por certo, a 

Xunta de Galicia dedica cero euros nos orzamentos do ano 2021, mostra 

manifesta  da incomodidade evidente que lle produce o tema, acorde coa súa 

traxectoria e historia política. 

 

Unha democracia madura e moderna como a que levamos máis de 40 anos 

construíndo ten que deixar claro cal debe ser o uso principal do pazo: a 

memoria histórica democrática, sen prexuízo doutros usos –dado que no pazo 
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hai espazo dabondo- pero sen dar pé a operacións de desvirtuación e 

alixeiramento e confusión do que debe ser o uso principal do pazo.  

 

Por iso o deputado e a deputada que asinan preguntan: 

 

Ten o Goberno galego algún tipo de problema co concepto de memoria 

democrática e co cumprimento da lexislación na materia que impida que o uso 

asociado a esa memoria democrática sexa o principal e prioritario do pazo sen 

prexuízo doutros? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 12:30:54 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 12:31:07 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

Na lei de acompañamento ós orzamentos de 2021 a Xunta de Galicia mantén 

as rebaixas fiscais ás empresas contaminantes que xa estaban presentes na 

anterior lei de acompañamento para 2020, concedendo así un tratamento de 

favor ás empresas contaminantes que resulta incompatible co 

desenvolvemento do dereito medioambiental e coa importancia dos temas 

medioambientais no século XXI, ademais de co pacto verde europeo. 

 

Consolídase así un axuste á baixa dos gravames aplicados por carga 

contaminante derivados da lei de augas de Galicia.  Sinteticamente, a suma 

total do gravame imposto á carga contaminante mantívose intacta nos últimos 

11 anos, cando o IPC nese período experimentou un ascenso no entorno do 15 

%, o cal implica que ano tras ano sae máis barato contaminar en Galicia e que 

o principio “quen contamina paga” transfórmase en Galicia no principio “quen 

contamina paga cada ano menos”.  

 

Na mesma liña, as sancións contempladas na lei de pesca continental 

recentemente aprobada por este parlamento rebaixan notablemente as do ano 

1992 a pesar do transcurso de case 30 anos. Así, en moitos casos as 

infraccións redúcense a menos da metade, cando o simple efecto da inflación 

acumulada debería facer que se multiplicasen. Así, a inflación acumulada 

dende 1992 e do 88%. É dicir, unha sanción de 100 euros (ou as 
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correspondentes pesetas) no ano 1992, se a actualizamos, sería hoxe 

equivalente a unha sanción de 188 euros.  

 

O cal implica que as sancións terían case que duplicarse, cando se reducen en 

moitos casos á metade. Como exemplo, a sanción por infracción moi grave, 

que podía chegar ós 50 millóns na lei de 1992, queda agora nun máximo de 

150.000 euros, a metade, o cal implica que un vertido que sexa considerado 

infracción moi grave, ou calquera outra agresión ó medio que se considere moi 

grave, sae hoxe á metade de prezo que en 1992. E se contamos a inflación, 

sae pola cuarta parte do prezo. 

 

 

Chama poderosamente a atención que, mentres en todo o mundo civilizado se 

abren paso políticas cada vez menos permisivas coas agresións ó medio, en 

Galicia consolídase unha tendencia contraria e distópica, pouco atractivo para 

futuras inversións, asociadas cada vez máis a un marco de sostibilidade e 

responsabilidade social corporativa, facéndonos cada vez, paradoxalmente, 

menos atractivos como destino inversor para un capital que fuxe cada vez máis 

das antigas vantaxes industriais e busca outro tipo de incentivos, dos que 

Galicia carece a pesar da reiterada lexislación de “simplificación 

administrativa”, que non parece simplificar nada.  

 

Igualmente, de xeito incomprensible, a Xunta de Galicia négase a declarar a 

emerxencia climática en Galicia, a pesar dun acordo en tal sentido adoptado 

polo Parlamento de Galicia hai máis dun ano e da proposición non de lei 

presentada polo noso grupo no pleno do pasado 22 de decembro de 2020.  E a 

pesar de que unha recente enquisa da ONU, de alcance global, reflicte que o 

64% dos cidadáns do planeta consideran o cambio climático unha situación de 

emerxencia e de que todas as CC.AA de España menos as do PP e o propio 

Goberno de España teñan declarado a emerxencia climática.  
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Ademais, no novo plan Forestal a Xunta acepta e consolida a proliferación 

indiscriminada dunha especie forestal como o eucalipto, que está 

reemprazando por completo ó bosque autóctono de Galicia e que, recoñecendo 

a súa importancia económica, debe ser considerada tamén desde o punto de 

vista dos seus efectos mediombientais, sinaladamente a redución da 

biodiversidade, así como o empobrecemento da paisaxe. 

 

O anterior relato de feitos fala ben ás claras do completo desinterese do 

goberno de Galicia con respecto a defensa e protección do medio ambiente, 

mantendo políticas que podemos cualificar de depredatorias do territorio e 

propiciando unha progresiva involución medioambiental incompatible co sentido 

dos tempos, co dereito ambiental, co cambio climático. 

 

Por iso, a deputada e o deputado que asinan, preguntan: 

 

Cal é o motivo do progresivo deterioro e rebaixa dos niveis de protección 

medioambiental en Galicia a través das políticas e lexislación impulsados pola 

Xunta de Galicia? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 12:34:34 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 12:34:48 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

O espazo integrado pola lagoa de Baldaio e a praia e espazo dunar adxacentes 

forma parte da Rede Natura 2000 e, a pesar do grave deterioro sufrido nas 

últimas décadas, ten aínda un moi elevado valor ecolóxico (especial pero non 

exclusivamente pola súa riqueza ornitolóxica) e paisaxístico ademais do 

económico asociado a produción marisqueira.  

 

Ás agresións sufridas desde que a empresa Baldayos SL obtivese a concesión 

de explotación marisqueira no ano 1948 únense a progresiva e desordenada 

presión urbanística e os problemas de peche da lagoa, así como unha 

presenza humana cada vez máis intensa en forma de visitantes, paseantes, 

mascotas, etc. A todo o anterior súmase agora o previsible impacto do cambio 

climático, que pode afectar especialmente a un espazo tan singular e delicado 

coma este.  

 

Nun mundo en situación de progresivo colapso medioambiental, cunha 

sociedade cada vez máis concienciada da necesidade de protexer o medio por 

unha cuestión incluso de supervivencia e como parte dunha Unión Europea 

que prima nas súas políticas o compromiso medioambiental e que impulsa e 

apoia cun importante compromiso económico un ambicioso pacto verde, 

Galicia non pode permitir (nin desde o punto de vista político nin desde o punto 

de vista das obrigas legais da Administración galega) que un espazo tan 
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singular e valioso siga esmorecendo e sufrindo agresións que o degradan cada 

vez máis.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 

 

Que vai facer o Goberno galego, dentro da súa plena competencia 

medioambiental e das súas obrigas de protección do medio e ordenación do 

territorio, para evitar o progresivo deterioro do ecosistema constituído pola 

lagoa e praia de Baldaio? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 12:36:27 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 12:36:45 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-w

3q
L1

np
8q

-4
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

208202

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-w3qL1np8q-4
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


 

 

 

 

Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

Recentemente, no xuízo do caso Bárcenas que se celebra na Audiencia 

Nacional, tanto o ex-xerente do PP, Cristobal Páez, como o propio Bárcenas, 

confirmaron que a última operación da Caixa B do PP foi un pago en efectivo 

de 50.000 euros no ano 2010 que procedía do PP de Pontevedra e que se 

repartiu, segundo dixeron, en dous sobres, entregados a Rajoy e a Dolores de 

Cospedal. 

 

Nos documentos aportados na Audiencia Nacional no caso Bárcenas figura 

unha relación de ingresos de empresas por importe de 2 millóns de euros que 

era a contabilidade B do PP de Galicia cando Feijóo xa era presidente do 

partido en Galicia, no ano 2006.  

 

O propio Pablo Crespo, ex secretario de organización do PP de Galicia, 

recoñeceu nunha comisión do Congreso que o PP de Galicia estaba 

intensamente implicado no financiamento ilegal do PP, igual que o fixo en 

entrevistas nas que recoñeceu que no PP de Galicia tamén houbo sobres. 

 

Incluso na investigación do caso Kitchen fálase de documentos que probarían 

“pagos en B en sedes do PP de Galicia, Valencia e Madrid”, a pesar de que o 

presidente da Xunta de Galicia ten feito declaracións reiteradas sobre este 

asunto no sentido de relativizalo. Así, na rolda de prensa posterior ao Consello 

da Xunta de 10 de setembro de 2020, sinalou que “estamos falando de feitos 
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de hai 15 ou 20 anos”, cando é notorio que se trata de feitos presuntamente 

cometidos nos anos 2013 e 2014. E o domingo 13 sinalou que “nin as épocas 

nin os feitos teñen que ver coa situación actual”, ademais de sinalar que no PP 

xa “están acostumados” a que se “critique e recritique por feitos que pasaron 

hai máis dunha década”. 

 

Por tanto, as probas e indicios dos casos Bárcenas, Gürtel e Kitchen comezan 

en Galicia (ademais de Madrid e Valencia) e rematan aparentemente en Galicia 

e ata o día de hoxe o Goberno do Sr. Feijóo non deu a máis mínima explicación 

convincente destes temas, aparte de negalo todo. 

 

Todo o anterior implica que hai probas suficientes de que o PP de Galicia foi 

dopado ás eleccións durante polo menos dúas décadas, e como mínimo ás 

primeiras eleccións de Feijóo no ano 2009. 

 

Por se fose pouco, recentemente foron condenados por corrupción o ex- 

presidente da Deputación de Pontevedra e a delegada da Xunta en 

Pontevedra. O desprezo do Sr. Feijóo pola ética é tal que se permitiu nomear á 

delegada da Xunta en Pontevedra e ex alcaldesa de Moraña sabendo que ía 

ser xulgada por prevaricación e falsidade. E o Sr. Louzán foi presidente do PP 

de Pontevedra ata o ano 2015 ademais de presidente da Deputación durante 

anos. E o Sr. Louzán xa fora investigado pola fiscalía no ano 2015 por un 

presunto delito de suborno, que se pechou porque se anularon as probas. E o 

Sr. Louzán manexa cada ano 400.000 euros de fondos públicos e está 

condenado por corrupción e a Xunta non fai nada cando ten ferramentas 

xurídicas máis que suficientes para actuar sobre os organismos directivos das 

federacións deportivas a través do comité galego de Xustiza deportiva, que ten 

competencias disciplinaria atribuída pola Lei galega do deporte, e ademais ten 

os medios para forzar politicamente a saída de Louzán, pero mira cara outro 

lado. 
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É fundamental que as administracións e as persoas que exercen a política se 

comporten dun xeito ético, sobre todo nun tempo marcado por unha forte crise 

sanitaria e económica que xera sufrimento na cidadanía, tensiona as estruturas 

sociais, e pon en cuestión as institucións que, en última instancia, sosteñen o 

Estado e a democracia mesma. Estamos preocupados polos antecedentes de 

corrupción do PP de Galicia e as implicacións que poden ter para o manexo 

das inxentes cantidades de fondos públicos que Galicia vai recibir dos fondos 

next generation. 

 

Por iso o deputado e a deputada que asinan preguntan: 

 

Que opinión lle merecen á Xunta de Galicia os feitos coñecidos respecto da 

implicación do PP de Galicia nos procesos xudiciais  derivados do chamado 

caso Bárcenas –operación Kitchen incluída- que se relatan na exposición de 

motivos desta iniciativa? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-q

aN
uM

hJ
2s

-9
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

208205

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-qaNuMhJ2s-9
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 12:32:51 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 12:33:03 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

Galicia ten 201 especies ameazadas, 75 das cales están en perigo de extinción 

e 126 en situación vulnerable. A Lei 42/2007, na redacción orixinal do seu 

artigo 56 (hoxe artigo 59), xa establecía que “La inclusión de un taxón o 

población en la categoría de «en peligro de extinción» conllevará, en un plazo 

máximo de tres años, la adopción de un plan de recuperación, que incluya las 

medidas más adecuadas para el cumplimiento de los objetivos buscados y, en 

su caso, la designación de áreas críticas”. Non obstante, Galicia só conta con 

plans de recuperación para 3 das 75 especies en perigo de extinción e ningún 

plan de conservación para as especies vulnerables.  

 

Recentes informacións indican que a Xunta leva gastados 566.000 euros en 

estudos sobre especies ameazadas, estudos que non son públicos e non deron 

pé a elaborar os correspondentes plans de recuperación de especies. 

 

Todo iso é unha mostra máis da completa desidida da Xunta en materia 

medioambiental e tamén do desprezo pola lexislación vixente, que no caso da 

estatal, incumpre flagrantemente desde hai unha década. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 
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Por que Galicia non ten máis que 3 plans de recuperación de especies en 

perigo de extinción cando ten 75 especies nesa situación e a lei 42/2007 

estableceu un prazo de 3 anos para a adopción dos correspondentes plans? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 12:38:07 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 12:38:18 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en pleno. 

 

A Comisión Europea vén de demandar a España ante o Tribunal de Xustiza da 

UE polo incumprimento en diversas comunidades autónomas, entre elas 

Galicia, da obriga establecida pola directiva de nitratos de 1991 de delimitar 

zonas vulnerables á contaminación por nitratos como medida para restrinxir o 

seu uso e reducir os seus efectos sobre a natureza e o ser humano, que 

determina que “os Estados membros deben controlar as súas augas e 

identificar as afectadas ou que se poidan ver afectadas pola contaminación 

producida por nitratos procedentes de fontes agrarias”, como os xurros da 

gandaría ou os fertilizantes. Segundo a directiva, os Estados “tamén están 

obrigados a cualificar as superficies cuxa escorrentía flúa cara a esas augas 

como zonas vulnerables aos nitratos e a establecer programas de acción 

axeitados para previr e reducir a contaminación por esa causa”, algo que nunca 

se fixo en Galicia. 

 

A pesar de que Galicia non ten ningunha zona delimitada, a Xunta, no seu plan 

de xestión de residuos industriais para a próxima década, estima en preto de 

60.000 hectáreas a superficie afectada, unha cifra que representa o 10 % de 

toda a terra agraria de Galicia. Nese plan a propia Xunta admite que os estudos 

realizados entre 2016 e 2019 detectaron zonas con “niveis significativos de 

eutrofia en varios puntos localizados nas concas internas de Galicia”.  
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Un informe elaborado polo MITECO sobre contaminación da auga por nitratos 

entre os anos 2016 y 2019 revela que os datos de contaminación de masas de 

auga superficial en Galicia son moi significativos e van en aumento, sendo de 

feito unha das zonas con maior contaminación en augas superficiais 

continentais do Estado. Ese informe tamén amosa que Galicia é a comunidade 

que menos información e plans de actuación ten no Estado. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 

 

Por que o Goberno de Galicia non adoptou ningunha medida para cumprir as 

obrigas derivadas da directiva de nitratos da UE de 1991 e reducir a 

contaminación por nitratos no noso territorio a pesar das décadas 

transcorridas? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 

 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 12:39:43 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 12:39:58 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

Vimos de coñecer que a UDEF, en coordinación co Xulgado de Instrución 

Número 1 de Santiago, está a investigar varios presuntos delitos que inclúen o 

branqueo de capitais en relación co xornal El Correo Gallego, que se atopa en 

situación concursal desde mediados deste ano despois de recibir nos últimos 

anos diversos ingresos económicos procedentes de administracións públicas 

galegas ou entidades dela dependentes como a Xunta e a TVG, mentres se 

mantiña un entramado societario co que se evitaba pagar aos traballadores e 

se eludían embargos, entre eles da AEAT. 

 

Unha das operacións investigadas é un préstamo de 2,5 millóns que Xesgalicia 

(sociedade mercantil pública autonómica da Xunta de Galicia, adscrita á 

Vicepresidencia primeira e Consellería de Economía, Empresa e Innovación) 

acordou conceder nunha reunión celebrada o 25 de setembro de 2018 e na 

que o entón conselleiro de Economía, Francisco Conde, estivo presente e 

votou a favor, a pesar de que, segundo unha testemuña, a cúpula da propia 

Xesgalicia desaconsellaba a operación e tamén a pesar de que nese momento 

o xornal tiña falta de pagamentos fronte á AEAT e á SS por importe de 

aproximadamente 2 millóns de euros. O préstamo, formalizado en condicións 

vantaxosas para o xornal, incluía un período de carencia de dous anos. Ao 

remate dese período, en setembro de 2020, non se pagou polo xornal nin 

sequera a primeira cota. Presuntamente, o director do xornal tería “mobilizado 

toda a súa capacidade de influencia” para conseguir o préstamo.  
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Tamén se investigan garantías do Igape por importe de 1,2 millóns de euros, 

así como presuntas operacións fraudulentas sobre dereitos de cobro de 

ingresos da TVG para evitar os embargos por parte da AEAT e presuntas 

operacións e movementos económicos para favorecer a determinadas persoas 

en detrimento dos acredores do xornal, entre os cales estaban, ademais da 

Seguridade Social e da AEAT, organismos dependentes da Xunta como o Igape 

e Xesgalicia.  

 

Semella, por tanto, que o Goberno de Galicia tería favorecido con elevados 

importes de cartos públicos que non se van poder recuperar a unha empresa 

xornalística que estaba nunha situación de práctica insolvencia. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 

 

Como explica o Goberno de Galicia que unha entidade dependente da Xunta 

como Xesgalicia concedese  en 2018 un préstamo de 2,5 millóns a un xornal 

que acumulaba un volume de débedas (entre elas aproximadamente 2 millóns 

de euros coa Seguridade Social e a AEAT) que facía case imposible a 

devolución dese préstamo considerando a difícil situación do propio xornal e a 

tamén difícil situación do mercado no que opera?  

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 
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Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 12:41:23 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 12:41:36 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 160 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

O 8 de abril de 2022 a Xunta anunciou a construción dunha pasarela peonil que 

cruzaría a ría da Coruña desde a praia de Santa Cristina radicada no concello 

de Oleiros ata a outra beira da ría, situada no concello da Coruña.  O proxecto, 

que costaría 8 millóns de euros, non foi consultado cos concellos afectados e 

polo que se coñece do mesmo ata o momento parece propio dunha concepción 

das infraestruturas xa superada e que vai en contra da máis moderna 

concepción das obras públicas (mínimo impacto ambiental e visual, integración 

na paisaxe e no medio, redución de custos, etc).  

 

Investigadores do CICA da Coruña e do CSIC valoraron moi negativamente o 

proxecto, chegando a cualificalo de “aberración”. A asociación Mobiliza fixo 

pública a proposta alternativa de usar a parte inferior da Ponte da Pasaxe para 

conectar ambos lados da ría, a un coste moi inferior e cun impacto tamén moito 

máis pequeno, ademais de que podería servir para completar o paseo marítimo 

a ambos lados da ría.  

 

A necesidade de mellorar a comunicación entre ambos lados da ría é un feito e 

unha demanda desde hai moito tempo, pero o anuncio dunha obra que parece 

mal concibida, excesivamente aparatosa e custosa e que, ademais, non parece 

que fose consultado con ninguén non é unha boa maneira de contribuír a 

satisfacer esa necesidade, que debería ademais enlazar e estar coordinada 

coas obras de rexeneración da ría que se están levando a cabo co impulso do 
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Goberno do Estado, que a financia integramente, e cos plans para completar o 

paseo marítimo entre A Coruña e Culleredo. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 

 

Considerou o Goberno de Galicia se hai alternativas que reduzan o impacto 

ambiental e visual e o elevado coste económico da pasarela entre ambos lados 

da ría da Coruña que anunciou este ano? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 12:43:41 

 
Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 12:43:55 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

O día 4 de novembro de 2022 tivo lugar a XXXIII Cimeira Ibérica en Viana do 

Castelo. O 3 de novembro o Consello da Xunta abordou un “informe sobre as 

demandas que presenta a Xunta de Galicia ante o vindeiro Cumio Ibérico” de 

60 páxinas que recollía as demandas de Galicia de cara a ese encontro 

interestatal.  

 

A carta coa que se remitiu adxunto ese documento ao Goberno do Estado foi 

asinada polo presidente da Xunta ás 18:56 horas do día 3 de novembro, o que 

permite deducir que foi enviada horas antes da celebración da Cimeira.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 

 

É consciente o Goberno de Galicia do deixamento de funcións que implica 

remitirlle ao Goberno do Estado un documento de 60 páxinas que recolle as 

demandas galegas ante a Cimeira Ibérica a tarde antes de que se celebre? 

 

Parlamento de Galicia, 8 de agosto de 2023 

 

 
 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 08/08/2023 12:45:33 
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Paloma Castro Rey  na data 08/08/2023 12:45:46 
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Á Mesa do Parlamento 

Mercedes Queixas Zas e Daniel Castro García, deputada e deputado do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro do disposto 

no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en 

Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O Plan Estratéxico de Galiza 2022-2030 é definido polo goberno da Xunta como 

a folla de ruta do futuro que terá como prioridades acadar unha recuperación sostible, 

resistente e inclusiva. 

O presente da lingua galega fai parte dunha das áreas analizadas neste plan 

estratéxico, nomeadamente o que di respecto do seu coñecemento e uso, partindo dos 

datos da Enquisa estrutural a fogares do IGE do ano 2018. 

Entre os datos máis relevantes de cara a garantir unha boa saúde da lingua 

galega no presente e no futuro inmediato destaca o feito de que entre a poboación 

menor de 15 anos, a porcentaxe dos que sabe falar pouco ou nada o galego 

increméntase ata o 23,9%%, mentres que entre a poboación de 65 ou máis anos non 

chega ao 9%. 

Por outra banda, o Plan Estratéxico de Galiza 2022-2030 tamén recolle como a 

Enquisa estrutural a fogares do IGE reflicte que a porcentaxe de estudantes que reciben 

a mesma proporción de clases en galego que en castelán sitúase no 59,6% en 2018, unha 

porcentaxe que baixa ata o 36,0% entre a poboación de 17 ou máis anos, xa que recibe o 
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46,5% das clases en castelán ou maioritariamente neste idioma, o que claramente pon en 

cuestionamento o principio de igualdade lingüística e, como consecuencia, as 

posibilidades de adquirir competencia en galego. 

O Plan Estratéxico de Galiza 2022-2030 recolle na análise DAFO centrada no 

P.A 4.3: Potenciar a cultura e a lingua galega como elementos clave para construír unha 

sociedade inclusiva e cohesionada e que contribúa á calidade de vida da cidadanía, 

recoñece como debilidade, a respecto da lingua galega, o estancamento no uso habitual 

do galego que presenta significativas diferenzas xeográficas e por grupos de idade. 

No entanto, a diferenza de todos os restantes ítems, esta debilidade non recolle 

correspondencia ningunha con ameazas, fortalezas e oportunidades. 

 

Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Está o goberno da Xunta a deseñar un plan específico para superar a debilidade 

recollida no Plan Estratéxico de Galiza 2022-2030 a respecto do estancamento no uso 

habitual do galego que presenta significativas diferenzas xeográficas e por grupos de 

idade? 

 

Santiago de Compostela, 8 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Mercedes Queixas Zas 

Daniel Castro García 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 08/08/2023 13:04:10 

 

Daniel Castro García  na data 08/08/2023 13:04:25 
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Á Mesa do Parlamento 

Mercedes Queixas Zas e Alexandra Fernández Gómez, deputadas do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a necesidade de impulsar un novo marco normativo que regule o réxime das 

cooperativas en cesión de uso. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Os prezos da vivenda na Coruña subiron un 6,3% desde a pandemia e chegamos 

aos 2000 euros de prezo por metro cadrado. Segundo a Estatística Rexistral 

Inmobiliaria, a nosa cidade é a undécima capital de provincia máis cara do Estado 

Español, é a máis cara de Galiza e o prezo que soportamos por adquirir unha vivenda é 

un 23% máis elevado que a media estatal. Así mesmo, a nosa cidade é a máis cara de 

Galiza no caso de quixermos alugar unha vivenda.  

Ás dificultades no acceso a unha vivenda digna e con prezos asumíbeis, xúntase 

as condicións en que as están as vivendas dispoñíbeis e, sobre todo, as tremendas 

dificultades para adquirir ou alugar recursos habitacionais con accesibilidade universal e 

que permitan a autonomía das persoas e a vida en comunidade.  

Por iso, a raíz de experiencias persoais mais tamén da observación da realidade 

do mercado inmobiliario, logo de coñecer múltiples iniciativas en Europa e no Estado 

español, naceu na Coruña a iniciativa “Outra forma de vivenda”. 
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“Outra forma de vivenda” é unha iniciativa que pretende reivindicar, impulsar e 

difundir unha cooperativa de vivendas na que as persoas poidan participar de xeito 

colectivo en todas as fases do proceso, cumprir co dereito de ter unha vivenda digna, 

accesíbel, con espazos adaptábeis ás distintas realidades, comunitarias, con espazos e 

servizos comúns, inseridas nos barrios e sustentábeis. 

A idea é construír non só vivendas para a xente adaptadas ás súas necesidades a 

prezos razoábeis senón tamén unha maneira de habitar con maiores servizos e espazos 

comúns que fomenten a convivencia e a cohesión social. 

O modelo que promove é o de cooperativa en cesión de uso: unha alternativa no 

acceso á vivenda nun momento no que cada vez se encarece máis o acceso a este 

dereito. A propiedade é da cooperativa mais a cesión do uso é persoal. É un modelo 

distinto ao da propiedade habitual no Estado Español, aínda que xa hai exemplos en 

Euskadi ou Catalunya, mais que está asentado noutros lugares do mundo como Uruguai 

ou Dinamarca, onde o modelo Andel xa conta cun total de 125.000 vivendas. 

A Xunta de Galiza debe facerlle fronte a un dos problemas máis importantes e 

fundamentais no país: que é o das dificultades no acceso a unha vivenda digna a prezos 

razoábeis. Debemos facer todo o que estea nas nosas mans para facilitar o acceso a un 

ben básico como é o da vivenda e podémolo facer co apoio ao modelo de cooperativas 

en cesión de uso. 

 

Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que medidas prevé impulsar a Xunta para favorecer a dispoñibilidade dun maior 

número de vivendas para destino social? 
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Santiago de Compostela, 8 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Mercedes Queixas Zas 

Alexandra Fernández Gómez 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 08/08/2023 13:12:20 

 

Alexandra Fernández Gómez  na data 08/08/2023 13:12:31 
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Á Mesa do Parlamento 

Iria Carreira Pazos, Montserrat Prado Cores e Olalla Rodil Fernández, 

deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral en Pleno, sobre a información das listas de espera no SERGAS. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS. 

As listas de espera hospitalarias son un dos indicadores que permiten visualizar a 

situación da sanidade pública galega. Após a pandemia da COVID19, o número de 

doentes en agarda dunha primeira consulta hospitalaria ascendía o 30 de xuño de 2022 a 

198.323, das cales 599 pacientes levaban máis de 12 meses agardando por esa cita, a 

maioría delas no Hospital da Mariña, mais tamén no de Valdeorras e no CHUO. Nesa 

mesma data, as doentes en espera dunha cirurxía ascendían a 46.553, cunha importante 

cifra de pacientes que levaban tamén máis dun ano esperando por esa intervención, 331 

persoas. Ao contrario do que sucede no caso da lista de agarda pola primeira consulta 

hospitalaria, neste caso, as pacientes que permanecen máis de 12 meses en espera dunha 

cirurxía concéntranse nos hospitais cabeceira das áreas sanitarias.  

Se atendemos á situación das listas de espera de probas diagnósticas, 119.197 

doentes estaban agardando ao remate do segundo trimestre do 2022, sendo 3.116 as 

persoas que estaban nesa situación desde antes do verán de 2021.  

Cómpre ter presente ademais, o incremento de pacientes que se atopan nesta 

situación con respecto a publicacións anteriores, cun incremento superior ás 3.000 
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persoas en espera dunha cirurxía respecto a decembro de 2021 ou de 6.300 nas listas de 

espera de primeira consulta hospitalaria.  

Aínda que estes datos poderían traducirse nunha análise lixeiramente positiva 

pola melloría de certos parámetros con respecto aos publicados en semestres anteriores,  

cómpre ter presente que non permiten unha análise real da situación das listas de espera. 

Son datos absolutamente parciais, pois só responden ás listas de espera estruturais, 

manténdose na absoluta opacidade os datos correspondentes ás listas de espera non 

estruturais, a pesar das demandas reiteradas por parte de forzas políticas, sindicais e 

sociais. Opacidade que tamén soportan as doentes incluídas nestas listas de espera non 

estruturais, que non contan con ningún tipo de información acerca da súa situación, 

incluso a pesar de tamén se ter pronunciado a este respecto a Valedora do Pobo.  

Outra fórmula utilizada polo goberno do Partido Popular á hora de xestionar a 

información das listas de espera é o feito de que cada vez son máis as pacientes que non 

reciben unha data e hora para a realización dunha proba ou consulta, senón que fican 

pendentes dunha chamada telefónica para que se lles sexa adxudicada esta cita. Deste 

xeito, miles de pacientes están pendentes do teléfono para poderen recibir esa cita, 

vulnerando o seu dereito á información e sen permitirlles unha debida planificación.  

Cómpre ter presente ademais, que tampouco se fan públicos os datos referentes á 

segundas e sucesivas consultas hospitalarias, sendo frecuente que nestes casos non se 

respecten os períodos estipulados polas facultativas baixo criterios clínicos, sendo 

moitas as pacientes pendentes de revisións que agardan máis tempo do que lles 

corresponde.  

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 
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Cando pensa facer públicas o goberno galego a totalidade das listas de espera, 

incluíndo as pacientes en espera de ser citadas telefonicamente e as incluídas en listas de 

espera non estrutural? 

 

Santiago de Compostela, 8 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Iria Carreira Pazos 

Montserrat Prado Cores 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iria Carreira Pazos na data 08/08/2023 13:18:53 

 

María Montserrat Prado Cores  na data 08/08/2023 13:19:06 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro, Noa Presas Bergantiños, Alexandra Fernández 

Gómez e Luis Bará Torres, deputados e deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque 

Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, 

presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, sobre a humanización e 

conservación das rúas do casco urbano de Ourense. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

Actualmente a instancias do Concello de Ourense, gobernado por Democracia 

Orensana co apoio do Partido Popular, estase a realizar un proceso de renovación do 

pavimento de diversas rúas do casco urbano de Ourense, procedéndose ao asfaltado de 

calzadas de rúas empedradas. As rúas Bedoia, San Lázaro ou Ramón Cabanillas son un 

bo exemplo de calzadas nas que o derivado do petróleo vai substituír ás lastras. 

Dende hai décadas numerosas cidades europeas están a empedrar as principais 

rúas das cidades e cascos históricos e non só por razóns estéticas, senón para a 

humanización dos espazos públicos, dotándoos de maior seguridade para o peón e 

priorizando a este sobre o vehículo. O empedrado, alén de ser un pavimento de maior 

resistencia e eficiencia e de mellor comportamento fronte aos axentes metereolóxicos, 

dota de maior seguridade ao tránsito dos peóns e dos propios vehículos que non só 

deben moderar a súa velocidade de circulación, senón que reduce o tempo de freada dos 

vehículos. 

Asemade o asfalto ten unha grande capacidade para absorber a enerxía solar -

segundo diferentes estudos pode chegar a absorber ate o 95% da enerxía solar que 

recibe – para posteriormente desprender ese calor ao ar circundante incrementando 
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notablemente a temperatura da cidade. Xa que logo o asfalto é un elemento que non só 

provoca un maior incremento do calor do pavimento, senón que o conserva e o expide 

posteriormente. 

En situacións como as ondas de calor que cada vez con maior frecuencia 

estamos a padecer o asfaltado das calzadas está a incrementar a dureza e as 

incomodidades -tamén morbilidade - das mesmas. 

A conservación das cidades e vilas aconsella o mantemento e, no caso, 

renovación do empedrado, non só por razón estéticas -que tamén -senón por ser un 

importante elemento para a humanización dos espazos, priorizando o peón sobre o 

vehículo, ao tempo que contribúe a loita contra o cambio climático, pois non só evita a 

utilización de produtos derivados do petróleo, senón que contribúe a reducir as 

temperaturas do ar e mesmo pode servir para a eliminación de gases tóxicos; representa 

a aposta por un modelo de cidade, sostible e na que se prioriza o o benestar e calidade 

de vida das persoas, totalmente diferente ao que D.O. e o P.P. están a seguir na cidade 

de Ourense, e no que a substitución do pavimento é unha manifestación, como 

anteriormente o foi a drástica redución do arborado urbano. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Considera o Goberno Galego que a substitución do pavimento empedrado por 

asfalto contribúe á humanización das vilas e cidades? 

 

Santiago de Compostela, 8 de agosto de 2023 
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Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Noa Presas Bergantiños 

Alexandra Fernández Gómez 

Luis Bará Torres 

Deputados e deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 09/08/2023 09:50:38 

 

Noa Presas Bergantiños  na data 09/08/2023 09:50:43 

 

Alexandra Fernández Gómez  na data 09/08/2023 09:50:51 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 09:50:59 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Paulo Ríos Santomé e Alexandra Fernández Gómez, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O Plan de Residuos Industriais de Galiza (PRIGA) remata a súa vixencia no 

presente ano 2022, polo que é o momento de facer avaliación dos seus resultados e de 

elaborar a partir destes os obxectivos, as liñas de actuación e as medidas do novo Plan. 

Logo de 5 anos de vixencia, o Plan deu moitas mostras de esgotamento e de 

falta de solucións a graves problemas relacionados cos residuos industrias non 

perigosos. Un dos problemas máis recorrentes é o que ten que ver co esgotamento de 

instalacións de xestión de certos tipos de residuos e a utilización como alternativa de 

ocos mineiros, sen as necesarias garantías ambientais e con unha forte conflitividade 

social. 

Ademais, cómpre ter en conta que nos últimos anos introducíronse numerosos 

cambios normativos e novidades que obrigan a unha profunda revisión das políticas en 

relación con estes materiais. 

Un dos cambios máis importantes ten que ver cos principios da economía 

circular, que constitúen unha oportunidade para fixar novas metas en relación coa 

reutilización de materiais que agora se eliminan ou se depositan en vertedoiros. 
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Outro dos principios relevantes é o que ten que ver coas políticas de prevención 

e de redución de residuos, que deben fixar metas moito máis ambiciosas. 

 

Polo anteriormente exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en 

Pleno: 

Que previsións ten o goberno galego en relación coa avaliación do PRIGA 

2016-2022 e coa elaboración participativa dun novo Plan de Residuos Industriais? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Paulo Ríos Santomé 

Alexandra Fernández Gómez 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 09:58:49 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 09/08/2023 09:58:54 
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Alexandra Fernández Gómez  na data 09/08/2023 09:59:02 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Noa Presas Bergantiños e Ramón Fernández Alfonzo, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre proxectos eólicos de Aldesa e a súa monetarización. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A empresa ALDESA ENERGÍAS RENOVABLES DE GALICIA recibiu a 

adxudicación de 98 MW no concurso eólico de 2010 (DOG do 28 de xaneiro de 2010). 

A empresa presentou na súa oferta un plan industrial, mais solicitou a substitución pola 

monetarización na cantidade de 7.343.217 euros. 

Esta empresa está a tramitar proxectos de parques eólicos derivados da 

adxudicación do ano 2010, como é o caso dos parques eólicos Mesada, Órrea e Xalo. 

No caso de Mesada, conta con declaración de impacto ambiental favorábel. 

Resulta de esencial transcendencia coñecer as actuacións da Xunta en relación 

coa monetarización do plan industrial presentado no seu día pola empresa, 

independentemente do debate sobre a viabilidade dos mesmos. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que actuacións levou a cabo a Xunta en relación coa monetarización do plan 

industrial presentado pola empresa Aldesa no concurso eólico de 2010? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 
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Noa Presas Bergantiños 

Ramón Fernández Alfonzo 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 10:33:12 

 

Noa Presas Bergantiños  na data 09/08/2023 10:33:20 

 

Ramón Fernández Alfonzo  na data 09/08/2023 10:33:32 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro, Paulo Ríos Santomé e Luis Bará Torres, 

deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral en Pleno, sobre a continuación da autoestrada AG-31 até a fronteira portuguesa. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

A Comunidade Intermunicipal do Alto Miño que abrangue a dez cámaras 

portuguesas, Arcos de Valdevez, Melgaço e Ponte de Barca inclusive, ven de acordar a 

contratación da redacción dun proxecto para a mellora da estrada IC-28 ate a fronteira 

con Galiza e que supón a constatación do compromiso do goberno de Portugal na 

mellora da conectividade coa Galiza interior. Conectividade esencial, non só para a 

vertebración do suroeste da provincia de Ourense, senón para o desenvolvemento 

económico e social de todo interior de Galiza. 

A mellora da conexión viaria existente consta como prioritaria no Plan de 

Investimentos Conxunto da Eurorrexión Norte de Portugal-Galiza (2021-2027), tendo 

recoñecido o carácter estratéxico e estruturante representantes sociais, económicos e 

institucionais de ambas nacións, malia que non consta que a Xunta de Galiza impulsase 

actuación algunha para avanzar na conclusión do proxecto de unión entre a autovía A-

52 coa fronteira portuguesa, esencial para a vertebración da Galiza interior e para o 

desenvolvemento económico e social da eurorrexión. 
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Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Á vista dos avances anunciados polas institucións públicas portuguesas que 

actuacións ten previsto realizar a Xunta de Galiza para a continuación da AG-31 ate a 

fronteira portuguesa? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Paulo Ríos Santomé 

Luis Bará Torres 

Deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 11:18:06 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 09/08/2023 11:18:10 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 09/08/2023 11:18:18 
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Á Mesa do Parlamento 

Mercedes Queixas Zas e Alexandra Fernández Gómez, deputadas do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do 

disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre a necesidade de que a Xunta comprometa un plan 

de acceso á vivenda pública até final de lexislatura na cidade da Coruña. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

                                                                   

                                                                         

                                           

Con esa finalidade esa mesma lei habilita as Administracións Públicas 

para  impulsar a posta no mercado de vivendas en alugueiro, sinalando como 

obxectivo prioritario a mobilización de vivendas baleiras. Sen embargo, a Xunta 

leva dez anos sen aplicar medidas efectivas para a mobilización de vivenda 

baleira. 

O pasado ano o expresidente da Xunta de Galiza presentou en rolda de 

              “         V                      -   5”      é          í    

                  “R h                        h                                  

acceso á vivenda 2015-     ”  
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No Grupo do Bloque Nacionalista Galego estamos convencidos de que as 

políticas de vivenda van ser unha peza fundamental para definir a forma en que 

saímos deste momento de crise. Cremos que o novo programa de vivenda non 

pode deixar de lado o actual contexto e que é necesaria a súa reformulación na 

procura de novas solucións. 

O continuísmo do novo programa, con medidas e un enfoque que xa se 

demostraron un fracaso, só pode agravar a falta de mecanismos para achegar, no 

novo ciclo que se abre, respostas eficaces. As políticas recicladas do novo plan 

xa se demostraron ineficaces para  garantir o acceso á vivenda e para intervir, 

reordenar e reequilibrar o parque inmobiliario. 

Un bo exemplo da inacción do PP desde a Xunta, ao longo de trece anos 

de goberno, en materia de política activa de vivenda pública vémolo na cidade da 

Coruña. 

Os recentes datos do IGE referidos a decembro de 2021 conclúen que A 

Coruña é a terceira cidade con maior porcentaxe de fogares con dificultades para 

chegar a fin de mes, sendo tamén a terceira máis alta canto á taxa de risco de 

pobreza. 

Un dato aínda máis significativo por preocupante é que 11.530 fogares 

coruñeses teñen moita dificultade para chegar a fin de mes, o 11% fronte ao 8% 

da media galega, isto é, a taxa máis alta entre os sete municipios galegos de 

maior poboación. 
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As entidades de axuda social explican que son precisamente as graves 

dificultades de acceso á vivenda as que representan o principal factor de 

exclusión social na Coruña pola falta de oferta de vivenda social e a 

imposibilidade de acceder a un alugueiro debido aos elevados prezos que non 

deixan de subir, o que obriga, en moitos casos, a destinar o 100% dos ingresos ao 

pagamento do alugueiro quedando descubertas necesidades básicas como a 

alimentación, o vestido, o calzado ou o material escolar. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que plan de acceso á vivenda pública compromete a Xunta até final de 

lexislatura na cidade da Coruña? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Mercedes Queixas Zas 

Alexandra Fernández Gómez 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-9

D
om

Y
M

G
V

Q
-7

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

208239

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-9DomYMGVQ-7
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

 

4 

 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 09/08/2023 11:23:54 

 

Alexandra Fernández Gómez  na data 09/08/2023 11:24:05 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres e Iago Tabarés Pérez-Piñeiro, deputados do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre mortes por accidentes de tráfico en 2022. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Segundo a estatística provisional da DGT sobre mortes en estradas en Galiza no 

ano 2022 (mortes en vías interurbanas nas 24 h posteriores ao accidente), houbo no 

pasado ano 89 vítimas mortais repartidas por provincias do seguinte xeito: 42 en 

Coruña, 18 en Pontevedra (incluíndo as 7 vítimas do accidente do autobús na noiteboa 

en Pedre), 17 en Lugo e 12 en Ourense. Resulta moi alarmante o número tan elevado de 

mortes na provincia da Coruña, que debería ser obxecto dunha análise específica. 

Trátase de datos moi preocupantes, xa que  supoñen 10 vítimas máis que no ano 

2021 e as mesmas que en 2019. En realidade, estas cifras non reflicten a mortalidade 

real nas estradas, xa que só computan as vítimas en estradas interurbanas e non inclúen 

as mortes en vías urbanas. E, como sinalamos, só computan as mortes nas 24 h 

posteriores ao accidente. 

Segundo datos do IMELGA, as vítimas mortais por accidentes de tráfico foron 

113 en 2021 (fronte ás 79 da estatística da DGT) e 131 en 2019 (fronte ás 89 da DGT). 

E nunha análise máis polo miúdo deberían estudarse os datos por tipos de estradas e por 

tipo de persoas usuarias das vías, con especial atención ás máis vulnerábeis. Así como 

outras circunstancias relacionadas coa concentración de accidentes, a intensidade do 

tráfico nas vías, o uso das vías relacionados con cambios laborais e no sector do 
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transporte, a relación entre sinistralidade e idade, a incidencia de novas formas de 

mobilidade, ou a incidencia de prácticas de risco como o exceso de velocidade, a 

condución sen cinto, o uso do móbil, ou o consumo de alcol e drogas. 

O peor que podemos facer diante desta dramática realidade é normalizala, facer 

que pase desapercibida, actuar como se fose algo natural e inevitábel. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que medidas específicas, máis alá das previstas no Plan de Seguridade Viaria, 

vai desenvolver a Xunta para analizar as causas da sinistralidade e reducir as vítimas de 

accidentes de tráfico? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 11:26:41 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 09/08/2023 11:26:52 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Montserrat Prado Cores e Iria Carreira Pazos, deputado e 

deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

1.O centro de saúde e o PAC de Ponteareas levan meses nunha situación de caos 

e de colapso, debido á non cobertura das vacantes de persoal por xubilacións, baixas e 

vacacións. 

Nesta altura hai 9.000 persoas sen asignación de médico/a de familia, 

correspondentes á quenda de tarde, de maneira que son atendidas por persoal de 

urxencias ou por outras facultativas, unha diferente cada vez.  

A falta de persoal sanitario e auxiliar agrávase na época do nadal e no verán, 

cando o centro funciona con un terzo do cadro de persoal. Esta situación provoca 

dificultades para contactar co centro e para conseguir citas tanto presenciais como 

telefónicas. O desconcerto e descoordinación na xestión diaria aumenta tamén polo 

cambio constante do persoal administrativo debido a baixas e outras circunstancias. 

Durante o nadal a situación agravouse debido a que os concellos de Mondariz, 

Mondariz Balneario, Covelo, As Neves, Arbo e A Cañiza quedaron sen servizo de 

pediatría, polo que o centro de saúde e o PAC de Ponteareas tivo que asumir unha carga 

asistencial suplementaria. 

2. Por outra parte, as instalacións do centro de saúde e do PAC de Ponteareas 

están anticuadas e son claramente insuficientes para atender as necesidades dunha área 
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moi ampla e que só en Ponteareas supón unha poboación de máis de 23.000 persoas. En 

relación con este tema, existe un amplo consenso sobre a necesidade de construír un 

novo equipamento para mellorar a atención primaria de Ponteareas e contar con un novo 

PAC que dea un axeitado servizo a Ponteareas, Salvaterra do Miño, Mondariz, 

Mondariz Balneario, As Neves e Covelo. 

Para dar resposta a esta demanda, a alcaldía enviou un escrito ao SERGAS 

propondo unha xuntanza entre persoal técnico municipal e da consellaría para estudar as 

necesidades de reserva de solo para o novo centro de saúde. 

Outra demanda urxente é a que ten a ver coa Unidade de Saúde Mental, que é 

necesario que estea ubicada en Ponteareas para dar servizo a este concello e á comarca. 

Parece que o SERGAS ten intención de ubicala noutra localidade, usando como 

xustificación a falta de espazo no centro de saúde. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que previsións ten o goberno galego a respeito da construción dun novo 

equipamento sanitario (centro de saúde e PAC) para Ponteareas e a súa área? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Montserrat Prado Cores 

Iria Carreira Pazos 

Deputado e deputadas do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 11:31:25 

 

María Montserrat Prado Cores  na data 09/08/2023 11:31:36 

 

Iria Carreira Pazos na data 09/08/2023 11:31:42 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Montserrat Prado Cores e Iria Carreira Pazos, deputado e 

deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

1.O centro de saúde e o PAC de Ponteareas levan meses nunha situación de caos 

e de colapso, debido á non cobertura das vacantes de persoal por xubilacións, baixas e 

vacacións. 

Nesta altura hai 9.000 persoas sen asignación de médico/a de familia, 

correspondentes á quenda de tarde, de maneira que son atendidas por persoal de 

urxencias ou por outras facultativas, unha diferente cada vez.  

A falta de persoal sanitario e auxiliar agrávase na época do nadal e no verán, 

cando o centro funciona con un terzo do cadro de persoal. Esta situación provoca 

dificultades para contactar co centro e para conseguir citas tanto presenciais como 

telefónicas. O desconcerto e descoordinación na xestión diaria aumenta tamén polo 

cambio constante do persoal administrativo debido a baixas e outras circunstancias. 

Durante o nadal a situación agravouse debido a que os concellos de Mondariz, 

Mondariz Balneario, Covelo, As Neves, Arbo e A Cañiza quedaron sen servizo de 

pediatría, polo que o centro de saúde e o PAC de Ponteareas tivo que asumir unha carga 

asistencial suplementaria. 

2. Por outra parte, as instalacións do centro de saúde e do PAC de Ponteareas 

están anticuadas e son claramente insuficientes para atender as necesidades dunha área 
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moi ampla e que só en Ponteareas supón unha poboación de máis de 23.000 persoas. En 

relación con este tema, existe un amplo consenso sobre a necesidade de construír un 

novo equipamento para mellorar a atención primaria de Ponteareas e contar con un novo 

PAC que dea un axeitado servizo a Ponteareas, Salvaterra do Miño, Mondariz, 

Mondariz Balneario, As Neves e Covelo. 

Para dar resposta a esta demanda, a alcaldía enviou un escrito ao SERGAS 

propondo unha xuntanza entre persoal técnico municipal e da consellaría para estudar as 

necesidades de reserva de solo para o novo centro de saúde. 

Outra demanda urxente é a que ten a ver coa Unidade de Saúde Mental, que é 

necesario que estea ubicada en Ponteareas para dar servizo a este concello e á comarca. 

Parece que o SERGAS ten intención de ubicala noutra localidade, usando como 

xustificación a falta de espazo no centro de saúde. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que medidas ten previsto adoptar a Xunta para dotar o centro de saúde e o PAC 

de Ponteareas do persoal facultativo, de enfermaría e persoal non sanitario necesario 

para prestar unha atención sanitaria de boa calidade á poboación? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Montserrat Prado Cores 

Iria Carreira Pazos 

Deputado e deputadas do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Iria Carreira Pazos na data 09/08/2023 11:32:06 

 

María Montserrat Prado Cores  na data 09/08/2023 11:32:09 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 11:32:17 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Montserrat Prado Cores e Iria Carreira Pazos, deputado e 

deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

As políticas de recortes e privatizacións dos servizos públicos implantadas pola 

Xunta desde o ano 2009 levaron a unha situación crítica o sistema público de saúde.  

O trasvase de grandes cantidades de fondos públicos á sanidade privada, a non 

cobertura de postos de traballo vacantes por xubilacións, a non cobertura de baixas e 

vacacións, a explotación laboral… son manifestacións do deterioro do sistema sanitario 

público, que lle afecta dunha maneira especialmente intensa  á atención primaria e ás 

urxencias extrahospitalarias. 

A pandemia da COVID puxo en evidencia unha situación que xa era moi 

precaria antes de 2020, como se puxo de manifesto nas denuncias de colexios, 

sindicatos, persoal e das persoas usuarias. 

Ao longo dos últimos meses, numerosas mobilizacións en todo o noso país están 

poñendo de manifesto o descontento social con esta degradación da sanidade pública. 

Tamén son constantes as protestas do persoal do SERGAS, que denuncian o deterioro 

das condicións laborais, o esgotamento físico e mental, a mala organización, a redución 

de persoal…  
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Desde o BNG vimos chamando a atención sobre a necesidade de reforzar a 

atención primaria mediante o incremento do gasto público, a dotación de medios 

humanos e materiais, a ampliación da carteira de servizos, o respecto dos dereitos 

laborais e unha mellor organización, incluíndo a garantía da atención presencial. 

A área de Pontevedra está a sufrir como todas as demais zonas de Galiza o 

deterioro da atención primaria, debido á redución de persoal e á degradación das 

condicións laborais. Un dos ámbitos máis maltratados é o dos PAC, sometidos a unha 

forte presión asistencial e a unhas condicións laborais extremas.  

As denuncias do persoal dos PAC son continuas, como tamén son habituais as 

queixas das persoas usuarias do servizo. O ocorrido o pasado domingo 6 de febreiro é 

unha mostra clara dunha situación que se vén dando de maneira habitual dos PAC da 

área de Pontevedra e en toda Galiza. Nesa xornada, no canto dos tres facultativos que 

deberían atender o servizo só estivo un. Nas 14 horas que durou a súa garda atendeu a 

106 persoas entre atención presencial e telefónica e efectuou cinco saídas para atender a 

pacientes a domicilio.  

Ademais da grave situación creada pola ausencia de persoal médico durante as 

citadas saídas, hai que poñer de relevo as condicións de presión laboral, estrés e 

frustración ás que se viu sometido o único facultativo, que chegou a manifestar en 

declaracións públicas a súa intención de deixar o traballo como médico. 

Tanto a Xerencia da Área Sanitaria como o SERGAS teñen que adoptar de 

maneira urxen medidas para evitar unha situación tan grave como a descrita, que nin é 

casual nin é específica de Pontevedra senón que se produce de maneira habitual en todo 

o país. 
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Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Como valora a Xunta a situación que se está a sufrir nos PAC pola carencia de 

persoal e nomeadamente a situación sufrida polo médico do PAC da Parda o pasado 6 

de febreiro? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Montserrat Prado Cores 

Iria Carreira Pazos 

Deputado e deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 11:34:20 

 

María Montserrat Prado Cores  na data 09/08/2023 11:34:24 

 

Iria Carreira Pazos na data 09/08/2023 11:34:37 
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Á Mesa do Parlamento 

Rosana Pérez Fernández, Iria Carreira Pazos e Montserrat Prado Cores, 

deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Os recursos sanitarios existentes na comarca da Barbanza non permiten a 

atención de patoloxías graves nin, en moitos casos, prestar asistencia médica in situ a 

doentes de extrema gravidade, nin asistilos con persoal facultativo e de enfermería 

durante os traslados a un centro hospitalario, ao non contar con ambulancia de soporte 

vital avanzado nin ter UCI o Hospital da Barbanza. 

Na atención das patoloxías de gravidade, o tempo é un factor esencial, polo cal 

non é entendíbel que esta comarca, cunha importante actividade económica con 

potencial risco, como é o traballo no mar e unha importante actividade industrial, non 

teña un hospital con UCI e non conte con ningunha ambulancia de soporte vital 

avanzado, é dicir, dotada cun equipo humano especializado, con persoal facultativo e de 

enfermería e coa dotación de equipos necesarios para atender emerxencias de gravidade. 

Foron estes, entre outros, os motivos que no ano 2019 levaron a máis de 4.500 

persoas e a diversos colectivos e entidades da comarca a asinar unha petición para 

conseguir que o hospital comarcal conte cunha ambulancia medicalizada do 061. 
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Sobran as razóns que xustifican a necesidade dunha ambulancia de soporte vital 

avanzado para a comarca da Barbanza e por iso o BNG, que considera imprescindíbel 

esta dotación para non seguir a poñer en risco a saúde e a vida dos veciños e veciñas da 

zona, vén demandándoa mediante emendas presentadas aos orzamentos da Xunta nos 

últimos anos, ou solicitando a súa inclusión nos concursos para a adxudicación do 

servizo de transporte sanitario urxente  terrestre realizados por parte da Fundación 

Pública Urxencias Sanitarias de Galiza-061, dependente do SERGAS, demandas que ata 

o de agora non foron tidas en consideración. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que características ou requisitos considera a Xunta de Galiza que debe cumprir a 

comarca da Barbanza para poder contar cun servizo permanente de ambulancia de 

soporte vital avanzado? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Rosana Pérez Fernández 

Montserrat Prado Cores 

Iria Carreira Pazos 

Deputadas do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Iria Carreira Pazos na data 09/08/2023 11:43:40 

 

María Montserrat Prado Cores  na data 09/08/2023 11:43:45 

 

Rosana Pérez Fernández  na data 09/08/2023 11:43:56 
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Á Mesa do Parlamento 

Xosé Luis Rivas Cruz  e Carmen Aira Díaz, deputado e deputada do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Que a nova PAC foi un parto longo, difícil e doloroso é un feito non discutible. 

Tampouco o é a súa marcada tendencia polo respecto medio ambiental, a diminución no 

uso tanto  de fitosanitarios coma de fertilizantes e a fixación dunha porcentaxe (25%) da 

SAU para a produción ecolóxica. Todo isto en aras dunha maior saúde alimentaria da 

poboación da UE. 

E así neste marco, a propaganda previa, necesaria para este novo estilo “verde 

intenso” deu os seus froitos en Galicia cun aumento moi notable nas solicitudes de 

conversión a ecolóxico. A primeiros do ano 2022 xa se albiscaba este aumento e xa 

desde a Consellería se previra un aumento do orzamento para as axudas. A fins do 

primeiro trimestre xa se sabía que mesmo este aumento ía ser insuficiente e a mediados 

de maio os datos eran claros, os cartos necesarios para dar a imprescindible cobertura ao 

número de explotacións solicitantes e ao montante de novas hectáreas chegaban aos 5,6 

millóns de euros. E a Consellería seguía dando palmadiñas de tranquilidade afirmando 

que non ía haber problemas. 

Pero hóuboos, e a confianza foi tronzada cruentamente. Tivo un preámbulo a 

primeiros de decembro do 2022 nunha reunión de gandeiros. Pero o mal estaba xa feito. 

Non obstante quedaba a posibilidade que a Consellería de Medio Rural nun acto de 
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responsabilidade política sacase unha cantidade de fondos propios para remediar o mal 

feito. 

E non. 

E así, a primeiros de xaneiro deste ano en curso saíron da man do FOGGA as 

listas de afectados, a consumación do atentado contra da agricultura e gandaría en 

ecolóxico. Quedaba así rompido o mínimo nexo de confianza entre unha campaña 

avalada e protagonizada pola Consellería do PP e a crúa realidade. Pódese cualificar de 

traizón feita a un sector que no estado español e Europa debe ter e ten futuro. Trátase 

dunha confianza fanada, dun precedente que abre unha fenda difícil de reparar. 

Faise pois imprescindible para a boa saúde da actividade agrogandeira en xeral 

recuperar a fiabilidade nas institucións que en román paladino viría a ser emendar os 

erros cometidos. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Cales son, a xuízo da Consellería do Medio Rural, as características dunha 

explotación “profesional” tanto en ecolóxico coma en convencional, en agrícola coma 

en gandaría, para poder ser tida en consideración nas ordes de axudas varias que reparte 

o PP con criterio propio? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 
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Asdo.: Xosé Luis Rivas Cruz 

Carmen Aira Díaz 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Rivas Cruz na data 09/08/2023 11:45:33 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 09/08/2023 11:45:46 
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Á Mesa do Parlamento 

Daniel Pérez López e Rosana Pérez Fernández, deputado e deputada do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro do disposto 

no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en 

Pleno, sobre a seguridade no porto de Malpica. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

As condicións da dársena do porto de Malpica de Bergantiños foron certamente 

complicadas dende a súa construción xa aló polo ano 1955. Condicións que non 

melloraron coa instalación das comportas no 1969. E as reformas posteriores tampouco 

solucionaron os problemas de seguridade do acceso á dársena. 

A día de hoxe os problemas de seguridade céntranse na comporta de acceso. 

Cando está aberta a enerxía da ondada refléxase nos muros verticais, o que provoca 

correntes e remuíños no interior da dársena. A este problema hai que sumarlle a 

velocidade da auga dentro do canal , o que dificulta enormemente a calquera 

embarcación que transite por el, realizar calquera tipo de manobra, e complica moito as 

operacións de entrada e saída da dársena. Especialmente en condicións de mar adversa.  

Na actual situación, a entrada ou saída de embarcacións da dársena supón un 

perigo constante para a integridade, non só das embarcacións (son constantes os 

percances e danos materiais naquelas), senón o que é moito peor, para a integridade 

física dos mariñeiros.  
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Así, a situación da dársena de Malpica tivo moito que ver no accidente mortal 

do Silvosa. En decembro do 2018 esta embarcación de artes menores, con base en 

Malpica, afundiuse cando se dispoñía a cruzar a zona das comportas, provocando a 

morte do seu patrón.  

A partir dese momento, dende a Consellería do Mar anunciouse a adopción de 

medidas tendentes a paliar o risco que supón a dársena, sobre todo en condicións 

adversas.  

Entre esas medidas anunciáronse estudios específicos sobre as ondadas no 

interior do porto, para mellorar a operatividade do mesmo, e a primeiros do ano 2021, a 

instalación dun sistema de alerta temperá, para, en principio, pronosticar con 72 horas 

de antelación a produción de fenómenos de resonancia no interior do porto.  

En febreiro de 2021, dende a presidencia de Portos de Galiza, informouse que o 

proxecto de mellora da seguridade da dársena de Malpica se atopaba na súa fase  final 

de licitación.  

A día de hoxe, case dous anos despois dese anuncio, e catro anos do tráxico 

accidente do Silvosa, descoñecemos en que fase se atopa ese proxecto. 

Un proxecto de mellora da dársena que é vital para garantir que as embarcacións 

e mariñeiros de Malpica podan desenvolver o seu traballo en condicións de seguridade.  

A preguntas do grupo municipal do Bloque Nacionalista Galego, desde o 

concello informouse en xullo de 2022 que os estudos estaban rematados e que no mes 

de setembro habería unhas conclusións que permitirían actuar para mellorar a 

seguridade na dársena.   
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Porén, nos orzamentos da Xunta de Galiza para o ano 2023 non se recolleu unha 

partida con dotación económica suficiente para asegurar que a execución desta obra tan 

necesaria se vai acometer nesta anualidade.  

 

Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

En que fase se atopa e cal é a previsión temporal para a execución do proxecto 

de mellora da seguridade da dársena de Malpica de Bergantiños? 

 

Santiago de Compostela, a 9 de agosto de 2023. 

 

Asdo.: Daniel Pérez López  

Rosana Pérez Fernández 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Daniel Pérez López  na data 09/08/2023 11:56:38 

 

Rosana Pérez Fernández  na data 09/08/2023 11:56:49 
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Á Mesa do Parlamento 

Mercedes Queixas Zas e Olalla Rodil Fernández, deputadas do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a necesidade de dotar a vila de Carral dun centro de día público para o a coidado 

das persoas maiores. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

Carral é un concello da comarca da Coruña cuxo censo actual supera os 6.000 

habitantes, unha poboación que, segundo datos do INE, medrou progresivamente nas 

últimas dúas décadas ao longo do municipio e que se duplicou no propio lugar de Carral, 

aglutinando a poboación das zonas máis rurais e acollendo tamén poboación deslocada 

desde a cidade próxima da Coruña. 

Na actualidade, como no conxunto de Galiza, este concello presenta unha elevada 

porcentaxe de poboación de idade avanzada que precisa dunha atención e coidado de 

calidade garantidos desde os servizos públicos. 

Carral é un concello que na actualidade non conta con ningún centro de día 

público, malia a demanda social existente e que no BNG puidemos testemuñar. 

O que si existe na memoria colectiva desde o ano 2016 son os sucesivos anuncios 

do Partido Popular, tanto desde a Xunta como do Concello, da posta en marcha dun 

centro de día para os maiores, mesmo comprometendo unha partida de 150.000 euros do 

orzamento público e ubicación no colexio Víctor Velasco, que xa leva tempo pechado. 
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Transcorridos seis anos Carral segue sen ningún centro de día de atención aos 

maiores e con todas as necesidades de coidado para unha vellez digna sen atender. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Por que a Xunta incumpriu con Carral, ao longo de seis anos, o seu compromiso 

de dotación dun centro público de  maiores? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Mercedes Queixas Zas 

Olalla Rodil Fernández 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 09/08/2023 11:58:32 

 

Olalla Rodil Fernández  na data 09/08/2023 11:58:41 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmela González Iglesias e Mercedes Queixas Zas, deputadas do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do 

disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, relativa a unhas obras que afectan ou poden afectar 

directamente ao xacemento etnoarqueolóxico da Telleira (GA36035114), na rúa 

Canido no Concello de Nigrán. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Na rúa Canido do concello de Nigrán atópase o xacemento 

etnoarqueolóxico da Telleira (GA36035114) que forma parte do catálogo do Plan 

básico autonómico de Galiza e en virtude do disposto no artigo 30.1 da Lei 

5/2016 do patrimonio cultural de Galicia forma parte do Catálogo de bens 

cultural di Galicia, e está sometido as súas normas de protección. 

No lugar no que se atopa a telleira estanse executando obras para a 

construción de dúas vivendas unifamiliares que están afectando directamente ao 

xacemento. 

O estado de deterioro actual dos dous fornos de tella é penoso. Parte dos 

dous fornos están á vista e non parece que se teña feito unha escavación 

arqueolóxica do xacemento, nin que se teñan tomado medidas para a súa 
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conservación da Telleira in situ. As obras non se teñen paralizado e o xacemento 

estase vendo gravemente afectado. 

Como se indica a obra afecta ao propio ben cultural non ao seu contorno, 

polo que pode ser incompatible coa obra de construción das vivendas se ocasiona 

a destrución do ben, conforme ao que se establece no capítulo III da Lei 5/2016, 

do patrimonio cultural de Galicia. 

Existen queixas de cidadáns preocupados pola situación deste xacemento 

aos que se lles negou a información alegando non seren parte interesada. 

Segundo a Lei 16/1985, do patrimonio histórico español e a Lei 5/2016, 

do patrimonio cultural de Galicia os xacementos arqueolóxicos son bens de 

dominio público, polo que calquera cidadán ten dereito a ser informado sobre 

calquera cuestión relacionada cos xacementos arqueolóxicos. Polo que, non 

resulta comprensible que se negue a información á cidadanía sobre a Telleira da 

rúa Canido (Nigrán), xa que se trata dun xacemento arqueolóxico. 

A Xunta de Galicia, ten a obriga de velar pola protección e conservación 

do patrimonio cultural de Galiza e polo tanto debe actuar ante calquera actuación 

que poña en perigo calquera dos bens culturais do noso país, entre os que está o 

xacemento etnoarqueolóxico da Telleira na rúa Canido do Concello de Nigrán. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 
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Que actuacións ten previstas a Dirección Xeral de Patrimonio Cultural 

para a salvagarda do patrimonio, en concreto no caso do xacemento 

etnoarqueolóxico da Telleira (GA36035114), na rúa Canido no concello de 

Nigrán afectado polas obras de construción de dúas vivendas unifamiliares, 

garantindo a conservación in situ dos fornos e do resto do ben cultural? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Carmela González Iglesias 

Mercedes Queixas Zas 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Carmela González Iglesias na data 09/08/2023 12:03:06 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 09/08/2023 12:03:16 
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Á Mesa do Parlamento 

Daniel Pérez López e Cristina Fernández Davila, deputado e deputada do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a praga de térmite no IES Alfredo Brañas de Carballo. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

No mes de xuño de 2021 caeu o teito do salón de actos do IES Alfredo Brañas 

de Carballo. A causa do desprendemento da estrutura, case con toda seguridade, é dobre 

e combinada: as humidades do teito e unha praga de térmite. 

Isto provocou abondosos danos materiais, xa que se desprendeu boa parte do 

falso teito de escaiola, o que, á súa vez, estragou as butacas da sala e provocou danos no 

sistema de iluminación e no cadro eléctrico. Ao que hai que sumarlle a praga de térmite, 

que afecta a gran parte das butacas (que contan con repousabrazos de madeira). 

De xeito inmediato, a dirección do centro puxo estes feitos en coñecemento da 

Consellería de Educación, xirándose aos poucos días unha visita ao centro por parte dun 

membro da oficina técnica  da Consellería, así como un arquitecto.   

En marzo do pasado ano, este grupo parlamentar rexistrou unha batería de 

iniciativas sobre o tema, e foi en abril cando o Conselleiro de Educación da Xunta de 

Galiza, a pregunta oral en pleno deste grupo parlamentar, respostou que xa se contaba 

cos estudos técnicos e estudos preliminares e que se encargaría de xeito inmediato a 

redacción do proxecto. 
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Aínda así, foi en setembro do 2022 cando se publicou nun coñecido diario 

galego que existía un proxecto para a reforma do salón de actos do Instituto Alfredo 

Brañas, cunha inversión de 350.000 €. Cuestión, por certo, que a Consellería non 

trasladou previamente á dirección do centro. 

Máis unha vez, este grupo parlamentar formulou unha nova Pregunta Oral en 

Comisión co obxectivo de confirmar a nova periodística,  que desde a Consellería se 

explicase cal ía ser o cronograma e prazos concretos de execución das obras e cando 

estaría o salón de actos a dispor da comunidade educativa.  

En novembro, nesta Comisión 4ª, arrincamos o compromiso do Secretario Xeral 

Técnico da Consellería de Cultura, Educación, FP e Universidades, Manuel Vila que o 

salón de actos estaría, en todo caso, a disposición da comunidade educativa para 

comezo do curso 2023-2024.  

Porén, nada manifestou no relativo ao imprescindíbel arranxo das fachadas do 

edificio (para evitar o risco de caída de cascotes), nin tampouco indicou que medidas se 

ían adoptar para frear a praga de térmite que se xa se estende a outras dependencias da 

parte antiga do IES Alfredo Brañas.  

Á espera que se inicien as obras do salón de actos, é imprescindíbel (e non 

admite máis demora que a estritamente necesaria para non interferir na actividade 

académica) unha actuación técnica e profesional de fumigación para eliminar as 

térmites do salón de actos e do resto do centro educativo. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que medidas vai adoptar o goberno galego para eliminar a praga de térmite que 

padece o IES Alfredo Brañas de Carballo? 
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Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Daniel Pérez López 

Cristina Fernández Davila 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Daniel Pérez López  na data 09/08/2023 12:05:57 

 

Cristina Fernández Davila na data 09/08/2023 12:06:07 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres e Montserrat Prado Cores, deputado e deputada do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a mellora da atención sanitaria en Moraña. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O centro de saúde de Moraña leva meses nunha situación crítica: sen 

médicos/as, anulando citas desde hai máis de 5 meses, con nenos e nenas  sen pediatra 

asignado e cunha situación límite de tensión e colapso que están a pagar tamén, ademais 

de todas as usuarias/os, as e os profesionais que alí traballan. O persoal do centro de 

saúde vese obrigado a traballar nunhas condicións inasumibles, cunha sobrecarga de 

traballo que xera tensión e frustración.  

A preocupante realidade do centro de saúde de Moraña vese agravada pola falta 

de persoal médico no PAC de referencia (Caldas) e a conseguinte saturación das 

urxencias do Hospital de Montecelo. 

Esta situación é consecuencia da falta de planificación e previsión do SERGAS 

e de trece anos de recortes, privatizacións e precarización do sistema público de saúde, 

unha política sanitaria que tivo un impacto moito máis forte na atención primaria e nas 

urxencias hospitalarias. 

Lonxe de mellorar, nos comezos do ano 2023 a situación da atención primaria e 

das urxencias vai a peor na área sanitaria de Pontevedra e O Salnés, constituída en 
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auténtica zona cero do deterioro do sistema sanitario público e campo de 

experimentación de novos recortes por parte do goberno da Xunta. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno : 

Vai o goberno galego cubrir as prazas de persoal necesario en medicina de 

familia e pediatría para darlle unha atención sanitaria digna á veciñanza de Moraña? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Montserrat Prado Cores  

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 12:07:42 

 

María Montserrat Prado Cores  na data 09/08/2023 12:07:51 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmen Aira Díaz e Montserrat Prado Cores, deputadas do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A atención primaria está en serio compromiso, no rural aínda máis. Hai 

numerosísimos casos nos que concellos, que aínda superando os 5000 habitantes, se 

encontran desatendidos e a súa poboación non goza da mesma posibilidade de acceder á  

atención sanitaria primaria que a cidadanía que vive en cidades. 

 É sabido que os concellos con menos poboación tamén contan cunha precaria 

atención ao que se suma a elevada media de idade dos seus habitantes. 

 Falamos nesta iniciativa do concello de Baleira, pertencente á comarca da 

Fonsagrada, no interior montañoso da provincia de Lugo.  

 Este concello foi perdendo poboación de xeito sostido, e no período 2000-2021 

de xeito moi acusado. Contaba no 2000 con 1923 habitantes que descenderon no 2021 a 

1190. 

 A súa actividade agrogandeira aínda se mantén, pero a media de idade da 

poboación é cada vez máis elevada, estando no ano pasado en 56,76 anos. Isto dá a 

entender que a necesidade de asistencia sanitaria vai ser máis intensa que se a media de 

idade fora inferior.  
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 O seu centro de saúde só conta cunha praza de persoal facultativo, o cal 

sorprende debido a extensa superficie do concello, máis de 160km2, e a súa orografía 

montañosa. Máis alá disto acontece que o titular da praza, que á súa vez é o alcalde do 

concello, está nunha situación de Comisión de Servizos nun CS de cidade de Lugo. Isto 

supón que precise substitución, que entendemos que se está a facer por medio dun 

vínculo de longa duración. 

 A persoa substituta, pola causa que sexa, está en situación de incapacidade 

laboral, polo que á súa vez hai que substituíla. Ata onde sabemos, o 95% do tempo está 

cuberta con 2 facultativos do PAC, que sempre son os mesmos, e o outro 5% do tempo 

vai outro/a facultativa aleatoriamente. 

 Todo isto é un pouco anómalo en canto a que é imposible facer un seguimento 

adecuado dos pacientes que se senten desorientados cando hai variabilidade de criterios 

facultativos ou ben non logran un vínculo de confianza cos profesionais pola súa 

rotación. 

 Por estas cuestións senten que non teñen a calidade asistencial que como 

calquera outro habitante do noso territorio deberían ter. 

 Lembrar a maiores que as CCSS son concedidas por gracia da Dirección da 

Atención Primaria, supostamente revisábeis cada 6 meses, e por suposto non poden 

concederse se o prexuízo que causa é superior ao beneficio. 

 

Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno 

Como vai garantir a Consellaría de Sanidade a calidade asistencial na atención 

primaria no CS do Cádavo-Baleira? 
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Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Carmen Aira Díaz 

Montserrat Prado Cores 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

María Montserrat Prado Cores  na data 09/08/2023 12:10:05 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 09/08/2023 12:10:10 
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Á Mesa do Parlamento 

Paulo Ríos Santomé, Montserrat Prado Cores, Olalla Rodil Fernández e 

Iria Carreira Pazos, deputado e deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque 

Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, 

presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, relativa á necesidade de 

que o Goberno galego adopte medidas para reverter a situación de empobrecemento que 

sofre a mocidade galega. 

 

Exposición de motivos 

No terceiro trimestre do ano 2009, a mocidade galega en idade activa, de 16 a 35 

anos, pasou das 655.700 ás 453.600 persoas a comezos deste ano 2022, segundo datos 

da EPA e do IGE. Isto representa unha caída do 27,2% ao 19,37% na representación da 

mocidade galega en idade activa sobre o total da poboación galega, en tan só 13 anos. 

Actualmente temos unha taxa de emprego do 47,5% nos menores de 35 anos, o 

que nos fai ver como menos da metade da mocidade menor de 35 anos ten un emprego. 

A mocidade galega sufre, ademais, a terceira peor taxa de actividade do estado español, 

un 59%, lonxe da media estatal, que se sitúa nun 63,9%. 

Por se isto non fose pouco, a mocidade galega no seu conxunto sitúase nunha 

taxa de desemprego de preto do 20%, case dobrando a taxa de desemprego do conxunto 

do país, situada nun 11,2%. Se imos a datos disgregados por tramos de idade, atopamos 

como a mocidade entre 16 e 19 anos ten unha taxa de desemprego superior ao 55% e na 

franxa de idade entre os 20 e 24 anos, unha taxa de desemprego superior ao 30%. 
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Debemos facer fincapé nas condicións da mocidade que si que ten un emprego, 

sendo este maioritariamente no sector servizos, cun peso do 71,6% no total do emprego 

xuvenil. Falamos pois, dun sector maioritario no emprego xuvenil, un sector fortemente 

golpeado pola crise económica na que nos atopamos e tamén un sector que rexistra unha 

maior precariedade nos seus traballadores e traballadoras. 

A mocidade galega soporta tamén unha maior parcialidade nos seus contratos, 

situándose cinco puntos porcentuais por enriba das outras franxas de idade cun 19,2%, 

mentres que a temporalidade no emprego xuvenil case duplica a temporalidade 

rexistrada nas restantes franxas de idade, cun 39,9% de temporalidade. 

Outra das cuestións fundamentais que explica a falta de oportunidades para a 

mocidade e a súa situación precaria é a fenda salarial existente entre as menores de 35 

anos e as maiores de 35 anos, supondo isto a percepción dun 20,5% menos do salario.  

O salario medio anual das traballadoras entre 25 e 35 anos é de 18.156,40 euros, 

mentres que o salario do resto de idades ascende a 22.834,66 euros. 

Estamos, pois, ante unha mocidade con falta de oportunidades, precariedade 

laboral e falta de poder adquisitivo, o que nos deixa unha mocidade empobrecida que 

parte dunha peor posición á hora de poder afrontar o seu futuro e a situación de crise 

económica e social na que estamos actualmente. 

Con esta situación precaria de partida, é fundamental adoptar políticas públicas 

que blinde os dereitos e faga posíbel facer fronte ás necesidades da mocidade galega 

nesta situación de inflación e carestía, onde as mozas do noso país non son quen de 

emanciparse e de acadar unha independencia económica que lles permita ter unhas 

condicións de vida dignas e na terra. 
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Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que medidas concretas pensa levar adiante a Xunta de Galiza para reverter a 

situación de precariedade e empobrecemento da mocidade galega? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto  de 2023 

 

Asdo.: Paulo Ríos Santomé 

Iria Carreira Pazos 

Montserrat Prado Cores  

Olalla Rodil Fernández 

Deputado e deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 09/08/2023 12:24:33 

 

Iria Carreira Pazos na data 09/08/2023 12:24:42 

 

María Montserrat Prado Cores  na data 09/08/2023 12:24:53 

 

Olalla Rodil Fernández  na data 09/08/2023 12:25:03 
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Á Mesa do Parlamento 

Mercedes Queixas Zas e Luis Bará Torres, deputada e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a protección das garantías e a prevención de riscos para a saúde humana e o medio 

ambiente derivadas da autorización da planta de tratamento de residuos líquidos 

procedentes de buques no peirao de Oza (A Coruña). 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Consellería de Medio Ambiente, Territorio e Vivenda acaba de autorizarlle a 

empresa Limpoil a instalación dunha planta de tratamento de residuos líquidos 

procedentes de buques no peirao de Oza (A Coruña). 

Esta autorización da Xunta pon fin a un proceso que se iniciou en 2015 por parte 

desta empresa, co obxectivo de crear unha planta para procesar augas con aceites 

procedentes das sentinas dos barcos, que foi obxecto de numerosas alegacións veciñais, 

de ADEGA, do BNG, dos concellos de Oleiros, Cambre, da Deputación da Coruña e do 

pleno do Concello da Coruña. 

As alegacións encamiñábanse ao feito de se pretender situar esta planta nunha 

zona de elevada sensibilidade ambiental como é a entrada da Ría do Burgo, núcleo de 

importantes bancos marisqueiros agora en fase de rexeneración e recuperación grazas ao 

inicio das demandadas obras de dragaxe. 

Asemade, a localización desta planta de residuos áchase moi próxima a praias e 

zonas de baño moi concorridas pola veciñanza dos barrios coruñeses dos Castros, de 

Oza e da Gaiteira, como dos concellos veciños da ribeira. 
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Unhas e outras son razóns que seguen a xerar forte preocupación social, xa que 

non se perciben garantías á hora de impedir que se produzan verquidos de augas 

contaminadas á ría e que, polo tanto, afecten tanto aos bancos marisqueiros como ás 

zonas de baño e recreo. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Confirma a Xunta que a autorización da planta de tratamento de residuos dos 

aceites procedentes das sentinas dos barcos en Oza (A Coruña) é compatíbel coa 

protección das necesarias garantías medioambientais e a prevención de riscos para a 

saúde humana e o medio ambiente? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Mercedes Queixas Zas  

Luis Bará Torres 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 09/08/2023 12:28:13 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 12:28:23 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Alexandra Fernández Gómez e Paulo Ríos Santomé, 

deputada e deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre a Estratexia do lobo. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado 28 de xullo de 2022 a Conferencia Sectorial de Medio Ambiente, 

órgano de coordinación institucional entre o goberno central e os autonómicos en 

materia ambiental, aprobou a Estratexia para a convivencia das actividades do medio 

rural co lobo e a súa conservación. 

Esta Estratexia constitúe o marco xeral das políticas sobre o lobo e dela derívase 

o reparto dos fondos previstos nos orzamentos xerais do Estado para as medidas de 

prevención e compensación de danos provocados por ataques de lobos. 

Se ben inicialmente Castela e León e Cantabria mantiveron xunto coa Galiza a 

oposición a esta Estratexia, finalmente estas dúas comunidades subscribiron a Estratexia 

e tiveron acceso aos fondos estatais, 8,8 millóns no caso de Castela-León e 1,6 millóns 

no caso de Cantabria. Esta decisión é compatíbel cos recursos presentados en relación 

coa Estratexia do Lobo e a inclusión desta especie no LESPRE. 

Pola súa parte, Galiza quedou excluída do reparto e perdeu os 4,3 millóns que lle 

correspondían. Aínda que a Xunta presentou un recurso contencioso-administrativo 

diante desta decisión, a realidade é as explotacións gandeiras en extensivo do noso país 

víronse de momento privadas dunha importante contía económica para actuacións de 

prevención de ataques do lobo e medidas de compensación. 

A posición da Xunta nesta materia está guiada por criterios partidistas e de 

confrontación co goberno central. Trátase dunha actitude irresponsábel, que fomenta o 
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rexeitamento social contra esta especie. Fica claro que o goberno galego está disposto a 

sacrificar os intereses do medio rural para seguir alimentando a polémica, a 

confrontación e a lobofobia. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Vai seguir o goberno galego primando posicións partidistas en relación co lobo, 

en detrimento dos intereses do medio rural e das explotacións gandeiras en extensivo? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Alexandra Fernández Gómez 

Paulo Ríos Santomé 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 12:30:01 

 

Alexandra Fernández Gómez  na data 09/08/2023 12:30:06 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 09/08/2023 12:30:14 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmen Aira Díaz e Xosé Luis Rivas Cruz, deputada e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para reposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O primeiro de xaneiro de 2023 acaba de iniciarse o esperado período da PAC, 

2023-2027. Neste momento é no que se pode comprobar máis de cerca cales son os 

cambios ou diferencias que poden experimentar as persoas solicitantes da PAC. 

 Nesta iniciativa imos centrarnos en 2 cuestións fundamentais, do II pilar da 

PAC, que poden afectar ás persoas do agro tanto no aspecto económico como na 

orientación futura das súas producións e polo tanto pode afectar ao futuro do agro 

galego 

 Trátase das axudas correspondentes as seguintes intervencións: 6503, 6501.2, 

6501.3, 6501.4 e as 65051 e 65052 e a súa dotación orzamentaria para este próximo 

período da PAC. 

 A primeira intervención correspóndense coas comunmente  denominadas 

“axudas á agricultura ecolóxica” e as 3 seguintes correspóndense coas denominadas 

agroambientais, nas que igual se poden incluír as 2 últimas de conservación de  recursos 

xenéticos. 

 As relativas a Compromisos de xestión agroambiental en agricultura ecolóxica, 

contan cun orzamento de 19.144.250M€ para 5 anos, dos que hai que sinalar que o 80% 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-fJ

B
1Z

U
d4

m
-7

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

208281

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-fJB1ZUd4m-7
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

 

2 

 

son dos fondos Feader, co que para cada ano corresponderían uns 3.828.850 que van 

decrecendo minimamente durante eses 5 anos, e que serán dedicados tanto ás axudas de 

conversión como ás de mantemento. 

 O resto contan cun importe de 93.160.000M€ dos que os fondos Feader supoñen 

outro 80%,  que tamén se distribúen dun xeito idéntico para cada ano, a excepción das 

axudas relativas á intervención de Compromisos de conservación de recursos xenéticos 

non SIGC que van incrementándose ata o ano 27 para despois ir reducíndose de novo. 

 Estes días puidemos ver como  temos un agro dinámico con persoas agricultoras 

dispostas a actualizar as súas granxas e poñelas á altura das exixencias da política 

agraria común presentes e futuras  e polo tanto, non é difícil pensar que cada vez máis 

granxas estarán dispostas a acadar os obxectivos que se priman dende a PAC. 

 Acabamos de comprobar como estes anos calou a conversión a ecolóxico, a 

instancias das recomendacións da propia Xunta, mostrando a determinación do noso 

agro para poñerse á altura dos requisitos medioambientais, ecolóxicos, de mantemento 

da biodiversidade e de loita contra o cambio climático polo que é previsible que haxa 

que ser especialmente coidadosos na distribución dos fondos de desenvolvemento rural 

para garantir as axudas que favorezan un profundo cambio estrutural que sitúe o agro 

galego no futuro. 

 Polo antedito é imprescindible un extremo coidado na distribución de fondos 

entre as intervencións e a proposta dun baremo que non deixe fóra á maioría das 

solicitudes. Os fondos de desenvolvemento rural son practicamente os mesmos que os 

do período anterior, pero as circunstancias económicas e dos mercados xunto coas 

exixencias europeas son diferentes, o que motiva que os e as nosas produtoras teñan que 

buscar solucións efectivas para as súas maneiras de producir. 
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 A situación actual fai que os criterios de selección que nunca se utilizaron agora 

probablemente teñan que utilizarse, porque tódalas solicitudes cobraban axudas e agora 

hai tantas que non se fai posible se non se incrementan os fondos. 

 Entendemos que a Consellería e seus organismos correspondentes teñen os datos 

reais da situación actual das axudas que reciben as explotacións e polo tanto o que está a 

fallar son os criterios políticos para o deseño das axudas a transformación do noso agro. 

Máis parecería que o que se pretende potenciar son as grandes explotacións e non as 

granxas máis modestas en tamaño pero máis achegadas ó territorio, tal e como se puido 

ver cando se aplicou un baremo cuantitativo para a concesión de axudas a ecolóxico no 

ano 2022. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Vai o goberno da Xunta ter en consideración a situación actual das granxas 

galegas para destinar os fondos necesarios para cubrir a totalidade das solicitudes de 

axudas para a agricultura ecolóxica e as agroambientais? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Carmen Aira Díaz  

Xosé Luis Rivas Cruz  

Deputada e deputado do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 09/08/2023 12:32:55 

 

Xosé Luis Rivas Cruz na data 09/08/2023 12:33:05 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro, Alexandra Fernández Gómez e Carmela 

González Iglesias, deputado e deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque 

Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, 

presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, sobre a existencia de 

expedientes xudiciais danados na Cidade da Xustiza de Vigo como consecuencia das 

choivas producidas no pasado mes de decembro. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado 24 de maio de 2022 procedeuse á inauguración oficial da denominada 

Cidade da Xustiza de Vigo, malia que xa se advertía que a infraestrutura non estaba 

rematada, nin en condicións de ser utilizada. A rehabilitación e acondicionamento para 

usos xudiciais, do que na altura foi o denominado Hospital Xeral Cíes – Vigo, cuxo 

custe superou os 40 millóns de euros e con sobreprezos superiores ao 30% do 

orzamento inicial e que motivaron distintos requirimentos de información e 

documentación, aínda sen cumprimentar pola Xunta de Galiza; fica pendente de 

conclusión. 

Xa na data da inauguración oficial diversas organizacións sindicais e políticas 

advertían da existencia de eivas en tan importante infraestrutura que atinxían a aspectos 

tan elementais como os arquivos, sobre os que apreciaba falla de espazo. 

Iniciado o traslado á denominada Cidade da Xustiza dos case 40 xulgados, 

dependencias da Audiencia Provincial e Fiscalía, xa se están a apreciar algunha das 

advertencias realizadas no seu día e respecto das que a Xunta de Galiza fixo caso omiso. 
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Así como consecuencia das choivas producidas o pasado mes de decembro 

resultaron afectados diversos expedientes xudiciais, denunciándose tanto a situación 

como a carencia de medios para paliar os efectos das mesmas. Non só a ausencia de 

espazo para albergar os expedientes xudiciais, senón tamén a inexistencia de 

deshumidificadores e calefactores que permitan a conservación e coidado da 

documentación xudicial. 

Xa que logo resulta sorprendente a tanto a falla de previsión, como a 

precipitación nun traslado para o que o acontecido non se están a adoptar as medidas 

axeitadas para a protección, cando menos, de instrumentos esenciais para o 

funcionamento da administración de xustiza. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Cónstalle ao Goberno Galego se o pasado mes de decembro como consecuencia 

de filtracións de auga na Cidade da Xustiza de Vigo resultaron afectados expedientes 

xudiciais? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Alexandra Fernández Gómez 

Carmela González Iglesias 

Deputado e deputadas do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 09/08/2023 12:37:33 

 

Alexandra Fernández Gómez  na data 09/08/2023 12:37:42 

 

Carmela González Iglesias na data 09/08/2023 12:37:51 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-E

m
Jy

H
S

07
u-

0
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

208287

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-EmJyHS07u-0
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

 

1 

 

Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres e Montserrat Prado Cores, deputado e deputada do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

1. A atención sanitaria en Cerdedo vén sufrindo nos últimos tempos un continuo 

proceso de deterioro, degradación, precarización e supresión de servizos. Debido a que 

non se cobren as baixas do único médico do centro de saúde, a veciñanza non conta con 

atención todos os días da semana. Por outra parte, non existe servizo de pediatría e para 

atender nenos e nenas é preciso desprazarse até Tenorio ou Forcarei.   

En contra dos discursos oficiais de promoción dos investimentos e servizos no 

rural, a realidade é que se reducen continuamente as prestacións en xeral e nun servizo 

fundamental como é o da saúde. Con este proceder do goberno da Xunta, vivir no rural 

estase a converter nunha cuestión de vontade decidida e de heroismo, o que explica os 

procesos de abandono e despoboación que caracterizan a moitos concellos do interior do 

noso país. 

2. Esta situación de deterioro e de supresión de servizos básicos foi 

reiteradamente denunciada pola veciñanza de Cerdedo, sen que por parte da Xunta e do 

Concello se adoptasen as medidas necesarias para corrixila. Ao longo do ano 2022 

leváronse a cabo varias mobilizacións por parte da veciñanza e recentemente creouse a 

Plataforma Cerdedo Pola Sanidade Pública que ten como principais reivindicacións as 

seguintes: 

- Atención sanitaria presencial todos os días en horario de mañá. 
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- Recuperación do Servizo de pediatría. 

- Mellora na atención de urxencias. 

-Dotación dunha ambulancia medicalizada para a comarca. 

3. Como exemplo da desatención na atención pediátrica, no pasado mes de 

decembro unha veciña da parroquia de Figueroa con crianzas de sete, cinco e menos de 

un ano viuse obrigada a acudir á consulta privada de pediatría no Carballiño diante da 

imposibilidade de conseguir cita nos centros públicos de referencia. O servizo de 

pediatría foi suprimido en Cerdedo fai máis de 2 anos, polo que é necesario desprazarse 

até Forcarei onde dous días á semana e dúas horas cada día atende unha pediatra, que a 

cotío ten o cadro de citas saturado.  

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que medidas ten previsto adoptar a Xunta de Galiza para corrixir o deterioro, a 

precarización e a supresión de servizos no centro de saúde de Cerdedo e prestar unha 

atención sanitaria digna á veciñanza? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Montserrat Prado Cores 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 12:39:08 

 

María Montserrat Prado Cores  na data 09/08/2023 12:39:17 
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Á Mesa do Parlamento 

Montserrat Prado Cores, Iria Carreira Pazos e Noa Presas Bergantiños, 

deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral en Pleno, relativa ás deficiencias no servizos de urxencias extrahospitalarias, 

aéreas e terrestres no sur de Galiza. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

A CIG ten denunciado que dende o sábado día 1 de outubro pola tarde, até o día 

4, martes, tamén pola tarde, e dicir, durante tres días, o helicóptero que cubre as 

urxencias sanitarias con base en Ourense estivo inoperativo. Iso significou que a área 

sur de Galiza quedou sen posibilidade de transporte aéreo urxente medicalizado. 

Esta situación fixo que en todo o país tan só estivera operativo un único 

helicóptero con base en Santiago de Compostela, xa que Galiza tan só conta con dous 

helicópteros para atender as urxencias, un con base en Santiago de Compostela e outro 

en Ourense. 

A causa alegada para a xustificar a inoperatividade do helicóptero foi  unha 

revisión técnica en cumprimento dos requisitos legais establecidos nos pregos de 

contratación. Estamos polo tanto diante dunha actuación que tiña que ter sido 

programada, totalmente previsible. 

Non é aceptábel que a empresa concesionaria do servizo, Eliance, non tivera 

outra nave dispoñíbel para non deixar sen atención a metade do país, Ourense, parte da 

montaña de Lugo, zonas do interior de Pontevedra, o Baixo Miño... 
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Non é de recibo que o 061 tivera que solicitarlle á empresa concesionaria en 

Ourense do servizo de transporte sanitario urxente unha ambulancia SVA para “cubrir” 

a ausencia do helicóptero, cando está  foi unha das melloras ofertadas pola empresa, e 

porque evidentemente non é unha alternativa ao servizo que presta o helicóptero, nin 

por tempos de resposta, nin ámbito xeográfico. 

A falta deste helicóptero é especialmente grave, xa que o mesmo ten un ámbito 

de cobertura dos seus servizos nunha zona moi deficitaria en canto a dotación de 

transporte sanitario urxente terrestre,  toda a área sur de Galicia, Ourense, área Sur da 

provincia de Pontevedra e sueste de Lugo. Zonas afastadas dos hospitais e sen 

ambulancias de Soporte Vital Avanzado, só hai unha en toda a provincia de Ourense, 

ningunha ni no Baixo Miño nin nas zonas do interior da provincia de Pontevedra, nin na 

montaña de Lugo. Miles de galeg@s quedaron desprovist@s dun servizo de transporte 

medicalizado rápido en caso dunha emerxencia. 

É máis que evidente a falta de previsión da empresa ao saber que a vida útil 

deste helicóptero remataba o 1 de outubro e da Xunta de non ter tomado medidas, diante 

da empresa titular da concesión do servizo, para garantir a continuidade con outro 

helicóptero que cumprira as condicións do contrato. 

Segundo a denuncia da CIG isto supón un claro incumprimento do contrato xa 

que segundo os pregos a concesionaria ten que ter un helicóptero medicalizado en 

Ourense os 365 días do ano. Denuncian tamén que non é a primeira vez que se produce, 

e que a empresa tampouco garante que estean a dispor na  aeronave medios como 

parches para desfibrilar ou outro material funxible que sempre levan a mínimos. 

Que Galiza conte cunha rede de transporte sanitario urxente de calidade é unha 

preocupación constante do BNG. Levamos anos demandando o dimensionamento 
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preciso, tanto en dotación, persoal e recursos para a atención ás urxencias 

extrahospitalarias porque é un servizo vital na cadea asistencial e o servizo é deficitario. 

O tempo de resposta deste servizo poden marcar a diferencia entre un desenlace 

positivo ou un fatal. Diante dunha emerxencia o factor tempo e eficiencia é 

fundamental: nas paradas cardiorrespiratorias, ictus, politraumatismos... cada minuto de 

demora na atención agrava o prognóstico e a supervivencia. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que  labor de vixilancia e control realiza a Xunta de Galiza sobre  as empresas 

concesionarias do servizo de transporte sanitario urxente, tanto aéreo como terrestre 

para verificar a calidade da prestación do servizo? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Montserrat Prado Cores 

Iria Carreira Pazos  

Noa Presas Bergantiños 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 
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María Montserrat Prado Cores  na data 09/08/2023 12:43:17 

 

Iria Carreira Pazos na data 09/08/2023 12:43:22 

 

Noa Presas Bergantiños  na data 09/08/2023 12:43:33 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Ramón Fernández Alfonzo e Noa Presas Bergantiños, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre os proxectos desenvolvidos e os plans industriais 

asociados. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

No ano 2010 a Xunta adxudicou no concurso eólico 2.325 MW. Tanto o 

conselleiro de Industria como o presidente da Xunta cualificaron aquel proceso como 

“O maior plan industrial da historia de Galiza”, coa previsión de investimento de 6.000 

millóns de euros e a creación de 12.000 postos de traballo. 

Realmente aquel plan foi un auténtico fiasco porque en 8 anos non se chegou a 

instalar nin o 10% da potencia prevista e o noso país sufriu unha auténtica parálise no 

desenvolvemento do sector, agravada polos cambios normativos introducidos en 2013 

polo goberno central do PP. 

Como consecuencia desta parálise, Galiza perdeu oportunidades de 

investimento, non se desenvolveron os plans industriais previstos, non se crearon postos 

de traballo, pecharon empresas e o noso país perdeu posicións pasando do segundo ao 

cuarto posto en potencia eólica instalada. 

Ademais, o estancamento do sector agravouse como consecuencia da anulación 

do concurso eólico de 2009, no que se adxudicaron 2.325 MW. A decisión arbitraria do 
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goberno do PP tivo graves consecuencias para o país e para o erario público, polas 

sentenzas xudiciais que obrigaron á Xunta a indemnizar con máis de 3 millóns de euros 

a varias empresas que resultaran adxudicarias do concurso. 

 

Por todo o anteriormente exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta 

oral en Pleno: 

Cantos proxectos dos adxudicados no concurso eólico de 2010 están actualmente 

en tramitación e que plans industriais levan asociados? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Ramón Fernández Alfonzo 

Noa Presas Bergantiños 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Noa Presas Bergantiños  na data 09/08/2023 12:45:25 

 

Ramón Fernández Alfonzo  na data 09/08/2023 12:45:29 
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Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 12:45:39 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres e Alexandra Fernández Gómez, deputado e deputada do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O concello de Cuntis conta cun dos acuíferos termais máis grandes de Galiza, 

con 19 mananciais que xeran 2,5 millóns de litros de augas termais a unha temperatura 

media de 60 graos. A maior parte destes recursos están canalizados para unha empresa 

privada, de maneira que a comunidade só se beneficia con menos do 5% do total. 

Desde hai máis de 10 anos, a Plataforma Veciñal para a Recuperación do 

Patrimonio Termal de Cuntis vén denunciando a situación alarmante en que se 

encontran os recursos termais do Concello de Cuntis. Segundo este colectivo, as 

administracións local e autonómica non están defendendo os bens e dereitos públicos 

nin están a traballar para a recuperación dos mananciais e burgas localizadas en dominio 

público e rexistradas como propiedade privada.  

Por outra parte, estase producindo o deterioro dun patrimonio cultural de grande 

valor, con orixe en época romana como demostran diferentes estudos históricos e 

arqueolóxicos. É o caso dos mananciais e fontes de auga termal da Rúa Real e Lume de 

Deus, que veñen tendo uso público desde hai máis de 190 anos a primeira e 500 a 

segunda. Ambas as dúas burgas e as fontes públicas teñen na súa contorna restos 

romanos, o que obriga a unha especial cautela en todas as actuacións que se fagan nelas 

e no seu perímetro.  
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No caso da burga da rúa Real, localízase en dominio público da vila de Cuntis e 

ten uso público desde tempo inmemorial. Desde hai tempo véñense producindo 

flutuacións do seu caudal e actuacións materiais -como foi a colocación dunha cadea e 

un tapón- que provocaron o deterioro do aspecto da fonte, que data de comezos do 

século XIX. Ademais, cómpre ter en conta que na zona existen restos dun baño romano 

descuberto en 1831. 

Polo que atinxe á burga do Lume de Deus tamén sofre flutuacións no seu caudal. 

Neste caso hai que salientar que conta cunha arqueta de época romana, en cuxo interior 

se atopou un tesouro de medio milleiro de moedas de época imperial e outros restos 

materiais. 

Como resposta a un escrito da Plataforma Veciñal na que se comunicaban 

diferentes situacións e actuacións irregulares, o Servizo de Enerxía e Minas da Xefatura 

Territorial de Pontevedra elaborou un informe no que se dá conta da limpeza realizada 

na burga da rúa Real o pasado 31 de maio de 2022, das medicións do caudal, e da 

colocación de lousas de granito o día 12 de xullo de 2022. O informe tamén inclúe a 

proposta de substitución do actual cano por unha billa con válvula de peche para evitar a 

posíbel introdución de paus ou outros obxectos que poidan dificultar a saída da auga e 

que poidan representar un foco de contaminación no interior do depósito. Isto 

interrompería, unilateralmente, o xeito de acceder a veciñanza á auga que lle 

corresponde e, sen contrapartida, incrementaría o lucro por parte dunha empresa 

privada. 

Chama a atención que estas actuacións sexan coincidentes co proxecto de 

“saneamento integral” presentado en 2014 pola empresa Termas de Cuntis, no que 

tamén se incluía a proposta de instalacións dunha billa con pulsador, e mesmo ousaba 

deseñar os lavadoiros públicos municipais que se abastecen tamén da auga termal de 

Lume de Deus. 
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Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Ten previsto a Xunta defender a propiedade e uso público das burgas de Cuntis 

situadas en dominio público e rexistradas como propiedade privada? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2022 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Alexandra Fernández Gómez 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 12:47:16 

 

Alexandra Fernández Gómez  na data 09/08/2023 12:47:20 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Daniel Pérez López e  Noa Presas Bergantiños, deputados 

e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Xunta publicou a RESOLUCIÓN do 16 de decembro de 2020, da Dirección 

Xeral de Planificación Enerxética e Recursos Naturais, pola que se modifica a 

declaración de utilidade pública do parque eólico Alto da Croa, sito no concello de 

Vimianzo (A Coruña) e promovido por Greenalia Wind Power Alto da Croa, S.L.U. 

(IN661A 2007/06). 

O 24.11.2010, o órgano ambiental formulou a declaración de impacto ambiental 

relativa ao parque eólico Alto da Croa, que se fixo pública por Resolución do 23 de 

decembro de 2010, da Dirección Xeral de Industria, Enerxía e Minas (DOG núm. 21, do 

1 de febreiro de 2011). 

Na tramitación do proxecto non consta a vixencia da DIA, que tería validez por 

un período de 4 anos máis 2 de prórroga, polo que estariamos diante do comezo das 

obras coa DIA caducada e sen efectos. 

Por outra parte, a Xunta fixo pública a DIA do parque eólico Alto da Croa II e 

Anuncio do DOG de autorización, así como a DIA do parque eólico Alto Monte 

Tourado e Anuncio do DOG de autorización. 
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Neste caso estamos diante dunha fragmentación artificiosa dun único parque xa 

que comparten ambientais porque comparten infraestruturas (subestación, liñas de 

evacuación, gabias de cableado…), ámbito xeográfico e empresa promotora Greenalia. 

A DIA do parque eólico Monte Tourado deixa clara esta estreita relación: 

En canto á evacuación da enerxía producida no parque, efectuarase a través do 

centro de seccionamento (CS) do PE Alto da Croa II (en tramitación e pertencente ao 

mesmo promotor), que tamén será o punto de conexión para a evacuación da enerxía 

xerada noutro parque eólico do citado promotor (PE Alto da Croa). Desde este CS a 

enerxía será evacuada de maneira conxunta mediante unha liña en 30 kV soterrada 

(incluída no proxecto do PE Alto da Croa II) ata a Subestación Colectora Regoelle 20-

66/220 kV,…”. 

Así mesmo, escavaranse uns 7.138 de gabias para soterrar o cableado de media 

tensión e de comunicacións que conectará os aeroxeradores co centro de 

seccionamento/edificio de control do PE Alto da Croa II. Deste cómputo exclúense 382 

m correspondentes á gabia compartida co PE Alto da Croa II antes da chegada ao seu 

CS (considerados no proxecto do dito parque). 

Como áreas de ocupación temporal durante a execución das obras 

empregaranse as proxectadas no PE Alto da Croa II, localizadas nas inmediacións do 

CS do dito parque e…. 

En canto ás gabias, escavaranse 7.364 m para o cableado de media tensión e de 

comunicacións que conectará os aeroxeradores co CS do PE Alto da Croa II, dos cales 

6.982 m son gabias propias deste parque eólico e 382 m corresponden ao cableado que 

discorrerá pola gabia compartida co PE Alto da Croa  

Posteriormente fíxose público o ACORDO do 27 de maio de 2021 da Xefatura 

Territorial da Coruña, polo que se somete a información pública a solicitude de 
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autorización administrativa previa, a declaración de utilidade pública, en concreto, a 

necesidade de urxente ocupación que implica, a autorización administrativa de 

construción, o estudo de impacto ambiental e o proxecto sectorial de incidencia 

supramunicipal (proxecto de interese autonómico) do proxecto do parque eólico Monte 

da Tella, no concello de Vimianzo (expediente IN408A 2019/59). 

A documentación deste proxecto pon de manifesto que estamos diante dunha 

ampliación encuberta do Alto da Croa II e do monte Tourado, porque comparten de 

novo todas as infraestruturas citadas. 

Tamén se publicou o ACORDO do 21 de xuño de 2021, da Xefatura Territorial 

da Coruña, polo que se someten a información pública a solicitude de autorización 

administrativa previa, a declaración de utilidade pública, en concreto, a necesidade da 

urxente ocupación que iso implica, a autorización administrativa de construción, o 

estudo de impacto ambiental e o proxecto sectorial de incidencia supramunicipal 

(proxecto de interese autonómico) do proxecto do parque eólico Lagoa II-modificado, 

nos concellos de Santa Comba e Zas (A Coruña) (expediente IN661A 02/2009). 

Este parque comparte subestación e outras infraestruturas co parque eólico 

Lagoa I. Na súa tramitación non consta a prórroga da DIA 

Algúns destes parques foron declarados de “interese especial” polo Consello da 

Xunta ao longo do ano 2018, polo que estariamos diante de supostos de nulidade en 

aplicación do criterio da sala do contencioso administrativo do Tribunal Superior de 

Xustiza de Galiza (TSXG). 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 
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Como vai garantir a Xunta o cumprimento da lexislación ambiental e a vixencia 

da DIA nos parques eólicos, nomeadamente no caso do parque eólico Alto da Croa? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2022 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Daniel Pérez López 

Noa Presas Bergantiños 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 12:54:41 

 

Daniel Pérez López  na data 09/08/2023 12:54:50 

 

Noa Presas Bergantiños  na data 09/08/2023 12:55:03 
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Á Mesa do Parlamento 

Montserrat Prado Cores, Olalla Rodil Fernández e Iria Carreira Pazos, 

deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral en Pleno, sobre as accións a tomar pola Xunta para evitar o desbastecemento de 

fármacos. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Cada vez son máis as notificacións de desabastecemento de fármacos no noso 

país, segundo a propia AEMPS, as notificacións de desabastecemento foron en aumento 

sen parar nos últimos anos,  un de cada tres fármacos sufriu algunha incidencia, 

aumentando até chegar ao 40% no último ano. 

Faltan todo tipo de medicamentos: analxésicos, antiinflamatorios, ansiolíticos, 

tranquilizantes, antibióticos, anticuagulantes... Algúns poden ser substituídos por outros, 

mais outros como é o caso da insulina non é así polo que a preocupación e a alarmas 

son máis que xustificados 

Segundo diversas informacións a razón de que os laboratorios non teñan 

medicamentos a disposición é a falta de materias primas, tanto dos propios principios 

activos como de materiais para o seu envasado, pero o máis preocupante é que en 

moitos casos a industria farmacéutica opta por vender os seus produtos noutros países 

onde obteñen máis marxe, ou a sanidade privada. 
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O BNG súmase á preocupación de doentes, profesionais sanitarios e 

establecementos farmacéuticos por esta situación que obriga á poboación a peregrinar 

de establecemento en establecemento para ver se conseguen os fármacos e atoparse en 

algúns casos como é o da insulina que se lles está a dicir que non van ter subministro até 

dentro de varios meses. 

 

Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que accións está realizando a Consellaría de Sanidade para garantir que ningún 

galeg@  quede sen a medicación que precisa por desabastecemento de fármacos, en 

especial os que non poden ser substituídos? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2022 

 

 

Asdo.: Montserrat Prado Cores 

Olalla Rodil Fernández 

Iria Carreira Pazos 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 
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María Montserrat Prado Cores  na data 09/08/2023 12:56:38 

 

Olalla Rodil Fernández  na data 09/08/2023 12:56:47 

 

Iria Carreira Pazos na data 09/08/2023 12:56:54 
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Á Mesa do Parlamento 

Mercedes Queixas Zas, Ramón Fernández Alfonzo, Luis Bará Torres e 

Paulo Ríos Santomé, deputada e deputados do Grupo Parlamentar do Bloque 

Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, 

presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, sobre a dotación dunha 

infraestrutura ferroviaria áxil e útil para a conurbación A Coruña-Ferrol. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado 17 de outubro, nunha visita á Coruña, a Ministra de Transportes, 

Mobilidade e Axenda Urbana, Raquel Sánchez, sinalou literalmente que “non se atopa 

dispoñibilidade da Xunta” para crear un servizo ferroviario de proximidade no eixo A 

Coruña – Ferrol, estando o goberno estatal “estudando proxectos de proximidade en 

Galiza como os que se están a implantar noutros territorios e comunidades similares en 

tamaño e poboación”. A ministra remarcou que “estamos dispostos a dialogar, pero non 

atopamos esa dispoñibilidade por parte da Xunta”. 

Estas declaracións, que coinciden co anuncio por parte da administración central 

de implantar as cercanías ferroviarias en 5 rexións urbanas con menos poboación que a 

conurbación A Coruña – Ferrol (menos tamén que Vigo – Pontevedra), foron replicadas 

pola Xunta de Galiza o mesmo día 17, a través da Conselleira de Medio Ambiente, 

Territorio e Infraestruturas, Ethel Vázquez, que as cualificou de “falsas e fóra de lugar”, 

manifestando que “levamos máis dun ano agardando para reunirnos co delegado do 

goberno para falar do tema”. 

Sendo importante dilucidar cal das dúas administracións, a estatal ou a 

autonómica, se nega a dialogar sobre unha cuestión vital para a toda a zona urbana da 
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Coruña e Ferrol, o certo é que ambas administracións, a española e a galega, a do PSOE 

– UP e a do PP, non teñen avanzado un paso nos últimos anos para poñeren fin a un 

agravio vergonzante para a área metropolitana máis puxante do noso país. Continúa así 

unha inercia de inacción e pasividade no tocante ás proximidades ferroviarias coruñesas 

que dura xa décadas que están a supor un freo para o desenvolvemento sostíbel e 

socioeconómico dunha área motor de Galiza. 

Ao feito escandaloso de o goberno estatal poñer en marcha estes servizos 

ferroviarios en zonas con menor poboación que no eixo A Coruña – Ferrol, engádese 

unha previsión orzamentaria estatal para 2023 no que non se recolle ningún 

investimento significativo na liña que une ambas cidades, con especial desleixo cara á 

denominada variante de Betanzos, destinada a evitar a inversión do sentido da marcha 

na estación de Infesta. 

Ao tempo, a Xunta de Galiza é incapaz de tomar a iniciativa política, por unha 

banda, e técnica, pola outra, ao non presentar unha proposta de actuación ou un estudo 

da situación nin, como mínimo, facer uso das competencias estatutarias da comunidade 

autónoma, esixindo a Madrid a transferencia das competencias ferroviarias propias. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que estratexia está a desenvolver a Xunta para que a conurbación A Coruña-

Ferrol resolva o atraso histórico na dotación de infraestrutura ferroviaria útil e áxil como 

eixo de comunicación socioeconómica? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 
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Asdo.: Mercedes Queixas Zas 

Ramón Fernández Alfonzo 

Paulo Ríos Santomé 

Luis Bará Torres 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 09/08/2023 12:58:19 

 

Ramón Fernández Alfonzo  na data 09/08/2023 12:58:30 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 09/08/2023 12:58:39 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 12:58:46 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmen Aira Díaz e Luis Bará Torres, deputada e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A LU-636, estrada que comunica a vila de Sarria coa de Becerreá , pero que ten 

bastante máis trascendencia xa que sirve para comunicar a montaña lucense co val de 

Lemos e tamén sirve de saída a A6. 

Leva anos nun estado deplorable, con evidentes problemas de firme, trazado e 

anchura. Hai uns meses a consellería de infraestruturas e mobilidade logrou botar rego 

asfáltico nun tramo que estaba co firme  especialmente deteriorado cuestión esta que 

supuxo un parche pequeno pero que non resolveu o relativo a calidade da vía de 

comunicación. 

Podemos hoxe comprobar que leva máis de 30 minutos percorrer pouco máis de 

30km, que esta estrada autonómica ten unhas variacións no firme e na anchura que non 

se xustifican en nada obxectivo. 

Os primeiros 16 km dende Sarria sentido Becerreá discorren ata un lugar 

chamado Saa no concello de Láncara e contan cunha anchura e firme adecuado que sen 

máis explicación se perden nese momento, pasando a reducir a súa anchura ata o punto 

de atopar unha ponte con aqueles vellos sinais que indican quen ten prioridade no paso, 

tampouco acompaña o trazado que se converte nunha sinuosa estrada de montaña, parte 
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dela con bo firme pero con curvas pronunciadas, moitos tramos tampouco contan con 

barandas quitamedos aínda que á súa beira a pendente sexa ben pronunciada. 

O tramo final tampouco foi mellorado máis alá do firme, esta vía de 

comunicación podendo ser segura convértese nunha vía de incomunicación que sen 

dúbida ten un potencial de sinistralidade para as persoas que habitan en moitos dos 

lugares polos que discorre. 

 

Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Vai acometer o goberno da Xunta unha mellora substancial da estrada LU 636 

en canto a trazado, anchura e firme que facilite as comunicacións entre as vilas e 

núcleos de poboación afectados? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Carmen Aira Díaz 

Luis Bará Torres 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 
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Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 13:02:45 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 09/08/2023 13:02:48 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Alexandra Fernández Gómez e Paulo Ríos Santomé, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre as medidas relacionadas co cumprimento do previsto na 

Lei 9/2019 de medidas de garantía de abastecemento nos episodios de seca e nas 

situacións de risco sanitario (DOG, 10 de xaneiro de 2020). 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

1.A Disposición adicional sétima da Lei 9/2019 de medidas de garantía de 

abastecemento nos episodios de seca e nas situacións de risco sanitario (DOG, 10 de 

xaneiro de 2020) establece que as empresas privadas que teñan concesións para o 

abastecemento de auga deberán realizar a auditoría e o plan de actuación nos termos 

previstos na disposición adicional segunda. 

A disposición adicional segunda prevé que “as administracións públicas 

responsábeis dos sistemas de abastecemento deberán levar a cabo, no prazo máximo de 

dous anos, unha auditoría co obxecto de cuantificaren as perdas de auga nas súas 

instalacións de abastecemento en alta e de subministración en baixa. As administracións 

deberán asemade elaborar un plan de actuacións para minimizar as perdas, no prazo 

máximo de dous anos desde a entrada en vigor da lei”. 

2. Transcorridos xa case tres anos desde a entrada en vigor da lei resulta do 

máximo interese coñecer o grao de aplicación da lei non só no caso das administracións 

públicas senón tamén das empresas privadas que teñan concesións para o abastecemento 

de auga. 

Un caso de especial interese é o da empresa ENCE, pola grande cantidade de 

auga captada no Lérez e a súa relación cos problemas de abastecemento que se 
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produciron nos últimos meses nos concellos da contorna. Unha situación de escaseza 

prolongada durante tres meses e que obrigou a suspender o abastecemento da empresa 

desde a captación no río. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Cales son as conclusións do Plan de actuación de ENCE para minimizar as 

perdas no abastecemento desde a presa de Bora? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto  de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Alexandra Fernández Gómez 

Paulo Ríos Santomé 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 13:05:03 

 

Alexandra Fernández Gómez  na data 09/08/2023 13:05:11 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 09/08/2023 13:05:18 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Alexandra Fernández Gómez e Paulo Ríos Santomé, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre as medidas relacionadas co cumprimento do previsto na 

Lei 9/2019 de medidas de garantía de abastecemento nos episodios de seca e nas 

situacións de risco sanitario (DOG, 10 de xaneiro de 2020). 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

1.A Disposición adicional sétima da Lei 9/2019 de medidas de garantía de 

abastecemento nos episodios de seca e nas situacións de risco sanitario (DOG, 10 de 

xaneiro de 2020) establece que as empresas privadas que teñan concesións para o 

abastecemento de auga deberán realizar a auditoría e o plan de actuación nos termos 

previstos na disposición adicional segunda. 

A disposición adicional segunda prevé que “as administracións públicas 

responsábeis dos sistemas de abastecemento deberán levar a cabo, no prazo máximo de 

dous anos, unha auditoría co obxecto de cuantificaren as perdas de auga nas súas 

instalacións de abastecemento en alta e de subministración en baixa. As administracións 

deberán asemade elaborar un plan de actuacións para minimizar as perdas, no prazo 

máximo de dous anos desde a entrada en vigor da lei”. 

2. Transcorridos xa case tres anos desde a entrada en vigor da lei resulta do 

máximo interese coñecer o grao de aplicación da lei non só no caso das administracións 

públicas senón tamén das empresas privadas que teñan concesións para o abastecemento 

de auga. 

Un caso de especial interese é o da empresa ENCE, pola grande cantidade de 

auga captada no Lérez e a súa relación cos problemas de abastecemento que se 
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produciron nos últimos meses nos concellos da contorna. Unha situación de escaseza 

prolongada durante tres meses e que obrigou a suspender o abastecemento da empresa 

desde a captación no río. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Cantas empresas presentaron a auditoría e o plan de actuación previstos na 

Disposición adicional sétima da Lei 9/2019 de garantía de abastecemento en episodios 

de seca, e cantas están obrigadas a presentalos? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Alexandra Fernández Gómez 

Paulo Ríos Santomé 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 09/08/2023 13:05:41 

 

Alexandra Fernández Gómez  na data 09/08/2023 13:05:45 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 09/08/2023 13:05:53 
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Á Mesa do Parlamento 

Mercedes Queixas Zas e Daniel Castro García, deputada e deputado do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro do disposto 

no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en 

Pleno, sobre a protección da muralla de Betanzos. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A muralla de Betanzos está documentada desde o século XIII, cando Afonso 

VIII de Galiza e León autoriza o traslado da vila de Betanzos ao castro de Untia. O seu 

primeiro trazado seguía precisamente o debuxo da muralla e foxos castrexos, 

percorrendo as rúas Travesa, Pescadería e Nova. 

O aumento de poboación que experimentou a cidade ampliouse cun segundo 

recinto no século XIV, estendéndose a nova muralla polo seu percorrido actual.  

No século XV coñeceuse unha importante rehabilitación, correspondendo a esta 

época as portas da muralla que se conservaron: a da Ponte Vella, a do Paio Formoso ou 

do Cristo da Ribeira e dos Ferreiros ou da Ponte Nova, todas elas góticas, e mais a do 

Hórreo.  

Desde o século XVI o Concello consentiu no arrimo de vivendas á muralla por 

ambos lados, como unha vía para incrementar os tributos municipais, motivo polo cal 

hoxe non é visible. 
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A muralla de Betanzos é, malia a demolición da Porta da Vila no século XIX, a 

cerca medieval que máis portas orixinais conserva de todo o país. Por este motivo foi 

declarada Ben de Interese Cultural o 17-10-1994. 

Construída maioritariamente con cachotería, o seu estado actual é desigual. En 

boa parte do seu trazado, que aínda revela a trama urbana, é imposible vela debido ao 

arrimo de vivendas, se é que non foi demolida para facelas máis amplas. Mais nalgúns 

tramos aínda se conserva e é posíbel identificala.  

Así, hai un tramo conservado entre as rúas Fonte de Unta e das Monxas, onde 

son aprezábeis mesmo as torres intercaladas na muralla, de corte rectangular e perpiaños 

graníticos. O outro tramo onde a muralla se pode ver é ao longo da rúa do Valdoncel, 

onde se poden intuír tamén varias torres, unha delas a que defendía a escaleira da Porta 

do Hórreo, demoucada irregularmente no ano 2000. 

Precisamente neste último tramo da muralla vén de se rexistrar unha nova 

agresión contra o patrimonio, ao desenvolverse traballos de limpeza nun soar situado na 

rúa do Valdoncel que remataron coa pedra da muralla amoreada a xeito de entullo. 

Outro tanto acontecera, no soar contiguo, no ano 2014, onde se intuía a presenza doutro 

torreón da muralla. 

 

Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno 

Que actuacións ten previsto realizar no inmediato a Xunta de Galiza diante do 

derrubo da muralla BIC de Betanzos? 
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Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Mercedes Queixas Zas 

Daniel Castro García 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 09/08/2023 13:10:21 

 

Daniel Castro García  na data 09/08/2023 13:10:37 
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Socialista 

Grupo Parlamentario Socialista no Parlamento galego 

     gp-socialista@parlamentodegalicia.gal /       981.55.15.30 

28071 Madrid 

@PSdeG 

Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Paloma Castro Rey, Julio Torrado Quintela e Marina Ortega Otero, 

deputadas e deputado pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas 

de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en 

Pleno. 

 

A situación sanitaria no concello de Cerdedo-Cotobade esta a ser totalmente 

deficitaria o que ocasiona un grave prexuízo para a súa veciñanza. 

 

O Grupo Parlamentario Socialista vén denunciando durante toda a lexislatura 

as carencias sanitarias existentes, como a ausencia de cobertura de baixas 

médicas, de ambulancias ... sen que o Goberno da Xunta leve a cabo ningún 

tipo de actuación para mellorala. 

 

Pola contra este verán a situación empeorou aínda mais, e atopándose neste 

momento do seguinte xeito: 

 

- Os 4 médicos de atención primaria que se atopan adscritos neste concello: 

Un está a traballar a tempo parcial por ter concedido o máximo de horas 

sindicais; Dous atópanse de vacacións (un deles sen cubrir e o outro cuberto 

por un profesional que acude unicamente días alternos por ter que cubrir tamén 

as vacacións do médico do concello de Campo Lameiro); e o outro médico 

atópase de baixa sen cubrir. 

 

- A pediatra adscrita ao centro de saúde de Tenorio causou baixa por traslado e 

non foi cuberta, existindo no concello, con carácter permanente, só unha 

enfermeira pediátrica, que fai as revisións e renova as receitas para os 
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tratamentos da poboación menor e a maiores un pediatra compartido co 

concello de Forcarei que acode un par de días á semana. 

 

Os nenos e nenas enfermos son derivados ás urxencias `pediátricas do 

hospital provincial de Pontevedra. 

 

Dende o Grupo Socialista insistimos novamente en solicitar á Xunta que supla 

con carácter urxente o déficit sanitario que presenta este concello, cubrindo as 

baixas médicas temporais e definitivas. 

 

Así mesmo insistimos novamente na necesidade de dotar o PAC de Cerdedo 

dunha ambulancia para poder trasladar as urxencias graves que se produzan 

neste concello ao Hospital de Montecelo.  

 

Por todo o exposto, as deputadas e o deputado que asinan, preguntan: 

 

Ten previsto o Goberno galego, cubrir o déficit sanitario que presenta o 

concello de Cerdedo-Cotobade, cubrindo as baixas médicas temporais e 

definitivas, dos profesionais da atención primaria, incluída a do pediatra 

adscrito a este concello? 

 

Santiago de Compostela, 9 de agosto de 2023 
 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Paloma Castro Rey  na data 07/08/2023 11:54:49 

 

Julio Torrado Quintela  na data 07/08/2023 11:55:01 

 

Marina Ortega Otero  na data 07/08/2023 11:55:11 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Carmen Rodríguez Dacosta e Martín Seco García, deputada e deputado 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

Os incendios forestais son cada día de maior envergadura sendo cada vez 

máis frecuente  maior o risco para as vidas das persoas e os seus bens. Certo  

que cando se produce un incendio forestal, os profesionais do Servizo de 

Prevención de Incendios Forestais da Xunta de Galicia, póñense a dar o mellor 

de si mesmos para que os lumes que se controlan antes de alcanzar a 

superficie de 1 hectárea sexan unha alta porcentaxe.  

 

Aínda cun servizo con tanta experiencia e de demostrada eficacia, cabe dicir 

que sobre 2/3 do persoal do servizo ten unha vinculación laboral de carácter 

temporal, nas que nin se lle dá solución a estabilización e consolidación dos 

seus postos de traballo nin aumento de labores durante a totalidade do ano, co 

fin de que se realicen as tarefas preventivas antes da tempada de alto risco, 

tales como queimas prescritas, podas, rozas, puntos de auga etc ... 

 

De feito facemos un relatorio das OPE pendentes de finalización en relación 

con este persoal: 

 

OPE 2016 

PERSOAL LABORAL 

PROMOCIÓN INTERNA: 

CONVOCATORIA: DOG Núm. 182 Luns, 25 de setembro de 2017 

ORDE do 18 de setembro de 2017 pola que se convoca o proceso selectivo 

para o ingreso, pola quenda de promoción interna e cambio de categoría, nas 
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categorías 14 (bombeiro/a forestal), 14A (bombeiro/a forestal condutor), 10B 

(vixilante fixo/a de defensa contra incendios forestais) e 10C (emisorista de 

defensa contra incendios forestais), correspondentes ao grupo V de persoal 

laboral fixo da Xunta de Galicia 

Prazas convocadas: 

 IV-033 (bombeiro/a forestal condutor/a de motobomba): 30 

 V-14 (bombeiro/a forestal): 22 

 V-14A (bombeiro/a forestal condutor): 22 

 V-10B (vixilante fixo/a de defensa contra incendios forestais): 10 

 V-10C (emisorista de defensa contra incendios forestais): 10 

 

BOMBEIRO/A FORESTAL CONDUTOR/A DE MOTOBOMBA: 30 PRAZAS 

Convocatoria: ORDE do 18 do setembro de 2017 pola que se convoca o 

proceso selectivo para o ingreso, pola quenda de promoción interna e cambio 

de categoría, na categoría 033 (bombeiro/a forestal condutor/a de motobomba) 

do grupo IV de persoal laboral fixo da Xunta de Galicia 

Resolución do proceso en PROVISIONAL 

 

RESOLUCIÓN do 29 de xuño de 2021 pola que se nomean como persoal 

laboral fixo na categoría 033 (bombeiro/a forestal condutor/a de motobomba) 

do grupo IV da Xunta de Galicia, as persoas aspirantes que superaron o 

proceso selectivo convocado pola Orde do 18 de setembro de 2017 (Diario 

Oficial de Galicia número 182, do 25 de setembro). DOG núm. 130 do venres, 9 

de xullo de 2021. 

 

BOMBEIRO/A FORESTAL: 22 PRAZAS 

Convocatoria: ORDE do 18 de setembro de 2017 pola que se convoca o 

proceso selectivo. DOG núm. 182 do 25.9.2017 

Resolución do proceso en PROVISIONAL 

RESOLUCIÓN do 29 de xuño de 2021 pola que se procede ao nomeamento 

como persoal laboral fixo na categoría 14 (bombeiro/a forestal) do grupo V da 
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Xunta de Galicia, das persoas aspirantes que superaron o proceso selectivo 

convocado pola Orde do 18 de setembro de 2017 (Diario Oficial de Galicia 

número 182, do 25 de setembro). DOG Núm. 130 Venres, 9 de xullo de 2021. 

 

BOMBEIRO/A FORESTAL CONDUTOR: 22 PRAZAS 

Convocatoria: ORDE do 18 de setembro de 2017 pola que se convoca o 

proceso selectivo. DOG núm. 182 do 25.9.2017 

Resolución do proceso en PROVISIONAL 

RESOLUCIÓN do 29 de xuño de 2021 pola que se nomean como persoal 

laboral fixo na categoría 14A (bombeiro/a forestal condutor) do grupo V da 

Xunta de Galicia as persoas aspirantes que superaron o proceso selectivo 

convocado pola Orde do 18 de setembro de 2017 (Diario Oficial de Galicia 

número 182, do 25 de setembro) (DOG Núm. 130 Venres, 9 de xullo de 2021) 

 

VIXILANTE FIXO/A DE DEFENSA CONTRA INCENDIOS FORESTAIS: 10 

PRAZAS 

Resolución do proceso en PROVISIONAL 

RESOLUCIÓN do 29 de xuño de 2021 pola que se procede ao nomeamento, 

como persoal laboral fixo na categoría 10B (vixilante fixo/a de defensa contra 

incendios forestais) do grupo V da Xunta de Galicia, das persoas aspirantes 

que superaron o proceso selectivo convocado pola Orde do 18 de setembro de 

2017 (Diario Oficial de Galicia número 182, do 25 de setembro). DOG Núm. 

130 Venres, 9 de xullo de 2021 

 

EMISORISTA DE DEFENSA CONTRA INCENDIOS FORESTAIS: 10 PRAZAS 

Resolución do proceso en PROVISIONAL 

RESOLUCIÓN do 29 de xuño de 2021 pola que se nomean como persoal 

laboral fixo na categoría 10C (emisorista de defensa contra incendios forestais) 

do grupo V da Xunta de Galicia as persoas aspirantes que superaron o proceso 

selectivo convocado pola Orde do 18 de setembro de 2017 (Diario Oficial de 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-C

7e
H

TL
vz

m
-6

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

208325

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-C7eHTLvzm-6
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


 

 

Grupo 
Parlamentario 

Socialista 

Grupo Parlamentario Socialista no Parlamento galego 

     gp-socialista@parlamentodegalicia.gal /       981.55.15.30 

28071 Madrid 

@PSdeG 

Galicia número 182, do 25 de setembro). DOG Núm. 130 Venres, 9 de xullo de 

2021 

OPE 2019 

PERSOAL FUNCIONARIO: 

 C2 Escala 207S : Emisorista/vixiante fixo/a 

 C2 Escala 207T : Bombeiro forestal – condutor motobomba 

 C2 Escala 207U : Bombeiro forestal 

Convocatoria: Orde do 28 de febreiro de 2019 (DOG nº 44, 04/03/2019, páx. 

12.248) Para cubrir 269 prazas de SPIF, 66 para promoción interna e 

reservándose 5 prazas para discapacidade. (ACUMULACIÓN DAS OPE: 

2016/2017/2018) 

 

 LIBRE DISC PRO. 

INTERNA 

TOTAL 

Emisorista/vixiante 52 5 18 75 

Bombeiro 

forestal/condutor 

motobomba 

60  20 80 

Bombeiro forestal 86  28 114 

 

 

Acreditación de méritos: RESOLUCIÓN do 5 de abril de 2022 (DOG nº 69, 

08/04/2022, páx. 22.630). 

Baremación provisional: RESOLUCIÓN do 13 de marzo de 2023 (DOG nº 53, 

16/03/2023, páx. 18.297). 

RESOLUCIÓN do 13 de marzo de 2023, do tribunal cualificador do proceso 

selectivo para o ingreso na escala de auxiliar do Servizo de Prevención e 

Defensa contra Incendios Forestais, subgrupo C2, nas especialidades de 

emisorista/vixilante fixo/a, bombeiro forestal-condutor de motobomba e 

bombeiro forestal, do corpo de auxiliares de carácter técnico de Administración 

especial da Administración xeral da Comunidade Autónoma de Galicia, 
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convocado pola Orde do 28 de febreiro de 2019 (Diario Oficial de Galicia 

número 44, do 4 de marzo) pola que se fai pública a baremación provisional da 

fase de concurso. 

 

Ante esta grave situación considera o Grupo parlamentario Socialista que o 

desinterese do Goberno Galego en relación do persoal do Servicio de 

prevención de incendios é evidente e está afectando a prestación dun servizo 

esencial para a seguridade das persoas e os seus bens   

 

Tendo presente que Galicia é, dende sempre a Comunidade máis afectada do 

Estado por incendios forestais tanto en aspectos de porcentaxe de superficie 

afectada, número de incendios e número de grandes incendios forestais (>500 

hectáreas) está máis que demostrada a necesidade de realizar unha política 

activa de prevención, dirixida a minimizar o risco para a poboación e os seus 

bens, con actuacións decididas e encamiñadas a separar o monte dos núcleos 

e asegurar as  vías de comunicación para evitar atrapamentos en época estival, 

que é cando aumentan as poboacións pola afluencia turística.  

 

E non podemos deixar de mencionar por importante que o Goberno galego 

incumpre de forma sistemática o ditame da Comisión especial non permanente 

de estudo e análise das reformas da política forestal, de prevención e extinción 

de incendios forestais e do Plan forestal de Galicia.  

 

Semella que a única vacina que ten o Goberno galego é: ti vai facendo a ver se 

cola.  

 

Ante esta situación, a deputada e o deputado que asinan, preguntan: 

 

 A que se debe o desinterese mantido polo Goberno galego en relación coas 

OPE que afectan ao persoal do servizo de prevención de incendios forestais? 
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Pazo do Parlamento, 9 de agosto de 2023 

 

 
 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

María del Carmen Rodríguez Dacosta  na data 09/08/2023 14:43:41 

 

Martín Seco García  na data 09/08/2023 14:43:52 
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Á Mesa do Parlamento 

Rosana Pérez Fernández e Luis Bará Torres, deputada e deputado do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do 

disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS: 

A evolución urbanística do concello de Noia durante os anos 80 e 90 e a 

necesidade de mellora da dotación de instalacións públicas deportivas supuxo 

que, na zona de San Lázaro, se levara a cabo un recheo e posterior construción 

sobre zonas húmidas. 

Así, aproveitáronse os espazos gañados ao humidal para a construción do 

estadio municipal que na actualidade continúa a empregarse para a actividade 

deportiva  de varios clubes locais. 

Preto do estadio municipal atópase un paseo fluvial que cada vez ten máis 

afluencia de persoas, un feito que se suma aos centenares que fan uso das 

instalacións deportivas. E tamén nesta mesma zona é onde se pretende construír o 

futuro centro de saúde de Noia, que dará servizo a máis de 30.000 persoas en 

toda a comarca. 

No entanto, malia ao seu cada vez maior uso e ao seu gran potencial, a 

contorna do estadio municipal está nun estado total de abandono, especialmente 

o vello campo de entrenamento de terra, agora xa en desuso, que se atopa 

completamente degradado. 
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A recuperación e posta en valor da zona húmida de San Lázaro require de 

distintas actuacións que deberan ter un enfoque integral e que permitiran o 

aproveitamento do terreo e a mellora das infraestruturas, á par da rexeneración do 

humidal, tanto ambiental como paisaxisticamente. 

O feito da instalación do futuro centro de saúde neste espazo fai necesaria 

tamén a ubicación dun heliporto na zona que, na práctica, xa está a ser 

empregada como heliporto de emerxencia, polo que tamén habería que ter en 

conta a adaptación do terreo a esta necesidade e establecer un heliporto sostíbel, 

realizado con técnicas que teñan unha mínima repercusión na contorna. 

Así mesmo, a rexeneración do espazo debería favorecer a accesibilidade, 

tanto ao centro de saúde a construír como ao estadio municipal. 

Por outra banda, o bombeo de saneamento de augas denominado 

“Estadio” por ubicarse nese lugar, é un dos máis problemáticos do concello, tal e 

como recolle o Plan Director de Saneamento de Noia, que recoñece que “no 

bombeo de Estadio os colectores de entrada atópanse permanentemente en carga, 

con moito lixo e sólidos grosos, que causan atascos nas bombas e impiden o seu 

funcionamento”. Por esta razón, continúa o documento elaborado pola Xunta de 

Galiza, “vértense directamente as augas residuais que chegan a este bombeo polo 

seu aliviadoiro sobre o Rego de Tállara”. 

É evidente, pois, que unha actuación integral non podería obviar dar 

solución aos serios problemas de saneamento de augas na zona. 

En calquera caso, faise imprescindíbel actuar na contorna do estadio 

municipal de San Lázaro para atallar o estado actual de degradación. Tanto o 

actual paseo fluvial, o campo de fútbol en desuso, como o resto do terreo gañado 
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á zona húmida deberan ser obxecto dunha rexeneración ambiental e paisaxística 

que combinase, á súa vez, con aqueles usos deportivos e de ocio que sexan 

respetuosos coa contorna. 

Neste sentido cómpre subliñar o establecido na Estratexia 2030 da UE 

sobre a biodiversidade, que recolle a obriga de mellora dos hábitats e especies en 

peor estado de conservación, entre os que se inclúen os humidais. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en 

Pleno: 

Que actuacións ten previsto levar a cabo o Goberno galego para frear e 

reverter a situación de degradación do humidal de San Lázaro, no Concello de 

Noia, e da súa contorna? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Rosana Pérez Fernández 

Luis Bará Torres 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 
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Rosana Pérez Fernández  na data 10/08/2023 09:17:54 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 10/08/2023 09:18:05 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-p

2G
n6

P
c6

q-
8

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

208332

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-p2Gn6Pc6q-8
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

1 

 

Á Mesa do Parlamento 

Paulo Ríos Santomé, Ramón Fernández Alfonzo e Mercedes Queixas Zas, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, instando o Goberno galego a tomar medidas para a posta en 

marcha dun servizo de transporte colectivo por estrada axeitado nas comarcas de 

Ferrolterra e das Mariñas na súa conexión coa Coruña Liña XG871. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Após a entrada en vigor do novo Plan de Transporte da Xunta de Galiza, as 

comarcas de Ferrolterra e As Mariñas na súa conexión coa cidade da Coruña e o seu 

percorrido entre os concellos das comarcas, víronse agravadas por una precarización e 

devaluación na calidade do servizo, tal e como veñen denunciando os usuarios e 

usuarias do transporte por estrada. 

Moitas foron as queixas emitidas e recibidas polo mal funcionamento deste 

servizo, mentres a Xunta de Galiza e a empresa concesionaria foron aplicando parches a 

modo de solución parcial, que non foron ben recibidas nin avaliadas polos usuarios e 

usuarias. 

Decisións como a tomada a comezos do ano 2022, de reforzar o servizo 

realizado pola AP-9 non foi suficiente, e precarizou aínda máis os servizos que se fan 

por estrada. 

Actualmente, esta situación viuse agravada após o comezo de curso e a 

aplicación das distintas bonificacións ao servizo, cun servizo xa deficiente que fixo 

aínda máis visíbeis os problemas nesta liña. 
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Os usuarios e usuarias levan tempo denunciando os atrasos, os autobuses que 

non pasan polos itinerarios marcados, os servizos que se deixan de facer 

intermitentemente e sen aviso, o mal estado de moitos dos vehículos e os reiterados 

incumprimentos de contrato pola empresa concesionaria desta liña. 

Moitas tamén foron as queixas e denuncias en material laboral e de 

incumprimentos contractuais, tales como os que teñen que ver coas modalidades 

contractuais e as condicións nas que operan as traballadoras e traballadores, o 

incumprimento manifesto dos tempos de resposta estipulados na oferta da empresa, a 

non existencia das bases e servizos que estas deben ofertar, e unha longa lista de 

deficiencias e incumprimentos que se foron denunciando nos últimos tempos. 

Se o obxectivo é o fomento do transporte público, o que está a acontecer nesta 

liña vai no sentido contrario, xa que un servizo que presenta estas eivas e deficiencias 

non pode ser percibido como útil polo conxunto da cidadanía. 

É obriga das institucións públicas fomentar o uso do transporte público en todos 

os eidos, e quen faga uso do servizo para ir ao traballo, ir a aulas ou a atender calquera 

tipo de xestión ou cita médica, debe ter a certeza de que pode usar o transporte público, 

que vai estar á súa hora, que vai ter prazas suficientes e que viaxa cunhas medidas de 

seguridade axeitadas. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno 

Que medidas vai tomar a Xunta de Galiza para reverter a situación de 

precarización do servizo público de transporte na liña XG871 e para resolver as 

deficiencias producidas na mesma? 
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Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Paulo Ríos Santomé 

Ramón Fernández Alfonzo 

Mercedes Queixas Zas 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 10/08/2023 09:19:59 

 

Ramón Fernández Alfonzo  na data 10/08/2023 09:20:12 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 10/08/2023 09:20:21 
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Á Mesa do Parlamento 

Daniel Pérez López, Paulo Ríos Santomé e Luis Bará Torres, deputados do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a crise industrial e as eivas en infraestruturas de comunicacións e conexións de 

transporte público. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

A comarca de Bergantiños comprende os concellos de Laxe, Cabana, 

Coristanco, Ponteceso, Malpica, Carballo e Laracha. A comarca da Costa da Morte 

engloba os de Zas, Vimianzo, Cee, Corcubión, Fisterra, Camariñas, Muxía, Dumbría e 

Carnota. 

Son dúas comarcas limítrofes que na práctica constitúen e abranguen unha parte 

importante da costa atlántica do noso país. Concretamente, o tramo de costa delimitado 

entre Carnota e Fisterra até Malpica de Bergantiños, prolongándose a Coristanco e 

Carballo até A Laracha. Dúas comarcas con fortes vínculos económicos e comerciais, 

sociais e culturais, que tamén comparten unha realidade negativa: unha perda continua e 

constante de poboación. 

Que o devalo demográfico é un problema que afecta a todo o país é un feito 

incontestábel que ninguén discute, por obvio. Pero no caso das comarcas de Bergantiños 

e Costa da Morte reviste unha especial gravidade. O devalo demográfico na Galiza debe 

analizarse con perspectiva temporal e a diferentes niveis territoriais.  
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Dende os anos 60 produciuse un axuste demográfico con base en procesos 

migratorios interiores: un transvase de poboación do mundo rural ás cidades e vilas, por 

ser percibidas socialmente como puntos de desenvolvemento con mellores condicións 

de vida ao concentrarse a actividade económica nos seus entornos. Co resultado de 

concentrarse da actividade económica e a maior parte da poboación no eixo atlántico.  

Porén, dentro dese eixo atlántico máis dinámico, hai sectores costeiros e 

próximos que amosan dinámicas demográficas regresivas nos últimos vinte anos: A 

Costa da Morte e boa parte de Bergantiños.  

E se revisamos os principais indicadores demográficos relativos aos diferentes 

niveis territoriais, constatamos que o maior grao de envellecemento e menor índice de 

dinamismo demográfico danse, nesta orde: (1º) Costa da Morte, (2º) Galicia, (3º) A 

Coruña e (4º) España.  

Pero a crise demográfica destas dúas comarcas non é a causa da súa situación 

socioeconómica, senón a consecuencia. Unha situación socioeconómica provocada polo 

desleixo que sufriron e sofren estas comarcas por parte do diferentes gobernos do 

Partido Popular.  

O Plan de Dinamización Económica de Galicia aprobado no 2003, bautizado 

polo Partido Popular como “Plan Galicia” prometía actuacións nos sectores afectados 

polo desastre do “Prestige”: a pesca e o marisqueo, o turismo, o comercio e tamén 

infraestruturas de comunicación, solo industrial e portos. Actuacións e programas que 

aínda hoxe, case vinte anos despois, non se viron executadas na súa maioría. 

Penaliza á Costa da Morte e a Bergantiños o establecemento de peaxes na AG-

55 no tramo Carballo-A Coruña, inaugurada no 1997 con previsión de ser gratuíta e 

concesionada até 2045.  
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Seguimos a esperar polo remate da Autovía da Costa da Morte, a día de hoxe 

paralizada en Salto-Vimianzo, sen nin tan sequera ter rematado o tramo até Berdoais. 

Unha infraestrutura básica para comunicar a Costa da Morte co eixo conformado por 

Carballo-A Laracha- Arteixo, e Punta Langosteira. Esta eiva nas comunicacións explica 

a situación dos polígonos industriais de Cee, Vimianzo ou Ponteceso.  

Por outra banda, a comarca segue sen ter un estudo de implantación dun 

ferrocarril de proximidade, que sirva para cohesionar o noso territorio, que o conecte 

coas grandes urbes e a rede estatal de ferrocarril, e sobre todo que se dote de capacidade 

para poder facer realidade o transporte de mercancías, conectando os polígonos 

industriais da comarca co porto de Punta Langosteira, en Arteixo. Así mesmo, dado o 

crecemento da actividade turística xerada arredor do camiño Xacobeo a Fisterra, é 

preciso estudar a viabilidade de conectar a comarca coa capital de Galiza, tamén a 

través dun ferrocarril de proximidade. 

Sobre todo cando o Plan de Transporte Público de Galicia que concreta a rede 

de transporte público de Galicia da competencia da Xunta de Galicia e que se aprobou a 

través da Lei 10/2016, non fixo máis que reducir e menoscabar as conexións de 

transporte na Costa da Morte. Tendo en conta a necesidade de moitos veciños e veciñas 

de acudir diariamente ao Hospital comarcal en Cee, non se deseñaron rutas específicas 

para cubrir diariamente as conexións con todas as localidades que abrangue o centro de 

saúde. 

Elimináronse ducias de paradas e conexións nos núcleos rurais de toda a 

comarca, deixándoos illados de transporte público, encomendando o servizo baixo a 

demanda dos propios usuarios, ou relegándoos a utilizar o transporte escolar, en 

horarios intempestivos e incompatibles no día a día dunha persoa. 
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Un despropósito que desmantela os servizos públicos de transporte, que non 

melloran a redución de tempos nas conexións directas coas urbes, e que implica o uso 

particular de transporte entre as localidades da comarca, nun contexto no que a UE e o 

Ministerio para a transición ecolóxica e o reto demográfico pretenden reducir a emisión 

de gases de efecto invernadoiro e a utilización de enerxías derivas de combustibles 

fósiles e potenciar o aforro enerxético. 

Precisamos dunha infraestrutura ferroviaria que nos saque do illamento que 

sufrimos. Non pode haber futuro nin desenvolvemento comarcal, se non nos dotamos 

das ferramentas necesarias para incentivar o investimento industrial e o progreso do 

turismo, que ademais de proporcionar o aumento da calidade de vida na veciñanza, fixa 

poboación no rural, e iso pasa pola creación de camiños de ferro na bisbarra.  

Vivir no rural ,e en concreto na Costa da Morte sae caro, moi caro, porque a 

pesar de ter as rendas medias máis baixas que na Galiza, a pesar de pagar os mesmos 

impostos que o resto de contribuíntes galegos, a pesar de ter menos investimento en 

infraestrutura e comunicacións que o resto de Galiza, temos que pagar un plus por ter os 

mesmos servizos. Calquera veciño ou veciña que teña que desprazarse ao hospital de 

Coruña ou de Santiago de Compostela, por non contar con ditos servizos no Hospital 

comarcal de Cee, debe pagar o transporte ata aló, custes de combustible, peaxes na 

autovía e nalgúns casos, custes de mantemento, sobre todo si utilizas o transporte 

público, pois cos horarios existentes é inviable ir e volver no mesmo día para xantar na 

casa. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno : 

Que actuacións considera o Goberno galego necesarias para acadar a 

revitalización socioeconómica destas dúas comarcas? 
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Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Daniel Pérez López 

Paulo Ríos Santomé 

Luis Bará Torres 

Deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Daniel Pérez López  na data 10/08/2023 09:22:16 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 10/08/2023 09:22:29 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 10/08/2023 09:22:38 
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Á Mesa do Parlamento 

Paulo Ríos Santomé, Luis Bará Torres e Alexandra Fernández Gómez, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre as medidas para reverter as deficiencias no servizo de 

transportes do lote XG-807 e garantir o escrupuloso cumprimento do contrato por parte 

da empresa concesionaria. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Neste comezo de curso atopámonos co agravamento dos incumprimentos e caos 

co que se desenvolve o sistema público de transporte por estrada de Galiza. Son moitos 

os casos e puntos do país nos que nos últimos meses se veñen recollendo queixas dos 

usuarios e usuarias do servizo, con autobuses que non chegan ás paradas e nos horarios 

indicados e tamén moitas persoas que non poden acceder ao servizo por falta de prazas. 

Isto, sen dúbida, acontece por unha mala planificación e falta de recursos por 

parte das empresas concesionarias dos contratos de transporte ante unha Xunta de 

Galiza que ven permitindo estas prácticas e situacións no pasado recente e no presente. 

O transporte público debe ser unha peza chave no desenvolvemento dun país 

como Galiza, cunha forma de habitar o territorio particular que precisa dunhas 

conexións útiles e áxiles para que os usuarios e usuarias deste servizo poidan utilizalo 

no desenvolvemento normal da súa vida, sexa para acudir a aulas, postos de traballo, 

citas médicas ou para a realización de calquera procedemento administrativo. 

Son moitas as queixas recollidas nos últimos anos por parte dos usuarios e 

usuarias, que demandan que as empresas concesionarias cumpran cos contratos que 
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teñen asinados coa administración pública, e que esta tome medidas para garantir este 

cumprimento. 

Moitos tamén son os exemplos que se poden poñer, onde os incumprimentos 

sistemáticos por parte das empresas concesionarias están a producir molestias e 

prexuízos nos usuarios e usuarias do transporte público. 

Concretamente falamos das liñas XG80703601001 e XG80703901002  a cal 

leva suscitando queixas dos usuarios e usuarias e ANPAS dende o comezo do presente 

curso escolar. 

Algunhas das deficiencias relatadas nesta liña son a dos retrasos inxustificados, 

o cal prexudica gravemente á conciliación familiar e o propio desenvolvemento normal 

do horario lectivo das nenas e nenos que utilizan os servizos de transporte integrado. 

Así pois, tamén se viu denunciando unha falta de seguridade no transporte 

público, ao contar con autobuses en mal estado de conservación e funcionamento, 

moitos deles sen cinto de seguridade, perigosidade polas malas condicións que 

presentan os vehículos no seu interior etc. 

Alén desta cuestión, dende o comezo do presente curso escolar, os vehículos que 

realizaban este servizo excedían as idades máximas que permiten os pregos, cuestión 

que non debera ser permitida en ningún caso. 

Moitas son as queixas e protestas realizadas, sen que se achegase ningunha 

solución que faga mellorar esta situación. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 
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Que medidas vai adoptar a Xunta de Galiza para reverter as deficiencias no 

servizo de transportes das liñas XG80703601001 e XG80703901002 e garantir o 

escrupuloso cumprimento do contrato por parte da empresa concesionaria? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Paulo Ríos Santomé 

Alexandra Fernández Gómez 

Luis Bará Torres 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 10/08/2023 09:24:07 

 

Alexandra Fernández Gómez  na data 10/08/2023 09:24:11 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 10/08/2023 09:24:18 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmela González Iglesias, Alexandra Fernández Gómez e Luis Bará 

Torres, deputadas e deputado do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego 

(BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral en Pleno, sobre a xestión do goberno galego en relación 

coa contaminación ambiental que sofre a veciñanza da parroquia de Matamá (Vigo) 

lindante co Polígono de Balaídos. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Os barrios de Roupeiro e Parada, situados na parroquia de Matamá do concello 

de Vigo, estreman coas instalacións do polígono de Balaídos. Unha proximidade que 

está a someter a estes barrios a unha presión industrial que lle xera á veciñanza unha 

situación medioambiental insostible. 

Os cheiros, os ruídos e as partículas metálicas que lles chegan ás súas casas 

proveñen das instalación de Stellantis. As naves de tratamento de superficie e lacado 

dos automóbiles da citada factoría son as máis próximas á zona afectada e as que 

provocan a contaminación acústica e ambiental que sofre a veciñanza. 

No ano 2003 constitúese a “Asociación de afectados pola ampliación da Zona 

Franca” para loitar contra a posible ampliación do polígono de Balaídos e contra a 

situación que sofren a diario pola súa proximidade ás súas vivendas. 

Unha situación que afecta directamente a súa saúde; o ruído continuo, os cheiros 

permanentes e as partículas de pintura non só chegan ás súas casas e aos seus coches, 

senón tamén aos seus corpos. 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-1

fY
E

u8
pA

k-
9

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

208344

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-1fYEu8pAk-9
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

2 

 

Nos 19 anos de existencia a asociación de afectados dirixiuse, en nome da 

veciñanza, ao Concello de Vigo, á Xunta de Galicia, ao Goberno do Estado, a Valedoría 

do Pobo, á xustiza, ..., a calquera organismo que puidera aportar algunha solución á 

situación que sofren a diario. Mais a realidade é que ate o momento non se adoptou 

ningunha medida que evite a contaminación ambiental que produce a fábrica de 

automóbiles e a garanta a saúde das persoas que viven na proximidade da fábrica. 

Esta situación tamén foi denunciada nos xulgados e estes déronlle a razón á 

veciñanza sentenciando que a responsabilidade de PSA (actualmente Stellantis) non 

ofrece dúbidas. Dálle a razón á veciñanza  que leva anos denunciando e sufrindo as 

consecuencias da actividade que a planta automobilística desenvolve nas naves que 

están máis preto das súas casas, sen que ningunha administración nin autoridade 

competente tomara medidas para evitalas. 

A demanda da “Asociación de afectados pola ampliación da Zona Franca”, que 

representa á veciñanza afectada, é que se tomen as medidas precisas para evitar a 

contaminación ambiental que se produce dende o polígono industrial de Balaídos e para 

garantir a súa saúde. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que actuacións pensa adoptar o Goberno Galego  para evitar que a veciñanza 

dos barrios estremeiros coas naves de tratamento de superficie e pintura da factoría 

Stellantis en Vigo continúe sufrindo as consecuencias da contaminación ambiental que 

provocan estas naves (cheiros, ruído e contaminación con partículas metálicas) e que 

afectan á súa saúde? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 
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Asdo.: Carmela González Iglesias 

Alexandra Fernández Gómez 

Luis Bará Torres 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Carmela González Iglesias na data 10/08/2023 09:27:33 

 

Alexandra Fernández Gómez  na data 10/08/2023 09:27:43 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 10/08/2023 09:27:51 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro, Mercedes Queixas Zas, Alexandra Fernández 

Gómez e Carmela González Iglesias, deputado e deputadas do Grupo Parlamentar 

do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da 

Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno,  sobre a 

solicitude realizada pola Sala de Goberno do Tribunal Superior de Xustiza de Galiza 

para dotar dun sistema de gardas de 24 horas nos partidos xudiciais de Vigo e A 

Coruña. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O pasado mes de setembro de 2022 o Pleno da Sala do Goberno do Tribunal 

Superior de Xustiza de Galiza, máximo órgano interno dos xulgados e tribunais de 

Galiza, acordou reiterar á Xunta de Galiza a necesidade de implantar o réxime de gardas 

de 24 horas nos partidos xudiciais de Vigo e A Coruña. 

Así o máximo órgano da organización xudicial en Galiza, ante a contumaz e 

arbitraria negativa da Xunta de Galiza, insiste na necesidade de que a os órganos 

xudiciais de Vigo e A Coruña, esencialmente a cidadanía destes partidos xudiciais, 

dispoña deste sistema de gardas que axilice o funcionamento da Administración de 

Xustiza e que contribúa á mellor protección e defensa dos dereitos fundamentais e 

liberdades públicas das persoas. 

O Pleno da Sala de Goberno reproduce a demanda realizada en 2019 e 2021 

pola Xunta de Xuíces/xuízas de instrución de Vigo e A Coruña, informada 

favorablemente polo Consello Xeral do Poder Xudicial en 2021, polo xa solicitado pola 
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Sala de Goberno e cuxos custes de funcionamento ten comprometido o Goberno do 

Estado, na parte correspondente ás competencias que conserva.  

A necesidade da implantación deste sistema de gardas non só conta co respaldo 

unánime de todas as instancias da organización xudicial, senón que tamén foi 

reiteradamente demandada polas organización profesionais, sindicais, asociativas así 

como por diversos grupos políticos, como en múltiples ocasións polo BNG; 

encontrándose unicamente coa frontal oposición da Xunta de Galiza e do Partido 

Popular. 

Nos últimos meses, e mudando a posición anterior, a Xunta de Galiza negouse á 

implantación do sistema de gardas unanimemente solicitado por estar pendente da 

emisión dun informe sobre a carga de traballo, cuantitativa e cualitativa, que permita 

avaliar a necesidade deste sistema de garda. Este singular argumento no que, de facto, 

se está a cuestionar a valoración e seriedade das apreciacións realizadas polos órganos 

do poder xudicial é respostado pola Sala de Goberno do Tribunal Superior de Xustiza 

de Galiza ao indicar que “a necesidade do servizo, en canto ao número de xulgados e 

asuntos, xa foi considerado polo CXPX ao informar favorablemente a implantación do 

sistema” polo que acorda solicitar formalmente da Xunta de Galiza a implantación do 

servizo, a maior brevidade, e coa finalidade de dotar á cidadanía de Vigo e A Coruña 

dun mellor servizo de Xustiza. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Considera a Xunta de Galiza innecesaria e carente de rigor a petición reiterada 

polo Pleno da Sala de Goberno do TSX de Galiza de implantar nos partidos de Vigo e A 

Coruña dun sistema de gardas de 24 horas? 
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Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Mercedes Queixas Zas 

Alexandra Fernández Gómez 

Carmela González Iglesias 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 10/08/2023 09:41:43 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 10/08/2023 09:41:59 

 

Alexandra Fernández Gómez  na data 10/08/2023 09:42:09 

 

Carmela González Iglesias na data 10/08/2023 09:42:17 
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Á Mesa do Parlamento 

Xosé Luis Rivas Cruz e Carmen Aira Díaz, deputado e deputada do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O descenso continuado da poboación equina dos chamados garranos, que viven 

en liberdade nos montes galegos, está creando un serio problema en canto á 

biodiversidade  pola perda de recursos xenéticos desta especie, adaptada aos pastos 

comunais do noso territorio desde tempos ancestrais, e pola acción do pastoreo nos 

hábitats onde se desenvolven este animais. Trátase dun animal racialmente diverso, 

sempre especialmente adaptado ás condicións de vida moitas veces extremas das serras 

de Galiza.   

 Galiza é reserva do Garrano, o único cabalo salvaxe que queda en Europa. 

O declive desta especie e o do hábitat que lle corresponde por dereito propio 

desde o Pleistoceno, vese agravado nos últimos tempos pola perda de peso do 

tradicional e, por se non ter feito unha transición consecuente coa súa condición que 

dirixida e cuberta polas Administracións recuperase plenamente o papel de 

conservación da biodiversidade que conforman el e o seu hábitat, podendo así preservar 

a súa permanencia en plenitude de funcións e riqueza cultural e natural. 

Porque intimamente ligados ao seu aproveitamento polo ser humano están a 

permanencia dos brezais ( queirogas, uceiras, carpaceiras...), das turbeiras de coberteira, 
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da loita contra dos incendios ao controlaren a biomasa, do equilibrio do lobo e da 

permanencia da dondeza da nosa vella e amable orografía.  

Ten, pois, moito a ver coa paisaxe, coa biodiversidade e cun feito único no 

mundo: a conservación dunha especie singular, nun hábitat singular cunha actividade 

singular, a de besteiro. Non hai lugar no planeta que conserve équidos en estado 

salvaxe, adaptados a un territorio que aínda lles é propio, nun número xeneroso, que 

rondou os 20.000 exemplares a finais do século pasado. 

A propia existencia e o aproveitamento dos recursos, crinas e carne, na 

actualidade non xera beneficios abondo e así, o mundo moderno, os mercados que todo 

o ordenan, mandan cruces para aumentar o seu tamaño e o seu rendemento cárnico sen 

caer na conta que este feito leva a outras esixencias coma pastos artificiais pois o 

garrano auténtico, sufrido e pouco esixente (adaptado aos brezais e ao toxo) ao 

aumentar de tamaño debilítase e pasa a ser presa fácil do lobo. E, ao tempo, a paisaxe e 

as turbeiras degrádanse converténdose todo nun despropósito cunha rendibilidade 

mínima nun aproveitamento ridículo. 

Outro tanto acontece cando estes montes conservados ao longo de milenios 

pasan a ser proxectos forestais nese ardor forestalista que confunde monte con arboredo 

e que nega a multifuncionalidade e a sostenibilidade dos espazos que marcaron e 

marcan a nosa idiosincrasia lograda a por de anos, paciencia e simbiose equilibrada 

entre o físico e a vida, especie humana incluída. 

Non debemos esquecer que cada garrano consome unhas 2,5 toneladas anuais de 

toxo reducindo notablemente a densidade de biomasa, e abrindo espazos que favorecen 

ao coello, á lebre, reptís… 
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Unha vez máis os mandatos de Europa, optando por unha  das interpretacións  

posibles da norma, a máis gravosa para os besteiros, levou ao chipeado e á deturpación 

da realidade. 

Mais non nos equivoquemos, non se trata de cabalos salvaxes propiamente dito. 

A maior parte teñen dono e vagan en liberdade controlada por terreos privados.  É 

gando. Unha singular e ancestral forma de gandaría en réxime de "liberdade controlada” 

que deixou de ter interese económico e que sucumbe ante o declive do rural e falta de 

relevo xeracional.  

No seu declive, eses montes que pacen e limpan pasan a seren aproveitados para 

plantar eucaliptos que garanten unha renda con pouco esforzo. A Administración, 

sabendo todo isto, nada fai por remedialo e permanece impasible facilitando o camiño 

ás eólicas, mineiras e pasteiras.  

E así, tendo a quen lle botar a culpa (o lobo é o culpable fácil desta acusada 

desaparición ), o goberno galego olla para outro lado e cumpre con dous cometidos, un, 

eludir responsabilidades e outro limpar de obstáculos a penetración de aproveitamentos 

mineiros, eólicos ou madeireiros, errando nas súas políticas, por unha incompleta 

análise de tódolos factores que entran en xogo, ao posicionarse claramente a favor de 

intereses de terceiros. 

Desde a normativa de 2.009 e o DECRETO 142/2012, do 14 de xuño, polo que 

se estableceron normas de identificación e ordenación zoosanitaria dos animais equinos 

en Galiza, quedaron un bo número de greas sen regularizar creando unha situación 

curiosa, pois unha vez máis o feito de ignorar a realidade lévanos á existencia de gando 

clandestino que todo o mundo sabe que existe, que é caldo de cultivo para os cuatreiros 
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que actúan en toda Galiza, pero ninguén fai nada por remediar razoablemente esa 

situación.  

Nese tempo o chipeado valía tanto coma o animal no mercado. 

Mentres tanto gando e besteiros van desaparecendo, e a Administración bota as 

culpas a quen non as ten. 

A investigadora Laura Lagos, que documentou por varias veces a desaparición 

de camadas enteiras en períodos moi curtos de tempo, afirma: " Na miña tese doutoral 

deixei probado que a depredación do lobo non supera o 50% das novas crías. 

Nalgunhas zonas de Galiza a outra metade desaparece case da noite para a mañá por 

unha evidente intervención humana. Non existe outro predador posible”. 

Pois é. Houbo membros de Comunidades de Montes  e propietarios doutros 

concellos que no seu día non quixeron regularizar os seus animais nin no REGA nin no 

chipeado e que foron vendo mermar ou desaparecer por completo as súas bestas. Neste 

proceso interviron redes clandestinas  e individuos  que exerceron de verdadeiros 

“cuatreiros” dando saída para carne ou para engrosar outras greas noutros montes 

mesmo en Portugal onde a actividade gozaba de mellor saúde. 

O deterioro foi manifesto, as greas foron esnaquizándose en pequenos grupos 

cada vez máis vulnerables tanto fronte ao  lobo coma aos roubos. 

A identificación por medio de chipeado, os farragosos trámites para rexistrar 

unha explotación en terreos forestais e demais atrancos institucionais están levando á 

morte unha actividade que debera ser protexida e mimada pola Administración e por 

extensión pola sociedade en xeral. 
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Porque do que se trata é de modificar o decreto 142/2012, do 14 de xuño para 

excepcionar da obriga de identificación con transpondedor electrónico ós garranos que 

viven en condicións silvestres ou semisilvestres en espazos abertos das serras de Galiza, 

facer unha normativa razoable que atenda á realidade e modifique tamén o Decreto (que 

desenvolve a Lei de Montes de Galiza) simplificando ao máximo a burocracia no 

trámite de inscrición de aproveitamentos gandeiros. 

Definir un modelo de ordenación e incentivar a actividade redundará sen dúbida 

en beneficio da sociedade ao contemplar, coa debida responsabilidade, a protección de 

bestas e besteiros que na súa contribución ao monte, á preservación do territorio e da 

súa biodiversidade na defensa contra do lume e na permanencia das turbeiras e demais 

espazos singulares,  compren inequivocamente un labor que vai máis alá da explotación 

dun recurso que tradicionalmente eran  crinas,  carne e animais de traballo. 

 

Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Cre este goberno que valora na súa xusta medida a importancia da existencia dos 

garranos e besteiros e a necesidade de orientar a súa actividade e aproveitamento cara a 

outros escenarios diferentes aos que tradicionalmente viñan sendo? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Xosé Luis Rivas Cruz  

Carmen Aira Díaz 
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Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Rivas Cruz na data 10/08/2023 09:44:17 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 10/08/2023 09:44:28 
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Á Mesa do Parlamento 

Xosé Luis Rivas Cruz e Carmen Aira Díaz, deputado e deputada do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

relativa á coexistencia do gando cabalar e o lobo en Galiza. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

As greas de cabalos en semiliberdade no monte galego foron usos habituais 

desde a noite dos tempos. Desde o garrano puro ata o pura raza galega e as mesturas e 

cruces hai onde escoller para este antigo e agora novo aproveitamento silvopastoril. 

A riqueza dun país non se mide só en cifras de macroeconomía e a xeración de 

valores materiais. Tamén se manifesta na sensibilidade para facer rendibles e sostibles 

sistemas ancestrais que sobreviviron ó paso do tempo conservando superficies, fauna e 

actividades que se caracterizan polo seu alto valor cultural, ecolóxico e identitario. Nos 

anos 70, os datos oficiais apuntaba a que Galiza contaba con 22.000 cabalos bravos nos 

montes. Hoxe, segundo indican os expertos, este número reduciuse practicamente na 

metade. 

A presenza de bestas no monte leva décadas en retroceso en Galiza, un proceso 

que se acentuou nos últimos anos a raíz da obriga de marcar con microchip tódolos 

cabalos. As responsabilidades que recaen sobre os propietarios por posibles accidentes 

de tráfico, unidas a outras trabas, están a facer que os propietarios particulares e 

comunidades de montes se desfagan das súas greas. Unha das consecuencias da 

redución de cabalos é que as mandas que quedan, sofren unha maior presión dos lobos. 
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Na actualidade, a presenza das bestas en montes comunais, xeralmente 

perimetrados, coma biodixestores de biomasa e activos axentes preventivos dos lumes 

conta cun inimigo principal que non é o lobo, senón a deficiente xestión do asunto pola 

administración galega. Os cabalos galegos son grandes consumidores de toxo, tanto dos 

brotes como da propia madeira, equilibrando a súa alimentación con diversas especies 

herbáceas espontáneas, como as carqueixas, as queiroas e todo xeito de arbustos, 

diminuíndo o risco de incendios e favorecendo a fertilidade do solo e a limpeza e roza 

naquelas zonas nas que se alimenta. 

As greas non se renovan porque os poldros non superan o inverno debido ós 

ataques do lobo. As bestas e cabalos constitúen en boa parte de Galiza entre o 50 e o 

90% da dieta do lobo. A continuada baixada da poboación de equinos preocupa a 

gandeiros e investigadores, pois está constatada a súa eficacia como vía indirecta de 

prevención de ataques ó gando nas granxas. 

O mantemento das bestas e dos cabalos nos montes galegos é un método 

indirecto de prevención fronte ao ataque do lobo. A cuestión é que os/as propietarios/as 

dos cabalos carecen practicamente de indemnizacións polos ataques de lobo. Así en 

zonas como o MVMC de Carballo Vivo en Friol, que mantén unha grea de 25 animais, 

ven salvando unha media de 2 poldros ó ano. Así na última década, porén acumular 

mortes de 100 poldros, unicamente percibiron indemnizacións por dous animais.  

Outro tanto acontece co gando vacún en extensivo e en semiliberdade, que coma 

no caso do cabalo contribúe tamén no control de biomasa e proporciona ingresos ás 

xentes que viven da gandaría, ademais de sacar adiante un produto alimenticio de 

primeira calidade e contribuír á xestión do territorio que ten no abandono poboacional e 

na ausencia de xestión o seu máis principal problema. 

A presenza do lobo nas serras e montes galegos é necesaria coma dereito propio 

de especie e controlador de especies e doenzas na fauna da que depende. 
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 Pero a existencia do cabalo e deste gando en extensivo está ameazada de morte 

por contar, o primeiro, con greas deficientemente constituídas e ser así presa fácil, e por 

ser tan difícil, moitas veces, atopar os restos dos animais mortos tras o ataque. 

 As perdas non resarcidas de poldros no monte provocan o desánimo dos 

gandeiros. Cada ano unha proporción moi elevada dos poldros nacidos son depredados 

polos lobos, e os besteiros nin sequera poden denunciar os danos, xa que as axudas van 

asociadas á localización do cadáver, moi difícil en animais que viven ceibos no monte. 

Outro tanto acontece co vacún en semiliberdade. 

Certamente non se pode nun monte de 400 ou 500 ha. facer un percorrido 

minucioso cada 48 horas buscando os despoxos dun ataque recente para poder dar aviso 

e cumprir coa norma para cobrar unha axuda de danos. 

O desánimo, o abandono e a incomprensión de parte da administración provoca 

a diminución deste gando no monte coma actividade rendible para os comuneiros e para 

a sociedade desde os puntos de vista  tanto económico coma ambiental. 

Así, desanimados e deixados á súa sorte pola administración, besteiros e 

gandeiros van abandonando esta actividade mentres aumenta a rabia e culpabilidade 

cara ó lobo coma catarse e foco de tódalas iras. 

Se queremos dar solución a este problema e aumenta-lo uso deste sistema 

agroforestal debemos buscar solucións que se axeiten á realidade.  

Unha delas pode ser facer un reconto por greas, ou por propietario, ou por monte 

cercado, das femias en idade fértil, porcentualizar un promedio de preñeces e partos 

fallidos, botar contas e no verán, nos recontos e curros facer unha resta e resarci-las 

perdas ocasionadas polos ataques da fauna salvaxe. 
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Se a ameaza da posible picaresca pon medo con esta medida, poderiamos busca-

la solución nunha axuda positiva por besta ou vaca nodriza no monte. Estima-lo 

promedio de poldros ou cuxos que son depredados ó ano por zonas en Galicia, ou en 

xeral, e partir da base de que o promedio é que por cada 10 nais no monte. Que o pago 

sexa por bestas no monte, para compensa-las perdas que se espera que poida haber. 

Isto permitiría vence-lo desánimo, poder constituír greas máis resilentes ós 

ataques e que o lobo desprazase a súa atención a outras especies coma o xabaril. E 

consegui-lo fin último que se pretende que non é máis que lograr a coexistencia de besta 

e lobo no mesmo hábitat en harmonía co home en beneficio da sociedade en xeral. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que medidas ten previsto tomar o goberno galego para remedia-la situación  de 

deterioro dos ecosistemas onde vive o garrano e das dificultades que atravesan a 

coexistencia das greas e rabaños de gando cabalar e vacún en liberdade ou 

semiliberdade por mor do lobo? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Xosé Luis Rivas Cruz 

Carmen Aira Díaz 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 10/08/2023 09:46:47 

 

Xosé Luis Rivas Cruz na data 10/08/2023 09:46:51 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmen Aira Díaz e Xosé Luis Rivas Cruz, deputada e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre as incorporacións de mozos e mozas e os plans de mellora da actividade 

agrogandeira. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Como é ben sabido o rural galego sofre un despoboamento grave que tamén é 

compartido por outros territorios, tanto europeos como do resto do estado español. 

É fundamental pois, a incorporación de mulleres e homes xoves no tecido rural e 

para iso compre orientar, asesorar e tutelar o plan emprendedor de asentamento e destas 

empresas no sector primario cun marcado carácter agropecuario. 

As medidas recollidas no PDR para a asignación de axudas para o apoio aos 

investimentos nas explotacións agrícolas, para a creación de empresas para o 

desenvolvemento de pequenas explotacións, e para a creación de empresas para as 

persoas agricultoras mozas, que afrontan por primeira vez unha aventura empresarial 

son complexas no seu manexo, como tamén o é a xestión técnico-económica posterior 

das explotacións agrogandeiras. 

Temos tan só dous mecanismos públicos de soporte administrativo onde estes 

mozos/as poden acudir: por un lado temos os Servizos Provinciais de Explotacións 

Agrarias nas capitais de provincia, dependente da Consellería do Medio Rural e por 
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outra parte contamos coas OACs (Oficinas Agrarias Comarcais), cada día máis 

desmanteladas en recursos e medios humanos, que se erixen como o primeiro recurso e 

en moitas veces o único a onde acudir para solicitar axuda ou consello nas tramitacións 

administrativas. 

As OACs convertéronse nos últimos anos en meras tramitadoras de expedientes 

e canalizadoras da crecente e cada vez máis excesiva burocratización da Xunta de 

Galiza, namentres o Servizo de Explotacións Agrarias centra a súa labor administrativa 

case exclusivamente nas tarefas inspectoras, auditoras e sancionadoras. 

A Consellería de Medio Rural descoidou o papel que exerceron as antigas 

Axencias de Extensión Agraria ou o Axencia de Desenvolvemento Gandeiro, que 

tiveron a súa orixe nos anos 50 e 60 e que agromaron coa finalidade de modernizar o 

agro galego, a través de la transferencia de coñecemento e dos avances técnicos ás 

explotacións agrogandeiras, grazas a unha administración próxima e coñecedora da 

problemática rural e produtiva, que derivaron a súa función principal cara as xestións 

agrarias, especialmente a tramitación e cobro das axudas públicas procedentes da PAC. 

Progresivamente abandonamos deste xeito o servizo público de formación e 

acompañamento para os proxectos que se presentan nas sucesivas convocatorias para 

axudas á incorporación da xuventude, centrando única e exclusivamente no 

cumprimento dos requirimentos das bases recollidas na convocatoria da axuda, no 

control da fiscalización da execución do investimento, e no seguimento dun plan 

empresarial estandarizado, “encorsetado” e en moitas ocasións irreal e afastado da 

especificidade e características singulares en cada iniciativa emprendedora. 

Deste xeito, as/os xoves tropezan con todo tipo de atrancos que van dende a 

creación do propio plan empresarial o máis real posible, o pago de impostos, a xestión 
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técnico-económica da empresa e toda este periplo fano na máis absoluta soidade debido 

a que para a Xunta de Galicia o éxito das novas incorporacións mídese pola correcta 

execución das axudas e non pola viabilidade e “perdurabilidade” no tempo do proxecto 

empresarial. 

 

Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Considera o goberno da Xunta de Galiza arbitrar os mecanismos programáticos e 

orzamentarios precisos para dotar tanto ás OAC como as delegacións provinciais do 

Servizo de Explotacións Agrarias da Consellería de Medio Rural, do persoal suficiente 

para facer un asesoramento e seguimento das novas explotacións e da súa viabilidade? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Carmen Aira Díaz 

Xosé Luis Rivas Cruz 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Rivas Cruz na data 10/08/2023 09:50:33 
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María del Carmen Aira Díaz  na data 10/08/2023 09:50:38 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmen Aira Díaz e Xosé Luis Rivas Cruz, deputada e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A denominada Finca Robles, pertencente á Xunta de Galiza e sita no lugar da 

Veiga no concello de Pobra do Brollón, no sul da provincia de Lugo; foi a primeira 

experimental de toda Galiza, e tamén a primeira en facer inseminacións artificiais no 

gando vacún, sendo pois a pioneira na Galiza e probablemente en España. 

A propiedade conta con 25 ha. situadas nun terreo privilexiado, ocupando unha 

veiga con regadío provinte dunha presa no río Cabe. Chegou un momento no que 

contaba con 30 ou 40  persoas traballando, o que fixo medrar a poboación na que se 

ubica, sendo o motor de desenvolvemento económico da zona, de xeito que viviu unha 

época de esplendor. 

Agora mesmo contan con gando de raza rubia galega e experimentan con 

distintos tipos de forraxes cun resultado que demostra que poderiamos depender pouco 

de insumos externos. 

Comezouse a destinar algo de fondos á reparación de distintas dependencias e 

alprendes que forman parte da granxa, incluíndo un deles que sufriu un incendio hai ben 

pouco. 
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Contan con edificacións históricas e cunha casa que está nun estado de 

conservación  delicado e por riba conta cun mobiliario de moito interese. 

 

Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Ten intención a Xunta de Galiza de deseñar un plan integral de interacción coas 

universidades para que poidan acudir alumnos/as a facer prácticas e intercambiar 

coñecementos con outros centros experimentais na Finca Robles? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Carmen Aira Díaz 

Xosé Luis Rivas Cruz 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 10/08/2023 09:52:23 

 

Xosé Luis Rivas Cruz na data 10/08/2023 09:52:27 
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Á Mesa do Parlamento 

Xosé Luis Rivas Cruz e Carmen Aira Díaz, deputado e deputada do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Segundo os dados do Instituto Galego de Estatística (IGE), a evolución do 

número de  explotacións de carne entre os anos 2008 e 2020 en Galiza e en Ourense é 

a seguinte: 

Ano Galiza Ourense 

2008 26.363 2.259 

2020 18.879 (-7.484) 1.425 (-834) 

É interesante destacar unha cifra e unha porcentaxe: En Ourense o número de 

explotacións de vacún de carne destaca polo exiguo da cifra, 2.259 sobre 26.363,  e 

comparando porcentaxes responde en 2008 a un 8,57% e en 2.020 continúa á baixa cun 

7,55%  

Se o descenso é brutal e alarmante en Galiza, en Ourense éo moito máis. Entre 

2008 e 2020, en explotacións de carne de vacún, Ourense, sobre 2.259 explotacións, 

perde 834. 
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O número de cabezas non diminúe senón que aumenta, pero Ourense segue 

cunha porcentaxe exigua, 47.297 sobre as 360.978 do País. Ourense tamén segue a 

dinámica de concentración de cabezas de gando en menos explotacións pero aquí o 

aumento é considerable pois mentres en Galiza pasan dunha media de 12,40 cabezas por 

explotación a 19,12 en 2020, na provincia de Ourense pasan de 15,05 a 33,19. 

Esta dinámica, no caso de Ourense, podería ser debida ao maior peso dos 

cebadeiros de COREN, moitos becerros en moi poucas instalacións (naves de engorde). 

Se nos referimos ao lácteo o panorama é aínda máis triste, Ourense en 2.008  so 

contaba con 615 explotacións e en 2020  quedaban so 236.  

A caída do total de leite e carne amosa unha realidade de deterioro e abandono 

sen precedentes, que visto comarca a comarca en porcentaxes é esmagador:  

Allariz-Maceda.........................-33% 

Baixa Limia..............................-45% 

O Carballiño............................. -49% 

O Ribeiro..........................................  -54% 

Terra de Celanova............................   -60,68% 

Esta dinámica que as estatísticas denuncian a respecto dos sectores da carne e do 

leite son aplicables a tódolos sectores produtivos de grande parte do noso rural, facendo 

especial mención á provincia de Ourense e ao leste e sur da provincia de Lugo. 

De seren certas as propagandas do partido que sustenta ao goberno da Xunta de 

Galiza, detectado este proceso de abandono masivo de explotacións familiares e vista a 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-c

xX
yV

W
fis

-0
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

208368

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-cxXyVWfis-0
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, s/n. Tel. 0034 981 551 545 

Fax. 0034 981 551 420. Fax prensa: 0034 981 551 421 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

 

3 

 

teoría das políticas comunitarias que se desprende das propagandas oficiais, teriamos 

que estar asistindo a unha recuperación poboacional derivada de políticas de apoio 

ás pequenas e medianas explotacións familiares tanto lácteas coma de carne, con 

terra, debido a esforzos orzamentarios e a plans urxentes que corrixisen a deriva a que 

se ve sometido este noso territorio, nomeadamente a provincia de Ourense e o leste e sur 

da provincia de Lugo onde o esforzo das Administracións debera ser maior. 

Isto sería feito atendendo ás teóricas políticas comunitarias verdes, green ou 

como se chamen, de xestión directa do territorio, de respecto medioambiental, de 

benestar animal, de asentamento de poboación, de... 

En canto ás causas desta agonía económica e social, están á vista: 

Económicas. O custe de produción dun quilo de carne, logo da brutal suba de 

prezos dos insumos, combustibles, electricidade, materiais de construción..., rolda os 7 

euros quilo/canal. A realidade está nos 4.70 euros/kg./canal que se pagan hoxe. 

A “lei 12/2013, de 2 de agosto, de medidas para mellorar o funcionamento da 

cadea alimentaria” determina que para o cálculo dos custes de produción deberanse ter 

en conta elementos coma: fertilizantes, fitosanitarios, zoosanitarios, combustibles e 

enerxía, maquinaria, reparación, alimentos para os animais, gastos de veterinaria, 

traballos contratados ou man de obra asalariada... Se os custes de produción soben e os 

prezos da carne ou do leite non o fan, o resultado final é o peche do negocio, por 

ruinoso. 

Sociais. As condicións de vida da xente son un factor fundamental e as 

condicións de vida no rural galego, e no de Ourense en particular, non son as mais 

atractivas para que a xente fique a vivir e desenvolver un plan de vida  a xeito dos 

tempos de hoxe. 
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Sen Centros escolares e Centros de Saúde en proximidade, sen centros de 

atención ás crianzas en idade escolar, sen centros de atención e lecer para a xente maior, 

con transporte necesariamente individual porque o colectivo case desapareceu, se 

pechan as entidades bancarias, tabernas e centros sociais, se non chegan as 

infraestruturas telemáticas e outros servizos máis que hoxe son esenciais para unha 

mínima calidade de vida... quen vai querer quedar a vivir nun rural desatendido e 

incómodo? 

Se o poder político, responsable en gran medida desta situación, non ofrece 

medidas correctoras, decididas e creadoras de proxectos de vida baseados nas ofertas 

que o territorio dá e articuladoras de esperanzas colectivas, o futuro do noso rural está 

fanado.  

Este poder político ten unha grande responsabilidade no que ten a ver coa 

situación económica e social en que se encontra, neste caso, o sector produtor de bovino 

de carne e o rural galego en xeral. Non se debe esquecer que é o poder político quen 

ten nas súas mans os instrumentos lexislativos e económicos (orzamentos) para 

facer que esta situación mude.  

Mais por outra parte tamén debemos contextualizar en que marco económico e 

político nos desenvolvemos, isto é, no económico estamos nunha economía libre de 

mercado, é dicir o capitalismo, no que o poder real recae nas grandes corporacións, 

neste caso agroalimentarias, que o que queren é materia prima barata ( carne, leite, 

legumes, horta, froita...) para vendela co maior beneficio posible, marcando prezos e 

condicionando sistemas e xeitos de produción.  

A recente reforma da xa citada lei 12/2013, de 2 de agosto, “...de medidas para 

mellorar o funcionamento da cadea alimentaria” transcribe as esixencias comunitarias 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-c

xX
yV

W
fis

-0
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

208370

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-cxXyVWfis-0
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, s/n. Tel. 0034 981 551 545 

Fax. 0034 981 551 420. Fax prensa: 0034 981 551 421 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

 

5 

 

da directiva europea sobre prácticas comerciais desleais: “Co fin de evitar a destrución 

do valor na cadea alimentaria, cada operador da mesma deberá pagar ao operador 

inmediatamente anterior un prezo igual ou superior ao custo de produción de tal produto 

en que efectivamente incorra ou asuma o devandito operador”. 

O texto indica que deberán elaborarse os índices de prezos e de custos de 

produción mediante o emprego dos criterios que deberán garantir a transparencia e 

obxectividade.  

E aquí as contas non dan. En 2010 tiñamos un millón de vacas e 45.000 

explotacións. En 2020, co mesmo número de vacas, quince mil explotacións menos. 

Un rural cada vez con menos xente. 

Un goberno que vele polos intereses do País en conxunto debe reverter esta 

situación.  Non pode ser que a actividade económica teña valor so polo volume de 

ganancias que xera, e si polo emprego que activa,  a xestión do territorio que suscita, o 

benestar que orixina e a poboación que fixa e mantén dinámica. 

Daquela cómpre tomar partido polo conxunto do País e neste caso do Medio 

Rural onde se sitúan, polo menos fisicamente,  na actividade primaria, a produción 

destes bens. 

Son precisas, pois, medidas políticas orientadas a favorecer os sectores 

produtivos (mellores prezos para os produtos agropecuarios) en contra dos sectores 

especulativos, mellorar as condicións sociais e os servizos no rural e corrixir a tendencia 

deste sistema económico-social que o que quere son consumidores concentrados en 

grandes áreas xeográficas e comerciais destruíndo ese entramado social e económico do 

rural, característico deste noso País porque o consideran demasiado caro, complicado e 

nada moderno.  
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Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Cando pensa o goberno galego establecer un Plan Integral de Recuperación e 

Desenvolvemento das amplas comarcas do rural galego abandonadas e despoboadas, 

debidamente orzamentado e consensuado que priorice as pequenas e medianas 

explotacións agrogandeiras de carácter familiar? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Xosé Luis Rivas Cruz  

Carmen Aira Díaz 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Rivas Cruz na data 10/08/2023 09:54:37 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 10/08/2023 09:54:43 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmen Aira Díaz e Xosé Luis Rivas Cruz, deputada e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a incidencia da posíbel implantación dunha fábrica de fibras téxtiles en Galiza no 

conxunto do sector forestal e na estrutura do territorio galego.  

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

Desde o anuncio da Unión Europea da creación do chamado “Mecanismo de 

recuperación e resiliencia” como resposta á crise económica xerada pola Covid-19 a 

Xunta de Galiza comezou a falar dun proxecto de fábrica de fibras téxtiles como grande 

proxecto tractor para o país. “Determinante”, chamoulle o presidente da Xunta, que 

destacou esta fábrica como chave para o futuro da moda sustentábel e para o sector da 

madeira, cunha previsión de até 200.000 Tm anuais de fibras téxtiles. 

O mesmo presidente da Xunta gabou en nota de prensa do pasado 18 de xaneiro 

este proxecto que ten, parece ser, un investimento previsto de 800 millóns de euros e 

que en palabras de Núñez Feixóo “tería capacidade para xerar 1.500 empregos directos 

e abastecer de materia prima ao sector téxtil”, incidindo na importancia deste e doutros 

proxectos tractores para mellorar a competitividade da economía galega. 

A creación desta factoría aumentaría de xeito importante as necesidades de corta 

de madeira dos 8,5 millóns de m³  anuais que se dan na actualidade no noso país 

incrementando estes números, segundo os cálculos da propia Xunta de Galiza, en cando 

menos 1,5 millóns de toneladas máis. 
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Ese importante incremento só pode ser acadado por dúas vías. Aumentando a 

superficie forestada en Galiza e incrementando a produtividade das plantacións xa 

existentes mediante a aplicación de técnicas silvícolas, melloras xenéticas... Todo isto 

tendo en conta que hoxe en Galiza temos algo máis de dous millóns de hectáreas de 

superficie forestal e que o monte ocupa no país máis de 2/3 do conxunto do territorio 

galego (70%). 

Con estes datos previos fica claro que unha proposta como a da grande fábrica 

de fibras téxtiles procedentes da celulosa suporá para o sector forestal de Galiza un 

importante estrés e unha grande distorsión no modelo de negocio dun sector que hoxe 

representa o 1,8% do PIB do país. 

Consideramos, polo tanto, de especial importancia facer unha análise en 

profundidade da incidencia que o proxecto de fábrica de fibras téxtiles terá nunha 

Galiza hoxe xa forestada por riba das súas posibilidades e cunha pseudo-moratoria para 

novas plantacións de eucalipto en vigor a pesares de seren esta a árbore máis 

comunmente usada en fábricas destas características. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que previsión fai a Xunta de Galiza do impacto que a nova fábrica de fibras 

téxtiles pode ter no sector forestal de Galiza? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 
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Asdo.: Carmen Aira Díaz 

Xosé Luis Rivas Cruz, 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 10/08/2023 09:56:50 

 

Xosé Luis Rivas Cruz na data 10/08/2023 09:56:54 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmen Aira Díaz e Xosé Luis Rivas Cruz, deputada e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para reposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O rural adoece de varias doenzas que é necesario atallar, por unha banda o 

baleiramento de cara as cabeceiras das comarcas polas dificultades de obter os servizos 

básicos necesarios para unha mínima calidade de vida, para persoas adultas e as súas 

crianzas ou maiores. 

  Evidentemente  hai que intervir dende o goberno da xunta e efectivamente a 

Consellería está a utilizar moitas ferramentas para darlle pulo ao Desenvolvemento 

Rural, pero queda por saber se son as ferramentas adecuadas, e para isto hai que ter 

avaliado a relación do que custa co resultado que da. 

 Medidas estrela xa instauradas como as aldeas modelo, que cobraron o  ano 

pasado cobertura normativa, son nomeadas como exitosas sen aportar o primeiro dato 

que acompañe a esta afirmación. Sería pois, interesante en extremo que as medidas 

sexan avaliadas e revalidadas con datos claros e transparente que sirvan de xustificante 

para novas inversións. Véxase número de habitantes con emprendementos nesas aldeas, 

incremento de poboación sufrido, volume de negocio dos sectores produtivos 

implantados nelas, renda per cápita dos seus habitantes, cantas das que comezaron a súa 

andanza se manteñen no tempo, que tipo de actividade produtiva desenvolven, se é a 

acaída para a zona... etc 
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 En cambio descoñecemos estes datos, simplemente imos sabendo cantas se van 

declarando, sen que conste coñecemento dunha planificación previa, e que a maiores se 

pretende facer delas "territorios intelixentes" que dende o noso entender están ben 

alonxadas do espírito que en Europa se lles outorga e que no caso galego confinan ó 

século XXI dentro desas aldeas mentres as que están ó lado perden a cobertura móbil 

cando chove forte, ou ben carecen de vías de comunicación convencionais ou están nun 

estado de grande inhabitabilidade. 

 Sería preciso que se deran a información clara das análises de viabilidade do 

proxecto, que planificación global o soporta e acompañado dunha avaliación de 

resultados que entendemos que non se fixo, por isto 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Ten feito a Xunta avaliación de resultados das aldeas modelo que se foron 

poñendo en funcionamento e previsión de cantas aspira a poñer en funcionamento? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Carmen Aira Díaz  

Xosé Luis Rivas Cruz  

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 
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Xosé Luis Rivas Cruz na data 10/08/2023 09:58:44 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 10/08/2023 09:58:48 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Xosé Luis Rivas Cruz e Carmen Aira Díaz, deputados e 

deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Xunta está a tramitar o proxecto de interese autonómico do parque 

empresarial de Pontecesures. Esta infraestrutura ocupa unha superficie de 326.000 m
2
 e 

sitúase entre os concellos de Pontecesures e Valga, nunha zona moi urbanizada, nas 

proximidades de zonas habitadas e a moi pouca distancia de equipamentos públicos 

como o centro de saúde e o IES de Valga. 

A maior parte dos terreos do parque previsto están formados por unha gran 

chaira que historicamente tivo uso agrario e onde perviven plantacións de forraxes. Na 

zona existen tamén mostras de bosques húmidos de salgueiros, amieiros, freixos e 

carballos, entre outras especies. 

Cómpre salientar que a zona oeste dos terreos previstos para o parque, onde se 

sitúan estes bosques húmidos, está caracterizada como unha zona inundábel. Na 

contorna existe o topónimo “A Charca” e existen numerosas canalizacións de regatos e, 

segundo a información recollida in situ, grandes reservas de augas subterráneas. 

Recentemente, a Dirección Xeral de Calidade Ambiental da Consellaría de 

Medio Ambiente, Territorio e Vivenda fixo público o Informe Ambiental Estratéxico do 

Parque Empresarial de Pontecesures, documento no que non consta o informe de Augas 

de Galicia, feito cando menos sorprendente cando unha parte da superficie do parque é 
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terreo inundábel e existen evidentes impactos no ámbito hidrolóxico. Na páxina 6 do 

Informe Ambiental Estratéxico faise referencia á necesidade de acadar o informe 

favorábel dos órganos competentes en augas e estradas estatais e autonómicas. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Como avalía a Consellaría do Medio Rural a posibilidade de urbanización e uso 

industrial duns 200.000 m
2
 de grande riqueza e potencial uso agrario na chaira aluvial 

situada entre Pontecesures e Valga? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Xosé Luis Rivas Cruz 

Carmen Aira Díaz 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 10/08/2023 10:13:34 

 

Xosé Luis Rivas Cruz na data 10/08/2023 10:13:39 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 10/08/2023 10:13:51 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Carmen Aira Díaz e Xosé Luis Rivas Cruz, deputada e 

deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral en Pleno, sobre as medidas que debe tomar a Xunta de Galiza para levar a cabo 

unha prevención contra incendios efectiva nos Parques Naturais e espazos da Rede 

Natura 2000.  

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

Os grandes incendios forestais deste verán de 2022, especialmente os da crise 

concentrada principalmente no interior de Lugo e nas zonas de Oímbra, Valdeorras e 

Pradoalbar a partires da tormenta explosiva do 14 de xullo afectaron gravemente a 

varias zonas protexidas. 

Así vimos serias afectacións en distintos espazos protexidos pola Rede Natura 

2000 como Os Ancares-Courel, ou os parques naturais da Serra da Enciña da Lastra, o 

Invernadeiro ou o parque natural da Baixa Limia - Xurés. 

Máis aló doutras consideracións é importante que o Parlamento de Galiza teña 

información detallada en relación a que medidas de prevención específicas estaban en 

vigor nestes e outros espazos de especial relevancia natural xa que é responsabilidade da 

Xunta de Galiza velar pola súa protección primeiro e, en todo caso, pola súa 

recuperación e rexeneración, para controlar no posíbel as consecuencias negativas do 

lume e evitar máis danos. 
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Nese sentido os instrumentos de ordenación e xestión en vigor (algúns aínda non 

aprobados no momento de rexistro desta iniciativa, como o Plan Rector de Uso e 

Xestión -PRUX- do Xurés) ou ben son insuficientes, ou ben están mal dotados 

economicamente, ou en todo caso estanse a demostrar ineficaces para afrontar con 

garantías a prevención contra incendios e a loita contra os mesmos unha vez declarados 

en todos eses espazos singulares que son, ademais, garantía de biodiversidade no noso 

país. 

Co obxectivo de garantir a protección, pervivencia, mantemento e mellora da 

biodiversidade dos nosos espazos naturais ante os incendios forestais é preciso tomar 

medidas proactivas e valentes que leven aparellada a dotación orzamentaria axeitada 

para poñelas en práctica. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Teñen previsto subsanar as eivas dos PRUX e PORN dos Parques Naturais hoxe 

en vigor para incorporar medidas específicas de prevención e extinción neses espazos? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Carmen Aira Díaz 

Xosé Luis Rivas Cruz, 

Luis Bará Torres 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 10/08/2023 10:16:54 

 

Xosé Luis Rivas Cruz na data 10/08/2023 10:16:58 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 10/08/2023 10:17:07 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-o

IE
kX

yq
4T

-8
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

208383

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-oIEkXyq4T-8
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

 

1 

 

Á Mesa do Parlamento 

Daniel Pérez López, Ramón Fernández Alfonzo e Carmela González 

Iglesias, deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista 

Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral en Pleno,  sobre a venda de centrais hidroeléctricas. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

Dende o ano 2019 asistimos a un progresivo desmantelamento encuberto da 

actividade produtiva dun dos últimos complexos industriais que existen na Costa da 

Morte.  

XEAL (antiga Ferrroatlántica) está integrado por dúas fábricas, a de Cee e 

Dumbría, adicadas á produción de ferroaliaxes, que chegaron a dar emprego directo no 

ano 1992 a 525 persoas, mais o número de traballadores foi descendendo de xeito 

continuo dende ese momento, a pesar da rendibilidade das plantas e da saída que tiña no 

mercado o alí producido. 

A explicación desa sangría constante de postos de traballo hai que buscala na 

intencionalidade especulativa dos sucesivos propietarios do complexo industrial, máis 

interesados na explotación das centrais hidroeléctricas vinculadas á actividade das 

fábricas, que na propia actividade industrial.  

Convén recordar que a explotación das centrais hidroeléctricas vai unido de 

xeito indisolúbel ao mantemento do emprego e actividade industrial das fábricas, tal e 

como confirmaron diferentes sentenzas xudiciais.  
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E convén recordar que a concesión do aproveitamento das centrais depende da 

Xunta de Galiza, que no 2019 autorizou, xunto coa Comisión Nacional dos Mercados e 

da Competencia, o cambio de titularidade das dúas plantas de Cee e Dumbría e das 

centrais hidroeléctricas, que pasaron do Grupo Villar Mir ao fondo estadounidense 

TPG.  

Operación moi cuestionada polo comité de empresa, que temía que o que se 

buscaba con esta compravenda era a segregación de actividade industrial e explotación 

das centrais, seguindo a liña empresarial mantida pola anterior dirección de quedarse co 

lucrativo negocio enerxético, mentres se deixaba esmorecer a actividade industrial.  

Aínda que dende a actual dirección son constantes as campañas mediáticas 

orientadas a fortalecer a súa imaxe e un aparente compromiso coa comarca e o emprego, 

os feitos amosan o contrario. 

Dende o 2019 perdéronse máis de 110 empregos entre directos e indirectos, así 

coma empresas auxiliares da zona; reduciuse drasticamente a actividade dos fornos e 

asistimos a un recorte constante de dereitos laborais das traballadoras e traballadores en 

activo, pero tamén dos pasivos.  

Esa actitude, que constitúe unha segregación encuberta de actividades por parte 

da empresa, ao “adelgazar” cada vez máis a plantilla das fábricas e reducir de xeito 

inxustificado a actividade produtiva e os investimentos, visibilízase de xeito claro no 

proceder da dirección empresarial durante a negociación do convenio propio, que foi 

xudicializado e a día de hoxe se atopa sub iudice.   

Ante esta situación e cos antecedentes existentes, resultábanos incompresíbel a 

inacción da Xunta de Galiza, con competencias plenas en materia industrial e con 
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capacidade política para mediar e contribuír a atopar unha saída á delicada situación das 

fábricas de Cee e Dumbría.  

XEAL amosou e amosa cos feitos que o seu interese céntrase exclusivamente na 

lucrativa explotación das centrais hidroeléctricas, levando a cabo unha segregación 

encuberta de actividades, prohibida polas cláusulas das concesións das centrais. 

Por iso dende este grupo parlamentar temos solicitado , do goberno galego, e en 

concreto Augas de Galiza, exerzan as súas funcións de control e supervisión do 

cumprimento das cláusulas de vinculación de actividades, que de haberse vulnerado 

como todo apunta, poderían supoñer a reversión inmediata dos dereitos de explotación.  

Pero as nosas demandas foron vetadas unha e outra vez polo grupo parlamentar 

do Partido Popular, dun xeito incomprensíbel e incompatíbel coa defensa do emprego e 

da actividade produtiva das fábricas de cee e Dumbría. 

Agora asistimos a un novo movemento do fondo de inversión TPG, actual 

propietario do complexo industrial, que pon á venda as fábricas de ferroaliacións e 

centrais hidroeléctricas. 

Unha operación de venda que segundo medios periodísticos podería ser superior 

aos 200 millóns de euros, que se produce nunha conxuntura especialmente favorábel 

para instalacións que conten con centrais hidroeléctricas adicadas a á xeración de 

enerxía. 

Operación de venda que, precisamente pola situación conxuntural na que se 

produce, e polos antecedentes que confirman de xeito indubitado o desmantelamento 

sistemático e continuado da actividade produtiva e adelgazamento da plantilla das 

fábricas de Cee e Dumbría, vén a confirmar o que a representación da parte social e o 

grupo parlamentar do Bloque Nacionalista Galego vén denunciando dende fai anos: que 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-b

R
X

Tb
e5

d4
-7

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

208386

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-bRXTbe5d4-7
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

 

4 

 

o único interese dos diferentes propietarios das instalacións foi e é lucrarse dos pingües 

beneficios derivados do negocio enerxético.  

Ante esta constatación irrefutábel do que se persegue con esta operación, e coa 

anterior, faise absolutamente necesario que o goberno galego, e en concreto a 

Consellería de Industria, se posicionen dun xeito claro e sen ambaxes sobre esta venda. 

Venda que vén a dotar, se iso era posíbel, de maior incerteza a viabilidade 

futura, non das centrais hidroeléctricas, senón das fábricas de ferroaliacións e por 

extensión do emprego e da actividade produtiva. 

Parece imprescindíbel que o goberno galego e Augas de Galiza exerzan as súas 

funcións de control e supervisión do cumprimento das cláusulas de vinculación de 

actividades, facendo valer as mesmas e as sentenzas ditadas sobre a cuestión, e que 

explique á parte social (pero tamén á comarca da Costa da Morte), que concretas 

actuacións tendentes a manter o emprego e a actividade productiva das fábricas vai 

levar a cabo.  

De materializarse esa venda, o goberno galego non pode perder a oportunidade 

de ser proactivo e adoptar as medidas que sexan idóneas para recuperar a plena 

actividade produtiva das fábricas e o nivel de emprego  do 2019.  

As cláusulas de vinculación de actividade industrial e enerxética permiten (e 

esixen) esa actuación da Xunta de Galiza, de quen depende outorgar a concesión do 

aproveitamento das centrais hidroeléctricas e a reversión desas concesións en caso de 

incumprimento de aquelas. 
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Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que concretas actuacións vai adoptar o goberno galego para garantir que se 

recupere a plena actividade produtiva e o mantemento do emprego, no caso de facerse 

efectiva a venda anunciada? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo  

Carmela González Iglesias  

Daniel Pérez López  

Deputada e deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo  na data 10/08/2023 10:18:51 

 

Daniel Pérez López  na data 10/08/2023 10:19:04 

 

Carmela González Iglesias na data 10/08/2023 10:19:13 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

María del Carmen Rodríguez Dacosta, Pablo Arangüena Fernández, 

Paloma Castro Rey e Julio Torrado Quintela, deputadas e deputados 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en pleno. 

 

Anunciaba en campaña lectoral o entón  presidente da Xunta de Galicia, como 

compromisos asumibles con Ourense para o mandato 2016-2020 a construción  

dun gran hotel  balneario na cidade e  converter  o complexo de  Monterrei, que 

se encontra  no  concello limítrofe de Pereiro de Aguiar, nun gran  Parque 

Acuático e  que estas  dúas iniciativas se converterían nos dous grandes polos 

de atracción para a cidadanía e para o turismo. 

 

Pero unha vez revalidada a presidencia da Xunta, aquela promesa electoral  

non acabou de arrancar e foi en agosto do 2018  cando o Goberno galego 

anunciaba que as instalacións serían remodeladas tras un estudo de 

viabilidade por parte dunha consultora especializada no deseño de parques 

acuáticos.  

 

Daquela o Goberno galego aseguraba que barallaba “un investimento próximo 

aos 6 millóns de euros e unhas dimensións ao redor dos 35.000 metros 

cadrados”. 

 

Case cinco anos despois do primeiro anuncio, concretamente o 22 de marzo de 

2021,  o presidente Núñez Feijóo   participaba na inauguración da  mellora das 

instalacións deportivas de Monterrei, e recoñecía que   a Xunta non contaría 

ata maio co proxecto construtivo das instalacións acuáticas prometidas, que se 

irían executando en fases sucesivas non concretadas.  
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Así mesmo a propia Xunta limitouse a salientar que o obxectivo era que as 

obras das piscinas infantil e familiar estean finalizadas en 2022 engadindo que 

posteriormente desenvolveranse outras tres fases máis para levar a cabo 

distintas infraestruturas relacionadas co lecer. 

 

Por iso este grupo parlamentario preguntou en abril de 2021 ao secretario xeral 

para o deporte sobre o retraso na construción do Parque acuático e pola 

previsión temporal e orzamentaria para a súa construción. 

 

Os prazos estipulados non se cumpriron e o ano 2022 os veciños e veciñas do 

municipio de Pereiro de Aguiar e da comarca de Ourense  que adoitan utilizar 

estas infraestruturas, as de mais afluencia da provincia, tiveron que soportar as 

altas temperaturas sen poder utilizar a mencionada instalación acuática. 

 

Foi agora, a principios de agosto, cando o vicepresidente, Diego Calvo, visitaba 

as instalacións e anunciaba que estas abrirían o día 9 de agosto, sen tobogáns, 

e que estarían terminadas con toda seguridade para a próxima tempada estival   

e  que o mellor deste parque acuático “aínda está por vir “.. 

 

Pódese comprobar que do proxecto aprobado só se abre unha pequena parte  

quedando por realizar inda tres fases. 

 

O Grupo Parlamentario   Socialista considera que o acontecido constitúe  unha 

nova tomadura de pelo do Goberno galego para os veciños e veciñas da 

provincia de Ourense  que despois dunha  promesa realizada no ano 2016 polo 

entón presidente da Xunta de Galicia, encontrámonos xa na metade do verán  

e con total desvergoña  procedan a unha apertura simbólica e gratuíta que non 

se corresponde co proxecto anunciado,  nin se pode  denominar parque 

acuático.  
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Non menos importante é a problemática  do aparcadoiro, de feito  o Grupo 

Socialista  de Pereiro de Aguiar ao presumir que os problemas de aparcamento 

ían acontecer  presentou distintas iniciativas para que  a Xunta de Galicia tiver 

en conta esta cuestión. 

 

Por iso, as deputadas e os deputados que asinan, preguntan: 

 

Entende  o Goberno galego que se pode prolongar no tempo desta maneira a 

falta de rigor e veracidade no cumprimento das promesas electorais e 

proxectos anunciados? 

 

Parlamento de Galicia, 9 de agosto de 2023 
 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

María del Carmen Rodríguez Dacosta  na data 09/08/2023 13:16:18 

 

Pablo Arangüena Fernández  na data 09/08/2023 13:16:31 

 

Paloma Castro Rey  na data 09/08/2023 13:16:47 

 

Julio Torrado Quintela  na data 09/08/2023 13:16:58 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Ramón Fernández Alfonzo, Daniel Pérez López e 

Alexandra Fernández Gómez, deputados e deputada do Grupo Parlamentar do 

Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da 

Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

No pasado mes de outubro de 2021, a empresa ENCE reiniciou a tramitación 

urbanística da modificación do proxecto sectorial de incidencia supramunicipal do 

complexo industrial de Lourizán, vixente desde 2012, co obxecto de levar a cabo 

diversas actuacións que terían un indubidábel impacto na contorna, na ría e na paisaxe.  

Esta modificación foi sometida a información pública e conta con informes 

desfavorábeis de varias administracións: do Ministerio para a Transición Ecolóxica, do 

concello de Pontevedra e do concello de Marín, que esgrimen entre outros os seguintes 

argumentos: 

- Non se teñen en conta tres sentenzas da Audiencia Nacional que anulan a 

prórroga da concesión. 

- Incremento do volume, altura e ocupación do espazo de dominio público. 

- Inexistencia de parámetros de augas residuais que se van verter. 

- Falta de integración paisaxística das actuacións. 

- Impacto negativo significativo sobre a biodiversidade e sobre as augas da ría 

de Pontevedra, declarada zona sensíbel. 
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- Importante impacto visual, non suficientemente xustificado no documento 

inicial estratéxico (só xustifica a integración dentro do propio complexo industrial, 

consolidando máis a paisaxe industrial ao borde do mar). 

Malia aos informes negativos emitidos por persoal técnico de diferentes 

administracións, o goberno galego segue adiante coa tramitación do proxecto: así, o 

pasado 14 de xaneiro fíxose público o documento de alcance para a avaliación 

ambiental. 

Por outra parte, a Xunta desenténdese das súas competencias en materia de 

ordenación do territorio, medio ambiente e industria, que debería exercer para, logo de 

superar a actual fase de negacionismo, impulsar a recuperación dos terreos que ocupa 

ENCE en Lourizán e promover un novo proxecto industrial arredor da transformación 

de produtos derivados da madeira, co peche de ciclos produtivos. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Vai atender a Xunta os informes negativos do concello de Pontevedra, do 

concello de Marín e do Ministerio de Transición Ecolóxica sobre a modificación do 

proxecto sectorial de incidencia supramunicipal de ENCE? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Daniel Pérez López 

Ramón Fernández Alfonzo 

Alexandra Fernández Gómez 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 10/08/2023 10:24:30 

 

Daniel Pérez López  na data 10/08/2023 10:24:47 

 

Ramón Fernández Alfonzo  na data 10/08/2023 10:24:57 

 

Alexandra Fernández Gómez  na data 10/08/2023 10:25:07 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres e Paulo Ríos Santomé, deputados do Grupo Parlamentar 

do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da 

Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, sobre a 

seguridade viaria e a sinistralidade na PO 264 e ponte de Ponte Sampaio. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A ponte medieval de Ponte Sampaio é un ben cultural de grande valor histórico-

artístico. Lugar de paso dos camiños históricos que unen o norte de Portugal con 

Compostela, foi escenario da famosa batalla da guerra contra os franceses e de moitos 

outros acontecementos ao longo dos tempos. Como outras moitas pontes, ten tamén 

asociado un rico patrimonio inmaterial. 

Na actualidade, a ponte cumpre a función de infraestrutura de comunicación 

entre Ponte Sampaio e Arcade, tanto para peóns como para automóbiles. E diariamente 

é atravesada por un elevado número de peregrinos que percorren o Camiño Portugués a 

Compostela, constituíndo un dos principais fitos desta rota pola beleza do conxunto 

formado polo río e a ponte. 

A ponte medieval e a súa contorna teñen diversas carencias que é preciso 

corrixir: 

- Necesidade de realización de traballos de conservación, mantemento e limpeza 

do conxunto, co obxecto de mellorar a súa imaxe. 

- Alumeado anticuado e insuficiente, que sería preciso renovar. 
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- Proliferación de postes, paneis, placas e outro mobiliario urbano que 

distorsiona a harmonía do monumento. 

- Estado de abandono do monumento conmemorativo do arranxo do camiño real 

entre Santiago e Ponte Sampaio, obra promovida polo arcebispo Malvar a comezos do 

século XIX. 

- Necesidade de mellora da sinalización para previr os habituais accidentes de 

vehículos que danan os petrís.  

A ponte forma parte do trazado da estrada PO-264, vial autonómico que atravesa 

os núcleos urbanos de Ponte Sampaio e Arcade, polo que a súa conservación, 

mantemento e reforma é competencia da Xunta de Galiza. No paso desta estrada polo 

núcleo urbano de Ponte Sampaio existen numerosas deficiencias en materia de 

seguranza viaria, accesibilidade e mobilidade peonil, polo que resulta necesario que a 

administración autonómica desenvolva unha actuación integral de mellora que 

contemple, por unha parte, o treito comprendido entre o centro de saúde e a ponte 

medieval, e, por outra, o treito entre o centro de saúde e o cemiterio. Como exemplo do 

deficiente estado do vial pódese salientar a ausencia de pasos de peóns, a deficiente 

sinalización, a ausencia de beirarrúas nalgúns treitos, a existencia de beirarrúas que non 

compren a normativa vixente, e a abundancia de barreiras arquitectónicas. 

No ano 2018 o parlamento galego aprobou unha iniciativa do BNG, 

transaccionada co PP, na que se instaba ao goberno da Xunta a estudar co concello de 

Pontevedra as melloras da mobilidade, a accesibilidade e a seguranza viaria na estrada 

PO 264 en Ponte Sampaio. Transcorridos máis de catro anos, non consta ningún avance 

nin concrección daquel acordo. 

Naquela iniciativa parlamentar, o BNG tamén reclamou a elaboración pola 

Xunta -en colaboración cos concellos de Soutomaior e Pontevedra- e a aprobación dun 
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Plan Integral de Protección, Conservación, mantemento e posta en valor da ponte 

medieval. Esta proposta contou co rexeitamento do grupo parlamentar do PP. 

O pasado 23 de decembro de 2022 produciuse un novo accidente que provocou 

o derrubo das pedras no petril da ponte como consecuencia do impacto dun vehículo. 

Este accidente tivo lugar a pleno luz do día no lado dereito en sentido Arcade, na 

mesma zona que noutras ocasións anteriores. 

A reincidencia de accidentes do mesmo tipo e na mesma zona chama a atención 

e require da toma de medidas por parte do goberno autonómico como titular da 

infraestrutura. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que actuacións levou a cabo a Xunta en relación coa seguridade viaria na PO 

264 e os accidentes na ponte medieval de Ponte Sampaio? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Paulo Ríos Santomé 

Deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-n

E
cZ

6z
1X

V
-8

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

208397

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-nEcZ6z1XV-8
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

4 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 10/08/2023 10:29:32 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 10/08/2023 10:29:43 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Daniel Pérez López, Ramón Fernández Alfonzo, Carmela 

González Iglesias e Noa Presas Bergantiños, deputados e deputadas do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

relativa ás comunidades enerxéticas. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A produción, distribución e consumo é un sector estratéxico da economía e 

debería ser un dereito fundamental da cidadanía, mais no actual contexto económico 

converteuse nun ben moi custoso e sometido aos vaivéns e aos intereses do mercado. A 

regulación do sector enerxético provoca movementos especulativos e un réxime de 

oligopolio no que unhas poucas empresas teñen o control de case toda a cadea do sector 

eléctrico, o que xera beneficios multimillonarios para un reducido grupo de actores e 

graves perxuízos para a maioría social. A escalada dos prezos da enerxía eléctrica que se 

produciu ao longo do ano 2021 e nos primeiros meses do 2022 é unha das caras máis 

visíbeis dun sistema cruel e inxusto, unha realidade que ten un importante impacto 

negativo nos sectores económicos, nas pemes, e nos fogares. 

Desde o BNG defendemos cambios estruturais no modelo enerxético que pasan 

pola intervención pública no sector, medidas de redución do prezo, supresión dos 

beneficios chovidos do ceo ou creación dunha tarifa eléctrica galega que permita reducir 

o prezo da luz atendendo á condición de Galiza de exportadora de enerxía eléctrica. 

Ao mesmo tempo, nos últimos anos agromaron movementos sociais que 

cuestionan o sistema enerxético centralizado e oligopolístico e defenden como 

alternativa modelos distribuídos, de proximidade que na práctica supoñen un maior grao 
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de socialización e democratización do acceso á enerxía e unha sorte de empoderamento 

enerxético cidadán. 

Como resposta a estes movementos, a UE incorporou no dereito comunitario as 

“comunidades enerxéticas”. Fíxoo en 2018 mediante a Directiva (UE) 2018/2001 e en 

2019 coa Directiva (UE) 2019/944 coas que se incorpora o concepto das “comunidades 

enerxéticas locais” e as figuras xurídicas das “comunidades de enerxías renovábeis” 

(2018) e das “comunidades cidadás de enerxía” (2019).  Estas entidades defínense como 

“calquera asociación, cooperativa, sociedade, organización sen ánimo de lucro ou outra 

entidade xurídica dedicada á xeración distribuída e á realización de actividades dun 

xestor de rede de distribución, subministrador ou agregador a nivel local”. 

Estas figuras xurídicas foron trasladadas á lexislación española mediante o Real 

Decreto lei 23/2020 polo que se aproban medidas en materia de enerxía e noutros 

ámbitos para a reactivación económica (que modifican determinados aspectos da Lei 

24/2013 do sector eléctrico). No citado RD 23/2020 defínense as Comunidades de 

Enerxías Renovábeis como “entidades xurídicas baseadas na participación aberta e 

voluntaria, autónomas e efectivamente controladas por socios ou membros que están 

situados nas proximidades dos proxectos de enerxías renovábeis que sexan propiedade 

destas entidades xurídicas, cuxos socios ou membros sexan persoas físicas, pemes ou 

entidades locais, incluídos os concellos, e cuxa finalidade primordial sexa fornecer de 

beneficios medioambientais, económicos ou sociais aos seus socios ou membros, ou ás 

zonas locais onde operan, en lugar de ganancias financeiras”. 

As comunidades enerxéticas poden desenvolver as seguintes actividades: 

-Xeración de enerxía procedente de fontes renovábeis. 

-Servizos de eficiencia e rehabilitación enerxética. 

-Subministro, consumo, agregación e almacenamento de enerxía, e 

potencialmente distribución. 
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-Prestación de servizos de recarga de vehículos eléctricos ou doutros servizos 

enerxéticos. 

Se ben esta figura xurídica forma parte da lexislación comunitaria e estatal, está 

pendente a súa efectiva transposición mediante o desenvolvemento dos aspectos 

xurídicos, técnicos e financeiros que deben regular as comunidades enerxéticas locais e 

a súa participación no sector enerxético. Aínda que a finais de 2020 se abriu polo 

goberno central unha “Consulta pública previa de comunidades enerxéticas locais” non 

chegou a aprobarse o instrumento xurídico que debe regulalas. 

Debido a esta indefinición legal, actualmente existen moitas trabas e restricións 

que dificultan a creación de comunidades locais de enerxía. A falta de seguridade 

xurídica está a provocar a ralentización de proxectos, que moitas veces teñen que 

tramitarse como proxectos de autoconsumo para salvar o baleiro legal. Ademais, as 

limitacións aplicadas na práctica de 0.5 km de distancia entre o punto de produción e de 

consumo e o máximo de potencia de 100 kW constitúen unha dificultade engadida para 

o interese e a viabilidade dos proxectos de autoconsumo colectivo e de comunidades 

enerxéticas. 

Para facer fronte a esta situación, numerosos colectivos e institucións están 

promovendo unha serie de demandas que deben incluírse no futuro decreto regulador 

das comunidades enerxéticas: 

a) O incremento da distancia até 5 km e da potencia até 5 MW  

b) A simplificación dos trámites administrativos 

c) A supresión de cargos e peaxes 

d) A ampliación das modalidades de compensación de excedentes 

No ámbito galego, as comunidades de montes en mancomún dirixíronse ao 

goberno central solicitando a súa inclusión na figura xurídica das “comunidades 

enerxéticas”, xa que coa actual regulación non poden actuar como tales. 
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Máis alá da regulación efectiva e favorábel das comunidades enerxéticas, as 

institucións públicas deben actuar como impulsoras, promotoras e fomentadoras deste 

modelo distribuído e de proximidade, como alternativa social ao modelo intensivo e 

depredador dos grandes polígonos enerxéticos de iniciativa privada que están 

literalmente ameazando e invadindo amplas zonas da xeografía galega. 

No caso do goberno galego, debe impulsar por si propio e tamén en 

colaboración con concellos, con cooperativas, con pemes e con organización sociais un 

gran proxecto de país para a información, a formación, o asesoramento e o impulso de 

proxectos de comunidades enerxéticas. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Considera o goberno galego de interese desenvolver unha estratexia e un plan 

para a creación de 40 comunidades enerxéticas nos anos 2002 e 2023? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Noa Presas Bergantiños 

Daniel Pérez López 

Ramón Fernández Alfonzo 

Carmela González Iglesias 

Deputadas e deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 
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Xosé Luis Bará Torres  na data 10/08/2023 10:31:31 

 

Noa Presas Bergantiños  na data 10/08/2023 10:31:40 

 

Daniel Pérez López  na data 10/08/2023 10:31:50 

 

Ramón Fernández Alfonzo  na data 10/08/2023 10:31:59 

 

Carmela González Iglesias na data 10/08/2023 10:32:11 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Ramón Fernández Alfonzo e Noa Presas Bergantiños, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre a regulamentación e fomento das comunidades 

enerxéticas. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A produción, distribución e consumo é un sector estratéxico da economía e 

debería ser un dereito fundamental da cidadanía, mais no actual contexto económico 

converteuse nun ben moi custoso e sometido aos vaivéns e aos intereses do mercado. A 

regulación do sector enerxético provoca movementos especulativos e un réxime de 

oligopolio no que unhas poucas empresas teñen o control de case toda a cadea do sector 

eléctrico, o que xera beneficios multimillonarios para un reducido grupo de actores e 

graves prexuízos para a maioría social. A escalada dos prezos da enerxía eléctrica que 

se produciu ao longo do ano 2021 e nos primeiros meses do 2022 é unha das caras máis 

visíbeis dun sistema cruel e inxusto, unha realidade que ten un importante impacto 

negativo nos sectores económicos, nas pemes, e nos fogares. 

Desde o BNG defendemos cambios estruturais no modelo enerxético que pasan 

pola intervención pública no sector, medidas de redución do prezo, supresión dos 

beneficios chovidos do ceo ou creación dunha tarifa eléctrica galega que permita reducir 

o prezo da luz atendendo á condición de Galiza de exportadora de enerxía eléctrica. 

Ao mesmo tempo, nos últimos anos agromaron movementos sociais que 

cuestionan o sistema enerxético centralizado e oligopolístico e defenden como 
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alternativa modelos distribuídos, de proximidade que na práctica supoñen un maior grao 

de socialización e democratización do acceso á enerxía e unha sorte de empoderamento 

enerxético cidadán. 

Como resposta a estes movementos, a UE incorporou no dereito comunitario as 

“comunidades enerxéticas”. Fíxoo en 2018 mediante a Directiva (UE) 2018/2001 e en 

2019 coa Directiva (UE) 2019/944 coas que se incorpora o concepto das “comunidades 

enerxéticas locais” e as figuras xurídicas das “comunidades de enerxías renovábeis” 

(2018) e das  “comunidades cidadás de enerxía” (2019).  Estas entidades defínense 

como “calquera asociación, cooperativa, sociedade, organización sen ánimo de lucro ou 

outra entidade xurídica dedicada á xeración distribuída e á realización de actividades 

dun xestor de rede de distribución, subministrador ou agregador a nivel local”. 

Estas figuras xurídicas foron trasladadas á lexislación española mediante o Real 

Decreto lei 23/2020 polo que se aproban medidas en materia de enerxía e noutros 

ámbitos para a reactivación económica (que modifican determinados aspectos da Lei 

24/2013 do sector eléctrico). No citado RD 23/2020 defínense as Comunidades de 

Enerxías Renovábeis como “entidades xurídicas baseadas na participación aberta e 

voluntaria, autónomas e efectivamente controladas por socios ou membros que están 

situados nas proximidades dos proxectos de enerxías renovábeis que sexan propiedade 

destas entidades xurídicas, cuxos socios ou membros sexan persoas físicas, pemes ou 

entidades locais, incluídos os concellos, e cuxa finalidade primordial sexa fornecer de 

beneficios medioambientais, económicos ou sociais aos seus socios ou membros, ou ás 

zonas locais onde operan, en lugar de ganancias financeiras”. 

As comunidades enerxéticas poden desenvolver as seguintes actividades: 

-Xeración de enerxía procedente de fontes renovábeis. 

-Servizos de eficiencia e rehabilitación enerxética. 
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-Subministro, consumo, agregación e almacenamento de enerxía, e 

potencialmente distribución. 

-Prestación de servizos de recarga de vehículos eléctricos ou doutros servizos 

enerxéticos. 

Se ben esta figura xurídica forma parte da lexislación comunitaria e estatal, está 

pendente a súa efectiva transposición mediante o desenvolvemento dos aspectos 

xurídicos, técnicos e financeiros que deben regular as comunidades enerxéticas locais e 

a súa participación no sector enerxético. Aínda que a finais de 2020 se abriu polo 

goberno central unha “Consulta pública previa de comunidades enerxéticas locais”, non 

chegou a aprobarse o instrumento xurídico que debe regulalas. 

Debido a esta indefinición legal, actualmente existen moitas trabas e restricións 

que dificultan a creación de comunidades locais de enerxía. A falta de seguridade 

xurídica está a provocar a ralentización de proxectos, que moitas veces teñen que 

tramitarse como proxectos de autoconsumo para salvar o baleiro legal. Ademais, as 

limitacións aplicadas na práctica de 0.5 km de distancia entre o punto de produción e de 

consumo e o máximo de potencia de 100 kW constitúen unha dificultade engadida para 

o interese e a viabilidade dos proxectos de autoconsumo colectivo e de comunidades 

enerxéticas. 

Para facer fronte a esta situación, numerosos colectivos e institucións están 

promovendo unha serie de demandas que deben incluírse no futuro decreto regulador 

das comunidades enerxéticas: 

a) O incremento da distancia até 5 km e da potencia até 5 MW  

b) A simplificación dos trámites administrativos 

c) A supresión de cargos e peaxes 
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d) A ampliación das modalidades de compensación de excedentes 

No ámbito galego, as comunidades de montes en mancomún dirixíronse ao 

goberno central solicitando a súa inclusión na figura xurídica das “comunidades 

enerxéticas”, xa que coa actual regulación non poden actuar como tales. Cómpre ter en 

conta que en Galiza existen unhas 2.700 comunidades de montes en man común que 

xestionan aproximadamente 600.000 ha de monte, un 20% o territorio galego. E dáse o 

paradoxo de que, mentres estes montes son literalmente ocupados para desenvolver 

xigantescos polígonos industriais eólicos, as comunidades de montes son 

sistematicamente excluídas das convocatorias do Plan de Recuperación, Transformación 

e Resiliencia (PRTR) de Enerxías Renovábeis. Recentemente o IDAE lanzou dúas 

novas convocatorias do CE Implementa: o 19 de decembro abrirán as convocatorias 3 

(para proxectos de menos de 1 millón de euros) e 4 (para proxectos superiores a 1 

millón de euros). E as comunidades de montes non poderán concorrer a estas 

convocatorias. 

Máis alá da regulación efectiva e favorábel das comunidades enerxéticas, as 

institucións públicas deben actuar como impulsoras, promotoras e fomentadoras deste 

modelo distribuído e de proximidade, como alternativa social ao modelo intensivo e 

depredador dos grandes polígonos enerxéticos de iniciativa privada que están 

literalmente ameazando e invadindo amplas zonas da xeografía galega. 

No caso do goberno galego, debe impulsar por si propio e tamén en 

colaboración con concellos, con cooperativas, con pemes e con organización sociais un 

gran proxecto de país para a información, a formación, o asesoramento e o impulso de 

proxectos de comunidades enerxéticas. 
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Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Considera o goberno galego de interese desenvolver unha estratexia e un plan 

para a creación de 40 comunidades enerxéticas nos anos 2023 e 2024? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Ramón Fernández Alfonzo 

Noa Presas Bergantiños 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 10/08/2023 10:35:37 

 

Ramón Fernández Alfonzo  na data 10/08/2023 10:35:46 

 

Noa Presas Bergantiños  na data 10/08/2023 10:35:56 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Matilde Begoña Rodríguez Rumbo e Gonzalo Caballero Míguez, deputada e 

deputado pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, 

ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan 

ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

No discurso de investidura da IX Lexislatura da Xunta de Galicia, o 

expresidente Núñez Feijóo anunciou a fusión de concellos como a medida 

estrela para rematar co minifundismo da planta municipal galega ao tempo de 

rematar co seu raquitismo orzamentario.  

 

Durante esa lexislatura materializáronse dúas fusións, unha en 2013 dos 

concellos de Oza dos Ríos e de Cesuras dando lugar ao novo concello Oza-

Cesuras, e no ano 2016 a fusión dos concellos de Cerdedo e Cotobade dando 

lugar ao novo concello Cerdedo-Cotobade. 

 

A Xunta de Galicia, nos decretos polos que se aprobaron as fusións voluntarias 

dos ditos concellos dando orixe a un novo concello, establecía na propia 

exposición de motivos que consideraba que concorrían razóns de conveniencia 

e de oportunidade que aconsellaban a fusión iniciada polos concellos, xa que, 

segundo consideraban os concellos interesados, o novo municipio, xurdido da 

fusión, estaría en disposición de garantir unha prestación de servizos máis 

eficaz e eficiente sen mingua da calidade da democracia local, de igual xeito, 

fundamentábase en consideracións de orde xeográfica e económica e na 

estimación por ambos os dous municipios de que da alteración derivarán 

importantes vantaxes en canto á prestación de servizos, así como á adquisición 

de novos e máis cuantiosos ingresos por parte doutras administracións 

públicas que dos que poidan adquirir por separado.  
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Pasados 9 e 6 anos respectivamente dende a materialización das dúas fusións, 

a deputada e o deputado que asinan, formulan as seguintes preguntas:  

 

Que valoración fai o Goberno galego sobre o resultado acadado por estas dúas 

fusións? 

 

Parlamento de Galicia, 10 de agosto de 2023 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Matilde Begoña Rodríguez Rumbo  na data 10/08/2023 10:54:47 

 
Gonzalo Caballero Míguez  na data 10/08/2023 10:55:03 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Matilde Begoña Rodríguez Rumbo e Gonzalo Caballero Míguez, deputada e 

deputado pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, 

ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan 

ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

A pandemia da covid-19 provocou unha crise económica e social de 

dimensións non coñecidas ata ese momento e que foi posible ir superando 

grazas aos recursos económicos achegados pola Unión Europea e polos 

Estados para que tanto as familias como os sectores produtivos e o emprego 

se puideran manter sen deixar a ninguén atrás. 

 

Cando estabamos remontando esta crise, a invasión do exército ruso de Putin 

a Ucraína, en febreiro deste ano, veu marcar unha nova etapa, agravando a 

situación de inflación previa derivada da saída da crise coa consecuente suba 

de prezos da enerxía en toda Europa, impactando novamente nas economías 

domésticas, na competitividade das empresas e na industria, nos mercados 

globais e sobre o crecemento económico a medio e longo prazo, cun 

incremento do IPC interanual en xuño que chegou ao 11,1 en Galicia, case un 

punto máis que no Estado (10,2). Unha situación que afecta ás familias en 

xeral, pero cébase especialmente coas familias máis vulnerables e con 

determinados sectores produtivos e, xa que  logo, volve  ser preciso o 

compromiso e impulso necesario por parte de todas as administracións, que 

deben adoptar medidas que supoñan minimizar o impacto da situación que 

están a padecer as familias, as persoas autónomas e as empresas. 

 

Ante esta realidade, o Goberno do Estado aprobou inmediatamente os reais 

decretos lei 6/2022 e 11/2022  con medidas que supoñen máis de 15.000 

millóns de euros para paliar os efectos desta realidade socioeconómica, entre 
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elas, o incremento nun 15 % do Ingreso Mínimo Vital  e das  pensións non 

contributivas, a creación dun bono social de 200 €, unha nova rebaixa dos 

impostos aos combustibles, establecendo un límite dun 2% ao incremento dos 

alugueres, incrementando o bono eléctrico para máis familias, a rebaixa dun 

0,20 céntimos /litro nos combustibles ou coa aprobación do bono aluguer para 

xente moza, que supón 235 €/mes para as persoas menores de 35 anos. 

 

Durante este tempo, o ex-presidente Feijóo e o actual presidente da Xunta de 

Galicia, Alfonso Rueda, dedicaron os seus esforzos a criticar as medidas 

postas en marcha polo Goberno de Pedro Sánchez no canto de coadxuvar coa 

posta en marcha de medidas inmediatas e eficaces para que ninguén quede 

atrás na nosa comunidade, sendo a primeira medida de calado tomada polo 

actual presidente do executivo retirar a tarxeta básica que daba cobertura a 

75.000 familias galegas, anunciar o bono alugueiro para xente moza posto en 

marcha polo Estado ou a posta en marcha dun programa de fomento da 

mobilidade sustentable destinando 500.000 euros en axudas para a adquisición 

de bicicletas eléctricas. 

 

Por iso, a deputada e o deputado que asinan, preguntan: 

 

Considera o Goberno galego suficientes as medidas que puxo en marcha para 

axuda ás familias e aos sectores produtivos da nosa comunidade? 

 

Parlamento de Galicia, 10 de agosto de 2023 
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Asinado dixitalmente por: 

 
Matilde Begoña Rodríguez Rumbo  na data 10/08/2023 10:57:10 

 
Gonzalo Caballero Míguez  na data 10/08/2023 10:57:24 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Matilde Begoña Rodríguez Rumbo, Paloma Castro Rey e Pablo 

Arangüena Fernández, deputadas e deputado pertencentes ao Grupo 

Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no 

artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a 

seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

Lei 9/2019, do 11 de decembro, de medidas de garantía do 

abastecemento en episodios de seca e en situacións de risco sanitario, 

ten entre os seus obxectivos garantir a prestación adecuada dos servizos 

de abastecemento de auga cando exista un episodio de seca, tendo en 

conta os recursos hídricos dispoñibles, e establecer as normas e as 

medidas para o aproveitamento dos recursos hídricos nos períodos en 

que exista un episodio de seca, co fin de reducir a vulnerabilidade fronte 

a este evento, buscando unha garantía no abastecemento á poboación 

en equilibrio co medio natural e tendo en conta os posibles efectos do 

cambio climático. 

 

A dita lei establece na disposición adicional segunda que, no prazo 

máximo de dous anos, contado desde a entrada en vigor desta lei, todas 

as administracións públicas responsables dos sistemas de 

abastecemento á poboación deberán levar a cabo unha auditoría co 

obxecto de cuantificar as perdas de auga nas súas instalacións de 

abastecemento en alta e de subministración en baixa, establecendo as 

auditorías municipais de abastecemento e os plans de actuacións para a 

minimización das perdas de auga como un instrumento indispensable 

para diagnosticar e atallar as perdas do recurso hídrico nas redes e 
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axudar a que os responsables dos sistemas de abastecemento estean 

mellor preparados ante eventos climáticos extremos como os provocados 

por unha ausencia prolongada de precipitacións. 

 

Con estes argumentos, a entidade Augas de Galicia publicou no Diario 

Oficial de Galicia do 8 de xullo a Resolución do 23 de xuño de 2022 pola 

que se aproban as bases reguladoras para a concesión de subvencións 

aos concellos, en réxime de concorrencia non competitiva, destinadas á 

realización de auditorías municipais de abastecemento encamiñadas á 

elaboración de plans de actuacións para minimizar as perdas de auga, 

como unha medida de cooperación necesaria destinada aos concellos 

responsables de sistemas de abastecemento á poboación cunha 

poboación total igual ou inferior a 50.000 habitantes e cun crédito de 

300.000 euros e no seu artigo 11 se establece a documentación 

complementaria que debe achegar cada concello solicitante 

electronicamente, xunto coa solicitude:  

 

a) Resolución do órgano competente do concello solicitante pola que se 

acorde a solicitude da subvención ao abeiro desta resolución, con data 

anterior á finalización do prazo de presentación de solicitudes, en que 

conste expresamente que se aceptan as condicións de financiamento e 

demais requisitos establecidos na resolución. 

 

b) Orzamento detallado, que describirá con claridade os conceptos, 

cantidades e o seu prezo unitario para a realización da auditorías 

municipais de abastecemento para minimizar as perdas de auga. 
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c) Unha declaración asinada pola persoa titular da alcaldía-presidencia en 

que se indique que realizaron as tarefas de revisión, actualización e 

confirmación da información do abastecemento do concello solicitante na 

ferramenta Sisbagal (Sistema de información de servizos básico de 

augas en Galicia) https://sisbagal.xunta.gal con posterioridade ao 1 de 

xaneiro de 2022. 

 

Para o suposto de non se presentar esta declaración, deberá achegarse 

xunto coa solicitude a seguinte documentación: 

 

– Unha memoria xustificativa do obxecto da auditoría municipal de 

abastecemento para minimizar as perdas de auga, en que se indique 

expresamente, polo menos, o seguinte: unha listaxe dos puntos de 

captación e/ou importación/exportación de auga a outros concellos ou 

sistemas de abastecemento, estacións de tratamento de auga potable 

(ETAP), estacións de bombeo de auga potable, depósitos de auga de 

cabeceira e de distribución do concello, incluíndo a súa localización en 

coordenadas UTM fuso 29 ETRS89, a listaxe dos núcleos de poboación 

conectados a cada depósito ou punto de subministración e a poboación 

aproximada dos núcleos conectados. 

 

– Planos a escala de suficiente detalle (1:10.000 ou menor) onde se 

representen, como mínimo, os puntos de captación e/ou 

importación/exportación de auga a outros concellos ou sistemas de 

abastecemento, estacións de tratamento de auga potable (ETAP), 

estacións de bombeo de auga potable, depósitos de auga de cabeceira e 

de distribución do concello e os núcleos de poboación conectados a cada 

depósito ou punto de subministración. 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-x

vA
m

vZ
vu

T-
9

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

208416

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-xvAmvZvuT-9
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


 

 

 

 

Os planos deberán conter unha lenda suficiente que permita a súa 

interpretación e estar o máis actualizados posible, non sendo admisibles 

aqueles nos cales non conste a data da súa realización nin os realizados 

con anterioridade ao 1 de xaneiro de 2021. 

 

Por iso, as deputadas e o deputado que asinan, preguntan: 

 

Cales son as razóns polas que, unha vez máis, a Xunta de Galicia 

convoca subvencións dirixidas a concellos en réxime de concorrencia 

non competitiva? 

 

Parlamento de Galicia, 10 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Matilde Begoña Rodríguez Rumbo  na data 10/08/2023 10:59:38 

 
Paloma Castro Rey  na data 10/08/2023 10:59:49 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 10/08/2023 11:00:01 
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Á Mesa do Parlamento 

Daniel Pérez López, Ramón Fernández Alfonzo,  Carmela González Iglesias 

e Iria Carreira Pazos, deputados e deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque 

Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, 

presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, sobre un novo modelo 

turístico, políticas verdadeiramente sustentábeis e proposta de Proxecto de Lei do 

Imposto Sobre Estadías Turísticas. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Xunta de Galiza leva anos insistindo nun modelo de turismo que impide 

xestionar e aproveitar a totalidade dos recursos turísticos do noso país, tal e como esixe 

un modelo realmente sostible. 

Un enfoque que non se pode definir senón como xacobeo-centrista, que choca 

de fronte cos principio de diversificación e sostibilidade que deben rexer un modelo 

turístico respectuoso coas comunidades locais receptoras, que mellore as infraestruturas 

e xere emprego estable e non precario.  

Por moito que o goberno galego empregue na súa estratexia comunicativa 

termos como “turismo de natureza”, turismo “de espazos abertos” ou “ non 

masificados”, a realidade turística do noso país vén marcada polos efectos e 

externalidades negativas provocadas por esa concepción limitativa, que se concentra no 

Xacobeo e no Camiño de Santiago. O cal ten consecuencias que son cada día máis 

evidentes para todas, agás para o Goberno galego.  
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Un turismo “Low Cost”, que alén do cuantitativo, crea unha fenda cada vez 

maior  coa excelencia e profesionalización á que debe aspirar o sector, e afástase (por 

definición) da tan necesaria posta en valor dos nosos recurso turísticos.  

Concepción do turismo que fai aflorar en zonas concretas (que cada vez son 

máis) do noso país unha masificación que ten na xentrificación unha das súas 

expresións máis dolorosas.  

Un fenómeno, o da masificación, que fai que a xentrificación sexa unha 

realidade en moitas vilas costeiras das rías Baixas, pero tamén nas Rías Altas. E que 

amosa as súas consecuencias máis desagradables en Santiago de Compostela.  

O paradigma das políticas aplicadas en turismo pola Xunta de Galiza nos 

últimos anos é a capital da Galiza. E consecuencia directa desas políticas son os efectos 

e externalidades negativas que cada vez son máis visíbeis nesta cidade. 

“As rúas de Compostela xa non son para as compostelás”. Esta expresión 

concentra o  sentimento de apropiación que o turismo masivo provoca, cuio máximo 

expoñente é a xentrificación: o desprazamento paulatino da poboación local. Debemos 

evitalo. E para iso faise imprescindible mudar o modelo.  

No Bloque Nacionalista Galego temos moi claro que o turismo, pola súa 

importancia económica, social e cultural debe xogar un papel tractor na economía 

galega. Pero apostamos porque Galiza se consolide coma un destino turístico realmente 

sostible, con políticas de desestacionalización e diversificación; de protección e 

rexeneración do medio e dos recursos naturais; a conservación e reparación do 

patrimonio cultural ou a mellora das zonas turísticas receptoras, tanto desde o punto de 

vista das infraestruturas como desde a mellora da formación e a calidade do emprego 

que xera a actividade turística.  
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Ese cambio de modelo precisa de ferramentas que financien políticas turísticas 

implementadas para a mellora da competitividade da Galiza como destino turístico 

sostible, e que persigan fins extrafiscais: reparar o impacto xerado polo turismo masivo.  

Desde o Concello de Santiago de Compostela, o novo goberno vén de propoñer 

un tributo sobre as estancias turísticas (no que o suxeito pasivo é o visitante),   

lexitimado polos maiores custos de prestación de determinados servizos (limpeza 

espazos públicos, mantemento de estradas, saneamento....),  

Figura fiscal que tamén perseguiría outros obxectivos: a promoción da 

sostibilidade turística; a desestacionalización; a profesionalización do sector; a mellora 

da formación e a calidade do emprego ou unha finalidade ambiental sobre a incidencia 

do turismo, serían exemplos.  

En resumo, unha figura tributaria con perfís extrafiscais, cunha gran 

potencialidade recadatoria mais cunha finalidade, entre outras, de promoción do turismo 

sostible. 

Que non tería unha vertente disuasoria, ao non afectar (polo seu custo) á 

elasticidade da demanda. 

Que, ademais, sería percibida polos visitantes como unha contribución modesta 

dirixida a actividades rexenerativas e de mellora; e no que atinxe aos residentes dos 

núcleos de poboación con presión turística, esta figura xogaría en favor da cohesión e 

aceptación social do turismo.  

E hai outra derivada: é innegable que o turismo de masas aumenta as 

necesidades financeiras dos concellos que o soportan, condicionando a súa suficiencia 

financeira, ao ter que afrontalas coas fontes de financiamento habituais.  
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Con esta nova figura fiscal os concellos que soliciten e obteñan a declaración de 

municipio de grande impacto turístico, entre outros efectos, serían destinatarios parciais 

dun fondo dotado coa recadación do imposto. É dicir, unha parte moi elevada do 

recadado reverter nas administracións locais. 

Trala pandemia da Covid-19 os hábitos turísticos e preferencias do potencial 

visitante mudaron.  

Galiza  conta con todo o necesario para converterse nun destino turístico 

consolidado. Mais debemos decidir que turismo queremos.  

Os efectos que o turismo de masas está a provocar en cada vez máis zonas do 

noso país é un indicador de cara a onde imos coas políticas turísticas implementadas 

pola Xunta de Galiza nos últimos anos.  

É imprescindible mudar o modelo. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno : 

Considera o goberno galego que o actual modelo permite aproveitar todas as 

potencialidades turísticas coas que conta o noso país e pode definirse como sostible? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Daniel Pérez López 

Ramón Fernández Alfonzo 
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Carmela González Iglesias 

Iria Carreira Pazos 

Deputados e deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Daniel Pérez López  na data 10/08/2023 11:45:25 

 

Ramón Fernández Alfonzo  na data 10/08/2023 11:45:31 

 

Carmela González Iglesias na data 10/08/2023 11:45:38 

 

Iria Carreira Pazos na data 10/08/2023 11:45:44 
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Á Mesa do Parlamento 

Mercedes Queixas Zas e Daniel Castro García, deputada e deputado do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do 

disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre a urxente declaración BIC do Museo de Arte 

Contemporánea Carlos Maside (O Castro-Sada). 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado 28 de xaneiro o Grupo Parlamentar do BNG recibiamos no 

Parlamento unha representación da Asociación Cultural Irmáns Suárez Picallo de 

Sada (A Coruña). 

O obxectivo deste encontro, que tamén tería lugar cos outros grupos 

parlamentarios presentes na cámara, era darnos traslado da entrega por rexistro de 

1.745 sinaturas que avalan o Dereito de Petición da declaración BIC do Museo de 

Arte Contemporánea Carlos Maside. 

Unha demanda que ben sabemos que non nace ex novo, senón como 

resultado do incumprimento do goberno da Xunta de Galiza ao non ter actuado na 

incoación do expediente BIC para este importante museo, conforme o acordo 

unánime deste Parlamento datado en 2010. 

A situación de desprotección e abandono do conxunto deste patrimonio 

colectivo que representa o Museo de Arte Contemporánea Carlos Maside, tanto do 
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edificio singular como dos bens artísticos que contén, é ben coñecido e transmitido 

publicamente por múltiples voces. 

En 2018 o Consello da Cultura Galega fixo público o Informe sobre o valor 

patrimonial do conxunto artístico e arquitectónico integrante do Museo de Arte 

Contemporánea Carlos Maside (O Castro-Sada) para o que considera necesario 

aplicar a protección propia dos Bens de Interese Cultural (BIC) para garantir a súa 

permanencia e preservación indisociablemente unidos, xa que a colección de arte 

so se comprende e pode ser asumida no marco do edificio que a acolle. 

O informe recoñece o relevo e significación que representa o proceso 

integrador entre o edificio e a colección do Museo de Arte Contemporánea Carlos 

Maside, en tanto que constitúe un legado imprescindíbel para o coñecemento da 

cultura e da arte contemporáneas galegas, que o fai merecente dun grao de 

protección que garanta a súa integridade e a súa conservación no futuro. 

Esta conservación actualmente está en severo risco pola desatención e 

abandono aos que se ve sometido o museo desde hai anos, por parte da propiedade 

actual, que mesmo conlevou o seu peche ao público desde hai máis dun lustro e á 

suspensión dos proxectos didácticos e culturais que acollía. 

O pasado mes de setembro a Asociación Cultural Irmáns Suárez Picallo 

coorganizou xunto ao Consello da Cultura Galega e mais o Concello de Sada 

unhas xornadas con especialistas en arte e profesorado universitario, onde se 

considerou a necesidade de impulsar iniciativas tendentes á protección do museo 

como a solicitude de incoación do expediente de declaración como Ben de Interese 
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Cultural (BIC), pendente desde 2010 e para o que a Xunta nunca activou o proceso 

de incoación que xa de seu evitaría a degradación á que se ten chegado. 

Unha demanda que xa o BNG denunciou nesta cámara en diferentes 

ocasións durante o ano 2021 e na que constatamos o inmobilismo e o adiamento 

inxustificado por parte do goberno do PP na Xunta. 

Un estado lamentábel que pon en risco a memoria da vangarda artística 

galega recuperada da memoria do exilio como proxecto cultural xestado por dous 

referentes imprescindíbeis como Luís Seoane e Isaac Díaz Pardo. 

Un museo que contén unha obra patrimonial de altísimo valor da autoría de 

Francisco Llorens, Francisco Asorey, Xosé Frau, Maside, Bonome, Laxeiro, 

Arturo Souto, Fernández Mazas, Cabreiro, Huici, Citino, Maruja Mallo, Lugrís, 

Colombo, Eugenio Granell e o escultor Antonio López, entre outros, e onde 

cómpre colocar en especial destaque unha parte da obra declarada xa BIC de 

Castelao como son as máscaras da súa autoría para a representación da peza teatral 

Os vellos non deben de namorarse. 

O importante apoio recollido pola  Asociación Cultural Irmáns Suárez 

Picallo dá mostra da elevada demanda social da necesaria protección para o Museo 

de Arte Contemporánea Carlos Maside como paso previo á súa recuperación, 

conservación e adaptación do proxecto de musealización. 

Asemade, o Concello de Sada acaba de incorporar na memoria 

orzamentaria para 2022 unha partida destinada a activar un convenio 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-J

P
sI

55
63

y-
1

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

208425

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-JPsI5563y-1
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

4 

 

interadministrativo que permita a apertura do Museo de Arte Contemporánea 

Carlos Maside. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que medidas está a tomar o goberno para incoar o expediente BIC do 

Museo de Arte Contemporánea Carlos Maside (O Castro-Sada)? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Mercedes Queixas Zas 

Daniel Castro García 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 10/08/2023 11:55:37 

 

Daniel Castro García  na data 10/08/2023 11:55:46 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmen Aira Díaz e Xosé Luis Rivas Cruz, deputada e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Xusto antes do peche do anterior curso político o BNG trouxo á Comisión 7ª 

para o seu debate, unha iniciativa sobre as actuacións que debe levar a cabo a Xunta de 

Galicia para o control da praga de rata toupa na Montaña lucense e para paliar as perdas 

xeradas por esta especie animal nas granxas. 

Quedou daquela claro para tódolos grupos da cámara que é un problema que 

produce perdas ecolóxicas e económica nas zonas de montaña afectadas e que hai un 

claro risco de que este se estenda fóra das zonas actuais. 

Nese momento, despois do debate, chegouse a acordo unánime para instar á 

Xunta de Galiza ao seguinte: 

1º. Seguir a establecer e intensificar as medidas técnicas precisas para o control 

da praga da rata toupa na montaña lucense. 

2º. Seguir os trámites precisos para a declaración desta especie como praga, co 

fin de ampliar as ferramentas destinadas ao seu control que non ao seu exterminio. 

3º. Que dentro do plan de pastizais de Galicia, e con carácter prioritario, se 

impulsen novos pastos nos montes veciñais en man común nestas zonas de afectación e 

se realicen as actuacións de mellora e mantemento nos xa existentes como medida de 

compensación pola perda de forraxe e para o control desta especie." 
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O primeiro punto recolle que se prosiga e intensifique o que xa se ven facendo 

que xa durante o debate da primeira iniciativa quedou claro que era moito. 

O segundo merece atención dado que de ser declarada praga permitiría que se 

incorporaran novas medidas para o seu control. Será interesante, polo tanto, que estes 

trámites se leven adiante de xeito dilixente. 

E por último o impulso de novos pastos sería fundamental para compensar ás 

persoas agricultoras que sofren perdas de forraxes que as pon en situación de 

vulnerabilidade ao ter que mercalos para suplir a falta de produción, pero vense 

afectadas economicamente polo incremento xeral de prezos ós que se lle suma a seca 

prolongada, por isto tampouco estaría demais que contaran con axudas específicas e 

puntuais. 

É polo tanto o momento de presentar unha nova iniciativa para nun tempo 

razoable preguntar na mesma comisión que medidas levou adiante o goberno da Xunta e 

a Consellería de Medio Rural e que resultados se acadaron ou se  estiman acadar para o 

control desta especie e a recuperación das pasteiras. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

En que momento se encontran as medidas implementadas pola Xunta de Galiza 

relativas a cada un dos puntos de acordo acadado na Comisión 7ª e que resultados se 

conseguiron ou se pretenden conseguir en canto á contención da praga? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Carmen Aira Díaz  
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Xosé Luis Rivas Cruz  

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 10/08/2023 11:58:00 

 

Xosé Luis Rivas Cruz na data 10/08/2023 11:58:10 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-n

vu
R

kG
60

a-
5

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

208429

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-nvuRkG60a-5
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

 

1 

 

Á Mesa do Parlamento 

Xosé Luis Rivas Cruz, Daniel Castro García e Carmen Aira Díaz, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego 

(BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Hai escasos meses, unha nova enchía de satisfacción a maior parte dos 

habitantes que aínda quedamos no rural, seica por fin iamos ter acceso á chamada 

banda larga. E non era sen tempo. Algúns de nós apertados pola necesidade 

chegamos a pagar 50 euros/mes por tes Gb de descarga cun modem que unha vez 

máis nos conectaba co mundo por satélite. Coma para presumir. 

É necesario desbota-la percepción de que no rural so hai vida agreste. Certo 

que hai demasiadas zonas abandonadas con escasa e avellentada poboación, mais 

non é menos certo que hai zonas rurais con aceptable dinamismo económico e 

empresarial que necesitan este tipo de conexión dixital para competir en igualdade 

de condicións nun mercado cada vez máis inmediato e nunhas relacións coas 

administracións que demandan conexións telemáticas e dixitais de última xeración. 

Pois non. Unha vez máis toca de novo apandar e so algúns privilexiados 

terán ese servizo. Así, a banda larga instalarase  de xeito ofensivo e discriminatorio. 
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 Segundo informan algunhas empresas concesionarias, para ter acceso a este 

servizo, indispensable nos tempos que corren, parece ser necesario ter desfrutado 

anteriormente, xa no século pasado, de liña telefónica.  

Mais o caso é que nas parroquias eminentemente rurais, naqueles estertores 

do S. XX en vez de facilitarnos a conexión telefónica por cabo contentáronnos cun 

sucedáneo: O famoso TRAK, primeiro un por parroquia, na taberna, e logo xa para 

quen o solicitase. 

Desde Europa chegaban ventos de promisión, a UE marcaba coma obxectivo 

chegar ao 100% de implantación de banda larga para 2020. E así a Xunta do PP 

deseñaba un Plan de Banda Larga 2010-2013 e a propia AMTEGA explicábase: 

“O Plan de Banda Larga de Galicia 2010-2013 busca posibilitar o acceso a 

banda larga a toda a sociedade galega, como un dos motores principais para o 

desenvolvemento de Galicia, situándoa entre as rexións de referencia no 

desenvolvemento das novas tecnoloxías e infraestruturas para a Sociedade da 

Información.” 

Algo debeu acontecer no camiño que no rural nada soubemos deste plan.  

Mais a Xunta do PP, sempre co pensamento nas necesidades do rural,  

deseñou un novo plan, o Plan de Banda Larga 2020, aprobado o día 1 de outubro de 

2015 en Consello de Xunta, que segundo AMTEGA “asume os obxectivos 

establecido na Axenda Dixital para Europa de garantir unha cobertura de banda larga 

de cando menos 30Mbps para a totalidade da poboación e impulsar a contratación 

nos fogares de servizos de banda larga de máis de 100Mbps”. 
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Tampouco puido ser desta vez. Claro que neste fin de promesa apareceu a 

Covid e pillounos soneando. Teletraballo e teleestudo. Non puido ser para todos. 

“Claro que era el rural y ya se sabe”. 

E para nos manter ilusionados aparece no horizonte a Estratexia Galicia 

Dixital 2030, onde ademais de falar dunha Galiza conectada, de intelixencia 

artificial e de ciberseguridade indican expresamente que o presidente (daquela) 

“Feijóo incide na ‘Conectividade dixital’, co obxectivo de acadar o 100% de 

cobertura con redes de 100 Mbps en 2025 e conseguir “unha Galicia máis integrada 

e conectada” 

E en grande parte do rural desta Galicia por triplicado ...a velas vir... Pero 

nestas entra en escena o goberno do Estado e deseña o chamado Plan Único co 

mesmo obxectivo que o xa manido nos anteriores plans e declaracións. 

E agora, como xa dixemos, ó parecer, neste Plan Único, aqueles domicilios e 

instalacións económicas, sociais ou domicilios familiares, que non teñan o tendido 

telefónico á beira pois non teñen dereito a este dereito. 

E vai ser que non o entendemos. E que os cartos son nosos. E que se non 

nolo van poñer pois que non o prometan. Inventaremos o dixital mediante tam tam 

ou outra solución acaída. 

E vai ser que estamos fartos e fartas de tanta mentira e promesa baleira. 

Actualmente no rural temos explotacións punteiras de leite, carne, aves, 

industrias e negocios que do mesmo xeito cá súa poboación están espallados polo 

territorio. E debe quedar claro que non se trata dunha eiva e si dun dos nosos sinais 

de identidade. E temos dereito a desenvolver a nosa actividade económica e social 

en igualdade de condicións có resto da poboación do País e do Estado. 
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Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Están contempladas as características especiais de dispersión poboacional e 

de escasa infraestrutura telefónica por cabo que concorren no territorio rural galego 

para que todos os seus habitantes teñan acceso a Banda Larga no marco do Plan 

Único? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Xosé Luis Rivas Cruz 

Daniel Casto García 

Carmen Aira Díaz 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Rivas Cruz na data 10/08/2023 12:00:07 

 

Daniel Castro García  na data 10/08/2023 12:00:12 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 10/08/2023 12:00:20 
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Á Mesa do Parlamento 

Xosé Luis Rivas Cruz e Carmen Aira Díaz, deputado e deputada do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O chamado Pacto Verde da nova PAC semella querer camiñar cara a unha 

agrogandaría europea máis respectuosa co medio ambiente diminuíndo a presión dos 

fertilizantes e dos fitosanitarios e procurando máis peso no ecolóxico. 

Esta nova versión do modelo da PAC, na súa nova formulación pretende, en 

teoría, chegar a un modelo de produción alimentaria máis sostible e respectuoso, e así se 

explicita en documentos coma Da Granxa á Mesa e a súa pretensión sería chegar a un 

25% da SAU en ecolóxico para o 2030. 

Esta chamada recibiu resposta en Galicia dun xeito non visto anteriormente. 

Claro que anteriormente o cambio a ecolóxico e a inclusión de novas parcelas estaba 

vedado desde o 2017. 

E así xa nesta primavera pasada as novas hectáreas certificadas andaban polas 

12.000 e o montante das axudas solicitadas chegaban a sumar os 5,6millóns de euros. 

Todo isto era o resultado en principio dunha campaña levada a cabo nos dous 

últimos anos a favor do ecolóxico debido ao exiguo 5% galego. 
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A orde de axudas establecía un xeito de concorrencia competitiva que establecía 

prioridades de 2 puntos ás explotacións de montaña e de 1 punto ás situadas en Rede 

Natura. Estes criterios de concorrencia competitiva deixarán fóra, se alguén non o 

remedia, unha boa parte das pequenas granxas de leite e de pequenos produtores de 

horta e de carne de vacún en ecolóxico. 

As previsións de Medio Rural foron toda unha mostra de incompetencia e 

temeridade. Incompetencia porque o diñeiro orzamentado non chega para cubrir a 

demanda, e temeridade porque se non se cobren debidamente as solicitudes de axuda 

pode xerar unha desbandada e abandono do ecolóxico e máis do convencional. 

Vexamos por que: 

-Medio Rural só ten orzados para este mester 3,18 millóns de euros cando serían 

necesarios 5,6ME.  

-Quedan polo tanto fóra de axudas un 43% das hectáreas solicitadas. 

-Hai un bo número de explotacións que para entraren en ecolóxico renunciaron 

(son incompatibles) ás axudas agroambientais que viñan cobrando en convencional e 

agora van quedar sen unhas nin outras. 

-Tiveron gastos en pago a entidades de aconsellamento que van desde 1.200 a 

1.400 euros. 

-Cuotas de inscrición no Craega 450 euros 

-Corrixir incidencias para poder estar en eco como pouco nunha granxa pequena 

son 500 euros noutras as inversións poden ser moito maiores.  
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-A diferencia entre un 1kg de penso en convencional a ecolóxico son 

0.15céntimos, se un animal consume 1T de penso ao ano, só hai que botar contas co 

número de animais de cada granxa para ver en canto pode reflectir esta suba.  

Todo isto sen contar coa baixada de produción dos primeiros anos 

Non é de recibo esta agresión a un sector que ten todo o futuro por diante aínda 

que necesitado de apoios e promocións. Debe ser consciente a Consellería que cando 

comete un erro de previsión e este resulta altamente prexudicial para agricultores e 

gandeiros, esta queda obrigada a reparar o dano con tódalas consecuencias. 

 

Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que estratexia vai adoptar a Consellería de Medio Rural de aquí a 2030 para 

chegar a ese 25% de agricultura ecolóxica que marca coma obxectivo a nova Pac? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Xosé Luis Rivas Cruz  

Carmen Aira Díaz 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 
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María del Carmen Aira Díaz  na data 10/08/2023 12:03:47 

 

Xosé Luis Rivas Cruz na data 10/08/2023 12:03:52 
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Á Mesa do Parlamento 

Mercedes Queixas Zas e Luis Bará Torres, deputada e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a demanda dun estudo de impacto ambiental conxunto dos parques eólicos 

proxectados no Monte do Gato. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Xunta acaba de facer públicas as declaracións de impacto ambiental 

correspondentes aos parques eólicos denominados Felga e Gato, nos concellos de Oza-

Cesuras, Coirós e Aranga. 

Ao longo da presente lexislatura, o grupo parlamentario do BNG xa ten 

defendido nesta cámara a elevada afectación patrimonial cultural e natural do conxunto 

dos seis parques eólicos en tramitación proxectados para esta contorna do Monte do 

Gato, do que estes dous da empresa Greenalia fan parte. Isto, sumado ao feito de se 

tramitaren como proxectos independentes, cando está claro que son un único 

macroparque eólico, que comparten liñas de evacuación e subestacións eléctricas, o que 

semella ser un novo caso de procedemento fraudulento como xa teñen demostrado 

diferentes sentenzas xudiciais. 

As dúas DIA recentemente publicadas veñen darnos a razón a respecto do 

carácter lesivo destes proxectos sobre o medio natural e o patrimonio cultural do Monte 

do Gato. Os dous proxectos son alterados e, asemade, recóllense numerosas alertas e 

cautelas a ter en conta, malia o carácter positivo da DIA. 
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No primeiro caso, a agresión sobre a necrópole megalítica e o humidal das 

Brañas do Deo, espazo protexido e pendente de inclusión na ampliación da Rede 

Natura, constátase na DIA do parque eólico Felga ao forzar unha modificación do 

proxecto no que se elimina un aeroxenerador, aumentando o tamaño dos 4 restantes para 

compensar a perda de potencia e modifica a posición doutro dos muíños,  así como dos 

viais de acceso ao parque e do trazado da poligonal. 

No segundo caso, a través da declaración de impacto ambiental publicada 

coñecemos que se modifica o proxecto do Parque eólico Gato debido ao seu impacto 

sobre a necrópole megalítica, o que provocou mesmo un informe desfavorábel da 

Dirección Xeral de patrimonio cultural, reducindo o número de aeroxeneradores de 6 a 

4, modificando o tamaño destes e os accesos. 

En ambos os dous casos, o proxecto inicialmente sometido a exposición pública 

está substancialmente alterado, polo que entendemos que a Xunta debe esixir un novo 

estudo de impacto e un novo período de información pública. 

Un estudo que, insistimos no BNG, debe ser conxunto para todos estes parques, 

xa que, como recoñecían os informes da declaración de impacto do Felga, estase 

producindo un fraccionamento dos proxectos cando se trata dun único parque eólico que 

comparte subestación, accesos e liñas de evacuación. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno : 

Vai a Xunta demandar un estudo de impacto ambiental conxunto dos parques 

eólicos proxectados no Monte do Gato? 
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Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Mercedes Queixas Zas 

Luis Bará Torres 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 10/08/2023 12:08:47 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 10/08/2023 12:08:57 
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Á Mesa do Parlamento 

Xosé Luis Rivas Cruz e Carmen Aira Díaz, deputado e deputada do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Houbo un tempo en que o Centro de Investigación Agraria de Mabegondo,  o 

Marco da Curra, Lourizán ou a finca Robles da Pobra do Brollón formaban un 

complexo modélico e avanzado na investigación e na transferencia do agrario ao servizo 

do agrario deste País.  E non temos que nos remontar ao activo esplendor da Misión 

Biolóxica nin ao recoñecido prestixio de nomes coma Cruz Gallástegui, 

O Centro de Investigación Agraria de Mabegondo  e fincas e instalacións 

asociadas e xa nomeadas, brillaban con luz propia e propiciaron, foron alicerce, 

exemplo e guía dunha boa porcentaxe da Revolución do Leite operada nos décadas dos 

80 e 90. 

Instalacións acaídas, modernas, cheas de actividade. Liñas de investigación 

punteiras cun tecido de transferencia á terra pisada e labrada agardando para poñelas en 

práctica. E aí quedou. Da investigación xa nos ocupamos noutras iniciativas traídas a 

esta Comisión 7 e/ou a pleno desta Cámara, hoxe toca falar das instalacións e do persoal 

de apoio nas mesmas e no campo. 

Toda investigación agraria precisa de extensión de terra,  instalacións, 

maquinaria, animais, onde levalas a cabo, de persoal investigador e de persoal de 
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campo. Todas imprescindibles e acordes coa importancia que teñen estes labores para o 

futuro do noso rural e as súas actividades económicas. 

Pero no CIAM e nas fincas asociadas o declive é notorio, o abandono, o 

desmantelamento da investigación agraria pública faise ver non so no maltrato 

persistente ás prazas de investigación senón tamén nas instalacións, maquinaria, terras e 

persoal de campo.  

Maquinaria: 

Hai maquinaria agrícola en uso no laboreo, sementeira, abonado e recolleita do 

froito que está, en moitos casos, obsoleta, non sendo raro que algunha maquinaria e 

remolques arrastrados non cheguen nin a pasar a ITV. 

Falamos dun centro de investigación que debería mostrar as innovacións en 

maquinaria e apeiros que configuran xa desde hai anos a chamada “agricultura de 

precisión”, en paralelo co guiado autónomo por satélite das máquinas motrices e os 

apeiros intelixentes dotados con capacidade para utilizar as doses mínimas e correctas 

de sementes, de adubos ou de fitosanitarios para optimizar o rendemento das colleitas. 

 Falamos un centro que, en lugar diso, vítima da incuria e do desleixo 

programado, so pode amosar hoxe máquinas tractoras renqueantes e apeiros 

enferruxados que poderiamos atopar hoxe no patio de atrás de calquera explotación. 

Este é o saldo e consecuencia de tres lexislaturas consecutivas do PP. 

O máis grave, con todo, é que a situación descrita non se debe a unha 

inexistencia de diñeiro para investir neste propósito. O deus Jano, segundo a mitoloxía, 

foi o inventor da agricultura entre outras atribucións.  Represéntase, como é ben sabido,  

por un busto con dúas caras. 
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Sírvanos isto para ilustrar a situación que levan vivindo nos centros de 

investigación:  Unha cara: elaboración dos orzamentos, convertidos en lei, que mostran 

as (exiguas) cantidades de recursos dedicados a I+D, amplificados 

propagandisticamente nos medios. Segunda cara: execución orzamentaria nula e 

repetida en determinadas partidas, poñemos por caso a dedicada a maquinaria (Capítulo 

VI). Un exemplo? Ano 2022, orzamentados máis de 500 mil euros en Cap. VI de fondos 

propios libres para maquinaria no programa 561A (I+D). Execución no CIAM: CERO. 

A situación descrita débese estender ás escolas de formación da consellaría do 

Medio Rural. Onde poden ver as novidades tecnolóxicas o alumnado? Nos vídeos de 

Youtube dalgunha casa de maquinaria?  Onde poden aprender o coidado, manexo e 

guiado da maquinaria sofisticada e complexa que nos ofrece hoxe a tecnoloxía? 

Instalacións experimentais 

No tocante ás instalacións experimentais das fincas de investigación, outro tanto 

se pode dicir, relativo á non adecuación das mesmas ós mínimos requirimentos dunha 

investigación moderna. 

Para situar a gravidade da problemática, débese sinalar que a finca experimental 

do CIAM é a única existente no estado español con capacidade para desenvolver 

investigación en sistemas de produción de vacún de leite. Conxuntamente coa finca de 

media montaña de Marco da Curra, a consellaría do Medio Rural conta coas mellores 

capacidades potenciais para desenvolver investigación en produción de carne de vacún, 

Ambas actividades foron o eixo central da creación do CRIDA 01 aló nos anos 70 do 

pasado século e hoxe está seriamente ameazados polo desleixo e a falta de execución 

dos escasos orzamentos do programa 561A. 
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Tense traído aquí por parte do BNG as voltas e revoltas do Banco de 

Xermoplasma do CIAM, as cantidades consignadas nos orzamentos e non gastadas, 

lembremos os 2 millóns de euros FEDER-REACT do orzamento de 2021, do que a día 

de hoxe non hai nada executado. Ten se traído aquí a imaxe kafkiana dun “Espello do 

Rural” que pretende mostrar unha imaxe virtual dunha Galiza Rural inexistente, mentres 

se renuncia a transformar a Galicia Rural real con política activas, aprobando na lei de 

orzamentos de 2021 e 2022 un total case 7 millóns de euros FEDER-REACT cunha 

execución nula até a data, exhibindo de forma impúdica a máxima incapacidade de 

xestión económica, sendo de sinalar o “cinismo contable” de atribuír este investimento 

ao programa de investigación agraria de Galicia (561A). 

Só dous exemplos máis en materia de infraestruturas: 

a) Nave de leite do CIAM, para substituír a actual nave de ensaios, cuxa 

estrutura data de 1975, con equipamento obsoleto e leitería máis obsoleta aínda. Foi 

prometida hai dous anos. Fíxose un anteproxecto que quedou, aparentemente, abortado. 

Sen dotación orzamentaria. 

b) Instalacións na estación experimental agrogandeira da Pobra do Brollón: O 

taller de maquinaria completamente incendiado en abril de 2021, está sen reconstruír no 

momento actual, comprometendo a operatividade desta estación, de especial 

importancia por ser de regadío e estar situada no ámbito do Val de Lemos. A nave das 

vacas de carne, construción que como o resto do complexo forma parte dun complexo 

de arquitectura rural galega conservado nesta finca que data dos inicios do cambio 

tecnolóxico na agricultura galega de mediados do SXX está a piques de derrubarse, co 

conseguinte risco para a seguridade dos traballadores, do benestar animal e da 

conservación do patrimonio. 
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Persoal: 

Temos traído aquí en máis dunha ocasión o problema da dotación dos recursos 

humanos para investigación, poñendo o énfase, as máis das veces, na vertente 

investigadora. Citabamos, sen embargo, que a gadaña acadaba tamén, coa mesma 

problemática, ao persoal auxiliar de investigación. Só hai que lembrar a reclamación de 

que, lonxe de cubrir os postos vacantes, a última modificación da RPT da AGACAL 

minoraba en case 400 mil euros, o capítulo I do CIAM en conxunto, o cal se viña a 

sumar a outros 2 postos de investigacións substraídos para nutrir a XERA aló ao 

comezo de 2019. Fagan vostedes a conta de a cantos postos de persoal investigador ou 

auxiliar corresponde esta cantidade. 

Por certo, saben onde emerxeron os fondos detraídos do cadro de persoal 

investigador e auxiliar do CIAM? Foron destinados a nutrir os servizos centrais da 

AGACAL en materia de ......... xestión económica! 

Centrando nesta ocasión o tema no persoal auxiliar de campo (técnicos de grao 

medio e superior da área agraria, tractoristas, oficiais de campo, encargados agrarios), 

todos eles imprescindíbeis para o desenvolvemento das investigacións en curso, só 

diremos que fronte a esta sustración de efectivos, emerxen os problemas de non 

cobertura de postos vacantes, temporalidade, non recoñecemento igualitario de pluses 

ou complementos de perigosidade, toxicidade e penosidade que se unen á falta de 

convocatorias de oposicións de forma regular para o persoal técnico da rama agraria, 

especialidade que se imparte nas escolas da propia consellaría do Medio Rural. 

 

Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 
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Pensa o goberno galego que o estado das instalacións dependentes do CIAM en 

Mabegondo, Marco da Curra e A Pobra do Brollón, maquinaria e apeiros, e as 

condicións laborais e salariais dos seus traballadores e traballadoras auxiliares de campo 

é acorde cun centro investigador agrogandeiro do século XXI? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Xosé Luis Rivas Cruz  

Carmen Aira Díaz 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Rivas Cruz na data 10/08/2023 12:12:44 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 10/08/2023 12:12:53 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmen Aira Díaz e Xosé Luis Rivas Cruz, deputada e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a repercusión real das axudas urxentes para a reparación dos danos causados polos 

incendios que se produciron en Galiza no mes de xullo de 2022.  

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

No verán de 2022 o lume castigou duramente o noso país, e principalmente a 

distintos concellos e comarcas de Galiza interior. En só 45 días arderon ao redor de 

43.000 hectáreas, convertendo este no peor verán en materia de incendios forestais nos 

últimos 15 anos. 

A maior parte desas hectáreas arderon durante a grave vaga de incendios 

provocada pola tormenta explosiva do xoves 14 de xullo, que provocou a 

simultaneidade de múltiples focos nun contexto de altas temperaturas e fortes ventos, o 

que provocou, entre outras moitas cousas, os dous incendios máis graves da historia de 

Galiza (no Courel e Carballeda de Valdeorras) cunha grave afectación a montes 

veciñais, parques naturais, soutos particulares e núcleos de poboación. 

Movida pola gravidade deses incendios e ante o medo á posíbel resposta cidadá 

que aínda non se recuperara dos incendios de 2017 a Xunta de Galiza publicou no 

Diario Oficial de Galiza do venres 29 de xullo unha batería de ordes e resolucións de 

axudas para dar resposta ás graves consecuencias do lume: 
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Son as cinco liñas de axuda que seguen: 

1. Consellaría de Medio Ambiente, Territorio e Vivenda: 

- “Orde do 28 de xullo de 2022 mediante a que se establecen as bases 

reguladoras e a convocatoria das axudas previstas polo Decreto 

130/2022, do 21 de xullo, de medidas urxentes de axuda para a 

reparación de danos causados polos incendios que se produciron en 

Galiza durante o mes de xullo de 2022, destinadas a titulares de 

infraestruturas de uso público do medio natural dentro da Rede galega 

de espazos protexidos e reservas da biosfera afectados polos incendios 

forestais”. 

Cun importe total de 550.000 € entre Montes Veciñais en Man Común 

(200.000 €) e Concellos (350.000 €). 

- “ORDE do 28 de xullo de 2022 mediante a que se establecen as bases 

reguladoras e a convocatoria das axudas previstas polo Decreto 

130/2022, do 21 de xullo, de medidas urxentes de axuda para a 

reparación de danos causados polos incendios que se produciron en 

Galiza durante o mes de xullo de 2022, destinadas a titulares de terreos 

cinexéticos ordenados (Tecor) de Galiza afectados polos incendios”. 

Cun importe total de 300.000 €. 

2. Consellaría do Medio Rural 

- “ORDE do 28 de xullo de 2022 pola que se establecen as bases 

reguladoras das axudas por danos nas explotacións forestais, agrícolas 

ou gandeiras previstas polo Decreto 130/2022, do 21 de xullo, de 
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medidas urxentes de axuda para a reparación de danos causados polos 

incendios que se produciron en Galiza durante o mes de xullo de 2022”. 

Cun importe de 4.000.000 € (2.250.000 € no ano 2022 e 1.750.000 € no 

ano 2023). 

3. Instituto Galego de Promoción Económica 

- “RESOLUCIÓN do 28 de xullo de 2022 pola que se establecen as bases 

reguladoras que rexerán a concesión das axudas destinadas a sufragar 

os danos sufridos en establecementos comerciais, industriais, turísticos 

e mercantís, derivados dos incendios que se produciron en Galiza 

durante o mes de xullo de 2022, segundo o Decreto 130/2022, do 21 de 

xullo, de medidas urxentes de axuda para a reparación dos danos 

causados polos incendios que se produciron en Galiza durante o mes de 

xullo de 2022”. 

Cun importe de 1.000.000 € 

4. Instituto Galego de Vivenda e Solo 

- “RESOLUCIÓN do 28 de xullo de 2022 pola que se establecen as bases 

reguladoras e a convocatoria de axudas destinadas á reparación dos 

danos causados nas vivendas e no seu enxoval doméstico polos incendios 

que se produciron en Galiza durante o mes de xullo de 2022, con 

carácter plurianual”. 

Cun importe de 3.200.000 €, distribuídos nas seguintes anualidades: 

1.800.000 € (2022), 1.000.000 € (2023) e 400.000 € (2024). 
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En total algo máis de 9 millóns de euros repartidos entre distintos departamentos 

e distintas anualidades. 

Con posterioridade, o Diario Oficial de Galiza do 24 de novembro publica un 

incremento dos créditos do IGVS a través dunha resolución do 18 de novembro de 

210.624,11 € para a anualidade de 2022 que deixaba esta anualidade en 2.010.624,11 €. 

Por último, no DOG de 19 de decembro, recóllese unha nova resolución do 15 

de decembro do Instituto Galego de Vivenda e Solo pola que se amplía novamente a 

dotación orzamentaria da Resolución do 28 de xullo de 2022 pola que se establecen as 

bases reguladoras e a convocatoria de axudas destinadas á reparación dos danos 

causados nas vivendas e no seu enxoval doméstico polos incendios que se produciron en 

Galiza durante o mes de xullo de 2022 cun incremento da dotación para anualidade de 

2022 de 2.400.000 €. En consecuencia, a contía máxima das subvencións que se 

poderán conceder con cargo a esta anualidade será de 4.410.624,11. 

Estamos a falar, en resumo, de case 12 millóns de euros que a Xunta de Galiza 

anunciou para facer fronte a distintos danos provocados por estes incendios: vivendas e 

enxoval doméstico, espazos naturais, infraestruturas, tecores e explotacións forestais, 

agrícolas e gandeiras. Iso foi o que dixo a propaganda. 

En varias ocasións o Bloque Nacionalista Galego alertou de que boa parte desas 

liñas de axuda non se axustaban á realidade do territorio e que moitas persoas afectadas 

polos incendios forestais de xullo de 2022 non ían poder acollerse a elas. Ao tempo, 

urxiamos a modificación dos criterios destas axudas en caso de que o obxectivo real 

fose ter unha incidencia real na recuperación do territorio e non os titulares de prensa. 

En rolda de prensa do 25 de setembro o presidente da Xunta de Galiza, en rolda 

de prensa posterior ao Consello da Xunta de Galiza, anunciou que a Administración 
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galega recibira un total de 685 solicitudes de axuda ao abeiro do Decreto de medidas 

urxentes para reparar os danos dos incendios, que en caso de ser aprobadas na súa 

totalidade, alcanzarían un importe total de 4,7 millóns de €; ou, o que é o mesmo, algo 

máis de unha terceira parte do total de fondos anunciados. 

Este dato, xa por si propio, daba conta da incapacidade da Xunta de Galiza por 

conxugar as súas liñas de axuda coa realidade dun territorio avellentado e cunha 

estrutura da propiedade que está moi lonxe de adecuarse ás exixencias determinadas nas 

distintas ordes e resolucións para acollerse a unha subvención. 

Así, máis aló dos grandes titulares, a 20 de decembro A Veiga de Cascallá, por 

poñer un exemplo, continúa repleta de escombros, cascallos e vigas queimadas (uralitas 

e outros elementos perigosos mediante); cuns concellos que non teñen a capacidade nin 

os recursos para actuar alí onde a Xunta de Galiza renunciou a facelo. É dicir: alí onde 

non existe un propietario coñecido ou onde as persoas propietarias non teñen a 

documentación ao día para poder presentar solicitude de axudas. 

Algo similar acontece con moitos dos soutos que arderon e cuxos castiñeiros 

queimados continúan hoxe dando testemuña directa do acontecido. Nun rural onde cada 

propietario ten un, dous, catro, ou até medio castiñeiro, moitas persoas non puideron nin 

sequera solicitar unhas axudas que sinalaban como requisito indispensábel o de estaren 

inscritos no Rexistro de Explotacións (REAGA). Iso si, nas distintas visitas que o 

conselleiro do Medio Rural fixo ás zonas afectadas animou a todas as persoas afectadas 

a presentaren de igual xeito a solicitude con vistas a unha pseudo aprobación de barra 

libre. As consecuencias estámolas vendo agora: solicitudes denegadas unha tras da 

outra. 
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Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Como vai resolver a Xunta de Galiza a situación xerada coas construcións e 

superficies ardidas nos incendios deste verán que non puideron axustarse ás axudas 

publicadas a través do Decreto 130/2022, do 21 de xullo, de medidas urxentes de axuda 

para a reparación de danos causados polos incendios que se produciron en Galiza 

durante o mes de xullo de 2022? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Carmen Aira Díaz 

Xosé Luis Rivas Cruz, 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 10/08/2023 12:17:56 

 

Xosé Luis Rivas Cruz na data 10/08/2023 12:18:01 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-a

M
r6

C
hi

rj-
4

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

208452

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-aMr6Chirj-4
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

1 

 

Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Paulo Ríos Santomé e Alexandra Fernández Gómez, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre o traslado do Centro de Viabilidade Invernal da Axencia 

Galega de Infraestruturas actualmente situado na Xunqueira do Alba. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Axencia Galega de Infraestruturas ten actualmente ubicado no ENIL da 

Xunqueira do Alba o Centro de Viabilidade Invernal da zona norte da provincia de 

Pontevedra, instalación que ocupa uns 7.000 m2 nunha parcela situada en terreos de 

dominio público marítimo terrestre. 

Segundo información trasladada polo goberno central nunha resposta escrita a 

preguntas rexistradas polo BNG no Congreso, non existe ningunha concesión en vigor 

nesta zona, polo que tanto a administración central como a administración autonómica 

estarían ocupando estes terreos de maneira irregular. 

O Plan de Conservación do ENIL da Xunqueira do Alba prevé o traslado dos 

equipamentos públicos que están no ámbito do espazo natural. 

-A Deputación de Pontevedra ten moi avanzado o proxecto de traslado das 

instalacións do Parque de Maquinaria e da Imprenta Provincial, de maneira que prevé 

levar  a cabo no ano 2023 a recuperación e rexeneración de case 17.000 m2 cun 

investimento de máis de 3.6 millóns de euros. 
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-A Consellaría de Medio Rural anunciou diversas xestións e actuacións para 

trasladar os medios e equipamentos de incendios ao polígono industrial de Botos e ao 

parque empresarial do Campiño. Falta por coñecer que previsións ten para a 

recuperación e rexeneración dos terreos da Xunqueira do Alba. 

-Segundo se deriva da resposta do Director da Axencia Galega de Infraestruturas 

en sede parlamentar,  a consellaría de infraestruturas non ten nin interese nin intención 

de abandonar a actual ubicación e pretende que sexan outras administracións quen 

asuman o desmantelamento, traslado, nova instalación e rexeneración dos terreos que 

actualmente ocupa de maneira irregular no ENIL. 

Ao mesmo tempo que se debaten estas cuestións, a consellaría de Medio 

Ambiente incluíu no documento en proceso de tramitación da Estratexia de 

Infraestrutura Verde a Xunqueira do Alba como área prioritaria e aposta pola súa 

restauración ecolóxica. 

Na recente xuntanza entre o alcalde de Pontevedra e o presidente da Xunta, o 

rexedor propuxo que a Xunta desenvolva un plan para o desmantelamento das 

instalacións autonómicas na Xunqueira do Alba e ofreceu a colaboración municipal para 

levalo a cabo. En coherencia con esta proposta, existe un ofrecemento de terreos na área 

de Pontevedra que foi trasladada ao goberno autonómico. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que previsións ten a Xunta para o desmantelamento e traslado do Centro de 

Vialidade Invernal da Axencia Galega de Infraestruturas que está situado no ENIL da 

Xunqueira do Alba (Pontevedra)? 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-o

dN
jn

R
E

4Y
-9

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

208454

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-it

rw
X

A
8z

4-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-odNjnRE4Y-9
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-itrwXA8z4-0


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

3 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Paulo Ríos Santomé 

Alexandra Fernández Gómez 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 10/08/2023 12:20:06 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 10/08/2023 12:20:14 

 

Alexandra Fernández Gómez  na data 10/08/2023 12:20:22 
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Á Mesa do Parlamento 
 
María Begoña Freire Vázquez, Tersa Egerique Mosquera, Corina Porro Martínez, 
José Alberto Pazos Couñago,  Carmen María Pomar Tojo, Ramón Carballo Páez, 
José Manuel Balseiro Orol, José Luis Ferro Iglesias, Rubén Lorenzo Gómez e 
María Belén Salido Maroño deputados do Grupo Parlamentario Popular de Galicia, 
ao abeiro do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara 
presentan ante esa Mesa, a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno 
 
 
O parque nacional das Illas Atlánticas de Galicia é un espazo natural protexido que 
comprende as illas de Ons, Cíes, Sálvora e Cortegada, emprazadas nas provincias da 
Coruña e Pontevedra. 
 
O Parlamento de Galicia aprobou, en sesión celebrada o 21 de novembro de 2000, a 
remisión ás Cortes Xerais da proposición de Lei de Declaración deste parque nacional 
que frutificou na Lei estatal 15/2002, de 1 de xullo. 
 
A singularidade e riqueza faunística das Illas Atlánticas, a variedade de formacións 
vexetais e a súa espectacularidade paisaxística constitúen un patrimonio natural e 
cultural de indubidable valor científico, recreativo e educativo que resulta oportuno 
protexer e poñer en valor. 
 
Con este obxecto o Goberno galego promoveu diversa normativa entre a que se atopa 
o Plan de Ordenación dos Recursos Naturais deste espazo e a implantación dun 
sistema de control de acceso que consiste na obriga por parte dos viaxeiros de obter 
unha autorización previa á visita do arquipélago, de carácter persoal, intransferible e 
gratuíta, a través da páxina web habilitada pola Xunta. 
 
Recentemente o Goberno do España a través do Centro Superior de Investigacións 
Científicas (CSIC), está a elaborar unha enquisa, en colaboración co persoal do 
parque, que ten como obxectivo coñecer a valoración da cidadanía ao respecto da 
conservación do patrimonio natural, incluído o coste económico que supón, así como 
concienciar da necesidade da súa preservación. 
 
Esta circunstancia xunto a unha pregunta específica durante a enquisa sobre a 
disposición a pagar para visitar o arquipélago deu pé a entender que se estaba 
valorando a implantación dunha taxa para a entrada, estremo negado desde a Xunta 
de Galicia quen lembrou que a entrada estas zonas é gratuíta por lei. 
 
Desde a administración autonómica se insiste en que non se está a estudiar a 
implantación de ningún tipo de suplemento para acceder a este parque natural. Con 
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todo, determinadas declaracións de responsables políticos do Concello de Vigo 
quixeron facer ver o contrario, xerando confusión. 
 
Polo exposto, os deputados asinantes formulan a seguinte pregunta: 
 

1. Confirma a Xunta de Galicia que non ten intención de implantar ningún tipo de 
suplemento económico para acceder ao parque natural das Illas Atlánticas de 
Galicia? 
 

 
Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Freire Vázquez, María Begoña na data 10/08/2023 12:29:26 

 
Teresa Egerique Mosquera na data 10/08/2023 12:29:43 

 
María Corina Porro Martínez  na data 10/08/2023 12:30:20 

 
José Alberto Pazos Couñago  na data 10/08/2023 12:30:24 

 
Carmen María Pomar Tojo na data 10/08/2023 12:30:51 

 
Ramón Carballo Páez na data 10/08/2023 12:30:54 

 
José Manuel Balseiro Orol  na data 10/08/2023 12:31:26 

 
José Luis Ferro Iglesias na data 10/08/2023 12:31:31 

 
Rubén Lorenzo Gómez na data 10/08/2023 12:32:19 

 
María Belén Salido Maroño na data 10/08/2023 12:32:21 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Mercedes Queixas Zas e Alexandra Fernández Gómez, 

deputado e deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre a rehabilitación e os usos futuros do Pazo de Lourizán. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

A Xunta vén de anunciar un proxecto de rehabilitación integral do pazo de 

Lourizán, inserido nun plan de relanzamento deste histórico enclave. En paralelo, o 

goberno galego iniciou o procedemento para a declaración como Ben de Interese 

Cultural deste conxunto patrimonial. 

Desde o BNG entendemos que a Xunta debe garantir a máxima transparencia e 

participación na definición dos usos futuros do Pazo e da Finca de Lourizán. Unha das 

cuestións clave  é que se garanta o uso e a xestión pública do espazo, fronte á tentación 

de facer un uso por parte de empresas privadas do sector forestal para lavar a súa mala 

imaxe”. En concreto, queremos sinalar a posibilidade de que desde a presidencia da 

Xunta se estea preparando unha “pista de aterraxe” para ENCE, algo que xa intentou no 

seu día e se frustrou pola oposición do goberno da Deputación BNG-PSOE, que era 

daquela titular do predio. 

Neste proceso participativo debe intervir o tecido social, as comunidades de 

montes, as entidades ambientalistas, o sistema universitario galego, o concello de 

Pontevedra, os sectores da cadea de valor do monte así como persoas expertas de 

diversos ámbitos relacionados coas función que deberá cumprir o enclave: O lóxico 

sería que como resultado dese proceso participativo se elaborase un Plan Director de 
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Usos do Complexo de Lourizán, un espazo de 46 hectáreas que reúne numerosos 

valores e atractivos científicos, patrimoniais, botánicos, educativos, culturais ou 

turísticos, É imprescindíbel definir con claridade a súa misión e a súa función, non vaia 

ser que ao final sexa un galimatías no que cabe todo e se convirta nun espazo de 

celebración de eventos festivos. 

Con respecto aos usos futuros do conxunto, o BNG defenderá que estea centrado 

na investigación, divulgación e fomento do monte multifuncional, considerando os usos 

produtivos, sociais e ambientais (os tres piares da multifuncionalidade do monte), fronte 

ao maior peso que a Xunta parece conceder aos aproveitamentos produtivos do monte 

centrados na madeira e en produtos derivados. Entendemos que no actual contexto de 

emerxencia climática Lourizán debe ter referencialidade internacional na función 

ecosistémica do monte, na súa contribución á loita contra o cambio climático, na 

preservación da biodiversidade, a protección dos solos e da auga e a implementación de 

“solución baseadas na natureza. 

A partir desta función central, o BNG é partidario de que se potencie o seu valor 

social, cultural, educativo e turístico, para que recupere o antigo esplendor e se converta 

nun grande referente científico, patrimonial, educativo e económico de Pontevedra e de 

Galiza. 

Con respecto ao edificio do Pazo de Lourizán, entendemos que en primeiro 

lugar a Xunta debe dar unha explicación sobre os 20 anos de abandono, que levou o 

edificio a un estado de semirruina e que é responsabilidade do goberno galego. Esta 

situación de deterioro da edificación (risco de desplome de cubertas, mal estado da 

galería, humidades, invasión de vexetación) que vai sen dúbida dificultar e encarecer a 

rehabilitación do edificio. 
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Por outra parte, chamamos a atención sobre o grao de protección do conxunto, 

xa que actualmente forma parte de Catálogo do patrimonio cultural de Galiza e a Xunta 

anunciou a incoación do procedemento para a declaración como Ben de Interese 

Cultural, o que conlevará restricións para a rehabilitación e para os seus usos e 

aproveitamentos futuros. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Ten previsto a Xunta que a empresa ENCE participe na xestión ou financie 

actuacións ou obras relacionadas co Pazo de Lourizán? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Mercedes Queixas Zas 

Alexandra Fernández Gómez 

Deputado e deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 10/08/2023 12:49:03 
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Mercedes Queixas Zas  na data 10/08/2023 12:49:06 

 

Alexandra Fernández Gómez  na data 10/08/2023 12:49:14 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

O artigo 14.2 da LGAEX establece que “Anualmente, o órgano de dirección da 

Administración autonómica responsable de velar polo desenvolvemento e 

execución da Egaex elaborará un informe xeral sobre o seu cumprimento, que 

será elevado pola persoa titular da consellaría da  que dependa ao Consello da 

Xunta, previo informe do órgano superior da Administración autonómica 

competente en materia de igualdade. Este informe anual deberá ser 

presentado ao Parlamento” 

 

O artigo 21. 6 da mesma lei establece que “O órgano de dirección da 

Administración autonómica con competencias en materia de acción exterior 

presentará no Parlamento un informe anual de seguimento da estratexia, no 

que se incluirá o detalle da axenda exterior do Goberno, cunha valoración da 

repercusión das viaxes fora de Galicia. Con este motivo farase unha 

comparecencia anual no Parlamento”.  

 

A propia Egaex establece no seu parágrafo 485 que “Finalmente, consideramos 

necesaria unha avaliación anual da Estratexia galega de acción exterior 

(Egaex), co obxectivo de definir con precisión os logros acadados e aqueles 

retos e desafíos pendentes para a acción exterior da nosa comunidade 

autónoma. Neste senso, prevese unha reunión anual do Consello Galego de 

Acción Exterior (Caex), onde se someterá o cumprimento da Egaex á revisión e 

votación dos membros do Caex. Así mesmo, o Goberno galego comparecerá 

no Parlamento unha vez por ano para informar e explicar o grao de 
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cumprimento, obxectivos acadados, as obrigas e os retos de futuro derivados 

desta estratexia, convencidos de que o deseño básico da acción exterior da 

nosa comunidade autónoma debe fundamentarse no máis amplo consenso 

posible, alén da conxuntura política concorrente”. 

 

Resulta claro e meridiano que tanto a propia estratexia como a Lei galega de 

acción exterior establecen e recoñecen a obriga do Goberno galego de 

elaborar anualmente, remitir ao Parlamento e comparecer no mesmo para 

analizar un informe anual de avaliación, que debería establecer, ademais das 

viaxes ao exterior, e como di a propia Egaex, o grao de cumprimento, 

obxectivos acadados, as obrigas e os retos de futuro derivados desta 

estratexia. 

 

A Lei galega de acción exterior establece no seu artigo 4 catorce obxectivos 

estratéxicos da acción exterior galega. O informe debería, en coherencia, 

considerar en que mellorou cada un deses obxectivos se é que mellorou e cal 

foi a contribución da política exterior da Xunta de Galicia.  

 

Sorprendentemente, a pesar da claridade da lei e da estratexia, o Goberno 

galego non cumpre a obriga de avaliar anualmente a súa acción exterior, 

limitándose a comparecer no Parlamento sen remitir ningún tipo de informe 

previo, que ademais non existe a día de hoxe na súa web de transparencia, 

polo que hai que deducir que non existe.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 

 

Cal foi a evolución de cada un dos 14 obxectivos establecidos na Lei exterior 

de Galicia nos últimos dez anos?  

 

Pazo do Parlamento, 10 agosto de 2023 
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Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 10/08/2023 12:18:21 

 
Paloma Castro Rey  na data 10/08/2023 12:18:34 
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Á MESA DO PARLAMENTO 
 
 
 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 
 
 
 

A  Comisión  Galega  da  Competencia  (de  aquí  en  diante  CGC),  órgano 

colexiado adscrito ao Instituto Galego do Consumo e da Competencia, é o 

organismo encargado da aplicación en Galicia da Lei de defensa da 

competencia,  segundo  os  criterios  establecidos  pola  Lei  1/2002,  de 

coordinación de competencias entre o Estado e as Comunidades Autónomas 

en materia de defensa da competencia. A tal fin, a Comisión ten a obriga de 

instruír e sancionar as conductas empresariais prohibidas polos artigos 1, 2 e 3 

da citada Lei de defensa da competencia que teñan efectos unicamente na 

Comunidade Autónoma de Galicia. 
 
 

Ven de coñecerse unha sentenza do TSXG que considera que existen indicios 

claros de infracción na actuación reiterada das empresas Monbus e Alsa na 

presentación de ofertas aos concursos públicos en Galicia e ordena á Comisión 

Galega da Competencia que incoe un expediente sancionador contra esas 

empresas “por indicios de ter podido repartirse o mercado” ao concorrer en 

2020, a través dunha UTE a un concurso público de varios contratos de 

transporte por estrada. Declara, ademais, a nulidade da resolución da Comisión 

Galega da Competencia na que arquivou, sen incoar expediente sancionador, 

“as actuacións desenvolvidas en virtude das denuncias presentadas, sen 

realizar comprobación dos feitos denunciados, existindo indicios racionais de 

infracción”. 
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A sentenza considera que o feito de que Alsa e Monbus concorreran en UTE a 

cinco lotes, “entre eles, os catro de maior importancia económica e sen 

concorrer por separado a ningún dos outros 24 lotes”, non pode interpretarse, 

“conforme ás regras da lóxica e as pautas da experiencia, como unha 

casualidade (caso), senón que debe considerarse como unha causalidade 

(causa) dun acordo, previo, para aproveitarse, ademais, de que os pregos 

permiten concorrer a todas as licitacións”. Ademais, subliña que, desta forma, 

evítase “a aplicación da cláusula sobre máximas adxudicacións, concorrendo 

nas outras con outros transportistas, o que constitúe máis que unha fundada 

sospeita, un indicio racional e bastante de concerto para obter unha posición 

dominante, se non excluínte, do transporte público galego, precisando a súa 

investigación da tramitación dun oportuno e procedente expediente 

sancionador”. 
 
 

O TSXG advirte que as UTE “resultan anticompetitivas” nos casos analizados, 

e pesar do cal a Comisión Galega da Competencia, “non analizou nin 

comprobou   se   a   distribución   dos   lotes   favorece   a   Alsa   e   Monbus, 

imposibilitando a concorrencia das de menor entidade, nin se se falsea a libre 

competencia ou se adecúa ás esixencias do mercado”. 
 
 

Ademais da extrema gravidade das consideracións da sentenza, chama a 

atención que unha comisión que debera ser independente teña entre as tres 

persoas que forman o seu pleno a dous ex-deputados do Partido Popular. 

Chama tamén a atención –considerando que a Xunta de Galicia tramitou no 

ano 2022 205.419 expedientes de contratación por valor de 2233 millóns de 

euros- que o número de resolucións emitidas en 2022 polo CGC fora de 6, no 

2021 de 5 e no 2020 de 6, o que implica unha media nos tres últimos anos de 
 

5,66 resolucións por ano, das cales moitas non rematan en sanción e dúas moi 

recentes remataron nunha prescrición sen sanción e outra nunha terminación 

convencional contraria a doutrina da CNMC respecto da aplicación desa figura. 
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Todo isto conforma unha sospeita máis que razoable de falla de independencia 

do órgano teoricamente encargado de velar pola competencia en Galicia, de 

escaso e ineficaz traballo por parte dese órgano e de falla absoluta de control 

por parte da Xunta respecto do cumprimento dos criterios de libre concorrencia 

e non colusión entre empresas na contratación pública. 
 
 

Por todo o exposto, o deputado e a deputada que asinan, preguntan: 
 
 

Como  valora  a  Xunta  de  Galicia  a  sentenza  do  TSXG  que  anula  unha 

resolución da Comisión Galega da Competencia por non investigar claros 

indicios de infraccións da competencia por parte de dúas empresas de 

transportes e en concreto de “concerto para obter unha posición dominante” 

entre esas empresas, ademais de ordenar á Comisión que proceda a abrir 

expediente sancionador? 
 
 
       Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

Asinado dixitalmente por: 
 

Pablo Arangüena Fernández  na data 
10/08/2023 12:57:35 
 

Paloma Castro Rey  na data 10/08/2023 
12:57:48 
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Á Mesa do Parlamento 

Ramón Fernández Alfonzo e Alexandra Fernández Gómez, deputado e 

deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral en Pleno, sobre o estado de tramitación da modificación puntual número 2 do Plan 

Sectorial de Ordenación de Áreas Empresariais de Galiza (PSOAEG) e da previsión 

temporal para a súa eficacia. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O 12/07/2021 recibíase na Dirección Xeral de Calidade Ambiental, 

Sostibilidade e Cambio Climático un escrito do Instituto Galego da Vivenda e Solo 

(IGVS), xunto co documento inicial estratéxico e un borrador da proposta, no que 

solicitaba iniciar o procedemento de Avaliación Ambiental Estratéxica ordinaria da 

modificación puntual núm. 2 do PSOAEG; avaliada a documentación, acordábase 

someter a consulta pública por un prazo de 30 días hábiles ata o 25/08/2021. A 

Dirección Xeral de Calidade Ambiental, Sostibilidade e Cambio Climático resolvía o 

01/10/2021 formular o Documento de Alcance do Estudo Ambiental Estratéxico da 

modificación puntual núm. 2 do PSOAEG. 

No DOG do 16/09/2022 (Núm. 177), o IGVS publicaba o anuncio do 

22/08/2022 polo que se sometía a información pública, durante o prazo de 2 meses ata o 

16/11/2022, a aprobación inicial da modificación puntual núm. 2 do PSOAEG, anuncio 

que foi publicado tamén no BOP da Coruña (13/09/2022, Núm. 174), de Lugo 

(10/09/2022, Núm. 208), e de Pontevedra (13/09/2022, Núm. 175). 
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Nunha nota de prensa de data 09/11/2022, a Conselleira de Medio Ambiente, 

Territorio e Vivenda avanzaba que a previsión da Xunta era poder aprobar de forma 

definitiva o novo PSOAEG “a vindeira primavera”. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Cal é a previsión da Xunta de Galiza en canto á dispoñibilidade de parcelas 

industriais na Área Industrial e Loxística de O Tesouro-Portorroibo do Concello das 

Pontes? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo 

Alexandra Fernández Gómez 

Deputado e deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo  na data 10/08/2023 13:16:18 

 

Alexandra Fernández Gómez  na data 10/08/2023 13:16:23 
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Á Mesa do Parlamento 

Ramón Fernández Alfonzo, Olalla Rodil Fernández e Mercedes Queixas 

Zas, deputado e deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego 

(BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral en Pleno, sobre os problemas no CAPD Souto de Leixa 

no Concello de Ferrol. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O Centro de atención a persoas con discapacidade Souto de Leixa, da 

Consellaría de Política social, situado no Concello de Ferrol, ven sendo obxecto de 

debate neste Parlamento case desde o momento mesmo da privatización da súa xestión a 

favor da empresa CLECE, do grupo ACS. 

Esta concesión foi adxudicada a finais do ano 2010 por un prazo inicial de 3 

anos e, segundo recollen os pregos da contratación, podería prorrogarse até o máximo 

legal a través de sucesivas prórrogas. 

As queixas das familias das persoas residentes, e mesmo do cadro de persoal, 

veñen sendo continuas desde o inicio da xestión privada do centro, queixas das que nos 

temos feito eco no Grupo parlamentar do BNG a través de diferentes iniciativas para 

recuperar o centro para a xestión pública ou para que o Consello de Contas incorpore 

unha fiscalización do cumprimento do contrato de concesión no seu plan de traballo 

para este ano 2023. 
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Todas estas iniciativas foron vetadas polo Partido Popular evidenciando  a súa 

entrega aos intereses ás grandes empresas concesionarias dos servizos públicos por 

enriba dos intereses e mesmo dos dereitos fundamentais das persoas ás que debe servir 

o goberno e as administracións públicas, con especial gravidade no caso do Centro 

Souto de Leixa destinado a atender ás persoas máis vulnerábeis da nosa sociedade, 

aquelas que non poden defenderse por si propias, e que polo tanto deberían ser obxecto 

dunha atención moito máis dilixente do que a empresa concesionaria e tamén a Xunta 

de Galiza como titular están a proporcionarlles. 

As continuas queixas do persoal, e nomeadamente do Comité de empresa, veñen 

resultando durante o que vai de ano en varios despedimentos que non poden cualificarse 

senón de represalias, que redundan no deterioro do servizo nun contexto de persoal por 

baixo das esixencias do prego de contratación e de numerosas baixas médicas por 

motivos relacionados en última instancia coas pésimas condicións de traballo e a 

presión que sobre o persoal exerce a dirección da empresa. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Por que razón a Xunta de Galiza desatende as reiteradas queixas tanto da 

representación do persoal como das familias das persoas residentes no CAPD Souto de 

Leixa? 

 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 
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Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo 

Mercedes Queixas Zas 

Olalla Rodil Fernández 

Deputado e deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo  na data 10/08/2023 13:31:13 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 10/08/2023 13:31:16 

 

Olalla Rodil Fernández  na data 10/08/2023 13:31:25 
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1.6. PROCEDEMENTOS DE ELECCIÓN, DESIGNACIÓN E PROPOSTA DE NOMEAMENTO 
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2.1. ELECCIÓN DO PARLAMENTO 
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2.4. ORGANIZACIÓN E FUNCIONAMENTO DO PARLAMENTO 
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